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BİRİNCİ GÜN 
B!RINCİ OTURUM 
Açılma Saati:lO.OO 

BAŞKAN FARUK EREl\11- Çok değerli Senato Başkanımız, çok değerli 

yüce Mahkemelerimizin sayın Başkanları, muhterem konuklarımız, aziz mes.-

lektaşlarım; 

lVlüsaadenizle Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulunun Onbirinci 

Döneminin açılmasına müsaade buyurmanızı rica etmekteyim. 

Delege arkadaşlarım teşriflerinde çizelgeyi imza buyurdular. Top

lantı nisabımız fazlasıyle mevcut bulunmaktadır. 

Yıllardan beri süren geleneğimiz uyarınca toplantı yeri Baro 

Başkanının GenelKurul Başkanlığı adaylığının ileri sürülmesi bahis ko

nusudur. Bu geleneğimiz uyarınca Ankara Barosu sayın Başkanı Teaman Ev

ren'in adaylığını yüksek takdirlerinize arzediyorum. Kabul buyuranlar 

lütfen ellerini kaldırsınlar •.• Ittifakla kabul edilmiştir. 

Sayın Evren, buyurun efendim. 

Kongre Başkanı TEOivı.AN EVEEN- Türkiye Barolarının seçkin delege-

leri; 

Bir gelenek gereği de olsa benim şahsımdan ziyade Ankara Barosu

na lütuf buyurduğunuz güvene teşekkür ederim. 

· Bir yere gelmenin yönteminden ziyade orada hakkıyla bulunmanın 

önemine inanıyorum. Bu inanç içinde görevimi yapacağım. Görevimi yapar

ken en büyük yardımcım sizlerin hoş görüleri olacaktır. Hepinizi saygı 

ile selamlıyorum. (Alkışlar) 

Efendim, şimdi gündem gereğince bir Başkanvekilinin seçimi gere

kiyor. Bunun için aday rica ediyorum ... ("İhsan Onar" sesleri) 

Efendim, Konya Barosu Başkanı sayın İhsan Onar'ı teklif ediyor

lar. Başka aday var mı acaba? .. Yok. 

Konya Barosu Başkanı sayın !p.san Onar'ı reylerinize arzediyorum. 

Kabul edenler. o o Etmeyenler •.. 'Kabul edilmiştir. Buyurun İhsan bey. ' 

Efendim, Di vanın teşekkülü için iki üye arkadaşımuan da seçil-
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· mesi gerekiyor. Divan üyeliği için iki aday ri'ca ediyorUın ... ("Ayten Dik" 

sesleri) 

Ayten Dik hanımı Divan üyeliği için oylarınıza arzediyorum. Kabul 

edenler~ •. Etmeyenler •• ·• Kabul edilmiştir. 

Bir üye daha rica ediyorum. o o (''Tekin Yurtman" sesleri) 

Telcin Yurtman 'ı pylarınıza arzed:i.yorum. Kabul edenler .••• Etmeyen

ler ••• Kabul edilmiştir. Lütfen üye arkadaşla:r;ımız Divana teşrif·buyur

sunıar~ 

Efendim, Divan teşekkül etmiş bulunuyor. 
· ••. r 

Gündemimizin 5 nc.i ma,ddesi gereğince~ Türkiye 'nin kurucusu ve 
. - ~ . -. 

kU.rtarıcisıbüyük Atatürk'ün ve kaybettiğimiz değerli hukukçuların,,de-

ğerli meslektaşlarımızın ruhlarını taziz içiri sizleri bir dakikalık say

gı dur~şuiı.a davet ediyorum. 

(Saygı duruşunda hulunuldu) 

BA9KAN- Teşekkür ederim. 

Efendim, sayın Reisicuı:ıihurumuz Fahri KÖrutürk'ünkongremize başa

rı. dileyen mesa,jları var, müsaadeniz le arz ediyorum: 

"Sayın Prof. Dr. Faruk Erem 

Avukat, Türkiye :Sarolar Birli~i Başkanı-Ankara 

Türkiye Barolar ·Birli~inin Genel Kurul toplantısı dolayısiyle 

davetiniz için teşekkür ederim. Genel Kurul çalışmaları süresince ortaya 

konulacak görüş ve önerilerin, toplUınumuzun hızla değişmekte oıan sosyo

ekonomik ;yapısının hukuk alanına yahsıyan sorunlarına yararlı katkılar 

sal'l;lamasıhı dilerim• Ayrıca Birliğinizin onur beigesi ve plaketiı'!i alan 

değerli hukukçulari içtenlikle.kutlar, hayatlarının ?undan sonraki bölü

ıiıünde.de esenlikler dileğiyle tC?plantJy~ katılan üyelere sevgiler sunarım. 

(Alkışlar) 

Fahri S~ Korutürk 

Cumhurbaşkanın 

' BAŞKAN- Efendim, sayın Başbakan Bülent Ecevit'in kortgremize başa-, 

rı dileyen mesajını iletiyoru;rıı: 
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rıTürlüye barolar Eirli[';i 

Genel Kurulu Başkanlı(ına 

Hükümet çalışınalarının yot:;unluğu nedeniyle 2en~l Kurul toplantı-· 

nıza katılarüadı[-:ı,m için çok üzc;ünüm. İnsan hacdarını ve özc;ürlüklerini 

ve d:o;ınokratik hukuk devletini korumadaki etlünlif;i dolayısiyle Türkiye 

Barolar :UirliE;ini kutlarım. Ulusuı:ıuzvn, devletimizin ve der:ıokrasimizin 

· a3"ır bir bunalımdan esenliğe yönelebilmesine battıı7ısız Türk ad<:üetinde hak 

ve hiz.ı:;ıetlerdeki değerli kuruluşlarıraızla üyelerinizin d\3 Jwtkısı ülkemiz 

için bir kıvanç kaynaCıdır. Türkiye Barolar _;__,irli[inin sayın üyelerine 

ÖZ[!:Ürlük ve barış içinde başarılar, mutluluklar dileriz. 

Saygılar sunarıın. 

Bülent ":<.;cevit 

(Alkışlar) 

liA.1KAF:VZXİLİ-- Sayın Delegeler, yine teatı1Ül gerer;ince Ankara Baro 

Başkanının konu;:;:ması serekme!::tedir. Sayın başkanı mikrofona davet ediyo-

ruz. 

ANK .. ARA BA:C10:SJ iiA~1U.~ii T.SOl.~./ı .. N .i:i::V:h'EN- Sayın Konuklar, değerli me s-

lektaşlarım; 

Türkiye barolarının seçkin delegelerini Ankara Barosu adına say-

gıyle selamlarım. 

Birkaç yıldır toplum yaşamımızın ufuklarını kaplayan bulutlar ge-

çen yıl daha da yo['i:unlaşarak ülkemizde umutsuz bir karamsarlık yaymıştır. 

Tek egemen güç olması gereken hukuk eskiı.diş ve etlünliğini yi tirmiş kural 

lar, tarafsızlı~ı kuşl;:ulu kolluk lmvvetleri ve yeteneksiz e;örevliler yüzü 

den acze düşınür;;t~r. Anarji to:plumurı. -~er köçesinde alabildiı?;ine yaygın, 

korkusuz ve acımasız kendini gostarmiş, Devletin varlık nedeniyle çelişen 

yeni bir aşaına devresine r;irmi:ştir. üzlerce cinayetin suçlusu y·alwlana-

manıış, can ve mal :süvenlii!,inin sar1anıı1a0ı ülkenin en öne~rli sorunu olarak 

ortadadır .. Sokalclardaki ve ö''retim kuruluşlarındaki olayların ~yasa dışı 

Türkiye Barolar Biriiği 
Kütüphanesi 
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güçlerle bastırılnalt istenn:;esi büyük patlamalara neden oL,aktadır. Binler-

ce ~enç serbest ve özgür ei~ i tim yapma olana;!ından yol~oun kalmı~lardır. 

F'ikir ve vicdan hürri;:;reti .antidemokratik yasaların, yasa dışı 

saldırıların baskısı ile kaı·şı karşıyadır. Laik hukuk düzeni bir kısııa 

politikacının ve onların düzelmez tutkunlar ınır::. saldırılarına h.edef ol~ 

maktadır •. Atatürk ilkelerine ve devrimlerine açıkca yörıeltilen saldırı-
un 

lar yurtsever aydınları tedirr;in etmektedir. Toplurrı/gittikçe güçlenen 

dinamizmi Türk hukulç sistemini demokratik süreç içinde ilerleweye zor-'-

lamaktadır. Bu aşamada sosyal-ekonomik yaşamda hukuk itici güç olma iF?-

levine etlün biçimde yönelme1idir. Parlanıentoda en b-Li.yük çof:;unluğa sahip 

meslek grubunu oluşturan avukatların büyük bir ·güce salıi;p oldukları inan

cındayız. Türkiye barolarına ve bu baroların yetkili tek temsilcisi Tür--

kiye Barolar :Uirliğine Türk pozitif hukukunun demokratü~ t:)elişiminin sa[:

lanmasında önemli gürevler düşmektedir. Birbiriyle uyum içinde yurt ve 

meslek sorunlarındaki güçlii mücadele dönemine r;irmelerinin gereı:~ine inan

maktayız. Bütün huk;.ıkçular adalet reformunun biran önce gerçeıdeqtiril-· 

mesini gün geçtikçe tlikenen bir sabırsızlıkla beklemektedir. !nsan 1ıak 

. ve özgürlüklerinin teLJel [\Üvencesi olan hukuk umut :i-çinde belGey2nlere 

daha uygar, daha mutlu, daha iyi bir gelece;~in yasal çatısını hazırlamak 

zorundadır. 

Tarafsız adli zabıtanın kurulması ve'Jra Cumhuriyet Savcılarının 

kolluk kuvvetleri üzerinde· yeni ,:;etkilerle güçlendiriLilesi to!)lumu rahat-
1 

sız eden olayların önlenmesinde etkili olacaktır. Türkiye .uarolar Dirli-

ğinin kararı uyarınca Barolarımız geçen yıl yürütme organının yargı ka-

rarlarına uymanıayı alı9kanlık haline getirmesini kınamıştır, Giderek uy-

gulamanın idareye karşı hukuk mahkemelerinden verilen kararlara yansıdı-· 

ijını. üzüntü içinde izlümekteyi.z. 

Hak arama görevini ri..i~lenmi::;; meslektaşlarıuız için aldü:ları bir 

kararın uyc;ulanmadızına tanık olmak adaleti onarıLnaz biç:i-mde yaralamak-



- 5 .... 

tadır. Ya::gı kararlarına uyulmasının hukuka bağlı devlet fikrinin kaçı-
' 

nılma:4 sonucu olduğuna inanan meslektaşlarımız bu inancın en önemli 

desteğini yargıcın ve yargının saygınlığında aramaktadırlar. Adli ida

renin gönüllerde yatan adalet sevgisini yaşataca~ ve güçlendirecek bir 

denetim sistemini işlerlikle ortaya ko;yması bütün yurttaşların ortak 

kıvancı olacaktır. 

Savunma hakkının kullanılması meslektaşlarımızın görevi olan 

:'Kişinin temel vazgeçilmez haklarının en.önemlisidir. Savunma hakkına 

getirilen yasal ve yasa dışı sınırlandırmalar sürmektedir. Başkasının 

haklarını aranıayı üslenmiş olan avukatların kendi görevlerine ait hak

ları almakta duraksamaları meslek onurunu zedeleyici önemli bir çeliş

kidir. Barolara;I'ürkiye Barolar Birliğine meslektaşlarımızı yaralayan 

geriye dönük Özlemleri ortadan kaldırılıncaya kadar özverili, yürekli 

bir görev ve mücadele dŞ.şmektedir. 

Sosyal güvenlik haklarının tüm çalışanlarla eşit şekilde sağlan-

ması artık kaçınılmaz olmuştur. Sosyal Sigortalar Kurumunun iradesine 

tabi kılınan - tip sözleşınelerle gerçekleştirilen yararlanma sistemi 

.önemli ayrıcalıkların, büyük adaletsizliklerin kaynağını oluşturmakta

dır. Kend:Üiğinden işleyen yeni bir düzenlemenin yasa değişikliğiyle 

gerçekleştirilmesi gerekmektedir. 

Yeni çalışına döneminin hepiınize mutluluk ve sevinç veren başarı-

ların başlangıcı olması dileğiyle, Yüce Kurullarınıza saygılarımı sunu

yorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Efendim, gündemimizin 6 ncı maddesine göre 40 yılı aşkın 

görev yapanlar ile, Türkiye Barolar Birliği organlarında görev yapan 

arkadaşlarıınıza plaket verilmesi gerekınektedir. 

Bu plaketlerin verilmesi sayın Barolar .Dirliği Başkanı Prof. Fa-
~ 

ruk Erem tarafından yapılacaktır. Kendilerini davet ediyorum. 

BAi;?KAN li'AHUK :;,'l\_EM- Değerli k'Jnuklarımız, aziz meslektaşlarımız; 
. . . ' 

Bu seçkin oJ c-naktan da faydalanarak mesleğimizde 40 yılın üstündel 
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emek veren üstadlarımıza plaketlerini armağan etmek istiyoruz. Bu tören

den evvel Yönetim Kurulu adına kıs.a da olsa bazı konulardan söz etmeme 

müsaadenizi istirlıam etmekteyim. 

Mümtaz kişilikleriyle üstatlarımıza saygılarımızı sunarken, bize 

en somut örnekleriyle meslek onurunun anlamını açıklamış bulunan üstat

larımıza gerçekten minnettarız. 

Kamunun görevini sağlayabilecek biçimde mesleğini yıllarca sür.,... 

dürebilmek görevini başaran üstatlarımızın mesleğimize neler kattıkla

rını çok iyi arılamaktayız. Bütün hayatı boyunca ve daha meslek.kuralla

rı saptanmamışken, bu kuralların şimdi bütün meslektaşlarımızca gönül

den ve oy birliğiyle kabulünü sağlayabilecek ortamı elbetteki üstatları-j 

mız hazırlamışlardır. 

Mesleğimizin bütün özelliklerini onların yaşamlarında izlemek 

olanağını bulmuş oluyoruz. 

·Bir gün Almanya'da bir avukat yanındaki genç meslektaşıyla ad-' . . 

liyedeki davasına yetişrnek isterken bir trafik kazasına uğrar. Ruhunu 

teslim ederken yanındaki 'genç meslektaşına söylediği son söz şu: "Ne 

yazık bugün o kadar da çok işimiz vardı ki. o." 

Mesleğimiz kadar özel yaşantısının meslek içerisinde eriyebil

miş olan bir başka meslek lıatırlayamıyorum. Bir gözlernde daha bulunmak 

istiyorum: 

Ünlü Baro BaşkanıKrus şöyle.demişti: "Biz bütün memleketlerin 

yerlisiyiz, bütün yüzyılların da çağdaşı .. o" Bugün uygar ve demokratik 

ülkelerin avukatlık meslek kurallarıyle avukatlık kanunları şaşılacak 

derecede bi.rbirinin aynıdır. Burada insanın duyduğu adalet hissinin 

bir çeşit insanlık determinizmini yansıttığını kavramak mümkün olsa ge

rektir. 

Ünlü Baro Başkanı Karpantie .şöyle demişti: "Bağımsızlık bütün 

bir fikri ve manevi alemi ortaya koyan kelime': Breyi insan sürüsünden 
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ayıran~ onu gerçekten insan kılan herşeyi kapsayan kelime. Yıllar boyu 

bu iç bağımsızlığını koruyabilmek üstatlarımızın çabaları hiç küçümsene-

mez. 

Bi:r: memleketin uygarlığının göstergesi o memlelmtin auukatları-

nın ne derece bağımsız olduklarıyla ölçülebilir. Bu sorumluluğu yıllar 

boyu omuzlarında taşıyacak f'fÜCe sahip olabilmek kıdemin en açık ai!ı.la-

mını ortaya koymaktadır. 

Bir açıdan meslek kıdemi hak değil, sorun gibi gözüküyor. Yıllar 

boyu bu mesleki sorunun bilinci içinde kalmış olanların kıdemli değil, 

bel,ki sürekli Ôncü sayılmaları icabedecektir. Rönesans dönemine ait 

eski bir yapıtta avukat şöyle tanımlanmıştı: "Yumuşak, .sakin, Tanrıdan 

korkan, hakikatı ve adaleti seven, inanan, inandırmasını bilen sorumlu 

kişi." 

Fransız parlamenleri grubunda avukatların bir adı da şu idi: 

"Adale~ şövalyeleri" 

Kidem dogru yücelen ve yükseldikçe o kişiyi aşan, Türk avukatlı-· 

ğına deger kazandıran yaşam toplamı. Bu gözlemin b2r sonucu da hepimi

zin olan bu degerler toplulugunda kişisel tasarruf hakkımız olrriadığıdır. 

" 
Kıdemsizin kıdemliye mutlaka birşeyler borçlu oldugunu kabul etmemiz 

gerekli. Bu borçtan bizler de bizden sonrakilere aynı örnekleri vere

rek ancak kurtulabil~riz. 

Iilieslek vakarının dıştan sessiz görünümü altında nelerin saf. sa~:: 

yer aldıgını sesrnek hiç de güç değildir. Her memleketin tarihinde ün 

kazanmış, fakat sonunu böylece bitirememiş kişilere rastlanJ.yor. Ö;.cıe

gin, eski Romanın imparatorluk dönemi tarih kitaplarında daima terıkit 

edilmiştir. Avukatlık müessesesi de bu yerınelerden kendini kurtan:;:::-· 

yor. Bir yazar şöyle_ demişti: "imparatorluk döneminde Çiçeron avrık;::Lt:;ı: 

ama artık avukat Çiçeron değildi." lvleslegi ;yrozlaştırmadan onur yaq:Lna 

ulaşabilmek görevini yerine getirenler için mutluluk kelimesi yetcrsü:-· 

dir. Başkalarının dertlerine, onlara yardımcı olmanın Sö;r:"umluluğm~u 
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sürdürmekt~n.gelen huzursuzluk iç~nde yine de. kişiSel mutluluğunu koru-

yabilı1ıel;:,uzurı, meslek yıllarını daldurabilmek büyük insanları:ı. Özgü bir 
. . . . . - . : 

· ayrJ.ciüıktır .. Bu nedenle esŞ.:i Roma' da evinin önüne bir palmiye. ağacı 
.. . 

dil;rniek sadece avUkatlara tanınmış bir ayrıpal:ıki;ı. 
-· : .. 

ıviesleğimiz sonunda refah ve s~rvet getiren türdEm <İeğil. · Bu he-

meh hemendiğer _memleketlerde de böyle. Zamanın.en 1rudretli avukatı sa':" 
. . 

yılan Beria:-, zaruret içinde ha:sta yatağında yatarken genç mes:;Lektaş],arı 

onu ziyarete gitmişlerdi. Q zamanlar avıika:ta ve·kalet ücreti ödenİnez, u

fak bir kesenin'":i,;çine konulan altınlar avlı.katın a_;yak ucuna b:lrakılırdı. 

Ge:riçı meslektaşları Berier 'e, "Ust'at, Sizin ayağınıza o kadar keseler_ 
. . . 

ko:ridli ki, niçin bu haldesiniz?" Cevap şu oldu: "Çok kondu, ama almak 

için eğilme]{ lazımdı, yavamadım. "· 

. Zaman zaman, dÖnem dönem. mesleğimiz yUrekliliği de zorunl1J,lçılar. 

Çekingeri bir sa~a mesleğe hiçbir 'şey kazandırınıyo:ı:'. · Marie Antuanet 'in i 

avu]{atı. Şövelökart tutukl;;mmış, Berie şunları söylemişti ı. 11Ben Konvan:

siyöna .iki {?ey sunuyoruni; ·hakikatı ve kafamı'. Birincisini .dinledikten ,. 

sonra, ikincisi için de istediğiniz kadar tasarru1 ede_hiÜrsiniz." 

'Nrk avukatliğında bu denli yürekliliklerin örne.kl(Elri az değil-' 

dir. Üs~atlarımızın bunda payı pek bÜ;füktüf.. 

Toplumda bazı kişiler yunu öğüi{lerler: Mutlu yaşamak iÇin ·-gizli 

yaşamcık lazımdir. ~Bu kurcıL avıikatlar için geÇe:Hi ·değil. • Biz. s~ s sizce ya· 

şaiııa hakkına sahip de değ~liz. :Şir insanin. ömür boyu daVranışları top-. 

-l~mının değerleqdirilmesi kesin bir sonuÇ verir; Kendisine. saygı göste

_riLmesini i~teme):c ,hakin. Ustatlar:imizın kendilerine şimdi takdim, kil'ı-:

~acak ·onur plaketierini ve belgelerini eri derin saygılarım:ı.Zın ,teyid en . 

arzı anlamında kabul ·bujıırmalarını dilem.ekteyiz. 

Sağolunuz efendim. (Alkışlar) 

BA.ŞYJili- Efendim, şimdi plaket alacakların isimlerini okuyoruz: 
~ ' ' ' . 

. Efendim, şi'mdi Ankara ;Barosunda 40 sene ve 40 serı:~_den fazla mes,.- · 
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lek yürütmüş sayın arkadaşlarımızın isimlerini okuyorum: 

Avukat Sait Tartan, 

Avukat Saffet ·l"rezihi :Oölükbaşı, 

Avukat Hüseyin Avni 'I'ekel, 

Avukat -As:ı.m Ruacan, 

Avukat Kazım Ergül, 

Avukat Turgut Genya, 

Avukat Nail Hüseyin Akan-, 

Avukat .Şeref Kazın Tükaş, 

Avukat Basri Gözübüyük, 

Avukat İsmail Hakkı Balamir, 

Avukat Vasfi ~ensözen 

(Ankara Barosundan 40 ;yılını dolduran avukatlara Türkiye Barolar 

Birliği Başkanı :F'aruk Erem tarafından toplantıya- gelenlere plaketleri 

verildi) 

BAŞKAN- Ankara Barosunda 40 yılını dolduran avukatlar adına sa

yın Kazım Ergül'e söz veriyorum, buyurun. 

KAZIM ERGÜL- Efendim, evvela cümlelizi saygı ile selamlarım. 

Barolar Birliğimizin ilk defa bizi huzurunuza davet .ederek ve 

40 yılı doldurmuş kıdemli gençler olarak tasfirederek buplaketleri 

vermesinden dolayı cidden şahsen ve arkadaşlarım namına çok memnun kal- 1 

dım. Bu Barolar Birliğimizin bundan sonra söylediğim gibi az miktarda. 

değilde, çok sayıda kidemli gençlere plaket vermelerini canıgönülden 

dilerim. (Alkışlar) 

BA,;I:;:AN-'- Efendim, şimdi İstanbul Barosundan lW yıldan fazla meslek 

yaşamı süren arkadaşlarimızı plaket almak üz;ere davet ediyorum: 

Avukat Abdülkadir Özgen, 

Avukat Nafiz Zeki Ekemen, 

Avukat Hamdi Üge, 

Avukat Yusuf Haşim Kocayusufpaşaoğlu, 
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Avukat Baki Tan,-

Avukat Emcet Ağıç, 

Avukat Ferit Eviçin, 

Avukat Selahattin Arıkmerey, 

Avukat Mevhibe Rıza Somerk, 

Avukat Übeyit Ümer,(Vefat etmiş olduğundan ailesine) 

Avukat Ali ş Ekrem Atakul, 

·Avukat Necmettin . Gültekin, 

Avukat Ekrem Özden, 

Avukat Mesut Selen, 

Avukat Fa tma Faike Alpat, 

Avukat Recai Atabek, 

Avukat Fehamet Gökal, 

Avukat Yusuf Bahri Korman, 

(!stanbul Barosunda 40 yılını dolduran ve toplantiya katılan 

avukatlara Baro:j_ar Birliği Başkanı Faruk Erem tarafından plaketleri 

verildi) 

BAŞKAN- Efendim, !stanbul Barosu üyesi arkadaşlarım adına Nafiz 

Zeki Egemen beyi mikrofona davet ediyorum. 

NAF!Z ZEK! EGEMEN- Sayın Başkan, yüksek hakimlerimiz, sevgili 

meslektaşlarım; 

43 senedir bu hizmette çalışıyorum. Bu 1+3 sene içinde çok konuş.~ 

tum, çok okudum, çok yazdım. Artık heyecan alacağıını tahmin edlimiyorum. 

Fakat bugün İlhan kardeşimiz, !stanbul Barosu arkadaşlarım adına şükran 

borcunu eda etmek üzere bana vazife verdiğini söylediğinden beri 
i heyecan! 
1 

lıyım. Ne söyleyeceğiiDi bilmiyorum, o kadar zihnim karıştı. ! 
Şurada bir levha var; "Adalet mülkün temelidir." Bu sözde kaldık-, 

i 
ça bunun hiçbir değeri yok. Fakat adaleti mülkün temeli yapmak için biz i 

avukatlara düşen çok biiyük vazife var. Türk lVIilleti oldum ola;şıya adalet 

·aşığı bir millettir ve çok büyük hukukçular, çok büyük hakimler yetiş-' 
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ti:t•miştir. Bu büyük hakimler eminim adalet tevz.ii sırasında kendileri

ne yardımcı olan d~rüst, çalışkan ve bilgili avukatlara rastlamışlardır. 

Adalet mülkün temeli olur, üç şarta riayet edildigi takdirde. 

Evvela akıl ve hikmet harekBtlerimize rehber olacak .. Her işimizi aklın 

terazisinde tartaoağız. A'ukat olarak, hukukçu olarak hislerimizden te

cerrüt ederek hakkı a:.:-ayac::ıgız, hakikatı arayacağJ.z, doğruyu aray!1ca

gız. 

İkincisi, kuvvet ve akıl ve hikmetin gösterdiği yolu tamamlama

lı. Kuvvet dedi·ğim kanun korkusu, kanuna riayet, mahkeme kararına ria

yet; Her ne olurse.~ her kimden gelirse gelsin ve bunu güzellik süs;):e

yecek. Yani, acaba böyle olur muydu, olmaz•mıydı diye bir tereddüt ol

madan pak, hakikat diye ortaya konulan ve kuvvetle tatbik edilmesi la

zım gelen şey, güzelle tatbikedilir. Zannediyorum.ki, Türk avukatı 

bu yolda büyük hizmetler yapınştır ve layı:;,rt;ır. 

Bendeniz uzun senelerden beri İstanbul Baromuzu dünya avukat

lar birliği nezdinde temsil etmekteyim ve. orada birçok garp memleketi 

avukatı ile temasım olmuştur ve olmaktad:Lr. Emin olun biz bunların hiç 

birisinden geri değiliz. N0 bilgide geriyiz, ne ahlakta geriyiz, ne 

zekaca geT.'iyiz. Hiçbi.r komplekse kapılmadan adalet hizmetinde çalışma

ya devam edelim. 

Bana bu konuşma fırsatını verdiğiniz için tekrar teşekkür ede

rim. CAlkışlar) 

BAŞKAN- Biz teşekkür ederiz efendim. 

İzmir Barosunda 40 yıl ve daha fazla meslek yapmış arkadaşları-

mızı davet ediyorum: 

Avukat Selini Hakem, 

Avukat Fa tma Zelıra Tara, 

Avukat Kerim Reşit neşerler, 

Avukat Macit Birsel, 

Avukat Ce bil Erk, 
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(!zmir B~rosunda 40'yilını.dolduran,ve toplantıya katılan avu

katlara Barolar Birli~i Başkan~ FarukErem tarafından plaketieri veril

di) 

BAŞKAN- Habip Ş~ bE:ıyi mikrofona·davet ediyorum. 

HABİP ŞEN- Sayın. meslektaşlarımız, hepinizi hürmetle selamla-

rım. 

Kutsi ol.ı,m mes1e~imizde 40 yılı bi t;lrmem hasebiyle Barolar Bir

liğiiDizin gös:terdi~i lutfe. çok teşekkür ederim~ Hepinizi sevgiyle selam.::. 
' -

larım. (Alkışlar) / 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim. · 

.Mersin Barosu: 

Avukat Hüseyin Hüsnü Antepeli, 

Kendilerini mikrofona davet ediyorum, buyurun. 

HÜBEY!N HÜSNÜ ANTEPEL!- Efendim, bizim için bir yurt kurtaran 

gazilere verilen bir !stiklal.Madalyası kadar mukaddes olan bu arma~anı 
' geriye kalan ömrümüzün devamı müddetince mukaddes bir emanet olarak sak-

layaca~ız ve evlat ve ahvadımıza da bunu yirı,e mukaddes'bir emanet olarak 

miras bırakaca~ız_, te diye- edece~iz, te_slim edeceğiz. 

Barolar Birliğinin ve kıynietli Hocamızın bize-büyÜk bir vefa ve 

kadirşinaslık eseri olarak lütfattikleri bu plaket hayatımızın en kıy

met:ı_i bir hatırası olarak kalacaktır. -Bütün meslek mensubu arkadaşları--

. ma, 40 yılın çok üstünde sa~lıklı_, başa_rılı ye mutlu yıllar temeİıni eder,, 

Barolar Birli~inin yönetitilerihe ve bizebukıymetli hatırayı tediye 

eden arkadaşl~rımıza şükranlarımı v-e bütün meslektaşlarıma saygilarımı, 

sevgilerimi tekrar arzederim. (Alkış-lar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim. 

Efendim, sayın Farlik Erem söz· iste-mişlerdir, kend~lerine söz ve-

riyorUl1l. 
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BAŞKAN FARUK EREM- Sayın Başkanım, biraz evvel 40 yılını doldu

ran üstatlarımız verdi§;imiz plaketieri kabul etmek lütfunda bulundular. 

Şimdi-, Barolar Birliğinin kuruluşundan bu yana hizmeti geçmiş 

olan meslektaşlarımıza plaketier vermek istiyoruz. 

Türk avukatlarının bir amaç etrafında birieşebilmek olanağını 

Türkiye Barolar Birliği sanırız ki; sağlamış durumdadt-r• Gün geçtikÇe 

barolar ve Birliğimiz toplumda yerini kabul ettirmek _çabasını daha da 

yoğunlaştırdı. Kısmen sonuç alınabildiğini de söyleyecek durumdayız. 

Hiçbir karşl.lık beklemeden bu başarıya katkısı bulunan değerli meslek

taşlarımıza hizmet plaketierini sunarken duyduğumuz mutluluk sonsuzdur. 

Birlik organlarında görev alanların her birinin bu büyük yapıtın teme

linde ve yaşamındaki emeği gelecek günlerin başarısında da onları anmak 

haklılığını doğurmaktadır. Birliğimiz bir araya getirilen emeklerin ne

ler yaratabileceğinin en güzel örneğini ve:rebildi. Hizmet plaketinin an

lamı budur. Bunları kabul buyurmalarını değerli meslektaşlarımızdan rica 

ederken, Yönetiiil Kurulumuz en saygılı duygularımızla birlikte kendileri

'ne teşekkürlerini sunar. (Alkışlar) 

BJ~KAN- Teşekkür ederiz. 

Efendim, şimdi Barolar Birliği organlarında görev yapmış arka

daşlarımızı plaketierini almak üzere davet ediyorum. 

cağım: 

Önce Disiplin Kurulunda görev yapmış arkadaşlarıİnızdan başlaya-

Sayın Avukat 11ehrıl:et Norner, 

Sayın Hulusi Naci Selek, 

Rahmetli Ömer Gözübüyük etilesi, 

Sayın Fadıl Altop. 

BAŞKAN- Sayın Fadıl Altop'a söz veriyorum, buyurun. 

FADIL ALTOP-- Sayın Başkanını, sayın konuklar, çok sevgili mes

lektaşlarıın. 

Huzurlarınızda meslek yaşamıının en kıymetli hatırasını aldığım 
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şu anda beni iki dönem bu şerefli göreve reyleriyle seçen siz Yüce Heye

te en derin şükranlarımı arzetmek isterim. 

Dokuz yıla yaklaşan Barolar Birliğ~ Disiplin Kurulu çalışmala

rında her yönleriyle ba,na örnek olmuş değerli başkanıarım sayın Mehmet 

Nomer ve sayın Şemi Üğe 'nin unu,tulmaz hizmetle:ı:."'ini saygı ile hat'ırlamak 

isterim. Kendileriyle beraber çalıştığım Merhum Ömer Gözübüyük'li de rah-

metle anarım. 

Çalışmalarımda görev duygusuna ve fikir namusurta sahip 1/.er yön

leriyle faziletli ve olgun meslektaşıarım sayın Hulusi Selek, sayın Sa

bahattin Bilge, sayın Hasan Cavit Turgay, sayın DaVut Selçuki, sayın !ı

han Kutay, sayın Ayhan Erol? sayın Hasan Basri Güder? sayın Mustafa Gü

ray ve sayın .Mahver Öztop'la beraber olmak son Başkan olarak yaşantıının 

en. büyük mutluluğu olmuştur. Ayrıntısız hepsinin kişiliklerine ömrüm bo

yunca engin bir saygı duyacağım ve anılarını hiçbir gün unutmayacağım. 

Şimdi görevden ayrıldığım şu anda hepsine en derin teşekkürlerimi arze

derken, bunda~ sonraki yaşamlarında da sağlık, başarı ve mutluluklar di

liyorum. 

Çalışmalarımızda gereksinme duyduğumuz her konuda Disiplin Kuru

luna engin ve anlayışlı yardımlarını gördüğüm, bugün de bu vefa örneği 

insanlık timsali töreni dÜzenlemek ve değerli meslektaşlarıının 40 yılını 

hizmet gören bizlerin de anılarını simgeleyen sayın 'Yönetim Kurulunun bü

tün üyelerine ve başlarında çok def,erli Hocam sayın Faruk Erem'e yürek 

dolusu teşekkürlerimi ve minnetlerimi arzederken hepinizi saygı ve sev

giyle selamlıyorum. (Alkişlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın Fadıl Altop. 

Sayın Avukat Malıver Öztop, 

Sayın Sabahattin Bilge, 

Sayın H. Cahit Turgay, 

Sayın İlhan Kutay, 

Sayın Mustafa Güray, 

Sayın Ayhan Erol. 
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(Disiplin Kurulu üyeleri plaketlerini aldılar) 

BAŞKAN- Efendim, Yönetim Kurulunda görev alanları davet ediyo~ 

Sayın Zeki Yücel, 

Sayın Taeettin Sırmalı, 

Sayı.n Cengiz İlhan, 

Sayın Atil la Sav, 

Sayın Erdoğan Bigat 

M.erhum Hikmet Tuncay ailesi, 

Mehmet Kavaklılar, 

Sadettin Tokbey, 

Sel~attin Allıoğlu, 

Rahmi Magat. 

(Yönetim Kurulunda görev alan üyeler plaketlerini aldılar) 

BAŞY..AN- .Efendim, Denetleme Kurulunda görev alanları davet edi-

Sayın Vedat Burcuoğlu, 

Refik Belgin, 

Şinasi Develi, 

Vasıf Üstün, 

Yaşar Önal, 

Fehmi Özçelik, 

!smail. Hakkı Özersin, 

Nuran Kortel. 
(Denetleme Kurulunda görev alan üyeler plaketlerini aldılar) 

BAŞKAN- Efendim, Barolar Birliğinde görev yapmış olan avukat ar

kadaşlarımızı temsilen Ankara Barosu üyesi Avukat Dilehmet Nomer' e söz ve

riyorum. (Alkışlar) 

MEHJ\'lET NOlliiER- Sayın Başkan, muhterem meslektaşlarım; 

Tür:iüye Barolar · BirÜği organlarında hizmet görmüş olmamızdan 
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dolayı Birlik YönetimKurulu bizleri bir plaketle lütüfkar bir jestte bu
·lunarak onurlandırdı. Kendilerine ne kadar teşekkür etse k azdır. 

Gördütı;ümüz hizmet gönüllü fahri bir hizmetti. Hizmetlerin iç.inde 

en makbulü.fahri olanlardır. Biziıp. bu hizmet karşısında duydutı;umuz ma:-

nevi.bir haz ve.tatmindenibaretti. Şimdi,. böylesine bir törenle Barolar 

Birliği Yönetim Kurulu bizi huzurunuzdamükafatlandırdı. Bundan dolayı 

hem biraz mahçup olduk, hem de büyük ölçüde sevindik, memnun olduk. Ken-

dilerine arzı şükran ederim. 

Türkiye 'ele yeni bir Avukatlik Kanunu çıkarılması ve bu kanun i

çe:risinde bir Birliğe vücut verilmesi Türkavukatlarının ötedenberi ta-

hakkukunu istedikleri bir fikirdi. 10-15 sene evvel bu fikir mahsulünü 

verifri, bugünkü Avukatlık Kanunu meydana geldi. O kanunun yapılması için 

. takip ettiğimiz maksat ve bugün kanunda gösterilen amaç avukatın görev 

ifa ederken bağımsızlığını temel ve esas almıştır. Bittabi bu bağımsız-

lık iserisinde ·barolar .organlarının bağımsızlığı da mevzubahis tir. Bazı 

zihinler avukatlara tahlnan bağımsızlığı bir mesleki egoizm telakki e

derler. Bu yanlıştır, yanlış b.ir fikirdir. Avukatın baf,ımsızlığı müda-
' . 

faa mesleğine ilişkindir. Müdafaa' mesleğine, ilişkin olduğu nispette de 

yargı mesleği kadar kutsal ve şereflidir. Onun için, avukatln bağımsız

lığı, baroların bağımsızlığı bahis mevzuu olunca, bütün yurttaşların, 

bütün insanlığın bunda hakkı vardır. Bağımsızlık yurttaşların, bütün 

insanlığın müşterek mameleld haline gelmiştir. 

Türk avukatları, Türk baroları ve Barolar Birliği bunun bilin.,-· 

cine vasıl olmuştur. Bu bilinçle de mesleğini ifa için her türlü ayrı

calıklara hak kazanmıştır. Şu tören vesilesiyle bu fikirlerimi ifadeye 

imkan bulduğum için kıvançlıyım. Bizleri plaket vermek suretiyle onur

Iandıran Barolar Birliği Yönetim Kuruluna ve onun değerli Başkanına hu

zurunuzda tekrar şükranlarımı arzederim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz sayınMehmet Nomer. 
Efendim, çalışmamızıxı öğleden önceki kısmına burada ara vermek 

zorundayız. Zira Anıtkabir'de l2'de bulunmak mecburiyetimiz var. Saat 
14.00'te toplanmak üzere oturumu kapatıyorum. , · Kapanma Saati: 11.30 
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İKİNCİ OTURUM 

Açılma Saati: 14.00 

BAŞKAN-- Genel Kurulun İkinci Oturumunu açıyorul:n. 

Genel Kurulumuza gelmiş mesajlar ve telgraflar vardır, onları 

sunuyoruz: 

Sayın Prof. Dr. Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı-- DSİ Konferans Salonu 

Ankara 

·Türkiye Barolar Birliğinin ll nci Genel Kurulu nedeniyle nazik 

davetirrize teşekkür eder, kuruluşundan bu yana Türk demokrasisinin ge

lişimi yolundaki etkin çalışmalarını yakından izlediğim Birliğinizin 

Genel Kurul çaliı;ımalarının aynı etkinlik ve başarı ile geçmesini diler, 

saygılar sunarım. 

C ahi t. Kar.akaş 

Millet Meclisi Başkanı· 

(Alkışlar) 

Sayın Prof. Dr. Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

Sayın Prof. Erem, Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kur.ulu 

nedeniyle nazik davetirrize te0ekkür ederim. : ,Davetiniz ancak dün öğle

den sonra elimize geçti. Önceden daveti yapılmış Senato toplantısırrını 

yönetmek zorunda .olduğumdan Genel Kurulunuza katılamayacağ;ım. Şahsınız

da tüm Barolar Birliği mensuplarına saygılar sunar, Genel Kurula başarı

lar dilerim. 

(Alkışlar) 

Prof. Dr. DoğanKaran 

Rektör 
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'rürkiye Barola~ Birliğ;i Genel ):Cu,rulu Başkanl:ığ;ına 

DS! Konferans Salonu-Ankara 

Genel Kurul toplantınıza davetiniz için teşekkür ederim. Genel 

Kurulıinuzun başarı:.içinde geçmesini diler, saygılarıııi.ı sunarım. 

Orhan Eyüpoğ;lu 

Devlet Bakanı~Başbakan Yard~cısı 

_ (Alkışlar) 

Sayın Avukat Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliğ;i Başkanı 

Göndermi~Ş olduğ;unuz nazik davetini.zi aldım, çok mem:nun oldum, 

teşekkür ederim. Yoğ;uİı çalışm;;ı.larım sebebiyle aranızda bulunamayacağ;im 

için üzgünüm. Genel Kurul çalışmalarınızı:p. başarılı geçmesini diler, bu 

vesileyle sevgi.ve saygılarımı·sunarım;. 

Enver Akova 

Devlet Bakanı 

(Alkışlar) 

Sayin Faruk Erem 

·Türkiye. Barolar B;i.rliği Başkanı 

Sayın meslektaşlarıının araların<ia bulunmayı ve bu vesileyle top

. laptıya katılmayı son derece arzu et.tiğ;im halde, :-IükÜmet Programım.n 

Türkiye Büyük iliillet Meclisinde okunmasının aynı güne rastlamasından do~ 

layı üzüntülerimi belirtirken, başarı 'dileklerimle saygılar sunarım. 

Salih Yıldız 

Devlet Balcanı 

(Alkışlar) 

Sayın Avukat Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

İşlerimin yoğunluğ;u nede.niyle ll nei Genel Kurul toplantınıza 

katılamadığ;ım için üzgünüm. 'I'oplantıriızın başarılı geçmesini diler, say
gıle.rımı sunarım. 

(Alkişlar) 

Doç.Dr. Ahmet Taner ~~şlalı 
Kültü;ı:- Bakanı 
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Sayın Avukat Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

Hükümet programına ilişkin yoğun çalışmalarım dolayısiyle Bir

liğinizin ll nci Genel Kurul toplantısına katılamayaccı.ğımı üzüntülerim

le belirtir, alınacak kararların hayırlı ve başarı.lı olması d:Ueğimle 

saygılarımı s1marım. 

Güneş Öngüt 

UlaŞtırma Bakanı 

(Alkıslar) 

Sayın Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

Türkiye Barolar Birliğinin ll nci. Genel Kurul toplantısı nede

niyle nazik çağrınıza teşekkür ederim •. Şahsınızda tümüyelere saygıla-

rımı sunarım. 

Ali Topuz 

Köyişleri ve Kooperatifler Bakanı 

(Alkışlar) 

Sayın Avakat Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

Türkiye Barolar Birliğinin ll nci Genel Kuruluna çalışmalarında 

başarılar diler, kurultın değerli üyelerini şahsı:c.ızda saygı ile selam

larım. 

Alev Coşkun 

Turizm ve Tanıtma Bakanı 

(Alkışlar) 

Faruk Erem 

Barolar Birliği Basrkanı 

Hükümet Programı çalışmalarım nedeniyle ll nci Genel Kurul top
lantınızda bulunamayacağıma üzgünüm. Nazik davetinize teşekkür eder, 
başarı dileklerimle saygılar sunarım. 

Tuncay lVIataracı 
Gümrük ve Tekel Bakanı 

(Alkışlar) 
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Sayın Faruk Erem 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

Türkiye Barolar Birliğinin'Genel Kurul toplantısına şu andaki 

takdir edı:;ıceğiniz yoğun çalışmalar nedeniyle katılamıyorum. Memleket 

yararına hukuk alanındaki verimli çalışmalarını yakJ.ndan izlediğim kuru

luşunuzwı Genel Kurul toplantısında Bakanlığıma yansıyacak har türlü ka

rarlarınızın tatbikçisi olacağıını arzeder, çalışmalarJ.nızö.a. başarılar 

dilerim. Saygılarımla. 

(1ı.lkışlar) 

Dr. Mete Tan 

Sağlık Bakanı 

Türkiye Barolar Birliği Genel Başkanlığına 

Hükümet ~rogramına ilişkin yoğun çalışmalarım nedeniyle Birliği

nizin Genel Kurul toplantısına katılamayacağım. Ülke ve halkyararına 

olacağına inandığım kararlarınıza katılır, başarı dileklerimle teşekkür 

eder; saygılar sunarım. 

(Alkışlar) 

Sayın Avukat Faruk Erem 

Vecdi İlhan 

Orman Bakanı 

Türkiye Barolar Birliği Başkanı 

ll nci Genel Kurul toplantınız için vaki nazik davetirrizi aldım. 

Çalışmalarınızın başarılı olmasını diler, size ve meslek camianıza mut

luluklar temenni ederim. Snygılarımla. 

(Alkışlar) 

Süleymen Demirel 

AP Genel Başkanı 

Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kurul Başkanlığına 

Türkiye Barolar Birliğinin Türkiyemizde çağdaş hukuk devleti 
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ilkelerinin tümüyle benimsenip uygulanması amacına yönelik çabaları de

mokrasi tarihimizde önemli yer tutacaktır. Özellikle son yıllarda yoğun

laşan.atılımlarınızın daha da güçlenınesini kişilerin bir numaralı temel 

hakkı olan can güvenli~inin bile ortadan.kalktığ~ ve hukuk dışı saldırı~ 

ların iktid.arca desteklendj.ği bir toplumda hukukç1.üara düşen manevi so

rumluluğun tüm hukukçula:rca çı.nlaşılıp benimsenmesine hizmet edecek cesur 

girişimlerinizin bu dönemde doruğa ulaşmasını gönülden diler, Türk Hukuk 

Kurumu ve şahsım adına saygılar sunarım. 

(Alkışlar) 

Türk Huh'Uk Kurumu Baş~anı 

Muarnnıer Aksoy 

Sayın A~~kat Faruk Erem 

Barolar Birliği Genel Başkanı 

Bağımsız savunma rnesleğinin üst örgütü olarak Barolarımızı ve 

değerli avukatlarımızı temsil eden Birliğinize hukukun demokratikleşti

rilmesi ve siyasal iktidarların hukukla bağlı tutulması için vermekte 

olduğu hukuk savaşırnnızı D!SK takdirle izlemektedir. Mçı.hkeme kararla-

rını uygulatmak için geçen yıl içinde başarı ile uysuladığınız kınama 

eyleminin ve Devlet Güvenlik Mahkemeleri Yasa tasarısına karşı aldığı

nız direnme kararının Türk Ceza Kanun-unun 141 ve 142 nci maddelerinin 

antidemokratik hükümlerinin kaldırılmasıyle ilgili bilimsel çalışmala

rın~zın işçi ve emekçi sınıflarımızın demokratik talepleriyle üstüste 

çakıştığını ve faşizmi gerilettiğini, tarihsel bir değer taşıdığını be-

lirtmek istiyorura. Gerçekten de faşizmin her ülkede işçi ve emekçi sı

nıflarına düşman olduğu. kadar, gerçek bağımsız ve tarafsız hukukçulara 

da düşmandır. Genel Kurulunuzun hukuk ve demokrasi savaşımında faşizme 

fırsat vermeyecek.yen::.. 'başarılı kararları olaca{;'l;ına olan inancımızı be

lirtirim, başarılar dilerken Genel Kurulunuzu saygıyla selamlarım. 

Abdullah Baştürk 
D!SK Genel Başkanı 

ıi 
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Sayın Faruk Ereın 

Türkiye Barolar Birliği B~şkanı 

Baronuzun ll nci Genel Kurulunda memleketimiz ve Birliğiniz için 

hayırlı kararlar alınmasını diler, saygılar sunarım. 

(Alkışlar) 

Türkiye Barolar Birliği 

Mehmet Alanyalı 

Sosyal Sigortalar Kurumu 
Genel Müdürü 

ll nci Genel Kurul Sayın Divan Başkanlığına 

Sosyal, politik ve hukuksal sorunların son derece yoğunlaştığı 

bir dönemde·toplanan Genel Kurulunuzun bu sorunlara çağdaş, ileri ve 

demokratik bir yaklaşım getireceğine inanıyor ve Genel Kurula başarılar 

diliyoruz. 

. (Al kışlar) 

Türkiye Barolar Birliği 

Çağdaş Huh~çular Derneği 

Genel Başkanı 

Av. Niyazi Ağırnaslı 

Genel Kurul Divan Başkatilığına 

Ülkemizi karanlığa boğan ve hukuku hiçe sayan faşist uygulaına

lardan kurtulma umudunun doğduğu, ancak faşist saldırılarla işkencele

rin kan ve vahşet içinde devam ettiği bugünkü ortamda İlimizde toplanan 

Genel Kurulunuzu hukukun Ü?tünlüğü, s.osyal hukuk devleti ve düşünce öz

gürlüğü kavramlarını sözden çıkarıp devriınci bir biçimde hayata geçir-

mek için gerekli çalışmaları yapacağınız inancı içinde kutlar ve başa

rılar dileriz. 

(Alkışlar) 

Çağdaş Hukukçular Derneği 
Ankara Şubesi Başkanı 
Av. Tuğrul Çapkın 
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Türkiye Barolar Birliği 

ll nci Genel Kurul Başkanliğına 

<Bel kaymasından Hacettepe Hastanesinde yatmam, nedeniyle· ll nci 

Genel Kurula katılaıiııyorum. Gerek Birlik Yönetim Kurulunun, gerekse Ge-

. nel Kürulı.;ı.n de,ğerli çalışma ve tartışmalarinı yakından izleyememek ola

nağını, arzettigim eng&l Uedeniylebulaniadığımdan üzgünüm, Tek: tesellim 

Birlik "Yönetim Kurulu ve Genel Kurulun çalışmalarıyle 1961 Anayasasının 

Tiirk Ulusunun özlemini dile getiren-laik, demokratik ve sosyal :hukuk dev

letinin ülkede bütün k'oşullarıyle oluşması ve uygulanması, Hukukun üstün

lüğü ilkesinin yönetilenlerin ve özellikle yönetenlerin kafalarında ve 
~ 

tutumlarında gerçek'yerini alması amacına yeniden ·büyük katkıda buluna-

cağına inanmamd{r. Türk avukatları, Türk ba'roları v€ Türkiye Barolar Bir

liği Yönettm ve Genel Kurulları 1961 Anayasasına :(nilrukurı üstünlüğü il

kesine dayalı ça~daş Türk Devletinin ve yönetici kadrosunUn oluşmasına 

bugüne kadar değerli katkılarda bulunmuşlardır. Kanımca bu çalışmaların 

başlıca yaraticısı ve takipçisi olmuşlardir. Bu inanç1arımla Genel Ku

rulun sayın .Başkanlık Divanını ve sayın :Gyeler:İni yürekten saygılarımla 

selamlar, üstün başarılar_ dilerim. 

(Alkışlar) 

Türkiye B~rolar Birliği 

Kongre Başkanlığına 

Aw. Burhan Karaçelik 

Zong-..:..lılak Delegesi . 

ll nci Genel Kurul toplantisının başa:ı:::ılı oiması dileğiyle ü;ye 

arkadaşlarımızı saygıyla selamlarız. 

(Alkışlar) 

ManisaBaro-Başkanı 

Şinasi Tandoğan 
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Türkiye Barolar Birliği 

Genel Kurul Divan Başkanlığına 

Birliğimiz Genel Kurul toplantısının mesleğimiz ve meslektaşla

!'ımız ychıünden faydalı ve olumlu sonuçlar vermesi umudu ile saygılar su

nar, başarılar dileriz. 

(Alkışlar) 

Türkiye Barolar Birliği 

Genel K1lrul.Başkanlığına 

· Kayseri Baro Başkanı 

Sümer Akşehirlioğlu 

Türkiye barolarının mümtaz simalarından teşekkül eden Türkiye 

Barolar Birliği Genel Kuruluna Antalya Barosunun, şahsım ve bütünüye

leri adına saygı ve başarı dileklerimi sunar, Genel Kurulunun Atatürk 

devrim ve kurallarına sadık bir biçimde yurtyara!'larını gözönünde tuta

rak çalışmalar yapacağına olan güvencimizi teyit eder ve sayın Genel Ku

rula başar;ı. dileklerimizi sunarım. Birlik Yönetim Kurulu ile beraber 

sayın Genel Kurulun hukuku_n her bakımdan üstünlüğünü kabul ettirecek 

düzeydeki faaliyetleri ve özgürlükçü demokrasi anlayışı ve bağımsız 

mahkemeler kavramıarına gösterilen özelliğe paralel olarak memleketimi

zin araç ve ·gereç gibi maddi ihtiyaçlarının ifada eylediği önemi Hükü

mete bir kere. daha duyurulmasını saygılarımla arzederim, 

CAlkışlar) 

Av. Zeki Ç·eremet 

Antalya Baro Başkanı 

Türkiye Barolar Birliği Başkanlığına 

Sayın Başkan; meslekte 40 yılını doldurmuş olmam sebebiyle bir 

onur belges·i ve plaket verilmesi içinGenel Kurul toplantısına daveti

niz konulu yazınızı aldım. Yönetim Kurulunun kadirbilir., gönül okşayan 

kararından dolayı teşekkürlerimi sunarım. Sağlık durumum ve hava·şartla-

rı ne yazık ki bu güzel törene katılinama olanak vermemektedir. Lütfe-
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dilmesi kararlaştırılan belge ve plaketin adresime postalanınasını yahut 

alrrıam için müracaat edecek oğluma verilmesini saygıyla rica ederim. Bu 

münasebetle Barolar Birliğirolzin Genel Kuruluna başarılar dilediğimin 

duyurulmasına yardımcı olmanızı dilerim. Saygılarımla • 

.Asım Ruacan 

Avukat 

(Alkışlar) 

TürkiiYe Barolar Birliği Genel Kuruluna 

Sayın Başkan ve delegeler; düşünce özgürlüğünün sınırlandırılması 

olarak kabul etti.ğimiz stajiyerlerin toplantınıza katılıp. sorunlarını 

anlatamamalarından doğan acıyı staj süresinin kısaltılması ve imtihanın 

kaldırılması doğrultusunda vereceğiniz karar azal tacaktır. Ça1ışmaları

nızda başarılar dileriz. 

(Alkışlar) 

Barolar Birliği Genel Kurulu 

Divan Başkanlığına 

!.stanbul Stajiyerleri ı::-dına 

Ali Naci Okay 

Türkiye ne yazık ki,.insan baklarının en çok zedelendiği ülkeler

den biridir. Bunların en ba~ıında can güvenliği geli:.~. Can· güvenliğinin 

geçtiğimiz dÖnemde bu derece yokedilmesi, 12 Mart işkenceci ve kati'lıe

rinden hesap soru:imamış. olmaı:ııdı:r:-. MC faşizminir. eşkenceci ve katille

rinden hesap sorulmazsa gelecekte can güvenliğimiz tümüyle yok olacak

tır. Temel hak ve özgürlüklerinlizi tamamen kaybetmedikse bunu hçı.lkımızın 

bu uğurdaki mücadelesine ve yurtsever ve demokratik kişi ve kuruluşla

rınha:ıtkımızın bu mücadelesine yaptıkları katkılara borçluyuz. Ayrı ayrı 

barolar ve Barolar Birliğinin özgürlük ve demokrasi mücadelemize katkı

sı büyüktür. Ne var ki, faşist 141 ve 142 nci maddelerin kaldırılmadık'

ça askeri mahkemeler basını yargılamayı kendilerine hak gördükçe,. yurt

.severlerin yargılanması için özel ceza mahkemeleri kuruldukÇa, savcılar 
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yan tuttukça, Anayasada geriye doğru yapılan değişiklikler kaldırılıp, 

Anayasa daha ileriye getirilmedikçe, cezaevlerindeki insanlık dışı ko

şullar ve baslcılar sürdükçe ve işkencecile:çden ve katillerden hesap so

rulmadJkça ülkemmzde hukukun üstünlüğünden söz etmek zordur. Yurtsever 

ve demokrat hukukçulaı.·ın Genel Kurulda bu do(:i;rultuda kararlar alacağına 

güvencimiz tamd::_r. Genel Kurula başarılar dileriz. 

Armağan Anar 

Tutuklu ve idahkUmlarla 

Dayanışma Derneği Genel Başkanı 

(Alkışlar) 

BAŞKAN- Efendim, şimdi gündemimizin 7 nci maddesine gelmiş bu

lunuyoruz. 

"Başkanlık :Raporu ile Birlik Yönetim Kurulunun 1977 yılı çalışma 

raporu, blanço, gelir-gider ve giderlerin bütçe ile mukayese tablola

rının ve Denetleme Kurulu Raporunun okunınası ve görüşülmesi." dir bu 

maddemiz. 

Efe.~di_m, bu konuda. bir takrir var, 

Genel Kurul Başkanlığına 

.Gündemin 7 nci maddesinde yer alan Başkanlık Raporu ile Yönetim 

Kurulunun 19?7 yılına ait çalışma raporu_ daha önce delegelere gönde

rilmiş bulunduğundan, ayrıca okunmasına gerek bulunmadığından, olcunmama

sına karar verilmesini isteriz, 

Kamil Akıncı Emin Değer 

BAŞKAN- Bu defa özetlenınesi de &ğil, okunmamasına karar veril

nıesini istiyorlar. 

I-lASAN BASRİ GÜDEB. (İzmir)- İzin verilirse, benim özetlenınesi yo

lunda bir.önerinı var. 

BAŞF.-AN- Hayhay efendim. En ayları teklif olarak önce Kaınil Akın

cıile Emin Değer'in vermiş oldug;u takriri reye sunacağım, sonra sizin 

sözlü önerinizi ı'eye sunacai'l';ım. 
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IQU.:I!L .A.KINCI (Ankara)- Biz Hasan beyin, özetienmesi yolundaki 

önerisine katılıyoruz efendim. 

BAŞY...AN- Evet efendim. Hasan beyin teklifi özetienine tarzındadır •. 1 

Herhalde aykırı bir fikirycik. 
. Faaliyet raporunu 

Sayın Birlik Başkanımızı/özetleme yapmak üzere mikrofona.davet 
/ 

ediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN FARUK EREM- Sayın Başkanımız, aziz delege arkadaşlarım; 

Raporumuz di~er yıllardan ayrı olarak gerçektim zamanında gönde-

rilmiş bulunması·· nedeniyle benim özetim de vaktinizi fazla almayacak bi- :,: . ı 

çimde olacaktır. Yalnız, sözlerime başlamadan evvel huzurlarınızda bir ı 
yılı ô.aha beraber çalışarak geçirdi~imiz Yönetim Kurulu arkadaşlarıma i 

. . . 1 
bu· çabalarda gösterdikleri içtenlik, gayret, çaba ve arkadaşlık duygusu .1:.: 

açısından minnet ve şükranlarımı arzetmek istiyorulıı. 

Bu yılki Başkanlık rapoi'1).llu şimdiye kadar Genel Kurullarımızın 
. } . -· 

kararları, bildirii,eri vesair çalişmalarından acaba Birli~imizin Genel 

yÖnü nedir ve bir yörünge de~iştirmesine lüzum. ve ihtiyaç var mıdır~ ih-

tiyacı ile kaleme. aldım. Zaman zaman Birli~imize hatta bazen seviyesiz 

diyebilecegim yerıneler yöneltildi. 

Her şeye rağ;men bunlar içinde acaba haY,:lıs:ı: var mı, diye de Yö

netim Kurulu olarak özenle bunları teker teker inceledik. Gördük ki, 
1. 

biz hem memleketimizin demokrasi açısından kaydettiği_aşamalara ve hem 

de GenelKurulumuzun ittihaz b~rdu~ kararlara sadıkkalmışızdır. Ve 

hiçbir değişiklik te duşünülmedi. 

Bu dönemde Birliğimize siyaset ya,pmak gibi anlamsiz ithamlar yö

neltildi. K{smen tekrar gioi görünse de, ·Bursa-Genel Kurulunda.yapabi

leceğimiz veya yapamayacağımız siyaset ayrımı içerisinde kaldıgımızı ve 

. burada dı;ı tutumun1uzda bir. değişikUle yapılmasının lüzumlu olmadığı so

nucuna vardık. Başkanlık Rı;ıporu bu konuyu ele almış, .arzetmeye, açıkla

maya çalışmıştır. 

!) 
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Bu yılki çalışmalarımızı müsaade ederseniz, özeti sağlayabilmek 

için grup grup anlatmaya gayret edeyim. 

Bu yıl olağanüstü topjLantı dışında bazı fayda,lı olduğunu sandı~ 

ğımız toplantılara da katıldık. Bu yıl sosyal güvenlik hukuku kongresi

ni toplamak istedilme de~ olağanüstü Genel Kurulun buna tekaddüm etmesi 

bu yıl bunu yapınama gibi bir durumla bizi karşılaştırdı. Fakat~ bu ge

cikmeden de istifade ederek önümüzdeki yıl yapmayı düşündüğümüz ve Genel 

Kurulumuza bu toplantıda bazı açıklamalar yapmak,ol:ursauyarıları da 

anlamak açısından raporumuzda geniş bir bölürn ayırdık. Maksadımız. şudur: 

Türk hukuku karşılaştırma hukuku metodu ile girecek olursak, bu 

noktada bir hayli geri kümıştır. Bugün yabancı üniversitelerin hukuk 

fakültelerinde sosyal güvenlik hukuku diye artık ayrı kürsüler yaratıl-
1 

,1 

mıştır. Türk sosyal . güvEmlik hukukunun iş hukuh.lllldan arpa boyu 
il 

ileri gi t~!l 
ıl 
~ 

rnekten öteye ulaşamamış olmasını gözlememiz ~ böyle bir çabaya girmemiz-

de faydalar olabileceği umudunu bizde. uyandırdı • Türk sosyal güvenlik 

hukukunun hiç olmazsa genel teorisini bile Barolar Birliği ortaya ko-

yarsa, diğer yetkili kuruluşların da bir hamleye do€2;r11 açılmaları olana

ğı sağlanabilir diye düşünüyoruz. 

Bu yıl Türk Hukuk Girişim Kanunu tasarısı üzerinde çalışmalarımız 

oldu. Bunun için düzenlenşn toplantıya Birlik BaşkanYardımcısı Enver 

Arslanalp arkadaşımızın Başkan1ıfl;ında_ devam ettik. Bu toplantıya üniver

sitenin yetkili kürsülerinin elamanları ve aynı zamanda yüksek yargı lru

ruluşlarının~ Adalet Bakanlıgının ve diger ilgili kuruluşların iştira-

kiyle uzun süren bir çalışma ile bir kanun tasarısı hazırlanmış bulunu-

yor. Maksadımız daha birkaç yJ.l evvel başladığımız hukuk açısından en

formatiği de kapsamak üzere geniş ve yepyeni bir atılımın öncüsü olmak

tır. 

Bu arada yeni Kira Kanunu, Kıyı Rejimi konuları ve benzeri güncel 

sayabileceğimiz konuların üzerinde Komisyon çalı.şmalarımızı yürütmekle 

' i 
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beraber Adalet Bakanlığı vesair kuruluşların temsilcileriyle birlikte 

tasarılarımızı hazırlamış bulunuyoruz. 

Bu arada basın bayramından da istifade etmek suretiyle, Türk ba

sınının demokrasiııüzin açıkça beliren gelişim düzeyinde görevini gereği 

gibi yapıp yapamayacağı~ yapmasına engel ne gibi yasal cml8ml·~r vardır' 

bunları nasıl kaldırabiliriz açısından incelemelerde bulunduk. Bu ça

lışmaların bir kısmı belkide nntiÇiemokratik kanunlar hakkında Genel Ku

rulunuzun vermiş olduğu kararların bir kısnının uygtı.lannıası diye de özet

lenebilir. Özellikle düşünsel basının bir tröst tehdidi altında acaba 

denıokra tik gelişmeye ayak uydu:::-up uydurmadığı yolundald kuşkularınıızın 

haksız olmadığı bu çalışmalarda daha da belirgin hale geldi. 

Yasamaya ilişkin çalışmalarımızin grubu içerisinde Medeni Kanun 

tasarısı çalışnıalarLc.n. Adalet Bakanlığınca Barolar Birliğinin de ka-

tılnıası istendi§i;i için, çok değerli iki Xönetim Kurulu arkadaşımız bu 

mesaiye katıldJ.lar. Sanırım ki,. yakın bir zamanda daha iyi bir metnin 

esasları atılabilecektir. 

Bu arada savunma hakkını kısıtlayan hükiııılerden kurtulmak çaba

lurı içerisine de girdik ve bunların hiçolmazsa en sıkıcı olanlarının 

karşı gelinmesi hiç kimse tarafJ"ndan haklı görülemeyecek derecede bariz 

olanlarını kaldırmak veya ne şekilde değiştirmek lazını geldiği yolunda

ki tasarıyı Adalet Bakcı.nlıt;ına sunduk, 

Kısa bir zaman evvel aldığımız bir haber bizi memnun etti. Belki

de yürütmede bir el değiştirme bu tutum de§i;işikliğini de kanıtlayabilir. 

Nitekim, Adalet Bakanlığı bu sıkıcı :ıükünılerin kaldır:ı.lnıası için bir ça

lı'}ma içerisine girdiğini, Danıştay Kanunundakiler için ise baP;lı olduğu 

yer Başbakanlık olduğundan, oraya huıiun iletildiği öğrenildi. Sanırız 

ki, e;elecek yıl Genel Kurul toplantımızda savunmayı biraz daha serbest

liğe götüren bil' "sonucu smınıak olanağını bulabileceğiz. 

Bu arada menıleketimizin, özellikle Barolar Birliğinin öne attığ:ı. 
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ekonomik kamu düzeni açısından milırak noktasını, odak noktasını meydana 

getiren Bankalar Kanunu üzerirl.de çok etrnflı 'bir çalışma yaptık ve Mali

ye Bakanlığına bunu dava dosyalarından da istihraç ettiğimiz gerçekleri 

açıklayarak izah etmeye, yasal çarelerinin ne olduğunu göstermeye gay

ret ettik. Bu çalışmalar bize y.s;kın bir gelecekte bankalar açısından 

Türkiye'de bir çöküntü kuşkusunu veya bankaların ekonomik düzen açısın~· 

dan neyin örtüsü olduğunu ortaya koyabilece·ğini zannediyoruz. 

TRT Kanunu hakkında, antidemokratik kanunlar hakkındaki kararı

nız uyarınca bir.tasarıyı yetkili·makaınlar<~ sunduk. Özetlemek icabeder

se mevcut kanunla yönetim ne kadar değişirse değişsin, ne kadar el de

ğiştirirse değiştirsin, yine de bazı şikayetler ortadan kalkmayacaktır. 

Alman Nazi Kanunundan,mehaz olarak o lmnundan alınan bugünkü TRT mevzu

atıyle demokratik bir TRT mümkün olmadığı kanısına vardık. Çünkü, hiçbir 

yerde anten hakkı bu kedar çok yürütmenin eline bırakılmamıştır. Anten 

hakkının paylaşılması anlayışına geçilmedikçe TRT'den şikayetler devam 

edebilir. 

Ayrıca Senato Başkanlığından aldığımız bir davet üzerine ;;rasama 

kütüğü sistemi üzerinde çalışmalarda bulunduk ve Tileelise bunun esasları

nı arz-etmeye çalıştık" 

Devlet G-üvenlik J1[ahkemelerinee i ttihaz edilen kararlardaki hak

sızlık şaibesinin giderilmesinin yargıye. saygıyı da sağlayabileceği dü-

şüncesiyle Devlet Güvenlik ll/lah}çe:rrıelerince i ttihaz edilen kararların re

sen yargılamanın yenilernesi sistemine geçilmesini sağlayacak tasarıyı 

Sakarya toplantısındaki uyarılarınız gereğince ve onu yansıtacak şekil

de bir metne bağladık ve Başbakanlır;a', Adrüet Bakanlığına sunduk" Kanun 

metni daf:;ı tılmış, raporumuzda etraflıca gerekçesiyle birlikte gösteril-

.miştir. 

Adli zabıtanın kurulmadığı müddetçe hiçbir şikayeti önlememiz 

mümkün olmayacaktır" Sayın Cumhurbaşkanımıza da vaki müracaatlarımız ve 
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or.ı.un tarafından yapılan tenkitleri ve is telcleri de yansıtan bir tasarı 

Adalet Bakanlığına, İçişleri Bakanlığına verümiş.tir. Bu bir sadece ku

ruluş kanunu ile yapılabilecek birşey olmamak icabeder. Çünkü bugünkü 

zabıta tahkikatı Osmanlı Devrinden kalma karakol tatbikatından başka bir 

şey değildir. Hiçbir ka."luni, usuli mesnedi de yoktur. Bu itibar1a adli 

zabıta usulünün de.usul kanununda göşterilmesi icabedeceği kanısindayız. 

Bu arada Adalet Bakanlığında kurulan bir komisyon-bu ayın l8'in

de to:planacaktır. Ceza ve usul kanunlarımızda davaları uzatan, haksız 

sonuçlara götüren hükümlerin kaldırılması için bir toplantıya davet e

dilmiş bulunuyoruz. Bu toplantıda Barolar Birliği temsilcileri Genel Ku

rullarımızın bütün dileklerini mutlaka yerine getirecek ve mümkün olur

sa sonuç almaya gayret edecektir. 

Pekçok meslektaşımızın ve :pekçok vatandaşın ve hepimizin büyük 

kuşket duyduğumuz şiddet olayları açısından Biriilc pasif bir duruma geç

memiş, Devlet Başkanına bizzat müracaat olanağı 15ulurunuştur. Bunun üze

rine Currıhurbaşkanımız yargı organlarının başkanları ile.Türkiye Barolar 

Birliği Başkanını bir toplantıya çağırdı. Açık olmayan bu toplantıda 

Yargıtay Başkanı dahil bütün adalet kuruluşları başkanları kanılarını 

ve önlem önerilerini açıkladılar. Ben de sizlerin Gerrel eğilimine en 

uygun fikirleri de açıklama durumundaydım. 

Ayrıca bu yıl Senato'da kurulan Araştırma Komisyonuna, Birliği

ınize intikal eden bütün vakaları,·· dosyaları ve mesnetleri de gösteril

mek suretiyle intikal ettirmiştir. Bu çabalarımıza bugün de devam edi

yoruz. 

Geçen yılın en önemli olayının kınama günü olduğunu elbette he

pimiz takdir ederiz. Bu kınama günü belgide eylem benzeri ilk hareketi

miz oldu. Buna değinirken, Yönetim Kurulu şu kanı içindedir: Kınama 

açısından Genel Kurulumuzun ittihaz buyurduğu kararın gerçekleşmesi açı

sından Yönetim Kurulu hiçbir kusur kaydetmedi demek cesaretini bağJ.şla

yın. Kınama gününün tespitini bize bırakmıştJ.nız. 4 Mart gününü seçtik. 
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Bütün barolarımıza ne gibi önlemler de alınması lA.zım geldi[;ini kaydet

mek suretiyle genelgelerimizi gönderdik, Sonuç bizce arzu etti§timiz dü

zeye ulaşmıştır. Bununla beraber, bazı meslektaşlarımızın bu kararı uy

gun bulmadıkları ve hatta resmi kurulların, özellikle Ankara'da Ankara 

Barosunun tertiplediği, bütün meslektaşıara açık olan oturuma gelmeyipte 

kendi başlarına bir televizyon yayınını o tarihteki Uruuru Müdürün himaye

si altında yapmak ihtiyacını duyan arkadaşlar hakkındaki kanaatler her-

.kesin kendine özgü kanaatleri olacaktır. Fakat hiç şüphe yok ki, Yönetim 

Kurulu bir açıdan şikayetçidir. Bazı nıeslektaşlarınıız bizleri savcılara 

ihbar ettiler. Benim ve Yönetim Kurulu arkadaşlarını hakkında Ankara Sav

cılığına, bir başka arkadaşını için de Balıkesir Savcılığına müracaat vaki 

oldu. Bunlar üzerinde durmak değerli olmayacaktır. Asıl sizlere .açıklamak 

istediğim şudu-r: 

Ankara Savcılığı takipsizlik kararı verdi. Kararın rnetnini aynen 

rapora.aldık. Sonuç;"Türkiye Barolar Birliğinin bunu yapmaya hakkı var-
. / 

dır." (Alkışlar) 

Balıkesir Savcılı§tı takip izni için Adalet Bakanlığına müracaat 

etti. Ceza !şleri Uruuru Müdürlüğünün izin vermeme hakkındaki uzun kararı .... 

nı raporumuza aynen aldık. Sonuç; "Türkiye Barolar Birliği sadece vazi

fesini yapmıştır."(Alkışlar) 

Bu itibarla bizleri şikayet edenlerin bu kararları okudukları za-

man herhalde üzüntüye kapılabileceklerini yine de ümit etmek istiyoruz* 

Ayrıca adalet yılının açılışında seçimlere rastlayan tarihler ha

riç, dairna·Barolar Birliği orada konuşabilnıiştir. Bu yılki konuşmasında 

en yüce yargı merciinin başkanı pek açıkca;"Mahkeme kararlarının uygula

ması açışından: 

1- Avukat arkadaşlarımın, 

2...; Türk barolarının, 

3- Türkiye Barolar Birliğinin bu çabasını minnet ve şükranla 

yadede-ce@;i z. n ·denli-ştir o KonUşma metni aynen _rapora alındı. O halde: 
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Bu toplam lmrşısında şu eylem benzeri hareketimizin yargı merci

leri tarafından tasvibe uğradığını belgeleriyle bu rapora geçirmeyi ile-

riki kararlar açısından da faydalı bulmaktayız. 

Bununla beraber, hakim-sevcı-avukat ilişkileri bu yıl Yönetj_m Ku-

rU:lunu çok üzebilecek, çok uğraştırabi-lecek bir düzeye ulaşmıştır. Bu 

yoğunluğun sebebini pek iyi teşhis etmiş halde değiliz, ama vakıa ortada. 

Biz'e öyle geldi ki, Türkiye'de adaletin üç ayrı kolunda sadece avukatlar 

kendi kendilerini yazılı bir meslek kuralına bağlamak ihtiyacını başka-

larından çok evvel duymuşlardır. Halbuki bugün pekçok memleketlerde yar

gı ve savcılar için de meslek kuralları mevoJttur. Bu itibarla Yüksek 

Hakimler Kuruluna müracaat ettik, meslek deontolojisini üçte bir sağla

makla netice alınamamaktadır."Size ait olan konularda da elimizdeki mev-

cut dokümanlardan sizlere faydalı olmaya amadeyiz. Gelin beraber şunu 

bütünleştirelim •.• " Henüz cevap alınamadı •. 

Değerli.Başkanım, aziz meslektaşıarım; 

Sosyal güvenlik konularınııza müsaade ederseniz biraz fazlaca de-

ğinmek istiyorum. Nedeni şu: 

Uzun süredir yetkili mercilerle çetin müzakerelerimiz devam etti. 

Fakat sonuçlarını size rapor halinde arzetmek durumuna gelseydik, raporu 

zamanında gönderemeyecektik. Yalnız raporda işaret etmekle yetindik. Bu 

ayın 5'inde elde edilen sonuçlar şunlardır: 

Raporda olmadığı için açıklamama, ·zapta geçmesine müsaadenizi is

tiyorum. Bilindiği üzere sosyal güvenlik sistemimiz kurulduğu zaman çe

şitli nedenlerle, bu nedenler artık önemli değil, çeşitli nedenlerle 

meslektaşlarımız basamak seçiminde hatalı beyanlarda bulunmuşlardır. Bu

nun düzeltilmesi için uzun bir çaba sarfettik. Ancak, bu ayın 5'inde im

zaladığımız protokolla bu gerçekleşti. Barolarımıza genelge dün imza 

edildi. Bu itibarla bir-iki güne kadar inarolarımız gereğini yapabilecek-

~ durmua geleceklerdir. 

Protokoladayanmak suretiyle,barolarımızca şubeler arasında yapı-

TÜrkiye Barolar Birliği 
KillUnhan esi 
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lacak anlaşmadaki ti;r;ı sözleşme burada merkezde tespit edilmiştir. İmza 

tarihinden itimaren 90 gün içerisinde bütün arkadaşlarımız·kendi basa

maklarını yeni baştan.beyan edeceklerdir. Bu beyari basit.bir hesaba daya

nacaktır. Önünde emeklilik süresini tahandan daldurabilmek için sadece, 

"Yüzde onlarla ben şuraya varmam için nasıl bir taban bey~n edeyim?" gi-
~ 

bi basit bir hesapla meslektaşlarımız durumlarını tespit edebilecekler-

dir. 

Filhakika, "90 gün daha mı ziyan edelim?" denebilir. Yalnız iki 

ihtiyaç karşısındayız. Mevcudu az barolar için bu belki bir gün sürmek

te; ama İstanbul Barosunu düşünün ..• Bu şartlar altında 90 gün gibi u

zunca bir müddet kabul ettik. l"akat her şeye rağmen sayın delege arkadaş

larımızdan barolarına döndüklerinde şunumeslektaşlarımıza duyurmak çaba

sı içinde olmalarını rica edeceğiz. Bu 90 gün içinde yine hatalar yapı

labilir.O halde uygulamada hiç öngörülmeyen durumların meydana gelmesi 

ihtimaline binaen, 90 günü kimse beklemez. 

Müzakereler sırasında Sosyal Güvenlik Bakanlığını ve Sosyal Si

goptalar Umum Müdürlüğünü çok kararlı gördük. Bir kere daha taban seç

mek imkanını ya bulamayız, yahut çok uzun süre sonra belki. Bu itibar

la hepimize uyarınada bir görev düşüyor. 

İkinci konu: Nedenleri üzerinde durmuyorum. Pek çok arkadaşımız 

zamanında 96 lO ları.bildirmiyorlar. Ama bazen bu kusur, sağlam bir sek

reteryas·ı olmayan barolarımızda baroların ihmali ile bu durum hasıl ola

biliyor. Hele bir baromuz, bir merkez hatası nedeniyle bütün avukat ar 

kadaşlarımız geçen yıl % lO hakkından mahrum kaldı. Demek ki bu sistem 

devam ettiği müddetçe hatalar devam edecektir. O halde sistemideğiştir

mek lazım.Değişiklik, üç merci arasındaki protokolda şöyle tesbit edildi:! 

Her dönem baŞında barolar hazırlayacakları bordrolarında otomatik 

olarak %10 u ilave edeceklerdir. Yalnız, istemeyen arkadaşımız varsa, 

onu barosuna, belli bir süre içerisinde bildirecek. Bildirmediği tak?-irde] 

otomatik olarak % 10. Ama bu sefer denilebilir ki, istemiyorum dernede . 
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gecikme olur, Bu bü;y·ük bir zarar değil. Müteakip .sene bildirir, mese

l e yok. 

Üçüncü konu; genel kuşku şu idi: Biz tavana, yani 8400 raka

mına ulaşamıyoruz, kıdemsiz arkadaş tabanın artırılmasıyle kıdemli

nin yanı başına geliyor. Bu kuşkular da izale edilmiştir. Tabanın her 

değişikliğinin sirayeti olağan. Tavanın otomatik sirayeti de proto

kolda kabul edilmiştir. Bu itibarla, şartları yerine getirsem de ta

vana ulaşamayacağım kuşkusu mümkün değildir, açıkça ifade edilmiştir. 

Ara kaderuelere gelince; ara kademeler bundan evvel elimizde 

hiç bir metin mevcut olmadığı halde, zamdan, uzun tartışmalar sonun

da da olsa istifade etmişlerdir. İll-e defa konuyu, bir metin üzerinde 

değil, ama fiilen sigorta ile vaki çetin çatışma sonunda% 35 olarak 

elde ettik. Bundan iki sene evvel % 22 oranı elde edilmiştir. Bugün 

tavan ve tabanda değişiklik olması nedeniyle yine bir nisbet tahtın

da ek husule gelebilecektir ve bunun da taban ve tavandaki artışa. 

dayanan oran ölçüsüne göre kaydı da protokola alındı. Bu i tibarla 

keyfi bir takdir balıis mevzuu olmayacaktır. 

Sigorta, bunu yapıp yapmamakta ihtiyarilik iddiasında bulun

du, kabul etmedik, mecburi halde yapılır şeklinde hükme bat!;ladık. 

Sanırım ki şu düzeltmelerle, hiç olmazsa bir tıkanıklık giderilmiş, 

az da olsa bir ferahlık sağlanabilnıiştir. Buna rağmen, sosyal güven~ 

lik sistemimizin tamanılandığı iddiasında değiliz. Yapamadıklarımız, 

bazı .geçmiş hizmetlerin borçlandırılmasinda süreyi. kaybetmiş olan 

arkadaşlarımıza bu yılda bir şeywtiremedik. Çünkü kanun mevzuu idi. 

Stajdmı itibaren sosyal güvenliğin başlamasını sağlayamadık. Bayan 

arkadaşlarımızin 50 yıl 20 sene konusunu, kanun meselesi olduğu için 

çözemedik; fakat bunların metinlerini dehazırladık. O halde bir ya

sama yoluyla bu işlerin çözümü 19?8 yılının en çetin konusu olacaf+,a 

benzemektedir. 

Mesken kredisl konusı_uıda bir anlaşmaya varamadık kurumla. 

Esasında ayırdıleları fonun azlığı, kim daha fazla muhtaç ise ona ver-
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me e~ilimi anlaşmainıza engel olmuştur. Hukuki dayanaklar:ı şudur: 

Mesken kredi·si, bütün kol:).ardan, sigortalı olanlara tanım-:-
. ' t • 

mıştır. Siz bir tek sigortadan istifade ediyorsunuz. Mukabil cevap; 

bu anlayış do~ru_ değil, ki~ hangi koldanmecburi sigortalı ise,bu 

o demektir. Hatta daha. il~ri gittik; e~er sigor_ta kollarının prim-. -
. ..· . . 
lerini düşünüyorsaniz., o halde siz bize ihtiyarlık sigortası aç:ı.-

s:ı.ndan vermiş :old~ğumu:ı:; priml-e orantılı bir meslek kredisi verin. 

Fakat 'bütün bunlar maalesef bir sonuca gelmiş de değildir. İşte yap

tığımız ve yapamadığımız konular. 

Kamu 'kesimi avukatlarına ilişkin, özellikle Maliye Bakanlı

_ğ:;.nın anlayışlı bir tuhima bir ara girmiş olması nedeniyle, iyi so

nuçlar elde ettik. Bu itibarla, iş güçlüğü zammı vebenteri konula-
' '. . . . ' " 

rın hepsi çözüme bağlandı .• B.esmı sektör avukatlıırının, artık mukay-

y~t avukat. ismini kUl.lanmi:ı;.k istemiyon121.z, resmt sektör avukatlarının 

durumunu ıslah ed:?-ci neler yapılsa hepsini rapora geçirmek olanağı-· 

nı f?a~ladık. 

Son olarak; bu yıl dış ilişkilerimiz biraz daha genişlemiş 

durumdadır. _Ezcümle, 1978 yıiı içerisinde Nisan ayında İstanbul'da 

milletlerarası barolar birliğinin toplantısı yapılacaıctır. Ev sahip

liği durumund~ olacağımızı söyleyebiliriz. Fakat bu kuruluşun mas-

raflarını da üstüroüze almış değiliz; zaten onların statüsü cümle 

masrafların onlar tarafından verilmesidir.· Bunu söylemekteki maksa

~lım ·has:islik de~il. _ Çürikü geldikleri zaman, Iliesela 1000 avukat gibi 

geliyorlar._Bizimkudretimizin çok-dışında ve her gittikleri memle

kete bazı faydalar da sağ.lıyorlar. Yaz.ışrriallı.ar neticesinde biz de-, 

dik ki, bizim size_ :ikramlarımız, mütevazi olacaktır.. Bunş. rağmen, 

bir şe;y:ler istiyoruz.· Nedi.r? !şte :rp.eslek kurallarırnz içerisü.ıde _ -

kalem kalem şu konular va·r: Biz bunlari genişlettirm-ek çabası içe

risindeyiz. Bir açık oturum yapalım, bütün avukatİarı çağıralım ve 
. ~ . . 

_bunları sizinle orada. tardiışalım. Konular tekek teker \gelmiştir. 
. . 

. . A • 

Zannediyorum ki, b.ir başka memleketin avu~atının, mesela sosyal gü-: 
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venliği hakkında bize vereceği bilgiler, çe'Şitli konular hakkındaki 

·tartışma;Lar bize bazı kaynakları da kolaylikla-sağlayabilecektir. 

-Kuşkusuz bu toplantının kesinleştiğinde bütün 'ayrıntıları delege ar-

kadaşlurımızi.l zamanında sunulacaktir. 

Milletlerarası Af Örgütü ile bazı ilişkilerimiz kurulmuştur~ 

12: Mart içc:ds:tnde ve onu takibeden yıllarda bizim de ~azı şkeyet

l9rh1iz oluuştu. Mil13ticrarası Af Örgütü baz.ı gözlemciler gönderdi-

ve bundan dört a:y kadar evvel de bütün dünyay_a qir ·rapor hazırladı. 

Bu raporu da kısnc-in b:Lı.it:ı kendi raporunuza aldık. OraC!.a .görülece({;i 

üzere, Türk Barol<lrı ve Tü,;kiye Barolar Birliğinin 12 Mart -ola~yla-· 

rında keııdisir._ç düşen vazifeyi- y~·.ptır~ı ki;ydedilnüştir. 

Bu ari!dr!, Avrupa Güvenlik_ ve lŞbirlii:;i· Konferansı nilw.i se--

· nedi üzer5.rı.de, !stanbul 'de tert:_l?lencn toplantıya da katıldık. Bu 

senedin bir mnddes ~_ndcld kontwu biz Bir1ilt konümı olarak seçti1<. 

Konu şu idi: Göçmen işçilerin insan hakları. Bu.nu niçin seçtiğimizi 

de takdir etmek mümkündür. Ayrıca, bu yıl Uluslararası Yargıçlar 
. . . 

ME?rkezinirı hazırladığı toplantıya da katıl_dik. Bu toplantı bizler 

içi-n bir özellik arz eder ve ·aşağı yukarı genel grev hakkındaki fi

kirlerin ~ok çatıştığı-dönemde _onlardan dabaz.ı şeyler öğrenebilmek 

ihtiyacı biz.± bu katılmaya: sevketmiştir. Raporumuzda bu husus da 

özetle de olsa bazı bilgiler verilmiştir ve ·grev hakkı üzel;'indeki 

çalışmalarımız devam e.mektedir; bu 9alışmalar:ı.n, yasalarla ilgili 

bazı çalışmaların yapılaca5ı söylenen bu günlerde çok faydalı ola~ 

bileceğini sanıyorum. Fazla vaktinizi almamak için biraz özetlemek-
. ı . 

te aşırıya gittil1;imi bende biliyorum~ Ama, elCieki rapor en iyi .. 
-, 

duygularla, en açik kalpiilikle hazırlanmıştır. Tetkik edildi~i mu-

hakkak olan bu raporun içerisinde bazı kısımlar,. esasen gündemimi

zin ayrı maddesi halinde olduğu için, o maddeler-geldiğinde, mesela 

Birliğ-imizin mali durum'ğ. Yetkili arkadaşlar=!-m bizim 'Yönetim Kurulu 
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olarak bazı dertlerimizi dile getireceklerdir. Bu itibarla özetim

de, gündemde ayrı konuyu teşkil edenlen üzerinde bir açıklamada bu

l unı:iı:u~orum. 

Beni dinlemek lütffnda bulundu~uz için saygılarımı arz ede-

rim efendim. (Alkış1ar) 

BAŞK4N- Teşekkür ederiz kayın Başkan. 

"Bilanço, geli~gider ve giderlerin bütçe ile mukayese tab

lolarının ve Denetleme Kurulu raporunun. okunması ve_ görüşülmesL" 
Sayın İlhan Kutay, buyurun. 

(Sayman İlhan Kutay tarafından, Birlik 19?7 yılı bilançosu 

okundu) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz • 

. Denetleme Kurulu raporunu okuinak üzere Snyin Jülide Yumlu, 

buyurun. 

(Jülide Yumlu-tarafindan Denetleme-Kurulu raporu· okundu.) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz~ 

Efendim şimdi faaliyet raporu üzerinde söz ve-rece~im.Şu ana 

kadar sekiz arkadaşımız söz-istemi~lerdir.Di~er söz isteyenleri de 

kaydedece~iz efendim. 

HURŞ1T KANGAL (Balıkesir)- Sayın Başkan; usul hakkında söz 

istiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun. 

HURŞİTKANGAL {Balıkesir)--Sayın Başkanım, değ;erli arkadaş

larım; yıllardan beri uygulamada bir hususu görmekteyiz: Gündemin bu 

maddesi, yani raporlar üzerinde konuşmalar~ eleşt~riler maddesi ge

n~llikle üçüncü güİıü öğleye kadar -onun cevaplandırılmasi da dahil 

sayın Başkanımızca..:. sürmektedir. Halbuki, ıiıskiden olduğu gibi, gıçen 

yıllarda olduğu gibi, bu yıl da özellikl.e, yüklü bir gündem karşı..: 

sındayız. Pek tabii ki, bir kısıtlama do~ru olmuyor konuştrıalarda.An

cak, kısıtlama yapmamakla diğer gündem maddelerini gere~i gibi tar-
\ 
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tışabilmek olanaklarını sağlamak bakımından bir çelişki oluyor. Ve 

yine geçen llllar uygulamasında gerdüğümüz gibi, gündemin ondan son

raki maddeleri sanki ikinci üçünc.ü sınıf maddeler miş gibi, üzerin

de yeterli derecede durulamıyor ve çok zaman da üçüncü günü arkadaş

larımızın çoğu yol hazırlıklarına düştüğü için, o gündem roadeleleri 

üzerinde gereği gibi durulamıyor. Bendeniz bu noktayı vurgulamak ve 

bu.'l'la bir çare bul·unmasını dilemek maksadıy~e usul hakkında söz al

dım. Bir de bu yı1ki gündemimizde önemli seçim maddeleri olduğu .da 

dikkate alınarak, saznn Başkimlık Divanından bu hususa bir çare ge

tirmesini, şimdiden çare getirmesini bilhassa diliyorum • .Aksi tak

dirde sonraki konuşmaları kısıtlamak mecbu,riyetinde kalırsak o da 

büyük haksızlaklara sebebiyet veriyor. Kısıtlamazsak diğer gündem 

maddeleri adeta öksüz maddeler haline geliyor.· Bu sebeple söz aldım, 

arz ederim efendim. 

BAŞKAN- Buyurun efendim. \ 

TURILAN ÖZGüNER · (M 0 rsin)- Sayın Başkan, sayın arkadaşlarım; 

gündemin 7 nci maddesi ile 16 ncı maddesinin birleştirilmesi karar 

altına alınmasa dahi, (Bir önerge getireceğim, karar altına alırsı

nız, ya da almazsım .. z) uygulamt'J.da her kongrede, sadece Barolar Bir

liğinin toplantilarında değiJ, .her kongrede böyle olagelmektedir.Ra

porlar üzerinde konuşacağını diyen arkadaşlarım sınırları istese de 

istemese de aşmakta ve genel konuşmalara yönelmektedir. Bu bakımdan 

uyg"ğ.lama ile birieşebilmek için, ben yazılı önerge veriyorum; Günde

min yedinci maddesiile genel dilekler maddesinin, 16 ncı maddesinin 

birleştirilmesini teklifinize arz ediyorum. Teşekkür ederim. 

BAÇK.AlT- Efendim teşekkür ederiz. 

Efendim konu ile ilgili bir önerge var. 

"Başkanlığa 

Faaliyet raporu hakkındaki konuşmaların 10 dakika ile sınır-'-
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landırılmasını arz ve teklif ederim •. 

Elazığ Barosu Ad.ına :Necati Özkaya. 11 

Önerge sahibi konuşmak istiyorlar mı?-•• Yok. 

Aleyhte Sayın İlhami Güven, .buyurun. 

İLHAJ\11 GtN~J;l>( Ankara)- Sayın üyeler, bir yıl ·Türkiye çapın

daki bu yeni 1rurulliuŞt:tmuzun toplantısını hasretle bekliyoruz. Dert

lerimiz-m biriktiri;yo:t'uz, evvela baromuzun sözgeçinden geçiyoruz ve 

büyük şehir barolarında seçilmek, huzura gelmek mühim bir problem, 

büyük bir şeref, ondan sonra buraya geliyoruz; daha ilk anda bir sa..:. 
- ' 

·;}lll arkadaşımız çıkıyor, telkin .mahiyetinde, affetsinler .beni- Baş

kanlık Divanı tedbir alsın diyor. Yadırgadım bunu. Başkanlık Divan:ı 

bizim konuşmalarımız hakkında tedbir almaz; ·burası demokratikbir 

kuruluştur,· genel kurul alır bu tedbiri. Genel Kurul ertırederse lO 

dakikaya da iner, 5 daki.kaya da iner. Şimdi, istirhamım şu: lO da

kika, bütün baroların tems5_lciieri s.ıfatiyle burada olduğumuza göre, 

ağır sorumluluklar taşıdığımıza göre,.oylarının ağır so!'umluluğunu 

taşıdığımıza göre, 10 dakika ile tahdit, bizim söz hakkımızın açık

ça selbedilmesi demektir. Aleyhindeyim• Saygılar sunarım efendim. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Güven. 

·Efendim lehte söz. isteyen? •• Buyurun. 

CEl\fıALETTİN GÜÇDEMİR -(Gaziantep)- Tüm arkadaşlara saygılar 

sunarım. 

Aziz meslekdaşlarım; gerele dilekler konusunda, gerek rapor 

üzerindeki konuşmalarda hakikaten geniş bir zamana sahip olmak, her 

meseleyi enine boyuna bütün hassasiyetle tartısımak, hem demokrasi

nin gereğidir, hem mesleğimizin icabıdır ve bu toplantınin gayesine 

de uyacakt.ır. Ancak, tatbikatta görüy_oruz; bendeniz Bursa'dan beri, 

şöyle böyle 6-7 seneden beri geliyorum, tatbikatta görüyoruz; sona 

doğru kı.sıtlamalar yapılıyor. ve böylece 15 nci, 10 ncu,- 25 nci :Sı

rada söz alan arlmdaşlarımıza düşüncelerini, arzularını arz etmek 
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:j.mkanı, kalmıyor. Ve tatbikatta da bir adaletsizlik oluyor, bir eşit

sizlik oluyor. :Ya bize ·sonuna l~ad~r, üçüncü günün akşamı;nın saat 20 

·sine,· 21 .ine, 23 ·üne kadar sabırla ve tüm 'k9.dro ile dinlemek ve mü- · 

·· zakere. etmek imk&nını bahşedin'iz, yahu.t da ef1;er kJ.sı tlayac.aksaniz 

şimdiden kısıtlayın. Benim maruzatım; şimdi kısıtlamaktan daha çok, 

ileride vaki olacak bir kısıtlamaya :peşinen karşı gelmek gayretinden 

dof1;uyor; açıkça söyleyeyim. E~er ilerde kısıtlarıraya gidilecekse şim

diden lütfen kısıtlansın,\herkes ona göre izahını hazırlasın. 

İkincisi, genellikle, !1hanii beyin söyledikleri gibi, rapor 

·üzerindeki konuşmalafıla temenniler içiçe giriyor. Turhan beyin işa

ret buyurdukları'gibi .içiçe giriyor, tedahü?- ediyor~ Bunu, çok has

sas davranarak ayırmak da, bazen~kürsünün lJ,epecanı,, bazen dertlerin 

vahdet arzetmesiyle mümkün alamıyor. Bu nedenlerie, rapor üzerinde 

konuşacak arkadaşlarımızın ince bir tefrik ile, rapora münhasır kal

malarını ve dilekler için de zamari.a inık8:n vermelerini bilhassa i's

tirham etmek istiyorum. Bendeniz, kisıtlamaya gidilecef:i';i endişesin

dmyim; 5 seneden beri süregeldi€!;i üzre,:bu itibarla şimdiden 10 veya 

15 dakika olarak sınırlandırmakta, yarın öbürgün konuşacak arkadaş- · 

larımJ.za imkan verme yönünden fiili b:j..r zaru:ı:-et·görüyorum. SaygJ.la

rJ.mla arz ediyorum. 

BAŞKAN- Efendim önerge açık; lehte ve aleyhte bir arKadaşJ.

mız konuştular. Reylerinize vazediyorum: Konuşmaların 10 dakilm ile 

sınırlandirılmasını k~bul edenler lütfen işaret buyursunlar .... Kabul 

etmeye:i:ıler •• ~Kabul edilmiştir. Konuşmalar 10 dakika ile sınırlan

dJ.rJ.lınıştır efendim~ 

Efendim, gündemimizin 7 nci maddesi ile,l6 ncı maddesinin 

birleştirilmesi konusunda Sayın Turhan Özgüner t·arafıridan b;ir öner

ge yerilmiştir ve arkadaşımız daha eVITel konuşmuş1ardı. 7 nci madde 

faaliyet raporunun görllşüimesi, 16 ncı madde, de dilekl,er •. 
. " 

Efendim; lehte konuşmak isteyen arkadaşımiz var mı? •• Yok. 
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Aleyhte konuşmak isteyen? •• Buyurun. 

CEMALETTiN GÜÇDEMR (Gazie.ntep)- Arkadaşlarım, mademki lü,t

fettiniz, 10 dakika·ilekonuşma,la~ı sınırlandirdınız; o halde bu 

lO dakika içerisine hem faaliyet raporu hakkında~i tenkitleri, hem 
. " ·-' ( . "" .. 

de dilekleri sığdırmak gibi bir karışıklığ;a imkan vermeyelim derim. 

Faaliyet rapo~ netice i tibariyıe\ aylarınızla değerl"endiriiecek bir 

konudur. Ve konU§IDaların faaliyete mi.inhasır kalması gerektir.Biz avu

katlar konuşmanın hangi mevzua ilişkin olacağ1nı, sınırinın nerede 

başlayıp nerede biteceğini ömrü boyunca talim eden kişileriz. Bu iti

barla, faaltye't .raporu üzerinde ayrı konuşma1ıyız, dilekler üzerinde 

ayrı konuşmalıyız. 

Turnan bey arkadaşımızın haklı olarak bir endişesi var sa

nıyorum; dilekler konuşulacağı safhada ilgi azalıyor.·Bu •büyük bir 

endişedir, hak veririm bu noktadan"kendilerine; ama geliniz bu en

dişeyi yenelim, faaliyet raporu üzer.indeki hassasiyetiniizi fazlasiy.,.. 

le dilekler -qzerinde de gösterelim •. Her birimiz bir yerden gelmiş, 

erraz 15 sene bu meslekte çalışmış; bütün sosyal ıstırapları bilen 

kişileriz. !mkan veriniz, he:r:.birimizin dileği de, bir faaliyet ra

poru kadar mühim değilse de, J kendi çevresinin havası, kendi çevre-

sinin arzularını, dertlerini yansıtması itibariyle muhteremdir ve 

mühimdir. Bu nedenle ikisi içiçe :karışmasın. 10 dakika ile sırar

ladık, daha az konuşanlar, hem dileğini beraber söylemek isteyenler 

daha az konuşurl,ar, diğer' ifadeleri:i:ıi, dileklerini dilekler faslın

da arz ve izah ederler. Bu nedenle avukatlık camiasına yaraşanko

nulara mü:n:hasırkonularıayı:J?mak ve her değeri kendi yerinde istimal 

etmek bakımından bu önertnin aleyhindeyim. Bu topluma her konuya 

münhas~r konuşmayı tefrik etmek~cü ve şerefi ve idraki yakışır.Bu 

hassasiyeti"gösterelim; faaliyet raporunu ayrı müzakere edelim,di

leklerde de lütfen itibar edelim, hazır bulunabıih ve qirbirim~zin 

getirdiği havayı teneffüs ede_lim. Saygılar sunarım. \. 
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BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim. 

TURHAN ÖZGth'mR (Mersin)- Sayın Başkanım, benim ikinci verdi-

ğim önerge ayrı bir oylamaya konulmasın, birincinin tamamlayıcısı ma-

hiyetindedir. 

BAŞKAN- Bir dakika efendim. 

Gündemimizin 7 nci maddesi ile 16 Iicı maddesinin birleştiril-

mesini kabul buyuranlar lütfen işaret, buyursunlar •.• Kabul etmeyen

ler ••• Kabul edilmemiştir. 

Efendim, konuşmaların 10 dakika ile sınırlandırılması oya 

vazedilmişti ve kabul edilmişti. Oya vazedildikten ve kabul edildik-. 

ten sonra yeni bir önerge v?rilmiş bulunuyor. Ben hoşgörünüze sığı

narak bu önergeyi dereylerinize sunacaf;ım. ·Önerge sahibine söz ve-. 

!'iyoruın~ Konuşmak istiyorsa buyursun. 

TURHAN ÖZGÜDJER (Mersin)- Evvela Sayın Başkanın tutumundaki 

yanlışlığı belirtmek için aflarına sığınarak arz edeyim; birinci ö~ 

nerge ikinci.önerge ile ilgili olduğu halde, birinci önerge oylandık

tan sonra ildncinin ger:eğini:i:'ı kalmadığını izaha bile gerek yok. Ken

dilerine yardımcı olmak istedim •. Fakat peşin hükümlü gibi davrandı

lar, .yani lO dakika sürdürülecektir. Öyle değil; ben üç günlük süre 

içerisinde, çok sıkışık olan şu gündeme, şüphesiz sa~7ıİı Başkanın bü

tün gayretine raP;men, 16 ncı maddede hakim olacat;ı kanısında değilim. 

Seçimlerden sonra bu toplantı bu ilgiyi görmeyecektir. Sayın Cemalet

tin bey arkadaşımın belirttiği haklılığa ben de katılıyorum. O kadar 

önemli bir maddede, gündemin en ağır konularının söz konusu olacağı 

16 ncı maddede burada bu topluluğu bulama;yacaksınız sayın Başkanını. 

O halde, lO dakika ile sınırlandırmadan sonra birleştirme önergesi 

değil, onunla :j,_lgili ikinci önerge de okunrrmş Qlsaydı, 15 dakikaya 

çılruıası halinde şüphesiz şurada sayılan 19 rakamı daha artabilir, 

belki de galip. gelebilirdi. Bu bakımdan, tutumun ters olnasıyla bu 

kararın böyle tecelli ettip;i kanısındayım, herhalde bir oyla..Tıanın 



- L~4 -

gerekli olacar;ı kanısında değilim. Ancak sayın Başkan şimdi benim 

bu yeni önergemi oya koyduğu takdirde, o halde bir ölçüde 'tekriri 

müzakere niteliği taşıyacaktır ve öyle söz konusu ol ursa, birleşti--

rilmek suretiyle 15 daldka olduP';u netices~ne varılacaktır. Öyle de

ğil mi sayın Başkanım? 

BAŞKAN- Hayır efendim. 

TURirAN ÖZGÜNER (Devamla)- Hayır ise neyi yapacağınızı ben 

anlayamadım. 

BAŞKAN- İki önergeniz ayrı ayrı verilmiştir. Başkanlık Diva

nı bir hata içerisinde olduğu kanısında değildir. Önergenizi geriye 

alıyorsanız ••• 

TURHAlil ÖZGÜNER (Devamla)- Önergemin gereği kalmadığı için 

geri alıyorum. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim._ 

Faaliyet raporu üzerindeki müzakerelere geçiyoruz. 

sc:;yın İskender özturanlı, buyurun. 

İSKENDER ÖZTURAJ\ı"'LI (İzmir)·- Saygıdeğer arkadaşlar, son iki. 

yıl hariç, 1970 yılından berigenel kurullarda _yaptığım konuşmalar

da Yönetim Kurulunun çalışmalarının ;yetersiz olduğunu söyleyen bir 

arkadaşınızır:ı. Son bir·iki yılda Yönetin Kurulu gerçekten eyleme ben

zer bazı girişimlerde bulunmmıtur. Kendilerini kutlamak isterim hu-

zurunuzda. 

Efendim, rapora baktıf1;ıınız zaman, karşımıza ülke ve dünya 

sOrunlarıdiye 22 konu getirilı::ıiş. Bendeniz tetkik ettim, 1970 yı

lından beri alınmış bu konu, tetkik ettim tam 89 konu buldum. Demek 

ki biz, 1970 yılından beri 89 1conu üzerinde durmuş uz. Bu, öyle. ayrın

tılarına inmiş değilim: sadece Avukatlık Kanunu dedim, bunun detay-
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larına inmediİn.Ceza Muhakemeleri UsulüKanunu dedim, bunun detayla

rına inmedim. Bunu arz ederim. Efendim, lO dakika-ile sınırlandığı

na göre bunları saymayacecğım. Ancak, raporda meslek sorunları ,hukuk 

s:;runları ve yasamaya ilişkin çalışmalar var. Bankalar Yasasından 

TRT yasasına kadar ':_epsi var. Ve sonuçta biz bu 89 veya daha ziyade 

konu üzerinde durmuşu'-3, sonuçta ne elde ettik biliyor musunuz arka-

daşlarım? •• B<Omce hiç. Yalnız bir tek kam:uıun çılrnıarrıasında bir etken 

olduk; o da Devlet Güvenlik Yasası. O da, kanunun çıkarılması da de

ğil, engelfuemede bir etkinliktir, çıkınada değil. 

Efendit~, savunma ö:z;gürlüğü istiyoruz yıllardan beri, savunma 

hakkı diyorm;. Kısıtlayıcı hükümlerin kaldırılmasını istiyoruz ya-

salarımızdan. lthamın başladığı ;{erde savunma yardır diyoruz. Hak 

arama özgürlüğünden bahsediyoruz. BiliyorswLUZ l970'lerde adli yar

dımlardan başladık; Artık raporlarda adli yardım yoktur dikkat eder-

seniz. Çünkü, ikinci beş ;;Tı1lık pland'l adli yardJ.m getirilmişti,fa-

kat programlara getirilmemişti. Üçüncü beş yıllılc planda adli yar

d.ırrı yoktur. Bu sefer de adli yardım yoktur, biz de artık bu konuyu 

ele almıyoruz. Ama ülkemizde bir mahı.~eme önüne davasını götürecek 

kadar parası olmayan kiçiler hak arama özgürlüğünden yararlanamarrıak-

tadır. Efendim, Devlet Gi.ivenlik IVIahke-mesi mahkUn:ıiyet lmrarlarının ye-

nilenmesini isti~rorut. lL~l-142 ve 163 ncü maddelerin kaldırılmasını 

istiyo:ımz. Düşünce özg-l!-rlüğünden si)z e!)l::..;yoruz ve düşünce suçunun 

kaldırılmasını istiyoruz. Bilim ve samıt özgürlüğünden b&hsediyoruz, 

1970 yılından beri. Neden gerçekleşmiyar bu arzular? Hep aynı şey

leri tekrar etme durumunda kcılıyoruz, sevgili Hocaının biraz önce i-

fade b-:.:tyurdukları gibi ve bakınız 1976 Ankara Genel Kurul Başkanlık 

raporunda hangi sözcükler yer almışsa, bugünkü reporda aynı sözcük

leri/görüyoruz. 

Acaba diyorum ben; siyaset korkusu mu egemen oluyor bu P.;er

çekleşmeme hususı.ına ve aynı şeylerin tekrarıha: Barolar ve Türkiye 
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barolar Birlif;i Siyasetle uf;raçar:ıaz .. ,Ana müteradi;:;ren Dördüncü Ceza 

Dairesinin 1967 tarihli l::c,r• rıni getj_riyoruz bir r;erel:çe olarak. Aca

ba bu gerekçeden Vc:c.zgeçmek durrcnu artık ~fOk rxudur? Biliyorsunuz ka-

rarı, sürekliJik olursa siyaset oluyer, sür"'klilik olrıazsa siyaset 

dışına çıkıyor. Halbuki geçen yıl Sako.rya'da~ Tutanaf;ın 218 nci say

fasında, Ali Dinç arkadaşırnz siyasete ;f.az,la ef;ilirı giiis'terildip:in

den balısetti~i zar,ıan, sevgili Başlmnıuız şöyle demiş tir: S.iyaset 

yasaf!;ı ile demokrasi birleşemez. Dernr;kler yasasında, kamu niteli

ğindeki meklek ·kuruluşlarında artık siyaset iYasaF,ının kaldırılması 

zamanı gelmiş,tir. Gelecek yıl takdim edeeeğir:ıiz rapor bu yolda ola

caktır, diyorlardı sevgili Başkanım. Ama bu yolda rapor çılmmyor. 

Nasıl çık;ıyor? 1973 yılında Rate;y'da durmuşuz 1967 tarihli Yar~ıtay 

Kararından bahset;üşiz raporda ve o z~-uaçmdan beri de daha ileri bir 

aşamaya gelmiş olmaraıza raf;men, gene ı 96? tA.rihli kararı ele alıyo

ruz. Oysa ki bu iş benim 1-~:anıma göre !zıür Olafi;anüstü Toplantısın··· 

da halledilıı:üş tir. Orada sunulan rar,ıorda, geli şmelcte 012.11. ülkelerde 

baroların ve !:nrukatlnrın /görevlerini yapm.'ken siyaset yasağı ile 

etkisiz hale getirilmesi isab<~tli değildir deniliyordu, Ve genel 

kurul siyaset yasağının yasad~m çıkarılmasına karar aldı. Bütün bun

lardan sonra bu ~rıl Yönet:m Kurulu raporunda, ki 73 ncü sayfada, 

Dernekler Yasasının demokratik hale getirilmesinden söz edilipor, 

ama Başkanl:tk raporunda, Dernekler Ycı.sF~sına dayanılarak~ içtihada 

dayanılarak; ve doktrine dayanılarak bir ölçü tayin edilr:ıiştir,si·'-' 

yaset ölçüsü tayin eclilrüştir diyor. Demek ki Dernekler Yasasına 

dayıınıJrOruz, bir tar.'<ftan ise Dernekler Yasasının antidenokratik 

oldu~;u g~rekçeşiyle değiştirilnesinden;yanayızl;.ı Bu tutumun isabeti 

belirtiliyor, aysaki bu tatuma isabetlidir diyemeı::ı.~Aynı zar:ıanda sa-

kıncalıdır di3rebilirim. Çünkü~ siyasPt yas,-::~ı kaldırılmalıdır bir 

l~ere, bu yas"'k lmlsa bil n önem. taşımaz düşüncesindeyirı. !çtihattan 

ınedet urımak gerükmez düşiincesi:p_de;yiın. 
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Efendim, biz iktidara talip miyiz dendi :tzmir'de; hayır de_: 

dik ve c;erie hiç bir sözümüz o bakımdan hiç bir davranışımız siyaset 

olmamalıdır. İktidar savaşı mı veri;ynruz dedik, il~tidar savaşı da 

verniy~'ıruz. Şu halde bir baskı grubu olarc,.k Imkuk yolunda, özgürlük 

yolunda, demokrasi yolunda düşünce savaşı verraekteyiz. Bu, politika 

değildir arkadaşlarin. Bu, bir insanlık görevidir ve bunu insanlılc 

görevi olarak ele almak mecburiyetindeyiz. 

Efendim, işkenceye, şiddet olayıarına karşıyız diyoruz,Sa-

karya' da geçen yıl bunun üzerinde tartıs:r.ıal<:.r yapılmış tır, Meclis 

Araştırma Kuruluna sevgili Hocamdenıiştir ki; ı:,ıiddet olayları konu-

sunda bizden Meclis A:::'aştırrrıa Kurulu somut belgeler istedi, üzüle

rek ul!lana.rak 3-5 somut örnek vere1üldik dediler. Ve aynı zam.anda, 

o zaman ülkeyi kan götürüyordu ve barolara ivedi lcaydı ile yazılan 

yazılara hiç bir cevap gelmedicinden şikayetçidir Sakarya'da; bu 

raporda gene aynı şikayet var. O halde barolar ile Barolar Birliği 

arasında bir kopuklul{ mevcuttur. 

Bu seneki İzmir raporunu tetkil;: edecek olursanız, Barolar 

Birliğine yazılan yazılara cevap alamadıklar; şikayeti vardır. Ba

rolar Birliği barolardan şikayetçidir, bunu da bir derecede önlemek 

gerekmektedir. 

BAf;'Y~- Bir dakikanız kaldı sayın Turanlı. 

İSE . .LJDER ÖZTURAl,LI (Devamla)·· Mersi. 

Efendim, az gelişmiş ve gelişmel;:te olan ülkelerde Barolar 

Birlif';i gibi 1mruluşlar akaderıik değil, dinamik ve pratik olmak zo-

rundadırlar. Türkiye gelişnekte olan bir ülkedir, Türkiye Barolar 
' 

Birliği gelişmiştir aına, Türkiye daha henüz gclişmemiştir. Barolar 

ve avukatlar bunun üzerinde dur::ıak mecbur:iyetindedir. Avukatlar Tür-

ldye 'yi, özgürlük ülkesi, hukuk ülkesi ı b1ı.rış ülkesi haline getir--

W:'k mecburiyetindedirler. Sessizceyaşamak hakkına sahip değiliz 

dedik yıllarca önce~ sessizce yaşadı}:, Ölüwler karşısi_nda sessiz 

1 

ı 



4-8 

kald-:ı.k', kıyımlar karşısında sessiz kaldık, işkenceler karşısında 

sessiziz. Kimimiz belki neme gorcJ~ diyoruz, kimimiz de biraz önce 

sÇ>ylediğim gibi si;}rasetten korkuyoruz. 

Efendim 4- Mart eylemi gerçekten büyük bir harel~:ettir; !kti

darın hükümlülük belgesi verilmiştir 4- Mart 1977'de; ama ne oldu, 

iktidab bildiğini _gene okudu. Başarı vardır, fakat bunu sürekli ha:

le getirr:ıeR lazımdı;~ 

Efendim, şunu ifade e.tmekle sözlerimi tamamlayacağım: Sayın 

Divanın İnüsaadesiyle. DceğiŞiklik bahanesiyle biliyorsunuz Anayasa -

- ka-ldırılmıştır-; ama biz süreklilikt_en korktuğumuz için bunların ü

zerinde duramıyoruz. Toplantılar yapmak durumlli'"ldayız, seminer ler 

düzenlemek durumundayız, yetkilileri devamlı surette_ e_tkilemek du-

-rumundayız' kamuoyunu sürekli ollıara:k uyanık tutmak d:urumundayız o 

·Bunları yapamadı~ımız sürece, bendeniz etkili olabileceğimi-z düşün

cesinde değil'im. 

Tür~iye Barolar·Birliği Türkiye'de bir karar verdiği zaman, 

~ürkiye Barolar Birliği bir kararı uygulamaya başladığı zar,ıan,ik

tidarda bulunan kişiler, hangi partiden olurlarsa olsunlar, Türki

ye Barolm.r Birliğinin karari karşısında düşünmeliler, ciavranışlarJ..

nı ona göre tayin etmelidirler. Bunu yaratmak mecb:uriyetinde olan 

bir teşekkülünme:risuplarıyız ve bu ·çalışma temposunu hızlandırdı

ğımız zaman bunu yaratacağımız kanısındayım. 

Hepinizi saygı ·ue selamlarım. (Alkişlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Ôzturanlı. 

Sfl_karya Delegesi Sayın Raşit Abasıyanık, buyurun. 

M.RAŞ!T ABASIYANIK (Sakarya)- Sayın Başkanlar, çok def!;erli 

delege arkadaşlarını; hepinizi saygı -ile selamlar,_ Sakarya Barosu

nun kUcak dolusu selamlarını iletirim. 

Sayın Birlik Başkanımız, çalışma ve faaliyet raporunu özet

le bizlere sund-q_lar. Bu raporda yer alan çalışmalardan dölayı ken-
, \, .. _, .:.;· 
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dilerini öncelikle kutlamak isterim. Yaptıkları faydalı çalışmalar 

sonucunda, Birliğ:j.,n kuruluşlillda,n bu yana Türk avukatlar~, Türk ka~ 
.. . 

tımoyu içinde ve hatta dünya kamuoyunda kendi varlığım. kabul ett1r-

miş ~ve giderek yücelen bir mevkie erişmi.ştir. 

·Ben, !aaliyet raporunda noksan gördü~Uın iki konu.üz~):'inde 

özetle durmak: isterim.Bunun bir taneai, faaliyet raporundayasama 

böifup.ünde yer alan _çalışmalar. Bu çalışinalar ara_sında, • evvel ce ek o~· 

.nomik :tıukuk kongresine sunulan tebliğlerde değinilen bankalar kB;-. 
. . 

nununun çalışı::ı?-}.arındaki aksaklıklar,.TRT kcı.nunu, pevlet_Güvenlik 

Mahkerneleri, 141, l42ve 163 ncü maddelere açı'klık getiren çaJ.:ı:ş

_malar kutlanmağa değer. Ancak, bir noktaya 'değinmek isterim; bizde 

bir söz vardır: "Marangozun evinin kendi kapısı yoktur11 _diye. Çok 

değerli arkadaşlarım, !ztnir Olağanüstü Genel Kurul Toplantısından 
. . . 

bu yana, ki o topl~tıda Avukatlık Kanunumın hükümleriyenidEm göz-. 

den geç:l.r:i.lmiş ve değişiklik önerileri sunulmuş, .ö ';yüce genel ku

rulda da bu değişiklikler benimsenmişti. Biz 10 ncu Sakarya Genel 

Kurul toplantısında, o zaman da faaliyet rap.orunda Avukatlık Kanun 

ta~arısı üzerinde çalişnalarin yap:ı,.lmadığına değinmiş ve bu konuyu. 
. • . • . . ·, ,1

eleştirmiştik, Sayın Birlik Başkanımız .o zaitıaiı. bize verdiği yanıtta,\

ki tutanak sayfa 2.5Lf:' tür, Avukatlık Kanunu tasarısı üzerindeki ça- · 

lışmaların ilerlememesi nedeni olarak da o zaman ve sık sık görülen.

jfasama çalışmalarındaki aksaklıkları bize örnek olarak göstermiş_:: 

lerdi. Biz yasrumi organının zaman zaman çalışmalilrında tıkanıkl-:ık'.:. 
. · ..... - .·"'" . . 

lar olduğunu kabul ediyoruz; ama insafl'a söylemek gerekirse' .çalış-

ma raporumm yasama bölümünde faaliyetler. arasınd;·yer alan ve de

ün zikrettiğimiz TRT Kanunu, Devlet GüvE'mlik Mahkemesi kanunu, Ban

kalar Kanunu, 141-142 ve 163 ncü maddeler üzerinde yapılan çalış--. 

nialar ve: bunlar hakkındaki tasarı.ların ilgil_i makamlara synulduğu 

açık seçik .beyan edilmiştir. Bunları takdirle karşılıyoruz; ama . 

de€1;erli,arkadaşlarım, eğer Avukatlık Kanunun tasarısindaki değişik"" 
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lilüer haJrkındaki çalıçmalar taD2ı:ılax:ıesydı ve hiç olnazes. bu t~.sa·-

rı nihai metin halinde ilgili yerlere verilmiş olsaydı, bugün şu 

kürsüden, huzurunuzda yapılan şikayetlerin bir kısmı önlenmiş ola

caktı. Demin bize dağıtılan bir önergede de, 'İzmir Olağanüstü Ge-· 

nel Kurul Toplantısında Sayın Ayten Dik arkadaşımızın bir önergele-

. ri kabul edilmiş, ancak bugüne kadar gerşekleşma olanağı ·oulunma

dı~.Sı için bugün tekrar genel kurulda bu konuda teyidenkarar alın

ması istenmektedir. Biz yeni seçilecek olan Birlik Yönetim Kurulu

muzdan, bu konudaki büyük boşluğun daldurulması ve öncelikle ülke

nin diğer çözümbekleyen ağır sorunlarının da mevcut olduğunu ka

bul etmekle beraber, kendimizin olan yasanın, yani bizi biz yapan 

tasarının bir an önce hazırlanarak bunun gerekli yerlere verilmesi 

ve kabulü için gerekli çabanın gösterilmesi zamanının hatta geçmiş 

olduğu kanaatindeyiz. 

İkinci nokta sosyal güvenlik hakkındadi:::-. Şosyal güvenlik 

çalışmaları raporda çok kısa bir ;yer almıştır. Sayın Genel Başkanı

mız, burada o sosyal güvenlikle ilgib_ çalışmaların bir kısmının 

tamaralandığını ve 5 Ocakta, şikayet edilen, tip sözleşmede boşluk

lar bulunan konuların .doldurulduğu müjdesini verdiler. Kendilerine 

teşekkür ederiz. Ancak, hepinizce de.bilindiği üzere, sos;val sigor

talar Kanununun yaşlı:;Lık aylığından yararlanma şartlarını düzenle

yen 60 ncı maddesinin (E) bendi, '11.5.1976 tarih ve 1992 sayılı bir 

yasa ile değiştirilmiştir ve bu yasa hükümlerine göre, 50 yaşını 

doldurmamakla beraber, en az 20 yıldan beri sigortalı bulunan ve 

bu süre içinde en az 5000 gün malullük, yaşlılık ve ölüm sigortala-· 

rı primini ödemiş olan kadın sigortalılara istekleri halinde yaşlı

lık aylığı bağlanır hükmü getirilmiştir. Sosyal Sigortalar Kanunun

da yapılan, bu maddenin (E) bendindeki değişikliğin saygıdeğer ha

nım avukatlarımıza da yaygınlaştırılarak kendilerini bu değişiklik-
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ten yararıandırma olanaklarının araştırılmnsı gerekir. Bu konuda 

şayet Avukatlık Kanununun ilgili maddelerinde bir degişiklik ya-

pılması gerekiyor ise, hazırlanmasını önerdiğ;iniz·değişiklik ta-

sarısına, bu konuda, bununla paralel'bir değişiklik hükmü getiri

lebilir. Şayet böyle bir değişikliğe gerek yoksa, tip sözleşmeler 

yoluyla bu boşluğun doldurulmasıyla büyül\: yarar sağlanacağı kanaa

tindeyiz. Bu yolda Birlik Yönetim Kurulumuza önümüz_deki dönemde 

yapacağı.çalışmalardabaşarılar diler ve uzun boylu şikayet konusu 

olan bazı konuların önümüzdeki dönem sonunda giderileceği umuduyla 

kendilerine iyi çalışmalar diler ve bizi dinlediğiniz için sizlere 

teşekkür ederiz. Saygılarımızla. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz sayın Abasıyanık. 

Sayın Nabi İnal, buyurun. 

NABİ İNAL (Hatay)- Sayın Başkanlar, değerli arkadaşlarım; 

rapor hakkındalü görüşlerimi çok kısa olarak arz etmeğe çalışacağ;ım. 

İlk olarak bir noktaya değinmek istiyorum. Geçen yılki 

kongrede de Genel Kurula arz etıftiğimiz gibi, içe Çlönük bir sorunu-

muz vergi meselesi idi; Vergg Yasasındaki avukatlarla ilgili eşit-

sizlik ve ters çalışma. Bununla ilgili görüşlerimizi geçen genel 

"kurulda arz etmiştik, yıl içerisinde de yazılı olarak Birliğe bil

dirdik; fakat çalışma raporunda buna dair herhangi bir işaret gör

medik. Bunu bir eksiklik olarak.gördüğümüzü ifade etmekle yetine

ceğim. 

Arkadaşlar, yıl içinde, savunma müessesesi büyük tecavüz;... 

lere uğradı. Özellikle yöremizde bu tecavüzler güvenlik kuvvetle

rinden gelir nitelikte oldu. Bu herhalde dikkat çğkicidir. Yine ba

zı arkadaşlarımız, seçim yasakları nedeniyle kısa bir süre için 

tutuldandığında, saçlarının kesilmesiyle karşı. karşıya geldiler. 

Bu, özellikle siyasi iktidarın savurın.B: müessesesine karşı görüşü 

ve kötü tutumunu açıkça gösteren bir davranıştır. Bu davranışa kar-
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şı, Türk avukatları olarak herhalde gerekli etktn cevabı veremedik 

kanısındayım. Bunu da bir eksiklik olarak işaret etmek istiyorum. 

Yine geçtiğimiz yıl öğrenim, can ve mal güvenliğinin tamamen 

ortadan kalktıtı;ı bir ~rıl olmuştur. Barut ve kan kokusu her tarafta 

buram buram tütmüştür. Bu anarşinin zfurveye kadar tirmanması bir 

ölçüde, hatta büyükölçüde hukuk.devleti ilkesinin zedelenmesi, 

hukukun üstünlüğü ilkesinin yok olması demekti. Türk avukatları o

fuarak, avaba bu davranışa karşı yeterli, etkin cevabı ve tepkiyi 

gösterabiidik mi? Ben gös.teremediğimiz kanısındayım ve bunun~ üzün

tüsü içerisinde olduğumu ifade ediyorum. 

Hepinize saygılar sunuyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın !nal. 

Efendim, 13 Ocak 1978 CtL.'Ua günü saat 20.30' da Türkiye Ba

rolar Bi:çliğinin davetlisi olarak Küçük Tiyatro~a "8 -Kadın" temsi

lin~ gidilecektir.Biletler aşağida danışmadadır. Her arka,daşımıza 

iki bilet verilecek; yalnız biletler kısıtlı olduğundan, gitmeyecek 

veya bir kişi olarak gidecek arkadaşlarımız ona göre bilet alabi

lirler. Bunu arz ediyorum. 

Bu arada, 40 yılını doldurmuş meslekdaşlarımızdan birisinin 

Genel Kurulunuzdan isteği ve bir önerisi var, bunu arkadaşımız size 

şimdi sunacaklar. 

DİVAN üYESİ AYTEN DİK (!stanbul)-~ 40 yılını doldurmuş avu

kat arkadaşımız, üstadımız Av.Sait Tartan tarafından gönderiliyor. 

Kendisi plaketini alınağa gelemediği için bu yazının okunma

sını özeliil;;:le rica ediyorlar. Okuyorum: 

"Türkiye Barolar Birliği Başkanı Sayıli Pro'f.Av.Faruk Erem; 

26.12.1977 tarih ve 2395 sayılı yazınıza: 

Birlif';iniz ll nci Genel Kurul toyılantısı yapılacağını ve bu 

arada mesleğimizde 40 yıl ve daha fazla hi-zıneti geçen arkadaşlarımı

za törenle.plaket ve belge verileceğini bildiren çağrın~zı aldım. 
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Çok memnun oldum. Bu töreninize mutlaka katılma arzusunda idim, za

ten fırsat buldukça basılmış broşürlerinizle mesleki bilgiler veri

yorsunuz, bunlardan çok istifade ediyoruz. Bundan dolayı da top·tan 

bir teşekkür yazmak istiyordum. 

Yakın ak~aba ve damadımız olan medeni kanun profesörü Anka

ralı Ali İnan o§l;lumuzun hakkınızdaki övünçlü duygu ve bilgileri beni 

daha çok sevindir~iştir. Bu çağrınızın vaktini~efterime heyecanla 

kaydediyordum, uğursuz kalp hastalığı beni yine korkUttu, onun üze

rine bu tezlcereyi yazmal-c zorunda kaldım. Bir de o şerefli, kUtsal 

topluluğa saygı gösterrrıek için acizane bir konuşma hazırladım,müm

künse benim yerime onu okutmanızı, değilse mesleğimize karşı son 

veda duyguları olmak ihtimali vardır; dergilerinizden birinin bir 

köşesinde yer vermenizi sizden ve baronuzdan baklerim. 

Sonsuz sevgi ve saygılar. 

Av.Sait Tartan 

Ben Ankara Barosundan Sait Tartan. Sayın arkadaşlarımız; 

şerefli ve kutsal mesleğimiz hizmetinde en aşağı 40 yılını ~oldur-

muş olan arkadaşlarınız arasındayım. Hastalığım dolayısiyle geleıue

yişimin üzüntüsünü duymaktayım, özür dilerim. 

Türkiye Barolar Birliği şeref ünvanı altındaki bu topluma 

katılmayı çok isterdim. O'nun Genel Kurulu huzurunda töreninize 

girmekten yoksun kaldım. Tanrının bir lütfu diyebileceğim bu ulaş

tığım noktadan hepinizi derin sevgi ve saygılarımla selamlıyorum. 
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Aziz meslektaşlarım; 

Bu meslek içi zenginlik bize daha geniş bir güven ve düzen du

yurmaktadır. Şu bütün çalışma ve çabalarımız hiç şüphesiz tarihten ge

len hukuka olan aşkımızdır. Daha temeldendüşünürsek, gökten inen bütün 

kitaplarda Tanrı'nın kullarına başlıca önemli buyru€1;u, "Adalet" olmuş

tur. Hakkın üzerine hiç bir şey yükselc;mez. Bir saatlü:: adalet '?0 yıl

lık ibaretin üstündedir. Bunlara benzer açıklamalar yapan da Tanrı'nın 

son ve üstün tutulmuş elçisidir. 

!şte biz, bu hakkı arayan, koruyan ve bunu meslek edinen mutlu 

insanlarız. Şu halde bir avukatın görevi başında bulunması ne derece 

kutsal ve kulluk olduğu açıktadır. Tanrı yolu adaletin mihrabına yönel

miş demektir. Hatta bu adalet ana yolunda bugünkü çalışmamızda bile 

Türkiye'de sanırım 16 bin meslektaşın da asil olarak gönülden saf tut

tukları inancındayım. Adalet yolunda hile, hurda karıştıranların veya 

sayı3ısızlık gösterenierin 7ey haline. 

Ne mutlu Bi.:::-liğimize ki, bugünkü toplantı ve törenle yüce masıe

ğimize yeni bir şeref tablosu daha vermiş bulunmaktadır. Bu konuda özlü 

çalıŞmalar yapan sayrçıdef;er Birlik Başkanımız başta olduğu halde, diğer 

yardımcı arkadaşlarımıza açıkça ve içten teşekkürü borç biliriz. 

Aziz kardeşlerim; 

BağlılJ_ğımızla övündüğümüz yüce mesleğimizö.en ayrılmaksızın, onun 

40-45 yıl şerefini taşJ.mış bulunuyoruz. Aşatt;ı yukarı ömrümüzü,n yarısını 

bu alanlarda yorucu dahı olsa seve seve harcarr.ış bulunmaktayız. Ne mut

lu bize ki, alınterlerimizi saklayan böyle armağanla beratlar, belge

lerle gömüleceğiz. Bunlarla hakkın huzuruna çıkacağız. 

Sayın arkadaşlarım; 

Adımız ve andımız olan adaletin yolunda ç~lışanlar bizim kardeş

lerimizdir. Bu dünkÜ ortaklarımızdan bir kısmı bugün kayıplarımızdan 

olmuştur. Ulu Önderimiz Rahmetli Ebedi Ata'mızın açmış oldu€i;u iç devrim 

savaşlarında bizlere düşen adli cephelerde beraberce yol almıştık. Bü

yük Ata'mızın kesin direktifleriyle yeni hukuk esaslarını başarıyle 

getiren büyük hukukçumuz Mahmut Esat Bozkurt'un aziz hatırası önünde 
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egiliyoruz, Onun ardından yürüyen arkadaşları da unutmuyoruz, bugün bile 

saflarımızda boş kalan yerlerini eski hizmetleriyle doldU.ruyoruz: Onlar 

için de Tanrı'dan bol rahmetler dileriz. 

Sevgili arkadaşlarım; 

Çocukluk bu ya, çok küçük yaştan beri evimizi bayraklarla süsle

meye meraklıydım. Bugün halöı;:a tapan bayrağımızı adaletin kucağından 

mezakıma kadar getirdim. Bu adalet aşkımı da onunla bağladım. "Adle sa3r

gı Kuran'dır." yazan sembol bayraf;ım, kitap mizan diyerek başladım. 

Yüksek müsaadenizle hatırımda kalan şu kıtalarımla sözümü tamam-

lıyorum: 

Adli meslek Soyadım Tartan, 

Saygım Hakka doluyum her an, 

Hakim iken de korkum Hak'tan~ 

Hem odur aşkım ruhu saran. 

Rabbin sayısız adı var~ en başı Hak, 

Ne şereftir Hak için yargıya çıkmak. 

Hak yoludur~ hiç olamaz saldırmak; 

·Ancak yüce adle dengini aldırmak, 

Sağolun, varolun arkadaşlar. (Alkışlar) 

BAŞYJ\.N- Efendim, söz sırası Ankara Delege si Sayın 1lhami Güven' de. 

Buyurun Sayın Güven. 

1LHAM1 GÜVEN (Ankara)- Türkiye Barolar Birli€"':1 ll nci Genel Kuru

lunun sayın üyeleri; 

Yülcsek Kurula seslenmenin verdiği derin orun içerisinde hepinize 

saygılar sunarım. 

Se~ın arkadaşlar; 

Rapor, başır~dan sonuna kadar hal-dkaten def!;erli bir eserdir ve bu 

eserle Türkiye Barolar Birliği kuruluşunu yapmış, kamuoyuna kendisini 

baskı grubu olarak kabul ettirmiş ve bu şekilde teşekkülünü tamamlamış

tır. Barolar Birliğinin başta de~erli Başkanı Sayın Hocamız Faruk Erem 

Beyefendi olmak üzere, Barolar Birliğinin kuruluşundan bu yana hizmeti 

geÇmiş görevlilere huzurunuzda şükranlarımı arz etmekle yetiniyorum, 
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teşekkür ediyorum. 

Sayın arkadaşlar; 

I:raçiz kanım odur ki, ·Türkiye Barolar Birliği; ancak sekiz senede 

çok kısa bir süredir büyük bir başarıdır, kuruluşunu yapmıştır. Bu 

kuruluşla tavanda dolaşmıştir. Şekli görevlerini yapmıştır. Meslek 

sorunlarına eğilmemiştir; ama ben b~mu aksi yönde bir eleştiri olarak 

arz etmiyorum. Haklıdır, sirndi sıra gelmiştir buna. Bünyemiz rahatsız-
, ~ . 

dır, bunalım içerisindedir ve rahatsızlık günden güne artmaktadır. 

Büyük şehirlerdeki avukat arkadaşlar, öyle tahrün ediyorum ki, 17 bin 

çok değerli avukatın üçte ikisi nispetindedir. Bu üçte iki nispetindeki 

avulmt arkadaşlar, avukatlık yaptıkları h\5yük şehirlerde büyük zorluk

larla karşı1aşınaktadırlar. Heyecen, huzursuzluk ve adliye binaları 

arasındaki koşmaca yetmiyormuş gibi, katiplerden sempati hırsızlığı 

yapmak (Afedersiniz, mazur görün), kalemlerde falankatip bana biraz 

sempati besliyor, o belki yapabilir diye emin olun kaleınıere girerken 

heyecan çekiyoruz. Meslekte 24 senelik eski bir arkadaşınız .olmama rağ

men bir işi yaptırmak için hala heyecan çekınekteyim ki.; kendimi sevdir-

miş olmama rağmen. 

Şimdi evvela bu rahatsızlığa çare bulmak lazım. Büyük şehirl~rde

ki avukatların zor koşulla~ına çare bulmak lazım. Adalet mensupları, 

adalet saraylarındaki görevli memurlar·maalesef her gün biraz daha 

avukatlardan uzaklaşmaktadır. İcra memurlarına iş yaptırmak bir problem 

olmuştur arkadaşlar. Kapılarda sıra beklemek, aktörlük yapmak artık 

bizim tabii sanatımız haline gelmiştir bir işimizi yaptırmak için. 

Bunun karşısında da velinimetimiz olan müvekkillerimiz başlarını eğmek

tedir işlerinin gecikmesinden dolayı. Biliyorsunuz işlerimiz müddetli

dir. 

Binaenaleyh, bütün meslektaşlarımızın tedirgin oldukları bu ça-. 

lışma düzensizliP;ine Barolar Birliğinin eğilmesi gerekmektedir. 

Raporda Türk Hukuk Bilişim Iturulu. Alkışl.arım, Çok güzel; ama bir 

kurıil daha kurulsun, bir komisyon daha kurulsun, mesleki dertlerim.ize 

.eğilsinler lütfen. Artık bunun zaEıanı gelmiştir • .Artık kuruluş mazereti 
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Bir de ızmir'deki olaf:anüstü toplantıda !zmir Barosunun şükranla 

karşıladıfi:ım birçok önerileri vardı. Bunlar kabul edildi. Raporda sade

ce, "Bunlar kabul edildi." deniyor. Acaba bunlar tasarı haline getiril

medi mi? •• Önemli konulardır. Şimdi ızmir'deki en mühim konu şu: 

Arkadaşlar; 

Bir kıdem müessesesi var. Biz diyoruz ki, çoğulcu, özgürlükçü, 

demokrasiyi benimseyerek bu demokrasi ilkeleri içerisinde demokrasinin 

öncülüğünü yapıyoruz; arkasından kendimiz demokrasiye aykırı harekette 

bulunuyoruz. Kıdem müessesesi var. Yine duracağım, her geldikçe, Barom 

bana teveccüh gösterdikçe, beni buraya görı.derdikçe bunun üz~rinde yine 

duracafi:ım. Bu bir anti demokratik hükümdür. Bir günlük genç arkadaşı

mıza milyonluk bir davayı takip etme hakkını veriyoruz. Bir günlük genç 

arkadaşımıza katil::L savunma hakkı veriyoruz; ama diyoruz ki, gel Genel· 

Kurula otur, s eç; ama seçilemezsin. Büyük bir lıaksızlıl:tır bu. Yetenek

aranmalıdır arkadaşlar, kıdem değil. Ben naçiz kanımca şöyle görüyorum 

ki, biz Türkiye Barolarını temsil etmiyoruz; çünkü biz kıdemli avukat

larız. Biz kıdemli avukatlar toplulufi;uyuz. Türkiye Baroları bir günlük 

~ avukatla, kıdemli avukat arasında fark ayırmayan demokratik bir kuru

luştur. ::3inaenaleyh, tam temsil etmiyoruz biz. (Alkışlar) 

Süratle !zmir Barosunda 10 seneye indirilmesine dair· olan öneri

nin bir kere.daha gözden geçirilip bu anti demokratik hükmün, bu kıdem 

müessesesinin tü.mü ile yasadem çıkarılmasını arz ve teklif t;ıdiyorum 

efendim. 

Sayın arkadaşlar; 

Bir staj müessesemiz var. Genç stajyer burDda konuşamaz. Bir gun

lük genç avukat da konuşamaz; ama ben içimde hisseele hissecle, duya duy(l 

tekrar.ona bir nokta koymak istiyorum: Staş müessesesi. Hepimiz o yol

dan geçtik. ~en şahsen unutmadım. !ki çocuğumla birlikte yanında staj 

gördüğüm sayın üstatıının katipi yoktu. Bü;yti.k Üstat Sami Alaçam'ın ya

nında ştaj yaptım~ Katibi yoktu; ama çoculdarı:n var, idealim avukat 

olmak, yararlı olmak, ikj çocuğumla birlikte perişan haldeydim. Sayın 
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Avukat, "Ka tip arıyorum. rı dedi. 11 Bendıim iyi ka tip olamaz." dedim. 11Es

tağfurullah11 diye cevap verdi. Ben sobasını yaktım, yazıhaneyi süpürdüm, 

bu mesleğe kavuştum. Ne çabuk unuttuk arkadaşlar. Öyle zannediyorum ki, 

hiç biriniz de benden daha iyi durumda değildiniz. 

Binaenaleyh, zaten dört sene baba, ana o çocu~u okutmak için türlü 

meşaggatler çekiyor. Bir sene niçin yetmiyor? •• Anlarım, staj müessese

si kökünden halledilir, yararlı hale 8elir, o zaman bir sene de olsun, 

iki sene de olsun. Anıarım ki, staj müessesesinde avukat stajyerleri 

gibi Devlet maaş verir kam~ görevi olduğuna göre, o zaman iki sene ol

sun; ama staj müessesesi bundan 24 sene evvel ne ise, bugün de odur 

arkadaşlar. En ufak bir yarar sat:;lamamaktadır. 

BAŞKAN- Bir dakika Sayın Güven, süreniz doldu. 

İLHA.Mİ GÜVEN (Devamla)- Her halde vaktim geldi, ikaz edildim. 

İçim çok dolu. ("Devam etsin 11 sesleri) 

BAŞKAN- Olmaz efendim, olmaz. 

!LH.li.Mİ GÜVJı~N. (Devamla)- Efendim, biraz evvel ben devam edilmesi 

gerektiği yolunda oy kullanmıştım. Yüksek Heyet 11 Hayır" dedi, lO dakika

ya indirdi. Saygım büyüktür. Teşekkür eder, hepinize teker teker saygı

lar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim Sayın Güven. 

Efendim, söz sırası Sayın Hurşit Kancal'da. Beyurun Sayın Kangal. 

HURŞ!'l' KAITGAL (Balıkesir)-; Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım; 

Birliğimizin Sayın Başkanı ve Yönetim Kurulunun sayın üyeleri; 

Önce içimde bir uhde kalmaması için bir hususu tavzih etmek lüzu

munu hissediyorum. Bendeniz usul hakkında söz alıp da bir çalışma dü.ze

ni saptaxısın, buna Divan bir çare düı;ıünsün derken iki hususu kesinlikle 

kastetmemiş tim. Birincisi, lcısı tlamayı k;astetmemiştim. Aksine, ileride 

bir kısıtlama mecburiyeti olmamasını sağlayıcı tedbir alınmasını iste

miştim. Çünkü, kısıtlamanın her katıldığım toplantıda açıkça belirttiğim 

gibi her zaman karşısır•dayım; ama Yüce Kurul böyle bir karaT almıştır, 

sayacağız ve uyacağız. 

İkincisi, İlhami Bey arkadaşıının dile getirdiği gibi, ben Başkanlık 
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Divanı b:i,.r çare bulsun şeklindeki arzımı Başkanlık Diva:pı pek tabii ki, 

Yüce Kurulun takdirine ve kararına su..r:ıacağı bir çare bulsun manasına 

söylemiştim. Yoksa, Başkanlık DivanınınYüce Kurula bir hususu empoze 

etmesinin pek mümkün olmadığını pek tabii ki bilenlerdenim. Bu iki 

hususu tavzihe lüzum görmüş bulunuyorum. 

Rapor hakkındaki konulara gelince. Bu kısıtlama karşısında pek 

tabii ki bunların satırbaşlarına temasla yetinece[-i;im. 

alncelikle Başkanlık raporunda konu edilerı siyasetle uğraşma ya

sağında tabii her insanın kendine herhangi bir konuda çıkarmak istediği 

bir pay olabilir. Jlllüsaade ederseniz bir pay çıkarma].; istiyorum kendime. 

Bursa Genel Kuruluna 1972 senesinde konuyu illi. defa açık ve seçik ola-

rak getirmiş bir arkadaşınızım. O zaman Genel Kurulda konunun pür 

hukuki bir .konu olduğunu, yalnız Genel Kurulumuz, yalnız Birli~imiz 

ve Barolarımız açısından değil, en yüksek ve en dinamik hukuk topluluf";u 

olarak Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulunun bu terime, "Siyaset 

. yapma yasağ:ı.." veya "yasaklanan siyaset" terimine bir açıklık getirmesi 

lüzumuna de~tinmiştim. Hatırlarsınız, ~ürkiye'nin geçirdiE;i en çalkantı

lı bir dönemde idi bu isteğim. Sayın Başkanımız lütfettiler, müteakip 

Hatay Genel Kuruluna bu konuyu Başkanlık raporunun bir maddesi halinde 

ele aldılar. O zaman da yine söz alarak kendilerine bu konuyu Başkanlı'X 

raporunun bir maddesi halinde ele alıp etüt ettikleri için ve Genel 

Kurulda bu· hususta bir müzal<::ere açılmasını sa(!;ladıkları için teşekkür

lerimi sundum ve ekledim, bir ele alış tarzıdır, bir y;aklaşımdır; ama 

yeterli değildir, geliştirilmelidir, demiştim. Bunda belki teorik geliş-

meler uzun boylu olmadı; ama olaylar neyin siyaset olabileceği, neyin 

siyaset olmayacaP;ı hususunda birtakım ölçüler bize getirdi. Burada 

bir hususa daha d:eğinmek istiyorum. 

·Sayın arkadaşımız Özturanlı bir özlemini dile getirdiler. Şöyl:ece 

ben bir cümle ile özetleyeyi:iıı müsaade ederseniz: Türkiye Barolar Bir

liği bir konuda bir şey söylediği zaman, kamuoyu bundan sarsırmalıdır. 

Bu bir özlemdir, katılmamak mümkün değil. Hakil~aten Türkiye Barolar 

Birliği kamuoyuna bir görüş sunduf!;u zaman, kamuoyu bundan fazlasıyle 
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etkilenmeli, hatta etlülenıuekle kalr>ıo.malı, yararlanmalı ve bu ("",Örüş 

dalga dalga makes bulmalı ve sonuçlar elde etmelidir. Ben hiç bir zaman 

Sayın Özturanlı arkadaşımın bahsetti9:;i gibi bir hareketiyle Türkiye Ba

rolar Birli~inin veya Türkiye Barolarının tüm hareketi halinde·lıemen 

bir iktidar değişikli~ine müncer olunabileceği hayali içinde de~ilim; 

ama he'r zaman tekrarladıi~J.m gibi Türkiye Barolar Birlipi ve Türkiye 

Baroları özellikle hukuk ve adalet sahalarında ve pek tabii ki bunların 

mazrufu durumunda olan bütün olaylarda öne sürece[i;i görüşlerde kamuoyunu 

derinlemesine etkilemasini bilmelidir. 

Burada Sayın Hocamızın raporunde. bahsettif;i bu konudaki tutumla

rımızdan dolayı Barolar veya Ti5rkiye Baroları olarak dışarıdan gelen 

y.ermeler pek tabii ki bir yerde önem taşır ve davranışlarımızı değer

lendirmede bir ölçü olur; ama bunun yanında kendi içimizdeki tepkileri, 

kendi içimizdeki bu lwnuyu algılamalarJ.n ne biçimde olduğunu muhakkak . 

dikkatten uzak tutm2.mamız lazımdır. Bunları, bu soyut sözlerimi müsaade 

ederseniz bir misalla açıklamak istiyorum: Kınama günü. 

Bir eylem şeklinde, kon-Jya tamamen benimsamekle beraber, yani 

yargı organlarının kararlarının uyc;ulanmamasını kınamanın mutlaka lü

zumuna inanınakla berd:ıer, duruşmalara girmernek sureti~yle bir kınama yap

manıı-ı bende birtakım tereddütleri vardı ve; bunu defaatle her fırsatta 

izah etmiştim. Ancak, özellikle bu kınama gününün uygılHanmaya konduğu 

günlerde bir Baronun görevlf~si olarak tavrını., şahsi görü.şÜII\Ü. bir tarafa 

bırakarak bütün Baronun üyelerinin bu görüşe uymalarını sağlamak mer

kezinde olmuştur ve bunu terni-n ederken de öncelikle Yönetim Kurulunda 

konuyu yedi saat tartışarak, kendi fikirlerimi ortaya koyarak, karşı 

fikirleri de dinleyerek; ancak çı.kacak karara saygılı olacağimı da be

yan ederek bunu önce Yönetbı Ku2ulunda hallettik ve Yönetim Kurulundan 

k;:trar çıktıktan bir saat sonra ba_skıya veril-en bir tamimle hemen kınama 

gününden zannediyorum 25 c;ün evvel bütün arkadaşların eline geçecek 

şekilde kınama gününe katılmaiarını istedik. ~]ahsi temaslarla da bu 

sağlanmıştır, Durada ne kendi harelmtimi methetmelc: gibi veya ne de 

şahsi fikirlerilı,deL ::cdakarlık etmüı olduğunu beyan gibi bir görünüm 
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içinde kabul edilmememi rica ediyorc~. 

Burada arz etmek istediğim husus şudur. Biz kendi içimizde avu

katlar olarak, Türkiye Baroları olarak, Türkiye Barolar Birliği olarak 

birliği sağlamak mecburiyetindeyiz. Öncelikle bu eğitimden geçmek, bu 

davranış biçimini bir ilka haline getirmek ve vicdanlarımızda bunu yer

leştirmenin mücadelesini yapmak mecburiyetindeyiz. Başarimızın büyük 

ölçüde buna bağlı olduğuna inanıyorum ve bu raporda değinmek istediğim 

bazı sözlerim, bazı düşüncelerimden en önemli gördüğüm buna temas· et

mekle yetiniyorum. 

Günümüzde en önemli adli sorunlardan birinin mürhal mahkemeler 

olduğuna bilhassa işcı.ret etmek isterim. Bütün arkadaşlarım şahittirler, 

görmekteyiz, vatandaş mahkeme kapılarından çoğu zaman Ciavaya bakacak 

hakim bulunmadığı için geri dönmektedir. Bunun adalete ne derin yaralar 

açtı.X;ı izahtan varestedir. Bunun üzerinde büyük önemle durulmalı ve 

münhal mahkemeler konusı.1 süratle halledilmelidir. Örneğin, Balıl(esir 

il merkezinde bugün beş tane hakimlik mühhal vaziyettedir. Münhal ha

kimlik mevzuunun hallinden sonra da bir şahsi öneri olarak pek tabii 

t;:,rtışılmaya çok müsait bir şahsi öneri olarak, eskiden olduğu gibi 

hakim muavinliği konusu da ele alınmalıdır. Mutlaka kabul edilmelidir 

şeklinde değil, fayda ve mahzurları ele alınmalıdır. Çünkü, bir hakimin 

bir mahkemeye 12 ay devamlı bakınası mümkün olmamaktadır. ~eşitli sebep

lerle izinler halinde davaya sahip çıkacak bir hakimin ınevcudiyeti lü

zuınuna adaletin süratle tecellisi bakımından.ve biraz evvel arz ettiğim 

acı görüntülerin önlenmesi bakımından faycla mülahaza etmekteyiın. 

Avukatlık Kanununun hazırlanıp bir metin halinde gerçekten bir 

an önce ilgililere verilmesi lüzumuna ben de ka-tılıyorum. 

Meslek kuralları· i-çinde bir noktayı eksik buldu1I;umu beyan etmek 

isterim. Telefon rehberinde isminin başka türlü daha büyük harflerle 

dahi yazılmasını yasaklayan meslek lmrallarımızda bu madde içinde 

avukat levhalarının da bir düzene konulması gereğine inanıyorum. Reklam 

yasağı ile bağdaşmayacak avukat levhaları günden güne çoğalmaktadır. 

Bunun da önüne gE!:çmenin bir meslek kuralı olarak eba.dıyle, yazış tarzıy-
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le bir kurala bağlanması gereğine inanıyorum. 

B.AŞY~- Sayın Kangal, süreniz doldu efendim. 

HURŞ!T KANGAL (Devamla)- Teşekkür ediyorum. Sözlerimin başındaki 

. tavzihimin; yani kısıtlamaya asla taraftar olmadığımı, bir ters yorum 

olacak; ama her halde Yüce Kurulun da kararına ihtiran etti, sebebiyet 

verenin ben olmadığıının kabulünü rica ediyorum. 

Teşekkürlerimle sayc;ılar sunuyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Söz sırası Sayın Cahit Ünal'da, buyurun efendim. 

M. CAH!T Ü:NAI~ (Somsun)- Sayın Başl{an, değerli meslektaşlarım;. 

Türkiye Barolar Birli~inin ll nci Genel Kurul toplantısı nede-

niyle Sayın Başlmn Faruk Ec~~m' in Başkanlık raporunu büyük bir zevk ile 

okuduk. Kendilerine böyle bir raporla bizleri aydınlatmış ve duygula

rımıza tercüman olduklarından dolayı Samsun Barosu adına teşekkür ede

rim. 

Aziz meslektaşlarıın; 

Bugün memleketimizin içinde bulunduğu ortam ve koqullar içinde 

Anayasamızca kabul edilen temel hak ve hürriyetlerin korunması bakımın

dan Türkiye Bşrolar Birliğinin tutum ve faaliyetleriyle genç demokrasi

mizin en büyük teminatlarından biri olduğ1.ma candan inanmakta ve bu i

nanışın tüm ınemleketimizce de kabul edildiğini görmekle çok mutlu ol

maktayım. 

Türkiye Barolar Birli[~inin ; 

ı- Özgürlüklerin, özellikle düşünce özgürlüğünün kısıtlı tutulma

sına karşı oluşunu, 

2- Olatı;andışı yargı kuruluşlarını önleme.çabasında bulunarak, 

bunda başarilı oluşunu, 

3- Hukukun üstUrılü(;';üne inanılınasını sağlamaya çalışma mücadelesi- . 

ni vermesini, 

.4- Yargı kararlarının uygulanmasını sağlamaldaki ısrarlı çalışma-

sı, 

5- Anti demokratik kanun lıül;:ümlerini kaldırmak işteyerek, fikirce 

baskı görevinin bilinci içinde oluşunu v~ bu hukustaki çalışınalarını 
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takdirle karşılamaktayım. 

Bunun aksine yapılan bir davranışı 0zgürlükçü demokrasiye, hukUkun 

üstünlüP;ü prensibine ve hak ve hürriyetlere bir ihanet olarak kabul 

etmek gerekir kanısındayım. 

Türkiye Barolar Birli(1;inin baskı grubu olarak bu husustaki fikri 

faaliyetleri, gelişmeJ(t~ olan memlısketimizde kamuoyunca gayet' olumlu 

. karşılandığını burada ifade etmekle çok büyük bir mutluluk duyduf":umu 

belirtmek isterim. 

Biz, Türkiye Barolar Birliğinin bu açık faaliyetlerini içtenlikle 

tasvip etmekte, siyasetle iştigal taşımadığı ve sürekli _olmayışı olduğu

nu bilha13sa belirtmel~ isteriz lü, kendilerine bu yöndeki çalışmalarından 

dolayı teşökkür ederiz. 

Aziz meslektaşlarım; 

içtenlikle söyleyeyim ki, Başkanlık raporu he.kkındaki takd:l.rkar 

ve iyimser sözlerimizi bu rapor hakkında söyleyemediğim için üzünlftülü

yüm. 191 sayfa ve ll bölümden oluşan Yönetim Kurulu çalışma r6porunu 

büyük bir sabır ve dikkatle okudum. Yönetim Kurulu çalışma raporunun 

giriş kısmında, çalışmaların meslek ve adalet sorunlarının yanı sıra, 

genel yurt sorunlarını yap_sıttığını ve faaliyetlerini bu çerçeve içinde 

düzenleyerek gerçekleştiğini kabul etmiştir. Ne yazık ki, itiraf etmek 

gerekir ki, Yönetim Kurulunun m~slek ve adalet sor~quna dair çalışma

larının faaliyet raporuna göre çok çüzi kalmakta ve bi:z,leri tatminden 

uzak bulunrııaktndir. 

Faaliyet rRporunun ayrıntılarla dolu ve lüzuuundan fazla çok 

geniş tutuldutu kanısındayım. 

Faaliyet raporu ll bölüm halinde aynen aşar;:ı.daki şekilde gösteril

ıniştir ki, biz de eleştirilerimizi bu sıraya göre yapacağız. 

Birinci bölüm, 12 sayfadan ibaret olup, toplantılara ayrılmıştır. 

Burada iştirak edilen toplantılar bütün ayrıntılarıyle rapora dercedil

mir;tir. 

İlünc:l_ bölüm, Barolar ile iliı]kilerdir ki, maalesef ü~ sayfadan 

ibaret bulunmaktadır. Meslek sorunlarının en yoğun olduğu ve gittikçe 
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önem taşıdıc'ı bu dönemde Yönetim Kurulunca öteki sOrunlara verilen geniş 

önem, mesleki sorunlara verilmemiştir. Yönetim Kurulunun mesleki sorun

lara öncelikle ve geniş anlamda önem vererek, onların derhal olanaklar 

.müsaade ettif':i ölçüde hal çaresi bulmasının bac;'lıca gi;revlerinden oldugu 

kanısın~ayım. 

l.f-1 sayfadan ibaret yasama;ya ilifikin çalışmalarda ise, Yönetim 

Kurulu savunmanın kısıtlamaası konusunun işleuerel<: ilgililerin dikkati 
,· 

çekildiği belirtilmektedir. Aziz meslektaşlarımızın çeşitli yönlerden 

yoğun bir şekilde diyebileceğiniz yaı.lı:ııı.nmalarına yol açan avukattan ev-

rak saklanmasJ.., deri ayrıcalığı ve ceza kovuşturmalarJ..ndaki gizlilik 

g~bi ·mesleğimizin hak arama özgürlüğüne dayanan temel haldarJ..mız · teşkil 

eden·bu önşmli sorunlar karşısında Yönetim Kurulunun sadece ilgililerin 

dikkatini çehlnekle yetinmesi bizlerce yetersiz kare:, ılanmıştır o G .... 1 · ~ onu. 

arzu ederdi ki, Sayın Yönetim Kurulu, mesleğinizin esas sorunlarını 

teşkil eden bu sor1uılar karşısında yalnız ilgililerin dikkatini çekmek-

le k1l,lmayıp, sorunları halledecek esaslı ve köklü girişimlerde bulunma

sıdır. Bu da yasalarımızda kavunma hakkını kısıtlayan hükümterin kal

dırılması için her türlü çalışma ve girişimlerde bulunmakla olacağı 

·k:mısındayım. 

Sayın Yönetim Kurulunun bu yöndeki çalışmalarının. başarılı olma-

sını da~1a şim~iden dileriz • .Memleketimizde son şiddet olayları dolayı

sıyle Türkiye Barolar Birlif-inin Say:Ln Cumhurbaşkanına başvuruşunu taşı-

yan dördüncü bölüm ile, başarıyle geçtifi~ine kani olduğumuz kınama günü 

hakkındaki beşinci bölüm faaliyet raporundaki çalışınaları takdirle 

karşıladıGımızı belirtmek isterim. 

Faaliyet raporunun altıncı bölümünde, hakim, savcı, avukat ilişki- , 

leri hakkındnki kısımdn Yönetim Kurulutı.un meslek kurnılarının l 7 nci 

maddesine dayanak her nedense çok saygı ve anlayı~ıri avukattan beklen-

mesinin kabul. edildi~ini görmekteyiz ki, biziller buna katılmamaktayız. 

Hakim ve savcı ile a;ynı. sekilde adaletin asli unsurlarından olduğu artık 

inkarı kabul edilme;yen avukatların aynı sayt;;ı çerçevesinde görülmesinin 

hakim ve savcılq.rca d-a kabul edilmesi gerekmekte olduf;u lmnısındayım. 
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Hakim ve avukat ilişkilerinin görevi ve statülerini düzenleyen 

yasalardaki genel ve obgektif hükümlerin hakimlerce ve savcılarca artık 

gözönünde tutull!lasının bir yasa ve ahlak kuralı oldu(;unu hatırlatmak 

isterim. Bu husuktaki çalışmalarda Sayın Yönetim Kurulumuza bü;yük görev 

düşmektedir. 

1tvukatların hak ve ödevlerine ait ve 21 sayfadan ibaret yedinci 

bölümde, avukatların sosyal güvenliği ile ilf~ili ve meslel~:taşlarımız 

için cidden hayati bir önem taşıyan avulratların sosyal t,üvenlif:;i ile 

ilgili çalışl!lalara sadr-:ce maalesef ~rarım sayfaı. ayrılmıştır. Bu da 21 nci 

sayfanın yarısı J;cadardır. Bu husus bizler için cidden üzücü olmuştur. 

Sosyal Sigortalar Kurumu ile yapılan çalışmalar yeterli görülme

miş. Yeni basamal;: bildirimi ile asgari ve azami günlük kazançlarda mey

dana gelen artış oranlarının taban ve tavan arasındaki primlerin neden 

ibaret olduğu aradan altı ay geçmesine rağmen hala kati bir neticeye 

bağlanmamıştır. 

A<ccak, şunu söylemel<.: isteriz ki, bir gün ev<Jel elimize ulaştırı-

lan bir bültende, konut bedisi düşük•düzeyde emekli ve malullük maaşı 

alan avukatların d-c:rumu-, kadın avukatların 20 yılda emekli olması sorunu 

gizli. konular yasa de[!;işikliğini gerektirmekte olap yasama düzeyinde bir 

çalışma ve gerekli zoru~lluk kıldı,"ı bildirilmiştir ki, Sayın Hocamız ın da· 

burada vermiş olduf:u izahattı:m kendilerin~ teşekkür edf.)riz. 

Netice olarak şunu arzetmek isteriz ki, "!;:ugün büyük bir çoğunluP:u 

maddi sılantı içinde olan moslel<.:ta::;ılarımızın rJesleki sorunları gi t~ikçe 

yof.;unlaşarak üzüntü ve endişe verici durum arz etmeye başlamıştır. Bu 

hayati meslek sorunlarına Sayın Yönetim Kurulunca öteki sorunlardan 

·daha çok önem verilmesi gerekirdi kanısındayız. 

Ayrıca, Barolar Birli(o,inin özerklifi;e hnla kavuşamamış olması biz

ler için üzüntü alınaleta devam etmektedir. Barolar Birliği İdare Kurulu

nun bu yöndeki. çalışmalarını az bulmakta, bu dönemde bunun yoğunlaşm"

sını temenni etmekteyiz. 

Avukatlık mesleğinin~ demokratik niteli~inm sınırlayıcı ve kısıt

layıcı hükümlerin en kısa zamanda yasalardan teınizlenerBk avukatlık ınes-
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.leğ;inin tam demok:Oatik bir hüviyete kavu9masını sağlamak için büyük bir 

çaba harcanmasını, . Türkiye Barolar ·Birliğinin bu büyük Kongresinde 

. bir kere daha tekrarlayarak temerı..ni etmekte'yiz. 

Hepinizi saygı ve sevgi ile selamlarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN.:.. Teşekkür ederiz Sayın Ünal. 

Efendim, Mustafa Ateş isimli arkadaşımız Divana bir·dilekçe ile 

. başvurarak beş dakikalık konuşma hakkı istemektedirler. A,ncak, sanıyo

rum ki, deminden beri konuşmaları izliy_orlar;. Burada del~ge olmayan 

arkadaşlarımıza dahi söz hakkı vermemekteyiz. Sayın !ıl:iami Güven .söy

lediler, stajyer arkadaşlarımıza, avukat arkadaşlarımıza söz hakkı tanı

madığımız Kongremizde bu arkadaşımıza söz hakkı v.ermemim olanağı yoktur. 

Kendilerinden ,özür dileriz. Eğer. bekliyor iseler beklemesinler. 

TURHAN ÖZGU1'.E~ ·- Eğer· Kongre lmrar .verirse delegeler dışında olan

lar da konuştıbilirler. 
1 

BAŞKAN·- Efendim, bu hususta ilke karari da var. Sanıyorum söz 

verme olanağımız yok. 

M.1JSTAFA ATEŞ - SayınBaşkan, t~şekkür ederim, .. sağolıın, varolun • 

. BAŞKMT- Efendim, söz sırası Sayın Yüksel Kr:·şkin'da, "l)uyurun. 

YÜKSEL KESKİN (Manisa)- Sayın Başkan-, Türkiye Barolar Birliği 

ll nci GenelKurulu sayın delegeleri ve saygğdeğer avıikatlar; 

Türkiye Barolar Birlig';i olarak iki görevi üslenmiş durumdayız. 
. .· . 

Bu görevlerden birisi, bir ıneslek kuruluşu olarak meslektaşlarımızın 

mesleki sorunlarına eğilmek, onların meslek· dertlerine, avukat, savcı;. 

avUkat-yargıç, ö.z.ellikle avukat-;-kalem ilişkilerinde avukat olma onuru 

'ile bağdaşır türde mesleki saygınlık kazandırmak,. aYlikatın geleceğini 

ilk. gününden son gününe kadar güvence altına almaktiı.r.' Bu, kuruluşumu-
/ 

zun mesleki yönden birinci görevidir. 

Bunun yanında bir ikinci ~örevimiz vardır Türkiye Barolar Birliği 

olarak. Bu, hulmkun üstünlug';ünü knbul etmiş, özgürlükçü ve çoğulcu 

demokratik rejimlerde fikir.ce baskı grubu olarak kamuoyu oluşturmak, 

yasama>erkini bu yolda harekete geçirip, sosyal hakve ilk'eler doğrul-

tusunda sosyal düzenin daha iyi iŞieyebilmesini gerçekleştirmektir. Bu 
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ko;rıuda ~;.iç b:Lr f;ikirce baskı grubu Türkiye Barolar Birliği kadar Tür-· 

kiye'de etkin ve kuvvetli değildir. Çünkü, biz.avukatlar olarak iyi 

·bir uygulamacı olduğu.'lluz kadar, uygulamadaki almaklıkları gören, olan

la ;yetinmeyen; olması gazım geleni araştırıp bulan ve bunun olması için 

çalışma ve:::>en bir grubuz ve Türkiye Barolar Birliği olarak da ayrıca bir 

avantajını:ı..z, yasama erkinde en fazlaüye bulunduran ve Türkiye'nin gele

ceği yönünden çok daha olumlu yasaların çıkmasını saf';layabilecek bir 

güce sahibiz. Bu, bizim büyük avantajımız olmas:ma rağmen ne yazık ki, 

bugüne değin kendi Kanunumuzda ciahi biz bu kuvvetimizi, bu avantajımızı 

kullanamadık. ·:ki, faaliyet raporundaki çalışmaları takdirle yadet-

memek mümkün değil;. ama İzmir Olağanüstü Kongresinde bir. avukatlık 

Kanunu tasla!';ının hazırlanması konusunda Yönetim Kuruluna verilen gört;ıv 

, hakkında çalışma raporunda THT 'den Bankals.r Kanununa kadar söz edilme-

sine rağmen, kendiKanunumuz hakkındo. bir tek kelime söz edilmemiştir. 

Bu ı benim tenkitlerimin birinci şıkl;:ını teşlül eder. 

İkincisi, bugüne değin *36sya1 Sigortalarla yapılan tip sözleş

mesinde onların emirlerinde, onların isteklerine uyg'ıın hareket ettik 

geldik. 18 yıllık avuı::at bugün mesleğe yeni atılan bir avukattan daha 

az prim ödüyor ve bu sosyal bir adaletsiziilc olduE;u kadar o avukatın 

ileride emekliliğinde aleyhine işliyor idi. Bugün hocamız bunun müjde-'

sini verdiler, 5 Ocak günü sözleşmenin imzalandıE;ındansöz ettiler. An

cak, bugüne <ieğin bu işte gecikmiş. olmanın zararını aramızdan emekli 

olarak ayrılmı::; arkadaşlar çekmişlerdir ye bugü>J.e değin bu işi acele 

olarak tutmanıamızdan dolayı bu arkadaşlarımız komik denecekücretlerle 

emekli olmuşlardır ve emekli olduklari-için de emekli olmalarına rağmen 

hala bu mesleğin kalırını çekmek zonmda kalmı,şlardır. Bu bakımdap da 

Yönetim Kurulunu eleştirrnek isterim. 

Ayrıca,. Sayın HocamJ.z burada özet olaral: faaliyet raporundan 

bahsederle-rken dediler ki, "Bazı Baroların geçmiŞ hizmet belgelerini 

Sosyal Sigortalar Kurumuna vermemiş olması.ndan dolayı yaşı tutmuş ol-

masına :ra~meh beş_bin işgünü çalışmamış olması nedeniyle emekli ola-

·madıkları bir gerçek.tir. Bu konudil yine hiç bir şey yapamadık demekle 
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yetiniyoruz." Oysa, Parlamentonun% 60'ı bizden. Ellerini kaldırdıb:ları 

zaman~ çıkarılacak fuir ar kanunu ile bu yapamadık derüş oldukları iş 

ufak bir çalışma ile yapılabilirdi. Y[mi, yasama erkini Türkiye Barolar 

birliği olarak% 60'ına sahip olmamıza rağmen çalıştıraınıyor isek, 

-biz fikirce baskı gr-,ıbu olarak ortaya çıl\.ıns.yalıın, karımoyu oluşturuyoruz 

deıniyeliın, Şa;:rıata yapıyoruz diyelim ve bununla yetineliın. 

Ben bir de fikirce baskı grubu olduC;uınuz fikri üzerinde, yine de 

inanıyorum ve yeni seçilecek arkada9larıınız bu konuda iyi bir çalışına 

verirlerse gerçekten başarılı o.lacaklarına inandıf;ıın için bir noktaya 

daha değinınel-;: istiyoruın. Raporda bunu da c örmek istedik; a:-0a e;öremedik. 

Bugün Türkiye'de en büyük dertlerimizden bihri, hÔkirrıin iki dudağı-

nın arasındaki, "Seni tutukludım" deyip cezaevine göndermesidir. Vatan-

daşlar yerli yersiz, yasa;ya uygun v·eyn uyı:;un olmayan bir türde cezavvine 

gönderiliyor ve tutuklanıyorlar; fakat bu konuda raporda aradık, hakika-

ten dert yanmışlar; fakat bir tek cümle ile dert yanılmış raporda ve 

deniliyar ki, "Kurucu lVieclis te hiç müessese Türkiye' de tevkif müessese

st kadar l:ötüye kullanılmamıştır dendiği doğrudur." Halbuki, hepimizin 

en büyük dertleriiı.den biri olan, en büyük yo.ralarımızdan biri olan tu

tuklama müessesesi hakkında raporda bu kadar bahsedilmemesi lazım gelir

di. !s terdik ki, haksız yere tutukla.nıp, sonradan aka çıkan, salı veri-

len kişilerin sıyaları Barolardan öf;renilsin ve burc:.da kamuoyuna açık-

lansın. Şu kadar ki.şi haksız olarak tutuklamınş tır, şu kadar kiŞihaksız 

alarak tutuklar,masınh ra9;:rrıen berae.t etmiştir ve bunun hakkında takibat 

yapılmamamıştır diye açı1dansın, kamuoyuna ilan edilsin ve böyece kamu-

oyu tutuklarıma için oluşturulsım isterdik. l\'=aalesef bunu da görernedik; 

ama yine TET' den, Bankalar Birli[i;inden, hukulç bileşiminden bir sürü 

şeyden bil~i sahibi olduk. 

Çi;ndi ben sözlerimi burada bitirecektim; fakat Sayın Ilhami Gü-

ven Üstatıının tam hissiyntıma tercümc:m olduf:u bir l:::onuşmayı tama:ilılamal;;: 

istiyorum. O stajın sonuna ka<iar setirdi~ "Yıl insin" dedi. Benim de 

istediğim şu: O bir yasa hükmiiydü. Benim ynsa hükmü dışınd.a Genel Kurul 

ifinde bir istefi;im var. Bugün avukat olan arlmdaşlarımız maalesef önce 
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bankalara muhtaç oluyorlar. Bankalara mı_lhtaç olmakla lmlmıyorlar 1 banka 

müdürleri onlara, "Her yerde imzamızın değeri vardır, bankada değeri 

yok." Bir beye kefil için gönderiyor ve almış oldui'i:u borç ile saf;dan 

soldan almış oldu,(l;u borç ile bu arkadaşımız yazıhcme açıyor. 

BAŞKAN- Bir dakikanız var efendim. 

·YÜKSEL KESKİN (Devamla)- Bitiyor Sayın Başkan. 

Oysa, alacağımız bir kararla yeni yazıhe.ne açanlara, stajını 

yeni bitirenlere sosyal yardım fonu ayıralım ve onlara bu fondan döner 

seymaye olarak iki veya üç yıl vadeli olarak yardu1da bulunalım. Bu da 

o ~rkadaşlarımızın en doğal.hakkıdır, bizim de görevimizdir. 

Hepinize sayc;ılar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Sayın Necati Özka;ya, buyurun efendim. 

NECATI ÖZYJi:YE (Elazığ)- Hepinizi hürmet1e selamlarım. 

Şimdi evırela Sayın Yönetim Kurulundan raporda Elazığ için bir 

yaniışıtık var, onu düzeltmelerini rica ediyorum. Zc.mnederim raporun 

156 ncı sayfasında yillıl;: kesenele ve .ölüm aidatıarını göndermeyen Baro

ların ismi teşhir edilmiş, bu arada Elazığ da var, ıı:thtiyat haline 

getirilmiş" deniyar. Halbuki biz 1976 yılının beşinci ayında gerek Baro

lar keseneğini gerek ölüm yardımını 30480 lira olarak Barolara gönderdik.: 

Bu yıl da 8.ll.l977'de 14520 lira kesenek, 14520 lira da ölüm yardımı 

gönderdik ve ·Özür dilerim şimdi Baro Başkanı benden rica etti, lütfen 

''İtiyat haline e;etirmiş" kelimesinin. rapordan Elazığ için çıkarılmasını 

is tirham ediyorum. :B"otokopileri bencHı, makbuzları var. 

Muhterem arkadaşlar; 

Raporu okudak. Hakikatan yasama ile ilgili çalışmalar çok iyi. 

bilmediğimiz konularda bilgi sahibi olduk. TRT, grevle rJ:;lgili ve daha 

birçok konularda bilgi sahibi olduk. Yalnız bu yasama ile ilgili çalış-

maların da raporda olmasını isterdil;:. Nitekim İzmir Barosu aynı konuyu 

getiiiyo:c. Benim bu hususta daha fazla açıklama yapmaua gerekyok. 

Bugün Türkiye' de milli iradenin tecelli si bana lmlırsa demokrnside ' 

en büyük aşamadır; ama Siyasi Partiler Kanunundaki önseçim sistemi, Tür-
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kiye' de bu milli iradenin tecellisen ert büyül: manidir. Bu hmmsta Baro-

lar Birli~inin bir çalışma içerisinde olması istenirdi, raporda göre

medim. 

Sosyal durumumuzla ilgili hususlar hakkında Hoca bilgi verdiği 

için fazla bir şey söylemeyeceğim; ama Sigortadan sayılmayan hizmetle

rimiz için daha iyi bir çtılışma yapılabilirdi. Ayrıca, geçmiş senelerde

ki raporlardan bildi~imize göre, bi~im 1970 ile 1975 arasında Sosyal 

Sigortalar Kurumuna vermiş olduP;umuz prim miktarı 180 milyon lira. Bunun 

faizi 8 milyon. lira; ama bu arada biz bir mesken kredisi edinemiyoruz. 

Ki, genç arkadaşlarımız var, bilhassa büyük vilayetlerde çok büyük para

lar ödeniyor. Avukatların hiç deP;ilse bu 250 bin liralık krediden 

istifade etmeleri lazımdır. Bu husustı:ı iyi bir çalışma yapılsa idi, ki 

bir~arkadaşımın da bildirdif;i gibi Meclisin üçte biri hukukçud'fu:'. Hiç 

değilse bir kanun teklifi yapılıp bu sağlanabilirdi. Bu konudaki çalış

maları da ben kazi görmedim. 

Muhterem arkadaşlar; 

Şimdi esas söylemek istediP;im konuya geliyorum. Haporda baskı 

grubu nedir, bunun uzun uzun anlatımı yapılmış, misaller verilmiş. Ha

kikaten bugün Türkiye'de yazılı metinler dışında aynen siyasi partiler 

gibi bazı kuruluşlar demokratik hayatın bir cüzüdür, bu hale gelmiştir. 

Başarılı çalışmalar yapıyorlar. Şimdi bizim Barolar Birliğinin bu }:onu

daki yerine gelelim. 

Ben şahsen Barolar BirliP;inin bu müesseseler içerisinde bir baskı 

grubu olduP;una kani değilim. Gerekli çalışma yapılıİıamıştır. Geçen sene 

Milli Güvenlik Mahkemelerinin kurulmasıyle ilgili boykotumuz oldu; a:r:ıa 

ben bunu da baskı ile ilgili bir şey sa;ymıyorum,müvek!cilin kesesinden 

verdik biz bu mücadeleyi. Müvekkilin davasına girmedik; ama Türkiye'de 

büyük aksülamel yarattı. 

Şimdi Türlciye 'de hiç bir kuruluş bizim kadar mümtaz üye le re sahip 

değildir. l 7 bin tane ;y~iJlmek ta'ı sil li, toplumun her kesimi ile ilişkisi 

olan ve hatta siyasetin her dalında ilişkisi olan insanlardan müteşekki

liz; ama meelesef 'flürkiye' de bir hava ;yaratamıyoruz ve yaratamayız dı. 
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Arkadaşlar, 

Şimdi Türkiye'de sosyal konularda Barolar BirliP;i ne düşünüyor, 

.-diye düşünülmedikçe ,- biz gerek Barol?r -,olarak, gerekse Barolar Birlii";i 

olarak baskı fonksiyonunu yaptıP;ımızı iddia edemeyiz. Bir TÖB-DER var, 

mensupları öğretmendir, tayin tasarrufu demokles'in kılıcı gibi başla-

rında sallanır, Türkiye'nin en ücra köşelerine gönderilirler; ama bu 

'lDÖB-DER şu iki senelik, ki Nabi-!nal arkadaşımızın çizmiş olduğu havada 

Türkiye Barolar Birliğinden ve hatta Barolardan çok daha üstün bir 

faaliyet göstermiş ve etkinlir;ini kabul ettirmiştir. Biz, yüzlerce 

genç öldürülmüş tür Türkiye' de, kanun. ha.kimijz-eti kaln;amış tır, hulmkun 
1 

üstünlü~ü prensibi zedelenmiştir,. birçok şeyler oll"mştur; ama Bcı.rolar 

birlP·i ol aral~ sesimizi layıkıyle yüksol tememişizdir, etkin olamamışız-

dır. Bence bu büyük bir eksiklikÇir. Biraz evvel de söylediP;im gibi 

sosyal konularda Barolar Birliği ne düşünüyor, biz bunun havasını yara-

tamazsak başarılı olamayız. Bunun formülü vardır, yolları vardır. Her 

şeyden önce Barolar Birlir;inin aynen. siyasi partilerde olduğu gibi, ki 

Barolar bir hükmi şahsiyetter, birbirinden ayr:ı.d:ı.r; ama siyasi parti

lerde olduğu gibi bir teşkilattır, teşkilatla sıkı işbirliği, konferans-

lar, seminerler ve eylem şar!ctır. Bundan sonraki arkadaşların bu konuda 

durmalarını öriemlıiı rica ediyorum. 

Muh tsr em arkadaşlcır; 

Temennilere benzemekle 'beraber bir konuyu daha burada dile ge-

tirrnek istiyorum. Vergi meselesi ve Vergi 1tiraz Korıisyonlari. Arka

daşlar, hesap uzmanı veya vergiyle ilgili şahıslar bir vilayete geldi~i 

zaman en kolay yol, serbest meslek erbabını inceliyorlar, eczacı, doktor, 

avukat. Biz Elazığ'da bunun büyük zararını gördük. Aşağı yukarı diye-

bilirim ki 17 avukat arkadaşınun malı hacizlidir, bankadaki paraşı ha-

cizlidir, bunlar vergilerini ödeyemedikleri gibi çok güç şartlar içe

risindedir. Bu konu Barolar :Uirli(~ini o elki ilgilendirmez. Çünkü, avu-

ka re ların şahsıyle ilgili bir konudur; ama takip edilen sistem mi.ihim. 

Şimdi Türkiye' de Usul Hulnıkunda bir delil müessesesi vardır. Yazı-

lı bir vesilnmın aksi yazılı bir vesikayla ispat edilir. Hesap uz,manı 
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ne yapıyor?. • Geliyor, müvekkilini çağırıyor, .diriliyor, ha'tta bazı yer-

lerde ona telkinle bazı tahrik ediyor, bir_zabıt tutuyor, müvekkil·bu 

zaptın altını im,za ettiği takdirde bu bir yazılı vesika~ Bu !Ü:faZ Ko

misyonlarında geçerli, Temyiz Komisyonlarında'da geçmrli.ve Zonguldak 

· avulmtları bur>ları çok iyi bilir, maalesef Danıştayda da geçerli. Konu 

şu: 

Müvekkilden parayı-tahsil ediyorsunuz; Devletten, Su işlerin,den, 

şuradan, buradan. Parayı müvekkile veriyorsunuz .. "Şu 'kadar lirayı avu-
' kat falandan aldım. Hiç bir·. alacağım kalmadı" diyi9 ·bir yazı. 

BA~KAN- Vakit tamam, toparlı;ı.yınefendim~ 

NECAT! ÖZKAYA (Devamla)- Peki, dilekler kısmında tamamlamaya 

çalışırım. 

Teşekkür ederim efendim. (Aıkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz. 

Sayın Tu:r:'han !mre, buyurun. 

TUBHAN.!NRE (Afyonkarahisar)- Sayın Başkanlar, Sayın Yönetim 

Kurulu üy_eleri ve Yüce Genel Kurulun değerli delegeleri; 

Barom ve şahsım adına hepinizi·saygılarla seiamlıyorum. 

Muhterem meslektaşlarım; 

BirliP;imizin ll nci Qlaf!;i:m Genel Kurul toplantısı münasebetiyle 

Sayırı BaŞkanlık raporu ve Yönetim Kurulu çalışma raporu için .sö:Z almış 

bul unuyörum ... 

Birliğimizin mali durumuyla ilgili cetveller _ve ekieri incelendi

ğinde, Barolarımızın geriellikle kesenekborçları ve ölümden dolayı 

yardımdan Birlit:imiz.e borçlubulundu,.kları görülmektedir. Bugün ekilimize 

geçen ikinci rapor ekiyle beraber tetkik ettiğimizde·, bakiye borçlar 

bulunduP.';u görülmektedir. Barolarımızın Birlir':imize oJ.an borçları gecik- , 
ı 

me.li biçimde ödenmesi veya h~cç ödememeleri nedeniyle Birliğimizin 30 Ara-f 

lık 1977 tarihi itibarıyle kesenekten bir milyon 108 bin 813-lira, ı 
ı . . . . 1 

ölüm yardımından. 750450 lira, kitap., kimlik, ro zet ve cübbe borÇlarından 1 
ı .·'-., 

da 108 160 lira olmak üzere toplam olarak 2067423, lira Barolarımızdan 

alacaldı bulunduğu mateessüf görülmektedir •. · 
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Sayın Başkanlık raporunun 170 nci sayfasında 30 Kasım 1977 tarihi 

itibarıyle işlemleri. tekemmül et tirilmemiş 22 adet L~62 ı 98 liralık ölüm 

yardımı talebinde bulundUfU görülmektedir. Bu durum, Birliğiınizin hiz

metlerini ifa e.tmesinde çok ciddi bir endikap olarak ortaya çıkmaktadır. 

Bugün tB.kdfr buyurulaca[';ı veçhile, hizmetler parasal de[';erlerle ölçüle

bilirlik nitelif:ini arz etmekte bulunduğu cihetle, Yüce Genel Kurulu

nuzun e§Ser takdirine mazhar alacaksa önerimiz·i arz ediyoruz: 

Birliğimiz, Bar9larımız ve Barolarimızın Birliğimize g6stereceği 

banka şubeleriyle bir protokol yapılması ve bu protokol·gereğince Bir

lik kesenek ve ölüLı yardımı. taksitlerinin sürelerinde banka şubelerılı 

tz-,.rafından otomatik bir şekilde Birliğiııüze gönderilmesi, ayrıca birer 

dekontla Birlik ve mahalli Barolarımızın keyfiyatten haberdar edilme

leri halinde hem borçların ödenmesi, hem de Birlik alacaklarının zama

nında intikali ile hizmetlerin görülmesinde l\:olaylık yaratılmış olacak

tır. Ancak, önerimizin salanealı bir yanı da; 

Bugün türlü nedenlerle Barolarımızın nakitleri muhtelif banka 

şubelerinde olması itibari;y:: e mükerrer ödeme vs. karışıklıkların 6nlen

mesi bakımından mevcutların tamamının veya önemli bir kısmının bir banka 

şubesinde toplanması gerekmektedir. Saniyen, Birliiümizin İzmir Olağan

üstü Geneifi Iiurulurıda Sayın Başkanımızın belirttikleri veçhile vefat e

den bir avukatın mirasçılarına o zamanki hesap ci.'tzi i tibariyle 18075 

lira ödemenin sıkıntısı içinde bulunmamak için ölüm yardımının değişen 

sosyo-ekonomik durum ve devalüasyon dolayısıyle Yüce Genel Kurulun 

tensip buyuracağı al~tüel bir düzeye çıkarılması ve bu yardımın İzmir 

SayınBarosunun teklifi paralelir:de yaşlılık yardımı olarak Ödenmesine 

karar verih1esi gerekmektedir. Bu al:tüel düzey, Birlik kesenekıeri 

içinde bahis l:onusu bulunmaktadır. Ayrıca yaşlılık yardımından yarar

lanma koşulları içinde 55 yaştan sonra mahalli Barolar levhalarında 

60 ay müddet le kayıtlı olmak şartının da çıkarılması icap etmektedir •. 

Maruzatıma burada son verirken, Yüce Genel Kurulun sayın delege

lerine, Genel Kuruluıınıızun çalışmalarında başarı dileklerimle hürmetler 

sunarım~ (Alkışlar) 
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BAŞY~N- Teşekkür ederiz. 

Sayın !smail Özmel, buyurun. 

!SWıA!L ÖZMEL (Niğde)- Hürmetler ederim efendim. 

Faaliyet raporunu büyük faydalar sa[tlayarak inceledik. Buradaki 

yapılan konuşmalar da ilave edildif;inde, Barolar Birliğinin beklenen 

fikri ağırlıpı Türk fikir hayatında gösteretıf:~mekrtedir gibi bir yakınmayı 

tespit ediyoruz. 

Bu yakınınada haklı;yız. Yalnız, sebebi nedir, bu ı~onuyu ara,ştıra

biliriz ve düşünebiliriz. 

Barolar Birliği, olaylara bir terazinin iki kefesinden birine ağır-

lık koyı.ı1ak suretiyle varlıf;ını gösterdiği sürece, diğer kefeye ağırlık 

koyanlarca tutulmayacaktır. Barolar Birlif;i, fikri kefelerden birine 

ağırlık koymak yerine, terazinin ibresi olmaya cayret ederse, fikir 

hayatımızdaki yerini bulacaktır efendim. Buna biz tarafsızlık ve objek-

tiflik diyoruz. 

Danıştay kararlarını Hükümet uygulamadı dedik, eyleme geçtik. 

Niüvekkillerin sırtına bindik, iktidarın saçlarını yolmaya çalıştık. Aca-

bakanuna uymaz tutum yalnız o zamanın iktidarında mı vardı? •. Yüksek 

mahkemelerin tenki te değer hiç kararları çıkmamış nıdır? •• :Fransız 

Danıştayının 53 yılda 40-50 kadar yürütmeyi durdurma kararı vermesi 
( . 

karşısında bizim 7 yıllık geçmişimizde 56 bin yürütmeyi durdurma kararı 

ve 114 ncü maddeye rağmen idari işlem ve fiil, yani tayin anlamında 

karar vermiş olduf;u haller olmamış mıdır? •• Niye bunun karşısına h'_ç 

olmazsa ilmi bir oturumla çıkamadık? •• Tenkit edemiyorsak yorum yaparız. 

Deriz ki, 114 ncü maddeyi biliz şöyle anlıyoruz deriz. Danıştay kararı 

i~tal eder, yalnız idarenin yerine geçip tayin yapamaz. 

i! 

Peki, Anaynsa Mahkemesi 'I' oprak Reformu Kanununu iptal etti. Anayasa: 

Mahkemesi (Tabirimi mazur görün) Af Kanununu taksitle iptal etti şekil 

yönünden. Toprak Reformu Knnununa bir yıllü: süreyi koydu. J'vieclis bu 

Kanunun yerine bir yıl süre iliçinde yeni bir kanun vazedebilirdi, knnunıiı.~ 

dir bu; ama Af Kanununu bu si5reyi tanınınyarak Reisicmnhur ,ve Meclise 

ait olan af yetkisini dalaylı olarak Anayasa Nıahkemesi kullanmış oldu. 
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Barmlar.Birli~i bu konuda ses çıkarabildi mi? •• Çıkarmamal:ı' mıydı? •• 

Çok mu .kanuna ayları bir tezdir bu? •• Barolar J3irli~i elbet etkin olamaz 

arkadaşlar •. Terazinin bir kefesine ağırlık koymak yok. !bre, adalet', 

. hulrukun üstünlü€!;ü, demek önce ka.'Ylunların adil ·ta tbikat:ı. _demektir. Ondan 

sonra kanunların düşündüğümüz üstün hu~~uka, o ideale doğru yönlendirip, 
. c . -

geliştirilmesi, ona göre kanunlaştırılması yolunda çalışmalar yapmak 

dem.ektir. Biz hayale dalıy •ruz. Anayasanın 136 ncı maddesi vardır, 
. . 

Devlet Güvenlik Mahkemelerini kur" diye Meclise emir vermiştir. Biz 

burada geliyoruz, Devlet Güvenlik Mahkemeleri Kanunu çıkmasın diyoruz. 

Hem de biz. tatbikatçıyız arkadaşlar .• Bur~ya e~er bir üniversite toplantı-
' 

'sında tatbikatla'hiç ilgisi. olmayan , nazari hukukla ·uğraşan arkadaşla-

rımız yapsa_ben say~ı ile karşılarım. Niye? •. Biliyorum.ki,-her şeyi.bil

m.ek mümküiı. def:tildir. Biz tatbikatçıyız arkadaşlar. Anayasanın 136 ncı 

maddesini bilmek mecburiyetindeyiz. 

TURHAU ÖZGÜNER (Mersin)- l63ncü madde 

-ilgili. •• 11 der.· 

"Devlet güvenliğiyle 

!St'IA!L ~ZMEL (Devamla)- "Devlet g'dvenliği ile ilgili mahkeme ku-

·rulur" der. 

BAŞKAN- Bir dakika ·efendi~, müdah?le etmeyelim konuşmacıY:a lütfen. 

!SMAİL ÖZM:EL (Devamla)- Adıni değiştirelim e.fe.ndim. Diyelim ki, 
. - . 

.. Mnı.na Devlet Güvenlik Mahkemeleri demiyelim de, başka bir isim koyalım; 

ama Devletin güvenliği ile ilgili bir mahkeme kurulacak diye emir ver

iniştir. 

TURHAN' ÖZGIDTER. (Mersin)- O ma!ıkeme de~il efendim. 

BAŞKAN- Bir dakika efendim. Konuşma kısıtli, arkadaşımız bitirsin. 

·· Dev9.ffi edin efendim. 

!SJVIAtr, ÖZl.ViEL (Devamla)- Müsaade buyurun efendim, anlat.alım. Sizin 

de ·söz hakkınız vardır. Kısaca a:p.latmak istiyorum. Mesele derindir, bunu 

'iyi düşünelim. Ben herhane;i bir siyasi görüşü burada dile getirmek is-
I 

temem, hepimizin bir siyasi görüşü vardır; ama bu kanunların adi,l ' eşit 

ve her zaman tatbikini gerektiren bir prensiptir. 

'Şimdi arkadaşımız ın tabirini kullanalını~ Devletin, güvenlif!;i ile 
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ilgili kurulacak bu mahkem-ey;i. biz kurulmas ın diye mücadele· verirken, 

ne yapıyoruz, Anayasa uyg<ılanmasın diyor·uz. E~er Anayasada bu maddeyi 

istemiyorsak kaldınlması konusunda fH:ri etütler yapabiliriz ve Barolar 

Birl'iğ;i bu konuda bir etüt yapmıştır, onun '(iz~rindeduray;_m. -'-ki etüt 

v:ar, 'ikisini de inceleditı. Bazılarıirıız zannediyor ki, genç arkadaşlardan 
( 

dinledim, Devlet Güvenlik 1ı.{ahkemeleri Ti.İrkiye' de biT kısım görüşte olan 

şahısların icadı zanned;i.yôr. 20-30yıl evel birçok devlette , hem de 

mil.li geliri b:i,zim milli gelirimizin 2~, 30 Iiıisli olan devle'tlerde,ikti

saden kalkınmış devletlerde,· mesela Fransa' da Devlet Güvenlik ıv:abkeme

leri kurul.muştur. Bu. yascıaian aktarma:lccr vardır. 

TURHAl\! ÖZGthm:H (Mersin).:.. !yi incelememişsin. . . . . 
1SMA!L ÖZMEL (Devamla)- Konuşl.ın kardeşim , siz de.konuşun. 

BAŞK~·- Lütfen efendim. 

1SM1\.!L ÖZiilıEL< (Devamla)- ~en notla geldim. Orada iki hakimden 

biri seçiliyor. Burada üç hakimden b{ri seçU iyor. 

BAÇKAN- Sayın :jj;onuşmacı konuşmasını bitirsin. Ondan sqnraki 

arkadaş cevap verir . Lütfen devam edin efendim. 

!S:WJA!L ÖZL1EL (Devamla).,;. Arkadaşlarımı istirham ederim, eiter bizim 

toplantımızda söz hakkı kullanılmazsa, Türkiye'nin hiç bir yerinde hak 

kullanılamaz. Madem özgürlükçüyüz, ben böyle düşünüyorum. 

Arkadaşlar, 

Devlet Güvenlik Mahkemesi diyorum ben buna, çünkü kanun Öyle çık-

mıştır. Bu_kanun bir ihtiyaçtan doğ;muştur Türkiye'nin şartlar:ıiıda. Bir 

· davada bir· sanik geldi, ş ahi tlerin hepsi tımıyamad:l sanığı ve o şahıs 

bir mahkemede tahliye oldu. Neden? •. Çünkü, suç işlediğ;i zaman sakal, 

bıyık ve üstü pejmürde vaziyette bir insandı, duruşmaya ge1di~i zaman 

bunlarin hepsini keB:rı.iş, modern bir kıycıl'.ete tıürünmüf} halde geldi, hiç 

bü:isi tanıyamach. Şimdi bu· mahkeoedeki hakimler profesyonel 

ne l):ılılclara c:;irecetı;ini bilmiş olsaydı, suçlunun bu tutumuna karşı hiç 
( 

olmazsa delil toplarken buiılnrın resimlerini çektir ir, _ şahitler. ts.nıya-

Iliadığı.zaman, n Şu resmi.taniyor musıın?" diye sorabilirdi,. 
·'· 

BAŞKAN- Sayın konuçiiıaci, rapor üzerinde lütfen. 

~~ 
11 
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İSMAİL ~ZN[EL (Devamla)- Evet,· r!htisas Mahkemelerine ihtiyaç var-

dır arkadaşlar. Devlet Güvenlik IJ!ahker:ıeleri konusunda Barolar BirliE!;i-

nin tutumunu ben şahsen tasvip etmiyormrı. 

Üçüncü nokta; şimdi Türkiye'de 141 ve 142 nci maddelerle ilgili 

siyasi olsun, fikri olsun bi:rtakım pro:rıagandalar var, Tijrkiye' nin dünya-

nın hant:;i noktP:.sında bulundu~unu düşünen, Tü:ı:·kiye 'nin iktisadi şartla-

rını, siyasi s-crtlo.rını~ jeopoli tik durumunu dü.şünen insanlardan biri 

olarak bu ll+l ve 142 nin yalnız komünizmi de~~il, milli duye:ı;uları yok 

etmeye matuf faaliyetleri de önlemesi baLımından ·bu maddelerin daha bir 

s-L;re Türkiye' de büyük bi:r ütiyaca ceva:;:ı vereceP;ine kani bulunuyorum. 

Bu konuda Bnrolar · Birlir";inin tutumunu da tenkit ediyorun arkadaşlar. 

BA~TAN- Bir dalc'.ka lütfen sayın l;:onuşmacı. ("l:esintiler~ devam" 

sesleri) 

İSMAİL ÖZMEL (Devamla)- Kı;ymetli arkadaşlarım; 

Ankara' dan veya bir büyük şehrimizden hadi;,rcler nc:.sıl görünürse 

görünsün, şu anarşiden şikayet edild~~i hepieizin ort nk kımaatidir; ama 

anarşinin tesı:ü ti ve anarşinin önlenmesi konusundf-l Barolar Birli<~i ka-

::;ule şayan b:;.r teklif getirer·ıer:ıiştir, Bu da, kefe olmaktan, yani terazi

nin bir gözüne a[+,ırlık ko;ymaktan doi';uyor • ..ı..bre olmaya çalışmak mecburi-

yetiudedir Barolar Birli~i. 

Burada mesleki birkaç konuya de. dokunma]~ istiyorun efendim. Genç 

mesl0Ktaşlarımız Ni~:de 'den hem hürmetler c~önderdiler, hem de Barolar 

Birliğinde görev c.üacalc arkadaqlr'.ra nesken krsdisi lwnusunda bir, 

ikincisi asr ari ücretlerle otomatik &rt:cn'l p:r·:i.mler konusunda bir çalışma 

yapılmasını istiyor arkadaşlHrım. Bir arkadaşımızın da temas stti~i gibi, 

onlo.rın da seçilerek 1ıuraya kadar g;elmesi konusundD.ki dileklerini ben 

iletiyorum efendim dele::;e olaral<;:. 

Böyleyecekl•orin bu kada.:r•dır. Yalnız, Barolar Bi::cli[':i Sayın Hocamız 

ve !dare Kurulu eliwien geldi(~ince bir cayret cöstermü;>'tir, bunlo.rı · 

da inksr e tıneye iml:an yoktur. 

BM;KAN-· Val~tiniz tamam efendi::ıı, aşmayalım 7,amanı. 

1ST;JÜL ÖZI:EL 1:ıevamln)- Efendim, bir iki cümle lle bağlayayım~ 
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Bu çalışmaların daha oby,jektif bir noktada, daha etkili bor nok-

taya gelmesini ve bu hususta bizlere de görev verilmesini saygıyle.arz 

·ederim. 

Hürmetlerimi sunarım efendim. 

BAŞKAN- Sayın Turh~m Özgüner, buyurun. 

TURHAN ÖZGU:l'mE (lvJersin)- SayınBaşkmı~ 8.::..yı:::ı arkadaçlar:ı.ın; 

Öncelilde Sayın Başks.nı ve Yönetim. Kurulunu çalıf,>malurından dolayı 

tebrik ederim. Sözlerime böyle başlamamın nedeni, üç noktada yasa bakı

ınından eleştireceğim, raporda e;erekli ararnama raf'[;men bulamadım, eleşti

rim doğrudan doğruya kendilerine değil, ;yc.csa boşlu[:una biraz fazla 

eğilmemiş olmalarındandır. 

Sayın arkadaşlarım; 

Ancak, evvela bir sayın arkadaşımızın hatırlatması sebebiyle söy

lemeyi gerekli buluru.m. Bu Barolar Birliğ)_ toplantısı pek isim olarale da 

bana uygun görünınüyo:ı:-. Baroları temsil ettiğimiz iddiası biraz fazlaca 

bir iddiadır. 15 yılı doldurm2dan burayu hangimiz gelebiliyoruz? •• Bu, 

Türkiye Baroları:ıın 15 3nlı doldurmuş olanlarının Birliğidir. Bu sebep

le, bu boşlu['i:u ;yasa bo.şluf:u olarak görüyorum. Buna Sayın Başkanın da 

taraftar olacağını, Sayın Yönetim Kurulu üyelerinin de taraftar olacağı

nı ümit etmekteyirı. Yani, yaşlı avukatlar birlif;i demek daha isabetlidir. 

Bunu yadıı~gamak go.:ı.'elc arkadaç;larım, olmaz 1ıu. 

Bir eleştiri de, Sayın Yönetici durumunda olan Konp;re Başlcanı için 

söylemeyi gerekli görürüm. Her toplantıda dışarıdan söz isteyenler Kongre 

kararına sunulur, ko:rıuşturulur ya da konuşturulmaz; ama karar Konsreye 

dilek olarak geldiyse muhakkak sunulur. Bu boşlu(~u, yasaları kılı kırk 

yararcasına tatb:i_k durumunda olan biz yaparken bu ho.tayı yapmaınalıydık. 

Sayın Başkanın hatasını bundan böyle olmasın diye belirtmeyi uygun 

gördüm. 

Kıymetli arkadaşlarım; 

üç yasa üzerinde duracağım dedim. Bir tanesi, şu Barolar Birl~ine 

gelen delegeler meselesini halletmek lazım. Yeni avulmt dn buraya gele

bilmeli. İkincisi, adli zabJ.ta konusu. Üçüncüsü, Barolar Birlifi;inin de, 
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Baroların da, şüphesiz tüm avukatların da Türkiye'de yasalar içerisinde 

politika yapabilmele:::-i ve yasağın kaldırılması hususunda yasa getirilme-

si. 

Evvela adli zabıtadan baqlayalım. 

Kıymetli arkadaşlarım; 

Bir günlük gözaltına alma süresi 7 güne çıkarıldıktan sonra Tür-

kiye' de Devlet içerisinde ayrı bir devl,~t olan. polis, büyük engizisyon 

mezalimine taş çıkaracak ölçüde zulüm yapmaktadır, işkenceyapmaktadır. 

Buna Baroların bütün üyeleri tanü:tırlar; ancak yegan yegan gözyaşartıc ı 

çok kötü olaylar ka.rşısında dahi Baro olarak, avu1catlar olarak, Barolar 

Birliği olarak neyapabilmekteyiz. Yasaların bu kısıtlaması karşısında 

ne yapabilir ı bunun üzerinde durmak lazıni. 

Bir örnek vereceğim; 

. Kıymetli arka..ia:;;;larım; 

Mersin'de nezarete düşmüş bir kişiden haber alabildim. Yani, dı-

şarıya kuş uçurulrnuyor .. Haber aldım; ama ben de muhatap olmaktan endişe 

ediyorum; çünkü sahte zabıt; da tutulabilir. Ancak, vekaletini alabil

dim. Hatta noter katibini kovmalarına rağmen. Çünkü, üçüncü defa savcı-

yı da araya sokarak. Çü~:kü, feci dövmüşler. Avukatın girmesiyle alınacak 

bir rapordan endişe etmektedirler. Savcının aracılığıyle vekalet ala

bildim ve acele hükümet trıbibine gönderilmesini istedim. Savcı ça1~ır-

dı ve "Dövüldün mü sen?" diye sordu. "Dövi.ilınedim" dedi; çünkü yanında 

polis var ve tekrar nezarethnneye götürecek. Daha dövülmesinin dördüncü 

günü, üç gün daha dayale yi;yecek. adam. "Dövülmedim'' diyor. Bunu zap ta 

alıyor ve hükümet tabibine usulen gönderiyor. Hükümet tabibine de 

"Dövülmedim" diyor. Ayaklarının altını göstermiyor; ama·iki tane polis 

ellerinden tutuyor. Tekrar haber alıp gi tti~inı zaman savcı, "!şte aldım 

ifadesini, dövülınemiş; işte hükümet tabibinin raporu, dövülmemiş. Bu 

işe daha fazla eğilirsen Barolar Birlif;i Başkanlığına şikeyet ederim 

ve savcılığa ayrı bir dosya açarım." demiştir. Duyulmasını isterim 

arkadaslarım; çünkü hepinizin başında bu. Bundan şüphesiz gurur duyarım. 

Ancal<:, şimdi hik:ayeyi kısa keseliin. Çok: şükür 7 günü geçirdik ve Bu 

kişiyi dOktora gönderdip;imiz ··zaman ayaklarının altının patlamış olducu 
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ve. vücudunun birçok yerlerinde sigara yanıkıarı bulunduğunu tespit et-

tirdik, ayrı bir dosya açıldı Türk Ceza Kanununun 24-3 ve müteakip madde.,

leri gere~ince. Şimd:L beni Barolar B-irlif:ine şikayet etmek ve ayrı bir 

dosya açmak sureti:rle şikayete tabi tutacagını söyleyen savcı bu memle

k;etin savcıları. Yc:mi, bir kere artılz şu memlekette şikayetimiz yalnız 

karakollar de['til, bir kısım savcılar da artık bu memlekette Baro olarak, 

Barolar Birliği olarak .savcıların da bu tür düşünceıeri karşısında 

varlık gösterrneliyiz. Ben leendisine ayrıca resimlerini de çektik, güve

nimiz kalmadı bazı yerlerle, bunlarla beraber gittif;im zaman, "Kim kimi 

şikayet edecek sayın savcım, saygım bü;yük size." dedim. Türkiye' nin 

gerçeklerini bilrnek lazım. Neden oluyor bu? •• Bir günlük nezaret süre

sini 7 güne çıkarmış olan yasadan dolayı. 

~?imdi doymamış giden bir iktidar elbette arkadaşım bu konuşmarula 

benim taraf tuttuğumu zanneder. Hukukun üstünlüğünden yana isek bunda 

beraber olacağız. 15 güne çıkarmak istersen gitti. 15 güne çıkarmak 

istiyorlardı. Yani, buna ne yrı.pılabilir? •• Bir tek madde değişikliği. 

Yasa değişmelidir. 

Sayın Başkanım, sayın yöneticiler; 

Bu yasa değişmedi[i:i sürece polisden avukatlar olarak hakarete ma

ruz kalırız, vekalet bile alamayız. O kişiyi 7 gün müddetle dövülmekten 

kurtaramayız, savcılık da böyle bigane kalır. Buna ef1;ilmenizi rica ede-

rim. (Alkışlar) 

Kıymetli arkadaşlarım; 

Baroların siyasetle uğraşması yasnğı kalkmalıdır. Kesinlces kalk

malıdır. Yan tutmadan söylüyorum, kalkmalıd;ı.r. O arlmdaşım. şimdi her 

halde beni dinler ve anillar ki deminki müdahalemde taraf tutmadan ben 

bir siyasal örgütün elbette içinde ve yanındayım; ama Baroda siyaset 

yaparken hukukun üstünlüğü yanındayım. Bunda yan tutmam. Hukukun üstün

lüğünden yana isek, burada siyaseti 141, 142 derken, 163 ncü madde de 

kalkacaktır diyecek kadar hukukun üstünlüğünün olduğundan yanayım. 

BUrada tarafsızım; ama arkadaşım aynı biçimde yaptığım müdahaleye, "Onu 

da sen söyle." dedi. Sen neden söylemiyorsun? •• Hanıiı. Barolar Birli[!;inin 



81 -
kefı?nin bir tarafında olduf.;uiıu, ibre alamadığını söy:l~yen.sen neredesin? 

.163 .ncü maddeye neden et.ı;ilmiyqrsun? •• Yan tutuyorsunçünkü _ _sen. (Alkı§

lar). ,Ben yan, tutarim; ama Baro1ar I\irliği. içerisinde bu yan, hukukun 
' 

üstünlü@nden yanadır, ezilenleri k:orumaktan yanadır, düşürıceyi.suç 
.. . . ·' 

sayanın •k:arşısında'· olmadalJ. yanadır ... (Allnşlar) 
BAÇW- Süreniz doldu efendim. 

· TURHAN OZ(}tJlffiR (Devamla)- Sayın ark~daşlarım; 

'l'ürkiye ı de polis, hükümet içinde hükümetken, ,ha tt~ devletken 
. _). 

Türkiye i de bir kısım. gençlerimi:t ,. tabiri caizse tütün yaprağı gibi 

.. doğranırken; Tür~iye ı de grev bahanesiyle lokavt doyasıya tatbi.k edilip 

işçi e~iÜrkerı ve Türkiye.'de .bir· kı,sım vat.andaş, hele ki işçi ve köyl.ü 

İkinci ·sınıf müamelesi görürken"' elbette Türkiye' de siyaseti kendisi 

içiİi aeğil, .Türkiye için yapmalıdır Baro,- TÜrkiye iÇin yapmalıdır Barq-. 

lar Birli~i, Türkiye' d.e hukukun üstünlüğünün savunucusu· son umut bütün 
. . . . ' . . ·. ' 

hukukçular için değil; ama bütün Türkiy_e içiİı Barolar Birliğ;l.nde toplan

mal ıdır~.· Arkadaşım ha1üi söyledi, "Bu siyaaet yaparkak" Kendisi iktidara 
. . 

m:l.'gelecek? •• Siyaseti yan tutmadan, Türkiye için yapacak ise, katiyen 

korkmadan, çekinmed~n Barölar Birlit!;i diyebilmelidir ki, eğer yasalarda. . . . 

benim siyasetyapma yaşa:ğım hala devam edecek:se ·görevimi.yapamam. Bunlar. 

k:ı..nama biçiminde· de .. olq:a ilYarı o seviyeye ulaşmalıdii. Bunu. bekliyoruz. 

Saye;ılarsunar, teşekkÜr ederimy (Alkışlar)' 

BAŞKAN·- Teşekkür ederiz Sayın Özgüner. 

Efendim, s.alonuri müsaadesi 17.30'-e. kadar. Onun için toplantıyı 

yarın saat 9.3_0' a: ert{'Hiyorum. 

Kapanma saatı: 17.30. 
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İKİNCİ GÜN 

BİE!NCİ OTURUM 

Açılma Saatı: 9.30 

BAŞKAN- Buyurunuz Sayın Apaydın; toplantıyı açıyorum. 

ORHAN .APAYDIN (:stanbul) - Sayın Başkan, de~erli meslekdaşlarım, 

üstatlarım; 

Gündemimizi oluşturan çalıf?ma raporunun, birlik yönetim kurulunun 

ıyasal görevleri: 

Birli~imizin en yüksek organı olan -bu deyim yasal bir deyimdir

Genel Kurulların geçen toplantılarda talimat niteliğinde,Yönetim Kuru

luna talimat niteli~inde aldığı kararlar ve ortaya koydu~u görüşler ışı

ğında irdelemek ve eleştirmak gerekmektedir. 

Yalnız, Yönetim Kurulu Raporunun eleştirisinden önce gene yasa ge

reği olarak Bayın Birlik Başkanı tarafından Genel Rurula sunulan Rapor 

üzerinde durmak da yararlıdır. Yararının da ötesinde gereklidir. 

Sayın Başkanımız her yıl yasa gereğince Genel Lurula bir rapor 

sunmaktadır. Bu raporlin amacı ve niteliği ne olmalıdır: 

Rapor, Başkanın, yani Birliğin yürütme organının başında olan Baş

kanın geçen bir yıllık dönem içinde ağırlık taşıyan, yönetimde ağırlık 

taşıyan sorunlara Genel l'-urulun dukkatini çekmel~ ve kamuoyuna bir mesaj 

niteliği taşımak durumundadır. 

Bu yılki Başkanlik Raporunda Sayın Başkanımız Birliğin yasal gö:... 

revlerinin yerine getirilmesinde siyaset yasağının, yasada belirtilen 

siyaset yasağının aşilip aşalmadığı konusundaki savların tartışılmasına 

yer vermiştir ve bu savları tartışmalcla yetinmiştir. Buna neden zorunluk 

görmüştür? •• Raporda bu savların yerinde olmadığı belirtiliyor. Daha ön

ce Genel Kurulların kararlarıyle çözüldüğü belirtiliyor. Kaldı ki, bu 

savların ciddi bir ni tel ik taşımadığı ve kamuoyunda benimsemaediği de 

açık bir gerçek olarak yine yıllık Başkanlık Raporunda belirtiliyor. 

Bu bakımdan, bu savlara ve bu tartıçınaya Başkanlık Raporunda yer 

verilmesinde biz bir isabet ve bir yarar görmüyoruz. Kaldı ki, siyaset 
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sayılan,Yönetim Kurulunun görevlerini yerıne getirmesinde siyaset sayı-

lan uğraşılar başlıca iki nol:tada toplanıyor. Birincisi, yargı kararla

rının yürütme organınca yerine getirilmemesini kınama niteliğinde yasal 

eylemler. İkincisi, bağımsız yargı organı dışında yarı askeri, siyasal 

nitelikte ve Devlet Güvenlik Mahkemeleri adı altında 12 Mart faşizminin 

ürünü olan DGM'lerin kuruluşuna karŞı Çıkr::ıaı:k, bu yoldaki eylemler.· 

Şimdi değerli meslektaşlarım; 

Bu eylemler ve. bu uğraşılar esasıp_da ve Yüksek Genel Kuruldan kaji

naklanmaktadır. Yüksek Genel Kurulun kararlarından kaynaklanmaktadır. 

Böyle sıwlar varsa, bu savların muhatgbı Yüksek Genel KurUldur, Birlik 

Yönetim Kurulu değildir. Birlik Yönetim Kurulu, alınan kararları uygu

lamak durumunda kalır. Bu uygulama, kınamagününün 4 Mart 1977 gününde. 

'yapılan bir günlük duruşmalara girmemek şeklindeki eylemde barolarca, 

yalnız Birlil\: Yönetim Kurulunca değil; Barolarca da Genel Kurul kararı

nın uygulanması niteliğindedir. Bu bakımdan Sayın Başkanın raporda bu 

konudaki savları. tnrtışma gereği duymasının aşırı birduyarlık sayarım. 

İkin.cisi, Sayın Başkan Birliğin demokrasi anlayışını, demokrasi 

sözü dışında ifade etmek gerekirse, demokratik hukuk anlayışının belirt

mek gereğini. de· duyrrnıştur. Bu konuda iki tezi ortaya koyuyorum. 18 nci 

yüzyılların büyük düşünürü Russo'dan kaynaklanari Ulusal irade ve milli 

hakimiyet tezi, ki bu demokrasi deyimiyle ifade ediliyor ve bunun yanında 

bir de süreldl katılım anlayışı. 

·~imdi bu tezlerden ikincisine itibar edeceğiz ve Birlik Yönetim 

Kurulunun bu ikinci anlayışı benimsediği ortaya konuyor ve b,u nokdada da 

Bursa toplantısında çizilen çizginin gerisinde kalınınadı ve bu çizginin 

de aşilmndıfi:ı ileri sürülüyor .. Çok saydığım, sevdiğim Sayın Başkanım bu 

kanaılitine lmtılmıyorum. Türkiye Barolar Birliı'ti Bursn toplantısında çizi

len çizginin de ötesindedir. Oya indirgeli demokrasi anlayışı, ki artık 

çağımızın dışında kalmıçtır; yani böyle bir anlayışın demokratik bir 

ni telH: taşıması artık tartışma götürmez~ terk edilmiş, devrini tamamla

mış ve bir devirde çok değerı~; fak~t topl~msal gelişmeler içinde değeri

ni yitirmiş bir anlayıştı:r- Bunu bir kenara bırakalım, sürekli katılım 
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anlayışı diye ifade edilen ve baskı grubu niteliği olarak bu anlayışın 

da çolc ötesindedir. Bursa toplantısınde.ki çizgi geçen genel kurullarda 

aşılmıştır. Bundan da doğal olan bir şey yoktur. Dünü hiç bir zaman 

yaşamak mümkÜn değil diyalektik açıdan. Toplum değişiyor, toplum gelişi

yor, bununla birlikte Barolar BirliP;i de değişiyor. Barolar Birliği de 

yeni göriiç leri, y~rü aı:la:,nşları benimsernek dur~.:ununda kalıyor. Bv.ndan 

daha doğal olan bir şey yoktur arkedaşlarım. 

Şunu da ifade etr.ıek istiyorum: Gelişme o lmdar. hızlıdır ki, yalnız 

ülke çapında değil, evrensel çapta da, yalnız topluma dönük değil, dün-

yaya dönük olarak da Birliğin anlayışı değişmek zorundadır. 

Batı demokrasisine ve hukuk anlayışına hakim olan bir ilke, lcendi-

sine yapamrı.dığın bir haksızlığa, bir zulme,kendisine yapılmasa da, 

bir başkasına da yapılsa, kendine yc:,pılmak ihtimali her· zaman için bu

lunduğundan karşı çıkacaksın. Bu.evrensel kitapta da bôyledir. 

BAŞKAN- Bir dakikanız kaldı efendim. 

OHEAN APAYDIN (Devam::!.:a)- O zaman hiç bir ?ek konuşmalt mümlcün 

değil. Arkadaşlar, ben ko:nu!]ma meraklısı değilim. Eğer ):onuşmamda bir 

yarar görülmüyorsa zaten konuşmaya gerek yok; ama. bir şeyler anlatmak 

istiyorum. 

Çimdi iki, üç sayfalık bir Yönetim Kurulu raporu. Bunu uzak yer-

lerden geldik ve burada toplandık, her halde bir şeyler söylememiz ge-

rekiyor. Gelecek yönetim Kurullarına ışık tutmak için el.ştiriyoruz 

Birlik YBnetimini; fakat Birlik Iönetimi nasıl olmalıdır, nasıl çalışma-

ları yürütmelidir, bu da Genel Kurullarda belirir. 

BAÇKAN- Efendim, biz konuşmayı tahdit etıni.yoruz, Genel Ku:rul 10 

dakika ile tahdit etmiş bulunuyor. Bunu hatırlatmak istemiştik. 

ORTIAN APAYDIN (Devamla)- Ben daha sözümübj tirmemiştim. 

BAi;ıKAN- O halde, Orhan Bey'e söz sırasını veren arkadaşımız varsa, 

onun sırasını verebiliriz. 

DAVUT SELÇUK! (Aydın)- Ben söz sırarnı verdim. 

BAÇKAN- Peki arkadaşlar. 

ORHAN APAYDIN (Devamla)-Arkadaşlar, şimdi dünyaya da dönük durumda 
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olmalıyız. Şili'nin despotik rejimine karşı çıkacağız. Ülkemizde de aynı 

durumlara uğramam.ak ~çin çok uznl~ .bir yerde de o]_ sn İran' daki zulme 

karşı çıkacağız hukukçu oluruk, b,ize yapılmaması ])çin, bizim de başımıza 

gelmemesi için. Yani, şunu demek istiyorum; anlayış, hukuk anlayışı yal

nız ülke içindeki det';işimlerle d,eğil, dünya çapındaki değişimlere bağlı 

olarale da yeni biçimler alıyor ileriye dönük olarak. Türkiye Barolar 

Birliği bunun dJ.şında kalamaz, Oya indirgeli .deyimiyle ifade edileri bu 

sözcüklere, benimsemiyorum, sürekli katılım teorisi, bunu da benimsemi

yorum, Sayın Başkan, çok değerli bilim adamı da gayet iyi bilirler ki, 

hukuk bir üst yapı.kurumu olarak üretim biçimini~ etkilerine bağlıdır, 

onunla biçimlenir; ama aynı şekilde üretitrı biçimini de etkiler. Değişim

ler bu yoldadır. Oya indirgeli, sürekli katılım anlayışı falan değil 

hukuk anlayışı. Kimin yanındadır Türkiye Barolar Birli,R;i? •• l930'ların 

Almanya'sında olduğu p;ibi zaliınlerin yanında mıdır, yöksa ezilenlerin, 

sömürülenlerin, haksızlığa ufi:rayanların yanında mıdır? •• Kimin çıkarla-

rını savunmaktadır? .. Hukuk- anlayışı bu ölçülere göre tespit edilir. 

Türkiye Barolar Birliği de hukuk anlayışını bu yönde geliştirmektedir. 

Bunu açıklık ve kesiniilde belirtmel;;: gerekir.· Türk Ceza Yasasım_n çok 

aşındı 141, 142 nci maddeleri, bunların kaldırılması gerekçeleri. . Bu 

raporda da yer alıyor. Geçen raporda ekonomH;: özgürJülder, insanların 

ekonomik sorunları, özgürlük ortamında çffizmesi için bu maddeler kal-

dırıl:walıdır gerekçesi ileri sürülüyordu. Gerçekçi ı:ıidir arkaciaşları:w, 

bilimsel midir bu· görüş arkadaşlarım? .• Bu· raporda terk ·edilmiş; fakat 

yine gerçekçi bir . hukuk anJ_ayış ı na dayandırılmamış kaldırılrııa gerekçe s i. 

Nedir mesele, çok aşındı. Yalnız 141, 142 değil, !stanbul Ola~an(istü 

toplantısında tüm pôli tik hukukuinuza hakim olan faşist ni telü:teki 

hükümler anti demokratil{ hükümler tespit edildi ve bunların kaldırılrqası 

yolunda tasarılar hazırlandı. Nedir durum? •• l41,142 1 de odaklaşıyor. 

Doğrudur, bu maddeler faşizmi };orumak için konmuştur. Faşizm neyin 

ürünüdür? .. Bir kitlenin ürünüdur. O sistem durdukça faşizm de duracak

tır. O sistem gerektif;inde kendisini korumalc için hukuk yoluyla birtakım 

önlemlere başvurulacaktır. 141, lL.f-2 rici madclcüer böyle yer aldı faşist 
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-ıtalyan Ceza Kanununda • .Neyi .temin ltıtti?. Bir· sosyal sınıfın z,ora 

dayanarak ezdiği, sömürdüğü sosyı:;l sınıfları haklarından mahrum ederek 

zorla iktidarda kalınayı temin etti. BiL."lu bu açıdan def,erlendirnıek, so

runu cesaretle bu şekilde ortaya ko;:;lmak gerekir. Başkanlık raporunda 
. ' 

ileri sürülen görüşler~ genel hatlarıyle katılmamak mümkün değil. Çok 

değerli bilim adamının, bildi~~imiz yeteneklerinin bir ürünü olarak say

gıyle karşılarız; fakat katılmağımızı, güncel bulmadığınıızi ve·gerçeği 

de yansıtmadığını b~lirtmekten kendimizi'alamayız ve bunu söylemeyi de 

bir görev sayarız. 

Arkadaşlarını; 

Yönetim Kurulu raporlarının hacinıli olmasına itina ediliyor. 

!tiraf edelim, delege seçimlerinde~ sonra bu raporlar, delege seçimleri 

olmasa da Genel Kurullarda bir lıafta önce en erken ellerimize geçiyor. 

İtirıfi:f edelim, bu raporları gereği gibi okUma imkanına da kavuf?anııyoruz. 

Hacim sadece değeri ifade etmez. IIacimli olmak gkiymz sayfa değil, beş

yüz sayfa da olabilir rapor ve o beşyüz sayfayı da biz 10 gün de olsa 

bu toplantıya gelirken okuruz. Ben ol<::umaya çalıştım. İnce ince olmmaya 

çalıştım. Fakat itiraf etmek gerekir ki, bu hacimdeki bir_rapor, eski 

raporların tekrarı niteli?;inde görülmekte ve bazı alıntılarla, lü 

bilimsel değeri_çok tartışm.elı bazı isimler var, .bilimsel değeri de 

tartışmalı g~reksiz teorik araqtırmaları da içermektedir. Raporun bu 

biçimine katılmı~oruz. 

Faaliyet raporu, yapılanları, yapılmayanları, yapilmayanların 

neden yapılamadığını açiklık ve kesinlikle belirtınesi gerekir. Bu hacim

deki bir raporda ise bunları sistemli bir şekilde bulmak olanağını ben 

elde edemedim. Bilmiyorum, belki başka arkadaşlarım elde etmiştir. 

Çok dikkatli okurrwma rs.ğmen elde edemediın. 

Şimdi bu raporda yenilikler görmüyoruz. Bilinenierin tekrarında 

ne yarar görüldüğü zihinlerinüzde bir soru olarak yer alıyor. Her halde 

Sayın Yönetim Kurulu bu tekrarlarda niçin yarar gördüğünü bize açıkla-

yacaktır. 

Yapılanları, mesleki sorunlarla ilgili olanları yasal görevleriri 
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asg;ar,i gere~idir. Bu asgari çizgi birçok yerlerde aşılmış. Gerçekten 

değerli çalışmalar yapılmıştır;· fakat gereken.lerin yasal görevler nite

liğinde de hepsinin yapıldı~ını söylemek mümkün değildir. Yasal görev

:ıer arasında değerli-<>.rkadaşlarımbizi çokyakındım ilgilendiren bir 

konu var~ Avukatların haklarını korumak. Birinci derecede önemli mese

lemiz. Avumatl:tk mesleğinin gelişmesini sağlayıcı çalışmalar yapmak. 

Sosyal durumlar:ı..nin gelişmesine yönelik çalıŞmalar yapmak. Bu 200 

sayfalık raporda· bu yasal görevleriri gere~i gibi yerine getirildi~~ 

konusunda yeter'li bilgiyi bulma imkanını elde edemediP:;imizi belirtmek 

istiyorum. 

Örne~in; avukatlık mesle~inin gelişmesi. 

Arkadaşlar, avukatlık~mesleği nasıl gelişir? •• Avukatlık mesle~i.,.. 

nin gelişmesinde birtakım engeller vardır. Yasaların koydu~u engeller 

başta gelir, ekonomik engeller de tabii süz konusudur; i'akat yasaların 

koyduğu engeller bizim. için önem taşımakta, bütüngenei kurullarda ele 

alinmaktadır. Genel Kuriıl bütün bu sorunlara önceki toplantılarında 

eğilmiştir. 

Bir· örnek vereyim: Raporda avukatın gözalti:na alınan kişiyle.·. 

görüşme·oıangının bulunmadığı, bir avukatın müvekkilini karakolda 

telefonla dahi durumunu sorma imkanının bulunmadıP;ı açık bir gerçek ve 

raporda acı acı yakınılıyor.bundari. Bunun için ne yapılmıştır? •• Bunu 

Genel Kurul Sakarya. toplantısında ele almıştı. Se.karya t~plaıitısında 

alınan kararı, ki karar aynı zamandabilimsel: niteliktedir. Bilimsel 

nitelikte biryorum mahiyetindedir. Şöyle demiştik aldığımız" kararda: 

Polisin gözaltına alma. :i,şlem:t sırasında insanlık onurunu hiçe sayan 

· işkenceler daha da artarak . sürmektedir. · Türkiye' nin uluslararası söz-. 

leşmelerle yüklendiP:i taabhiitlerine ve Anayasaya aykirı insanlık dışı 

davnanışların önlenmesindeavukatların saVuiıma görevlerininitham ile 

birlikte başlaması yönteminin uygulanması etkili bir önlemdir. Hazirlık 

soruşturmasında,_avukatın yetkilerini sınırlayan açık bir yasal k;ural , 
' 
yoktur. Avukatlık Yasasının ikinci maddesi, özeliikle son fıkrasına 

\ 
atı-f yapmıştık, savunmanın polis iş;ı.ei-nlerinde de görev ya:pmasını öngör-

mektedir. Birleşmiş ~liiilletler Genel Kurulundn> kabul edileri 1966 tari1ı.li 
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antlaşma (medeni ve siyasi haklar antla$masıdır bu), bu antlaşmada 

hakkında i thamda bulunu:L;;m herkesin kendi seçti(~i bir müdafii ile gerüş

me yetkisi oldu§i;u kabul edilmektedir. Şöyle bnei:lamıştık: Avukatın göz

altına alınam kimse ile görü0mesini engelleyecek yasal bir kural ~ozitif 

hukulmmuzda yoktur. Bugünkü uygulama yanlış yorumlara dayanmaktadır. 

Türkiye Barolar Birli[l;i ve Barolar bu yanlış yorumlnrın orta{lan kaldı-

rılması ve avukatların gözaltına cüınan kişi_lerle görüşebilmelerinin 

sağlanması için etkin bir mücadeleye giriı;;melidirler. 

Arkadaşlar; 

Raporu dikkatle okudum ve Yönetim Kurulunu izledi.k de tabii. 

Soruyorum Birlik Yönetim Kuruluna, bu konuda ne gibi çaba sarf etmişler

dir? .• Belki benim gözümden kaçtı, raporda yer almış olRbilir. Raporda 

yer alsın, almasın, bu kadar önemli konuda avukatlık mesleğinin yücel

mesi:hden, onurunun korunmasından söz ediyoruz. Bu bakından önemli bir 

konu. Bu konuda Türkiye çapında avukatlık kuruluşu, 16 bin avukatı tem

sil eden kuruluş ne gibi çabalar sarf etmiştir? •. Bize anlatmalıdırlar. 

Arkadaşlar; 

Yine meslek sorunu niteliğindedir. Zaten bize siyaset niteliri 

diye söylenen uğraşılarımız özünde ırıeslek sorunlarını ilgilendiriyor. 

Özün özü meslek sorunlarının çözümünü bu konularda bulm,<rnzdır. 

Şimdi Anayasa ve yasalar kitap, dergi ve gazetelerin toplatılma-· 

sına ilişkin kurallar koymuştur. Biz avukatlar olarak bu uygulamayı 

sag;layacağız. Bir yerde yanlış bir yarr;ısal uygulama, Ceza Muhakemeleri 

Usulü Kanununun 88 nci maddesinin uygulanmasında bir Sulh Ceza Hakimi 

bir suç iddiasıyle kitapları, c zeteleri, dergileri toplatıyor. Biz bu

nun karşısına çıkıyoruz, bireylerin haklarının savunulmusında; fakat bir 

Genel Kurul kararıyle ;)n:ıptığ~mız savunmalar geçerli olmuyor. Biz bu 

konuyu da tetkiL etmiştik Sakarya toplantısında ve to.lime.t nitelifi;inde 

Birlik Yönetim Kuruluna bu yar:;:;ısal uygulamanın değişNesi için gerekli 

çabayı göst;:ırmesini istemiştik •. Ne yapılmıştır bu konuda? •• Sakarya 

toplantısından bu yana geçen. süre içinde bunu do. kend]..lerinc)en soruyorum. 

Bulamadım yanıtını. Çalışmalarda ve raporda bulamadım. 
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Arkadaşlarım; 

Avukatlık mesle~inin sosyal durumu, bir sendikal nitelikte avuka

tların sendikaları yok. Mesleki çıkarlurinı korumak, geliştirmek yolunda 

-.faaliyette bulunacak ve birtakım ekonomik mücadele araçlarıyle donatıl

mış bir örgütleri yok. :Sun.u bugün Barolar bu a::erıdikal görevleri de üst

lenmek zorundadırl(lr sendikaları, bulunmı:ı.dı~ına göre. :E:mek1eriyle geçinen 

·.bir grup olarak avukatlar, sosyal durumlarının gelişmesinde Ölüili yardımı 

dışında '· öl,<füP;fuııüz zanıan .20 bin lira gibi para all.yoruz, tabii ailele

. riiJiiz alıyGr. Bundan başka sorunlarımız da var. Bunlar tabii Barolareri 

ele al:Lnıyor; fakat Türki;ye çı:ıpın(j.a olan bir. örgüt bu konuda ne gibi. 

etkin çalışmalar yapıyor arkadaşlarım? •• Bu soruların yanıtlarını ra

porda ve izledif;imiz Birlik çalışmalarında bulmakmümkün de~il. 

Olumlu eleştirilerimiz de olacak, olumsuz eleştirilerimiz de olacak, 

bunları yapmamızı do[f,al bir ;::;örev saymalı. Yapmazsak, arkadaşlarımıza 
1 . -

qüy:ük saygı ve .sevgimiz var; ama bu görev yerine getiri1mezse bu saygı 

ve sevginin etkisi· altında _görPvimizi yapmamış duruma geliriz. Rapor 

çok ~üzel, bilimsel niteliklerini belirterek yaptığımız konuşmalar şüp~ 

hesiz yararlıdır ve bunlarda da-gerçek payı oldu~unu kabul ediyorum; 

ama katı yanlarını da söylemek, gelecek Yönetim Kurullarının çalışmala

rına ışık tutmak bakımından bizim için-kaçınılmaz bir görevdir. Sevşi 

- ve saygınıız bulunmakla biriikte ve- arkadaşlarımızın güçlüklerini de 

1 bilmekte bize yanıtlarını vereceklerdir. 

BAŞKAN- Bir dakikanız.kaldı Sayın Apaydin. 

OlffiAN APAYDIN (Devamla)- Arkadaşlarım, müsaade ederseniz ötetli-

yorum~ 

Avukatlığın yalnızülke çapında ge:Liştirilmesi, etkinliğ:inin artı

rılması deftil' evrensel boyutlarda .artırılması bugün için güncel bir 

soru:ndur. ·Bugiin Türkiye, Yunanistan, M~lta ve. Kıbrıs dı:ş:ı_nda .Avrtıpa 

Konseyi ülkeleri, !spanya _da bugün Avrupa Konseyi üyef?i olmuştur, !span

ya avukatlarıdabunun içinde, Portekiz de üye olmuştur, yani bütün kara 

Avrupası; sosyalist ülkeler dışında kalan kara Avrupa'sı ü'ıkelerinde a

vukatlar bireylerin haklarının savuriu:lmasında iç yargı yollarının tüken-
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mesi durumunda uluslarası yargı organlarına başvuruyorlar ve orada 

görev yapıyorlar. Bu lwnuda hazırlanmış bfur sempozyumda da Türkiye 'yi 

tomsil ettik ve tabii orada seyirci olarak kaldık. Gelişmiş bir meslek 

bir yerde. Uluslararası yargı organlarında görev yaprıcak nitelikte , 

genellikle avukatlık ulusal sınırlar içinde kalmıştır son günlere dek. 

Fakat bugün Avrupa çapında bu sınırlar aşılmıştır. Tarftar de~lim, 

yani Enver Aslanalp itiraz edecektir, görüşlerine sayı;ılıyım, müşterek 

pazarda bunun ülketıiz için yararlı olup olmadı[fı ayrı bir konu, müşterek 

pazar ülkelerinde avukatlar ulusal sınırlarını aşmışlar ve ••• 

BM)KAN- Sayın Apaydın, süreniz doldu efendim. 

ORHAN APAYDIN (Devamla)- Başka ülkelerde görev yapma yoluna 

gitmişlerdir. 

Türkiye, Avrupa İnsan Hakları Sözleşmesine üye bir devlettir. Bu 

sözleşme onaylanmış ve iç hulwl~kuralları durumuna e;elmiştir. İç hukukta 

doğrudan kanaatimce uygulanmak durumundadır. Türkiye Barolar Birliği ve 

av.ukatlar bu uygulamayı so.ğlamal:la yüki.lmlüdi.irler. Bu yolda Türkiye 

Barolar Birlif;i gerekli çalışmaları ;yapmalıd:ı..r de(f;erli arlmdaşlarım. 

Bunun yanında, Avrupa İnsan Hakları Sözleşmesinde bireylerin ••• 

BAŞKAN- Sayın Apaydın, lütfen baH;layınız efendim, süreniz dolmuş 

bulnnuyor. 

OOHAN APAYDIN (Devamla)- Bağlıyorum efendim. 

Bunların kaldırılması için Türkiye Barolar Birli[i;i gerekli çaba-

ları göstermelidir. 

Bunnn yanında, BirleşrJiş r.:~illetler örgütünde medeni ve siyasal 

haklar sözleşmesi de yür-ürlüğe girmiştir 1976 yılında. Bu sözleşmede de 

bireylerin !nsan Hakları Komitesine başvurma hakkı tanınmıştır iç yargı 

yollarının tükenınesi ~urumu.nda. Avukatlığ{ bu hüküm uluslararası çapta 

genişletmiştir. Türkiye bundan da yoksundur. Çünkü, Türkiye bu anlaşmayı 

imza eden devletler arasında yolüur, imzalm:ıo.mıştır. Yenikurulan Hükü-

met, programında ifade edilen ilkelere göre bu sözleşmeyi imzalamalı ve 

Avrupa !nsan Hn.lcları Sözleşmesindeki çekinceleri kaldırılmalıdır. 

Neden çekeniliyor? •• Bnnu da söylemeyi gereldi bir VLızife sayıyorum •. 

Diğer telmik konularda özellikle demotogrcı.fik özgürlük lconusunda, sanat 
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ça§;dışı bir anlai)T.ışı yansıtıyor, buna karşı Barolar Birlif:i gerekli 

tüzü~ün kaldırılması için bugün ulaştısımız ortamda gerekli çalışmaları 

yapmalıdır. 

Arkadaşlar; 

Valctim doldu, hepinize teşekkür ediyorum. Daha söyleyecek söz-

lerim vardı; ama Sayın Başkan ba.na çok hoşgörü ile dnvrandı, onu suiis-

tim•l etmek istemiyorum. 

Arkadaşlar; 

Beni dinledi~iniz için hepinize saycılarımı ve sevgilerimi sunu-

yorum, lütfen kabul edin. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sayın Apaydın. 

Efendim, söz sırası Sayın Salih Sipahier'de, buyurunuz. 

SALİH SİPAHİER (Sakarya)- Sayın Başkanlar, ll nci Genel Kurulun 

saygıdeğer delegeleri; 

Genel Kurulumuzda büyük davalar derin ve geniş konularda üstat

ıarım konuştular ve konuşacaklar. Bu şahsen benim çapıının üstünde ol

du§;u için ben gündem maddesinde yer almış bulunması itibarıyle, günde

inimizin yedinci maddesinde, mali durum, kesin hesap raporu ve geçen 

yılın bütçesiyle ilgili olarak Denetleme Kurulunun da vermiş olduğu 

rapor hakkındaki görüşlerimi olanak ve bulanakların çokça konuşulduğu 

bir ortamda Birliğimizin mali durumunu çok bulanık gördüğümü ifade 

etmek isterim. Şöyle ki; 

1- Denetçiler Kurulu raporunda da açıkşa ifade edildiği gibi, 

Birliğimizin normal keseneklerden ı miıYon 108 bin lira olmak üzere 

750 bin lira da ölüm yardımı keseneklerinden, ki ceman ı milyon 859 bin 

lira mahalli barolardan alacağı vardır. 1978 yılı Bütçe taslağı gözönün-

de tutulursa, bu Birliğimizin mali gücünün üçte ikisine tekabül etmek

tedir. Bu durumda Denetçiler Kurulunun raporunda önerilen tedbirler, 

Ge.nel Kurulun borçlarını ödemeyen Barolara kınama yazılara gönderilme

si, ödeyenıere de teşekkür yazıları gönderilmesi hususunda karar alınma

sının yetkin ve yeterli bir tedbir olmadığı kanısındayım. Bu paraların 

tahsil edilmemesi halinde, Birliğimizin çalışmalarını yürütmesine imkan 
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yoktur. Di~er taraftan, hiç /birimizin dikkat nazarından kaçmaması lazım 

~elen bir husus var. Hepinizin malumu olduftu üzere, 1136 sayılı Kanunun 

82 nci :ın-addesinin ikinci bendi ile giriş aidatı ve normal aidatları.n 

tayin ve tespiti hakkındaki hükÜm, Anayasa Mahkemesi tarafından iptal 
. . . 

edilmiş bulunulmaktadır. 8 Mayıs tarihine kadar b1,1 konuda bir kanun 

çıkmadı€1;ı takdirde, kesenaklerin tahsili miieyyidesiz ve kanunen mesnet

siz hale gelmiş bulunacak;tır. 

Çalışma raporunda bu hususla ilgili olarak mahalli barolara iki 

genelge gönderildiği ve bir kanun teklifinin de Meclise sevki için ça-

. lışmalar yapıldığı'" belirtilmiŞ ise de, akşam: dinlediğimiz kadarıyle 

y\iklü olan Hükümet programıninyasama organlarına getireceği geniş kap

samlı bir faaliyet düzeni .içinde Türkiye Barolar Birliğinin 1136 sayıli 

Kanunun 82 nci maddesinin ikinci bendinin iptali ile ortaya çıkan durumu 

bertaraf edici yeni bir kanunun trafiğin çok sıkışık olduğu bir dönemde 

Meclisteri yeşil ışık göreceğine inanmıyorum. Bunun enbeiirli delili de 

yıllar evvel Anayasa Mahkemesinin iptal ettiği ve bugün kıvranan bele

diyeleriıı biraz nefe~ almasına imkan verecek 5237 sayılı Belediye Gelir

leri Kanununun levha resmiyle ile;ili maddesinin iptaline rağmen bugüne 

kadar bu yanlışlığı düzeltici bir yasal yol açılmış değildir. 

1978 çalışma yılı ile ilgili olarak Birliğimiz Yönetim Kurulunun 

sizlere takdim ettiği BÜtçe taslağında kesenekler miktar olarak belir

lenm_iş, 15'er lira üzerinden hesaplanmış. Ancak, Bütçe yönetmeliğini 

kik e:ttiğimiz ·zaman Yönetmeliğin _bu hususla ilgili U:inci madd~sinde 

kesenekierin tahakkuk zamanı tayin ve. tespit edilmemiştir. Kesenekierin 

miktarinı tespit Genel Kurulunuza aittir •. Bunun· ödeme zamanının tayin ve 

tespi-ti ise mahalli Barolarda oldut1;u gibi Yönetim Kuruluna aittir. Yöne

timKurulu Bütçe YönetmeliC;tnde de kesenekle.rin 8 Mayıs tarihinden önce 

muadeliyet kesbetmesini öngören bir hüküm getirmediğine göre, 1978 yılı 

itibariyle ae tahakkuk ve'tahsil işlemleri çok zor duruma gelecek, geçmiş 

yıllardan- tahsil edi-lemeyen-paralar yanında 1978 yılının da kesenekleri-
' ni tahsil imkanı hasıl olmayacaktır. Biz kendi ya?!;imızla k$:vrulan bir 

kuruluşuz. Ancak, ya€!; olmadan kavrulan maddenin kül ve kömür haline gele-, 

. i 



ceğini de bilmemiz lazım. 

Maruzatını bundan ibaret. Hepinizi saygıyle selanılarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim< 

Söz sırası Sayın Turgut Bulut'ta, buyurun efendim. 

TUR.GUT BULUT (Bursa)- Sayın Başkan, muhterem Yönetim Kurulu ve 

çok d0ger·li ıı:eslcktaşlarım; şahsım ve Burs8. Barosu üyeleri ı'1dliJa hepi

nizg er:. derin sevgi ve saygılarınıla selamlarım. · 

Türkiye Barolar BirliP;inin ll nci Genel Kurula sunulan raporunu 

bü;yük bir dikkatle inceledıiını. Benden evvel konuşan birçok arkadaşlarıma 

bu yönden katılıyoru:riı, rapor büyük bir kalp açıldığı ile birçok mesele

lerinıizi ele almış ve bunlara def;inirken görüşlerini belirtmiştir. 

Ancak, değinilen hususlar uygulama, sahasında ne_kadar yer almıştır, ne 

kadar yararlanma olanağı saf;lanrnıştır konusunda elbette ki çok az bir 

hizmetin geçme olana~~ının bulunduf,unu saptamıf? bulunu;yorum. Yönetim 

Kurulumuz elinden geleni yapmıştır. Ti5rki;ye Barolal' Birlif;i olarak 

kuruluşundan bu yana özgürlükçü demokrasiye büyük katkıda bulunulmuştur, 

hukukun üstünlüf;ü özdeyiş i Türk toplumuna benimse·tilmiştir. Bu büyük 

hizmetleri ve çalıçmaları önümüze sunulan rapordaki incelemeleri takdir

le arınıamak da elimizde def;ildir. 

Anca1~, ;yapıcı eleştirileri:cıizle gelecek dönemlere daha yararlı bir 

çalışmanın sağlanmasını arzu etmek de bir yerde cörevimizdir. 

Bazı hususlara kısJ. kısa vurgulama yaparak muhtenem kurulunuza 

sunmak isterim. Öncelikle Türkiye Barolar Birliğinin Barolarla olan i

lişkisinin istenilen oranda bir diyalog halinde olmadığı ve kopukluklar 

bulunduğunu belirtmekle bir yere işaret etmek istiyorum. 

Bunun dışında, Türkiye Barolar Birliğinin yasama organı ve Meclis

lerde yüzde 50'yi ·bulan avukat ark~daş::...arımızın +;opluluC;u olan diyaloğu

nun da gereği g:ibi bulunrnadı(çını birçok görevli arkadaşlarımızın ağzından 

işittik. Gerçekten bu diyalo~a ihtiyacımız vardır. Birçok yasaların 

ayıklanmas ında, kendilerinden yararlann;arnız, bu diyalop;u g1içlendirmekle 

mümkün olacaktır kanısındayım. 

Özellilde Türkiye Barolar BirliP;inin Anaya,sa Mahkemesine dava 
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açma hakkının sağ;lanması: açısından tüm avukat arkadaşlarımızın Meclis-

.lerde yardımı ile gerekti yasal gücü elde etmek zorundayız. ·Bugün 

yasa yapma sanatıpın ustaları Türk Meclislerinde yapılan yasalara etkili 

. olamıyorsa, bunda memlelcetiİnizin de büyük kaybı vardır .ffinancındayım~ 

Türkiye BarolarBirliği geçen dönem çalıŞmala:t'ında yargı organla

rı ve sornnları üzerinde eğilmiş ve çok yararlı sonuçlar almıştır. Öyle 

hatirlıyorum bir dönem avukat stajer~eri sayısı kendi Baromda l20'yi 

bulduğ;u halde, yargı·ç stajerleri 3-4 kişiyi geçmiyordu; fakat Türkiye 

Barolar Birl:fp;üıin girişimi ve Yl!rgı orgarılarj,na sağlanan olanaklar 

sonı..ınıla şimdi bıigün görüyorum ki' ya:i;:'gıç ve savcı adaylarının adedi 

artraış, ·buna mukabil avukat.· stajeri adedi normal düzeye inmiŞtir. 
. . 

Elbette·. ki gerek memleket sorunlarına, yargı sorunlarına olan 

.Tür~iye Barolar Birliğinin katkısını şükranla anihal):la beraber, esas 
. . ~ 

·.·.savunma mesleğimize, avukatın sorunlarına eğilmesi açısından bu ilginin 
. . . 

çok daha kuvvetli olmasını bekliyoruz. BendEm evvel konuşan a-rka_daşiarım 

bu konula:rda birçok hususları dile getirdiler. Ben bunlar dışında 

'değinmek istediğim hususları açıklayayım. 

Stajyer arkadaşlarımızın sorunları parasal sorunları oluyor. 

· BU:rı:ıa Barosu olarakkendi yardımlaşma sandı[~ımızdan bu 'arkadaşlarımıza 

ufak çapta .da olsa bazı olanaklar sağ;lıyoruz,;. ama Tiirkiye Barolar Bir

. liği olarak stajyerlere ve mesleP;e yeni başlamış arkadaşlarımıza kredi 

açılması yolunda çalışmalar yapılmasını , öğrendiğime göre bu-konuda 

. yazılı bir takrir de. sunulmuştur, bu taJr.r.iri biz de benirusiyoruz, bu 

takririn de ele alınmasını'rica ediyorum. 

Baromuzda bazı f!.rkadaşlarımızın ve birçOk yerlerde de sÖ·Z. konusu 

olduğu gibi daima konuşuruz, avukat arkadaşlarimıza silah taşıma ruhsatı 
. . 

·· iç_in müracaat edilmiştir. Senelerden bunun mücadelesi yapılmaktadır. 
·' 

Henüz bir sonuç alınmamıştır. Avulı;:atın trafikte geçiş üstünlüğüı1ü · 

sağlayacak, tıpln doktorlarda oldu:";ıi gibi Barolar Birliği amblemiİıin 

avukat özel taşıtlarına konulİ:ıak suretiyle geçiş üstümlüğünd~n yararları.-
' 

masının satı;lanması~ Bunlar mesleF'"imiz;e bir yerde onur getirici,hizmet-

'lerclir. 
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lerdir. 

Avukatın konut sahibi olabilmesi için yararlandıf':ınız Sosyal 

Sigortalar kredisinin kesilmesi gerçekten yeni d~nemde g~rev alan ar-

kadaşlarımızı sıkıntıya sokmaktadır • Biz Bursa Barosu olarak böyle bir 

olanaktan yararla.ndık. Kısmetse 15-20 gün sonra böyle bir Bursa Barosu 

Yapı Kooperatifinin açılısını ;yapaca,>';ız ve birçok arkadaşımıza konutla-

, rını teslim edecef;iz. Gönül arzu .ediyor ki, bundan böyle bu de[;işikliği 

_yapmak suretiyle tüm Türkiye Baroları da bu olanağa sahip olsun. 

Bir konuya daha değinmek ist:lyorum. Sayın Apaydın da konuya değin-

miştir. Memleketimiz her gün ekenomik alanda gelü:nnel;:te ve yasal 
. . 

sorunlar bunları takip etweı~tedir. Ekonomi gelişen bir insanın vücudunu 

teı'ısil ederse, hukuk ve yasalar onun giysisidir. Vücut geliştikçe bu 

.giysi dar gelir ve bir yerde patları yırtılır ve yamalar yamamak mec

buriyatinde lwlırız. Geli.~-;en bu bünyeye, geride lmlan hukuku ileri_ 

gö tü rm ek, o yı rtılan yamal ı giysi yerine, o bünyeye uygun ])ir gi;ysiyi 

giydirmek bizim görevimiz olacaktır. Biz Türkiye Barolar Birli[i;i olarak 

bu giysininhçı.zırlanmasında en büyük yardımcı olmalıyız. Türk hukuk 

Kongresi, Ekonomik liulmk Konr;resi zannedj_yorum geçen sene yapılacaktı, 

oradaki çalışmaların o konuda büyük katkısı oluyordu. Yapılmamasını 

yadırgadık. Temenni ederiz ki, yakın zamanna bu Kone~re tekrar toplanarak 

zamanın koşullarını uygun biçimde çalışmalarını yürütecektir. 

·sözümü bitirmaden önce bir konuya daha defi;inmek isterim. 

Sevgili arkadaşlarım; 

Okul sıralarında cönül verdiğimiz bu mesle;'ri elde etmek için 

avukatlık ruhsatımızı alabilmek için büyük çabalar sar.f ederiz ve o 

ruhsatnaırıeyi aldığır~ız zaman avukatlıl: sı.fatını da kazanırız. FaJ>:at 

bu titrin kazanılmasında, kullanılmasında ve korunmasında maalesef bir. 

açıklık mevcut değildir. Bir doktor Dr. ünvanını alır ve bunu kesintisiz 

hayatı boyunca kullanır. Ancak, avukatlık titri, av. titrini biz ancals: 

bir· baroya kayı tl:ı. olup çalıştıfi;ımız. sürece kullanabiliriz. Halbuki 

birçok arkadaşlarımın hayat boyunca e_mekli olmak suretiyle başka .mesele

lerle mesleği terk et!ti(+,i anda bu .titri terk etmesi zorunluluğu yoktur. 
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Ne olursa olsun, onun me:z;ar taşında belki "Aitukat falan burada yatıyor" 
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diye oraya kadar gidecektir. Sayın Yönetim Kurulumuzdan kendi titrimize 

olmanın ve korumanın aÇıklığı açısından .da çalışmalar bekliyorum •. 

Hürmet ve saygıların:iı sunar'ım. (Alkışlar) 

BAŞKAN"- Teşeklcür ederiz Sayın Bulut. 

Söz sır~sı Sayın Ali"Şahin'de, buyurun efendim. 

AL! ŞAH!N (Burdur)- Sayın Başkan, değerli delege arka~.aşlarım; 

Ben konuşmaını daha ziyade Baroların iç durumlarıyle ilgili mevzu-

temas etmek suretiyle ya:paca(!ım. Beriden önce konuŞan kıymetli 

arkadaşlarım Baroların hukuksal y_önden .garantiye alınması için ne şekil

de çalışac:a,klarını izah ettiler •. Ben de iç durumu itibarıyle Türkiye 

Barolar Birliğinin Barolarım:ıza nasıl ya,rarlı çalişmalar yapabileceftini 

örnekler vererek ikaz etmeye ve bazı hususlardaki çalışmalarda·göster"-

-diği başarıları takdir etmeyi bir görev biliyorum. 

Değerli arkadaşlarım; 

Barolar Birliğ;inin hazırlamış olduğu 191 sayfa ve ll bölümü kap-

c sayatı Yönetim .t'"urulu raporunu dikkatle okudum. Hakikaten rapor titiz

likle ve bü~ük bir çalıŞma eseri olarak hazırlanmıŞ. Takdir ediyo~uz ve 

bu büyük çalışmalarındandolayı teşekk:ürlerimizi, tebriklerimizi , şük

ranlarımızı arz ed'iyoruz ~ 

Yalnız, bu çalışmalar içind~ Bankalar Kanunuıldan Televizyona 

varıncaya kadar yeni fikirler, demokratik görüşler, halka yararlı bazı 

kurallar getirmh;; olmasına rağ;men liarolarımızın başından_ beri ıstırap 

duyduğu baz:ı mevzularda Baroları dolayısıyle bünyesin.de yaşattığı avu

katları tatınİn edici çalışmalar yapılmış değildir·. 

Şimdi bir örne~ini vereceğim: Geçen yıl Sakarya Barosunda yapıl

mış olan Olağanüstü top'lant:ıdal:ürkaç mevzua temas etmiştim. Bunların 

ne dereceye,kadar yerine getirilmiş olduf!;Uriu hem. Barolar Birliği yönün

den, hem de Barolar cıarak kendimiz yönünden eleştiriye tabi tutacağım. 

Bir defa, Barolar Birliğimiz çok saydığııiı; çok sevdiğim , çolcc 

kıymetli meslekıliaşlarım ve hocamı_ele alarak hitap ediyoru.ılı:, avukat, 

hakim, savcı .müriasebetlerini gereği gibi yol'ına sokamamışlardır. Diye-
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ceksiniz ki, bu bir yasa meselesidir. Bu yasalar çıkmadıkça avukat, 

hakim, dolayJ.sıyle savcı münasebetleri istenilen yöne· c;iremez. Bu babpa 

Barolar Birliğinin çalışmaları olmuştur, olmaktadır. Iı'alcat netice daima 

avukatların aleyhine tahakkuk etmiştir. Ben şahsen affına maruren arz 

etmiş oJ;;:c;ağ;ım, hak;inılik, savcılık mesleklerinde bulundum. 20 yıldır da 

avukatlık e-;örevini ifa ediyorum. Bu bakimc1e.n mes1eğin her kademesinden 

geçmiş bir arkada<;ıın~ız olaı~ak olaylara eğiliyorum. 

Efendim, bölgemisde bir iki olay valü oldu 1 bı.ı.nlr-ıra anında Baro

lar Birliğine intikal ettirdik. Bu noktaya temas etmeden evvel, hakim

lerimizin avulmtlar hakkındaki. düşünüşünü çok belirli şekilde gösteren 

bir olaydan bahsetmek istiyorum. Bir lıu.kuklhakimimiz, 30 sene hizmet 

etmiç, mesleğinin son kademesinde. Bir gün duruşmada, belki latife ol

sun diye söylüyordu; ama içgüdüsünun bir ifadesiydi bu, 11Ali Bey, 

bizler çalışıyoruz, çırpınıyoruz, karar veriyoruz, emeği, yorgunluğu 

bizim oluyor; ama para size gidiyor." dedi. İşte bu hakimin içgüdüsünü 

bütün açıklığı ile ifade etmesi idi. Bu hakim arkadaşımızı yine değerli 

bir avukat arkada:şım daha önce yetersizdir diye, meslekte çok faı.zla 

şekilde yetersiz olduğu için şH:ayet etmişti, bu tahkikat da devam edi

yordu. Ben kendilerine, "Beyefendi, ben de hasbelkader sizin makammnızda 

lO sene falan oturduın; ama avukatlık mesleğini tercih ettim, şimdi 

avukatım. Şayet sizde de böyle- bir arzu varsa, yasaya lüzum yok. Cübbe

yi çıkarın, bizim gibi bir cübbe giyin, siz de çok kazanın." dedim. 

Hakimden aldıP;ım cevap şu oldu; "Ga;;rem odur-.11 Bu muhterem halüm bey 

eınekl ilik birikin tisini aldıktan sonra Anlmra' da yazıhane açtı, o parayı 

ve elindel-d bütün serma;yesini ka;ybetti, perişan duruma geleli. Bu örneği 

arz etmekten maksadım şu: 

Avukatlar nedense, ha,kim ve snvcı nrlcadaçlarımız karşısında ya~.nız 

p::ı:ı:.·a kazanan bir ticarethane sahibi olarak görülüyor. Görevlirini yapar

larken de bu gözlük çerçevesi içinde bize bakıyorlar. Bir defa bulnokta

dan onları sıyırabilrıek lazı1n. Türkiye Barolar Birlif;i avulmtların 

koruyucusu olması icap eder ön saf·ta, herkesten çok hakimleri , savcıla-

rı savunmuştur, onların mali güçlerini artıracak yasalarıli çıkmasında 
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bü;ırük rol oynamıştır. Birçok haldarının savunuculuf;unu yapmıştır; ama 

buna rağmen onlardan avukatlara karşı hiç değilse yarısı kadar alaka 

sevgi ve muhabbet göremiyoruz. Bizler içj_n değil; awa genç &rkadaşla

rımız için bilhassa çok de~işik şartlar tatbik ediyorlar, her ~tin şika

yetlerine maruz kalıyoruz. Örneğini vereceğim: 

Efendim, kıymetli iki genç arkadaşmı nezarette olan bir arkadaş

larıyle konuşmak isterler. Bir ilçedeki savcı arkadaşımız bunu men eder. 

Üstelik yanındaki müvekkillerinin yanında onu küçültücü ye hakaretemiz 

beyanlarda bulunur. Bu durumu mercimiz olan Barolar Birlif,ine intH::al 

ettirdik. Çok sağolsunlar, aldıkları kararı Adalet Bakanlıf;ına intikal 

ettirmişler. Tahkikat yapıldı. Binnetice takipsizlik kararı. 

İkinci bir olay daha oldu. Bir komiser, yine nezaretteki bir 

müvekkiliyle konuşmak isteyen iki arkadaşıma müsaade etmemiş. Geri 

dönerlerler gıyabinda hakaret etmişler. Arkadaşlar duymuş, intikal 

ettirdiler. Merciınize bildirdik. Ilgili ınerciye gönderdiler sağolsunlar. 

Tahkikat yapıldı. Suç görülmedi, nuameleye rı:ıahal yoktı_m denildi. 

Yine bölgemizde bir olay daha oldu. Bu daha enteresan. Bir avukat 

arkadaş duruşmada hakimin baskı arz eder şekilde ba~ırarak ifadesini 

arzu ettiği şekilde alması üzerine arkadaşıra bu durumun. aynen zapta 

geçmesinde ısrar eder, kabul etmez. Anlkatın çıkmasını ikaz eder. 

Avul\::at hal:lı olarak çıkmaz. Nlübaş i re emreder, lcolundan tutturup dişarı 

atar. Çol<: acıdır meslef;imiz için. Bunda bir karar aldık, muhakkak Baro-

·lar Birliğimiz uunu yerine getirecek ve Barolar Birliği Dergisinde 

protesto mahiyetindaki kararımızı bütün meslektaşlarıınıza duyuracae';ına 

inanıyoruz. Ama hakim haldeında yapılacak tahkikat sonucunun niuhakkak 

suç ol;modığı yönünde bir karar çıkacağına da inanıyoruz. Bu durumu 

arz etmekten maksadıra şudur efendim: 

Hakimi, savcıyı bağlı bulunduğu merciler avukatlarakarşı koruyar

lar, yasnlar dışı koruyorlar. Nedense her olayda avukatlar haksızdır, 

hakim ve savcı haJ~lıdır gibi bir kanala girınü;ler, buradan h'urtarmaya 

iEıkan yok. Bu yönden Barolar Bi.rlif':imizden istirhamım; yasalar çıl:;:u1adığı

na göre veya henüz l{ecliste bu ortamı bulamadığırıııza göre, hiç olmazsa 
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.bunların başında bulunan Hakinler kurulu ve Savcılar Kurulu Başkanları 

Adalet Bakanı ile daha sıkı temaslar kurmak suretiyle bu yasaları 

gereği gibi tatbik etmeyen hakimleri ilmz ederek avukatlara karşı daha 

saygilı haraket etmelerini temin etmelerini istirham edeceğim. 

Değerli meslektaşlarım; 

Ikinci bir hususu arz etmek istiyorum. 

BAŞKAN- Vaktiniz doldu efendim.· 

.ALİ ~~AH!II (De-ramla)- Bir cüml-e söyleyip kapatıyorum. 

E:fend.im, Burdur Barosu 39 kişidir. Geliri azdır. Malum üyelerin 

ai da tına da;y·anmaktadır. Buna rağmen. Barolar Birlif!;ine karşı e;örevimizi 

her zaman yapar:;.z. Mali raporu tetkik ettim, ölüm. yardımınd,an 2340 lira 

Birlik keseneğinden 2340 lira, ld ceman 4680 lira borç çıkarmışlar. 

Biz bu paranın tamamıni yatırdık. l2'nci ayın.ortasına doğru göndermiş-

tik. Bir yanlışlık olsa gerek. Bu paranın karardan çıkarılmasını istir

ham. edeceğiz. 

FAIK MUZA:D'FER Al'IAÇ (!stanbul)- Sayın Başkan, ben konuşma hakkım-

dan feragat ediyorum. Söz hakkımı Ale Bey'e veriyorum. 

AL! fs;AEİN (Devamla)- TeşekkÜr ederim. 

Değerli arkadaşlarım; 

Mali rapora temas etmek istiyordum, sac'olsunlar, müddetimiz 

dolcluR;u halde kıymetli meslektaşım bana bu imk~nı verdiler. 

Efendim, ma.li raporu dikkatle okudurıi. Mali raporda küçük Barolar 

gerek ölüm keseneklerini, gerekse üye aidatların:t. zamanıneta yatırmış

lar, borcu olan kısım ise çok az; ama büyük Barolarımız darılmasınlar, 

çok fazla borç yapmışlar. Bunun sebebini bir türlü anlayamıyorum. 

Buraya gelen delege arkadaşlarıma da lmsur izafe etmiyorum. Daha çol\: 

Baro Yönetim Kurniları görevini yapmadığı kanısındayım. Avukatlık Ka-

nun.daki sarih bir maddeye göre Baro aidatını yatırmayan yazılı ikazdan 

sonra Baro levhe.sından kaydı silinebilir. Bunu ısrarla tatbik etmemek 

görevini yapmayı.aya giriyor. Dolayısıyle, Barolar Birliği ele mali gücü

nün zayff1ığı dolayısıyle birçok me\rzularda hizmetini yapamıyor. 
• . j 
Ikinci bir husus; Sakarya Barosunda Barolar Birlifi;it:ıiz bir öneri 
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getirdi, aiclatlar azdır, % 50 artırılsın. lO lira midat 15 liraya 

çıluyordu aylık olarak. Bir dele 1~e arkadaf;ı:m kürsüye çıktılar, o ;Zaman 

lD tife olsun diye de_ söylemiş tir:ı, hani bel<: ara karı boşamak çok lr.ölay-

dır, arkadaşım dedi ki, ııBu çok azdır, ekonomik şa::'tlar çok a~ırdır, 

bu 30 lira olsun." dedi. Ben mali rapor cetveline baktır:ı, o arkadaşıının 

mensup oldu~u Baronun 99 bin lira borcu var. Haklı olarak gidip de

dim ki, "Arkadaşır:-ı, evvela borcunu öde, ondan E.:on:ı:·cı artırıa talebinde 

bulun. il ~jimdi halen bu bocçları devam edi;yor. r;'E;tkik etti[;im çalışma 

raporunda Barolar .bir·l:'.ğiıniz mali gücünün zeyıflı[~ı, ail1atların azlı(;ın-

dan yaLınarak 25 liraya çıkarılmasını .istiyor. Daha biz Sakarya Baro-

sunda aldıfi;ımız kararı bu ;yıl tatbik edeceğiz, l5 liraya çıkmıştı p;eçen 

yıl, bu sene 25 liraya çıkmasını istiyor. Eu büyük bir hatadır, sakın-

calıdır, bunun sebebi de, bizleri, yani aidatıarını, borçlarını zama--

nında ödemeyen Barolardır. 25 lira:y·a çıktıttı tt:ü:dirde ne olur arkadaş

larım, şimdi bunu lasaca izah edeceğim. Benim küçül( Baromda aidat 

arkadnşlar:ı.mın lOOO lira iken 978 Bütçesine 1500 liraya çıkardık. 

Sorcdum birçok Barodaki yöneticilere Si1 fazlası 800-600-500 lira aidat 

veriyor. EC;er 25 liraye. ç:ı_l~acak olursa, ben Barodaki i5.yelerimin aidatı-

nı o zaman 2000-2500 liraya çıkaı'mam icap ediyor l;:i, küçük barolar 

için b"\iyük bir yük teşkil ediyor. Orta Anadolu ve {~arkta üye adedi 

az olan ç:,rl:q.daşlcı.rımız, barolarımız bundan büyük sılcıntı çekmektedir ler. 

BLı buna rağr::ıen kanuni yetkimizi kulJ.i,nıyoruz, tahsil imkanlarını bu-

luyoruz. Tekrar istirham ed?ce[,im, büyük barolarımız bu gayretin içine 

girsinler. 

lfuhter&~ arkadaşlarım; 

Biz her şsyden evvel Türlü~re Barolar Birli~;:i ile barolar arRsın-

da sıkı bir diyalog kurmar:ı.ız lazım. Bu diyalof'~un kuruluşu Barolar Bir-

li~inin bizden al:sec'.en sedalarını tam ı'lmıasıyle cevap verip zamanında 

yerine ~';etirmesi, biz de c.i.8rtlerirıizi onları:::. zamaınında duyurabilmemiz--

dir. Lao.lesef edindiğir:ı int i ba şudur ki, birkaç de(';erli arkadaşım da 

tsmas ettiler, temaslar çok az oluyor, temaslar Kon~:rele:r ve oJ.ağa:oüstü 

kongrelorde gelen dolegeler kanalıyle oluyor. Bizh1 üye adedimiz 16 bin 

lüşiyi geçmiş durumdadır. Büyül~ ki tl e ye ı J.erirde, D2rolar Birliğinin 
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imkaiı olduğu nispette , her zaman demiyorum, birer üyesi Anao.olu veya 

diğer bölcelerdeki barolara gezmek ve sohbet babında gidip, onlarla 

toplaı;tı yaparak konuşnası, onların dertlerini·dinlerıesinde ve dolayı-

' 
sıyle bu kurullara getirilmesinde büyi..ik yarar var. Çünkü, biz buraya 

geliyoruz ı delege olarale bu sıkıntılarımızı arz ettif:;imiz zaman yalnız 

bu delet:;eler söylüyor zannediliyor; ama biz bulunduP;umuz mahallerde 

bütün üyelerin tenki ti alt ındayız, yükün a[:ırını biz ;rö:ceticiler çeld

y:oruz. Bu bakımdan bana söz sırasını verip, l:o'nuşma in~anımı biraz daha 

tızatan de?';erli delege arkadaşıma saygıle.r ve. di·'~~6r bütün arkadaşlarıma 

ia sevgiler sunar, hürmet le huzurl<::crınızdan ay :ılırım. 

BAŞKAJI- Buyurun Turfian Bey. 

TURHJU\f ÖZGÜNE:::?. (JKersin)- ·Sayın Arkadaşlarım; 

Yanlış bL~ uygulama devam e·:.:;mesin diye yardirncı olmakistiyorum 

Sayın Başknnlığa,· 10 dakika ila yapılan tahdit, istenmeyerek ve 10 

·dakil;tayı aşıyor. :Ne oluyor? •. Sayın arkadc:uşlarımızdan şimdi hiç söz 

istememiş olanlar, bir konuşmacı olt<r<c:;: p;elen arkadaşımızın konuşmasına 

ben de .söz istıhyorum diye yazdırıp, re1h0t bir saat vere'oilirler. Şimdi 

hiç yazılmamış olınılar yazılabilir. Konuşilleların tahdidine dair bir 

önerge r;elip de kabul edilmemiş olduf!;una göre bu kapı açıl(. O halde 

10 dakika için çıkaca~ız, konuŞma sırasLnda beş tane arkadaş söz sıra-

sını verebilir. 

Sayın arkadaşlarım; 

Dernekler Kanununda, De-cnekler İç tüzüğünde no1man olan hususlar 

vak;i. olduğunda başvurulması icap eden yola da ters düşüyor. Nasıl ters· 

düşüyor? .• Ters düşmesi s;ui Çıüıdi Dernekler Tüzü~ünde noksan olan hu-· 

suslarda. l1leclisler !çti.izü(;üne başvurulur. Yani ı I!,~illet !Jieclisi !çtüzl.5&\ü, 

Senato 1çtüz1if1;ü ve Bi:rleşik Toplantı İçtüz·ı:;r:;üne başvurulur. Oradaki hu

susl Ta ri:çı:yet olunur,. uygulama budur. Orada ne yapılır?. • Bu ilaveler 

şeklinde def;il, orada s(;z ah1a1uş bir kişiye bir h1illetvekili veya bir 

0 enatör lmndi söz haldeını verir, ama ilave değil. Dilekat buyurunuz 

Sayın liaşkanım, ilave olmaz. Söz hakkı verilir; ama ilave biçiminde 

olmaz. Bu !çtüzüklere ters cii.:"lEJer. O uygulem.a daima derneklerde bö;yle 

yapılır. Burada yanlış bir uye;ulamaya baı;:landı. Bundan evvelki sayın 
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arkad.aşımıza, şir,di d.e bir sayın arl::adaşı.r;aza yapıldı. Bu alışılagelıhr

se, İçtüzülc:lerin tatbil:ntına aykırı olur, hem de yanlış bir uygulama 

sürer gider, toplantılar şüphesiz istismar edilmez, l~ötü niyetli bir 

arkadaşımız yol:; ana günün birinde bu;:·aya kötü niyetli bir kişi veya 

kişilerin de geldi(:ini dÜf!Ünerek bu kapıyı şimdiden kapıy;:ılım. 

Cl.'eşekkUr ederim. 

B.AŞKA!'J- Teşekkür ederiz efendim. 

Efendüı, Divan uygulad.ı(;ı yöntemde bir usulsüzlük olmadı<~ı kanı-

sınd.adır. Aynı uygulamaya devam edecef;iz. 

rım; 

Teşekkür ederim efendim. 

HASAlT B.ASRİ GÜDEE (1zmir)li Divan ittifak halinde mi Sayın Başkan?. 

BAÇ.KAN- Evet efendim. 

Söz sırası Sayın Yılmaz Tokman'da, buyurun efendim. 

YILMAZ TOIJ\IAN (Eskişehir)- Sayın Daşkan, sayın deler;e arkadaşla-

ha}Jorun genel özünden Barolar .birli<:inin muhtelif çalışmalar yap

tmğını, toplumsal ve hukuksal alanlarda yasa tasarıları hazırladığını ve 

bazı muazr.y·en konularda da c;örüşlerinin ne oldu&~unu örronmiş bulunuyoruz. 

Çalışmalar yapılmasına, yasa tasarılarJ_ hazırlanmasına ve r;örüş bildir

melerine ro.ğmen, Birlilr istenen sonucu sc-ı.i~lanış mıdır? .• Yani, tasarılar 

yasalaşmış, yürütmenin yarsıya sçq,~ısı saP;lanmış, toplum daha ileri bir 

hukuk düzenine kavuşturalibllmiş ve avukatların sorunları halledilebil

miş midir? •• Yapılan işleri katiyen küçümsenıiyorum. Takdirle, saygıyle 

anıyorum; fakat bu soruya evet demenin de zorlup;urıu t<:ü:dirlerinize su

nuyorum. Sayın Başl~anımızın ve Yönetim Kurulunun gösterdikleri çc.;ba ve 

gayretler ve iyi niyetli çalışnnlar, sormılo.rın ta:mamını çözmeye yetme

miştir. Neden yetmenıiştir? .• K~rımızca, görevlerin somutlaştırılması 

gerekmel:tedir. zira, somutlastırma, bizi çözümlere c;öti.i.recek, yöntem ve 

araçları belirlenıeri:ıize d.e yardımcı oh.ıcaktır. 

Çalıqmalar, yazı şma, d.emeç verm~rt 1:ıilö_r:i. )'rıyınlama d-Lizeyinde 

kaldıkça da bu böyJe olacaktır. BirlH:, ülkemizde mücudele veren demok-

ra til<:: ki tl e örgütleriyle, me s le k ku.rul uşları;yle, sendikalarla, baskı e;ru:r-
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larıyla güç ve işbirlif!;ine gi tnelidir. Güçler birleçtirilmelid,ir. 

Demokrasi mücadelesi veren örgütler yalnJ.z bırakılmamalı, c;i.icümüt.ü bu , 

örgütlerden esirgememel iyiz., Örne,Q:iiı, memurlarm sendika kurma ve grev 

hakkının tanınması için mücadele veren örgütler çimdiye kadar destek;:-

lenmeli, bu isteklerin y~sal dayanaldarı hazırlanmalıydı. 

İkinci önerim; si;y;::ıset yapılıyor m1çihaihalarından çekini~memeli, 
·::;. 

korkulmamalıchr. Bir sorunun görev olar <ik önümüze gelmesi bekl(/:tlt(ıemeli, 

sorun ister siyasi olsun, ister 'olmasın üzerine gidilmelidir. 

Üçüncü önerim; kc-.,muoyu oluşturulmalı, yasa ve uygulamararın anti 

demokratik, Anay~;tsa;ya ve hülcuka aykırı olduğu somut hale r;etirilmcli, 

halk kitlelerine benimsetilmelidir. 

Son önerimseşudur;,eylemde bulunmak yeterli değildir. Eylemin 

başarılı olabilmesi için sürekli olması da bereknektedir. Dört Mart 

kınama günü başarılı bir eylem olmasına rağmen, sonuçta yüri.itrııe organı 

bildiğini olmmaktan şaşmamıştır. 

Bu kısa eleştirimizden sonra roc·oı:da eksik f)Uldu[f:uııı veya üzerinde 

d,aha fazla durulmEısını iste.dir"·iı!l toplumsnl ve huk1ıksal sorunlara deği-

neceğim. 

İnsanların en doğal hakları yaşamaktır. Yaşamak bir insanın hakla 

ise, onu yasaları araç ederek öldüremezsirıiz. Ya yaşama hakla vardır, 

ya .da ölüm cezası: vard:1,r. -'-kisi birden a;ynı hukuk düzeni içinde buluşa-

rnaz. Anayasamızın 14 ncü maddesibir insanın yaşama hakkına sahip ol

dufi;unu, ll nci maddesi ise, bir hakkın özüne dokunulamayaca(';ını gös-

termesine rağmen? 64 ncü maddesi, ölüm cezasını zımnen benimser görün·· 

mektedir. Görülüyor ki, Anayasa bir iç çelişki i,çindedir. Peki BRrolar 

l:lirli[;i N.e yapmalıdır? .• Ben Ölüm cezasına karşıyım demel{ yetiyor mu? •• 

Yetmiyor. Ep;er öyle olsa;ydı ölüm cezası ı~all{ardı. Birlif'iin ölüm cezaı.-

sının kaldırılması için üstün b:ir çaba ve gayret göstermesi, Anayasa 

lVIahkemesinde konunuı-i tekrar görüşülı:nesinin sağlanması, protesto toplan

tıları düzenlemesi, Parlamentoyu harelete geçirmesi, an};:et,ler tertip

lemesi, ölüm cezalarının infazl,arının arefesinde boykotlarEJ. gitmesi 

şarttır. 

',, 

. ~ . 
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!kinci husus şu;-yargılama hakkı Türk ulusu adına bağımsız mah

kemeleree i cra edilir. Bir t1erciin kaza organı· olarak vasıflandırıla

bilmesi için lmzai bir usul uygulanarandan başka, üye1erinin de· tam 

bağımsız ve hakim nitelit;inde ve statüsünde bulunması şarttır. Vergi 

Usul Kanunu ile Sosyal Sigortalar Kurumu Kanununa balçtıf;ımızda, idari 

yargı olarak i'tj,raz komisyonları, temyiz komis]onlnr:t., ve prim itiraz 

komisyonunun gÖl'ev yarıtıklarını görürüz,. Bu komisyonların üyeleri 

hakimEtatüsünde değildirler, bağımsız değildirler, tarafsız değ~ldir

ler, hir devlet memurudurlar. Bu anti demokratik uygulamalaTın yasala

rıtuzdan çıkarılması için büyük bir çabaya ve gayrete ihtiyaç vardır . 

. Bilirkişilikmüessesesi ise gittikçe yozlaşmakta, sakıncalı boyutlara 

ulaşmaktadır. Bilirkişinin zorunlu olarak dinlenmesi gereken haller 

vardır. Tatbikatta ise gelişen durum nedir?,. Mahkemeleı' bu zoruın.lu 

haller dışında ilgili, ilgisiz, hemen heihen her meselede bir bilirkişi 

dinlemek yolUı"ıu .te:cc:Lh etmişlerdir. Sizlere iki çarpıcı örnek vere

ceğim: 

Birinci örnek; Sosyal Sigortalar Kurumu aleyhine açılan bir dava

da mahl:e:ne Barolar ile 0 osyal Sigortalar },urunıu arasında aldedilen 

Topluluk Sigortası Sözleşmesinin yorumunu ve uygulmıasını bilirldşiye 

oırakmıştır. 

İkinci örnek; 6570 sayılı Yasanın 15' nci maddesine göre kiracının 

tercih hakkının bertaraf edilip edilmedif;inin saptanmEısı da yine bi

Ürkişiye birakılmıştır. Peki bilirkişiler ne yanıyorlar? •• Bilirkişi

ler de istismar ediyorlar, U;ıyıgulamada mahkemelerin bu büy-L.i.k hatalarından 

istifade ediyorlar, yetki ~;aspınd.a bulunuyorlar. Sözleşmeleri yorumla

makta uygulanması g~reken kanunmaddelerini göstermekte, hatta delille

ri takdir ederek davanın reddinde veya kabulünde birinci derecede rol 

oynuyorlar. Bu sakim ve tehlikeli yolun bir an önce yasal yOllardan 

kapatılması için gerekli çalışmalar yapılmalıdır. 

45 sayılı Yüksek Ha.l;:imler Yasasının 37 nci maddesi, bir kimsenin 

hakimlik mesleğine Jwbul edilebilnesi için yeterliliL ve verimlilik şart

larını da aramaktadır. Oysa haJümlerin mesleki yeteneklerine yönelik· 
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:şikayetlerin incelenmesi, araştırılması mümkün değildir. Yetenek, 

. yeterlilik ve verimlilik vasıflarını da ka<:,sar. Bu iki h'llral yan yana 

olamaz • ..ı.ı::isinden birisi fazladır. Şikayeti önleyen kural ile hakimler 

.muayyen birkaç halin dıf}ında yönetim dışı bırakılmak istenmişlerdir. 

Biz hakirolerin meslekteki yetenelderine, bilgilerine, tecrübelerine 

ve çalışkanlıklarına, yeterli olup olrıadıklarına bakarız. bizlere yine 

bir örnek vereceğim: 

Bir trafik kazasında ölüme sebebiyet veren tam kusurlu kişi ailı.eyhi-

ne istenen karar reddedildi. Gerekçe şu: Tazminat davasın~n sonunda 

belirlenecek zararın d9.valı ttiarafından ödeneaeğinin belli bulunması. 

Bu karar, bir hakimin meslekteki yeteneğini açıkça göstermelctedir. 

Kendilerini denetlernek hak1nndan mahrum bulunduğumuz yargı. organlarının 

kuruluş kanunlarındaki bu anti demokratik lı.ükümlerin de tasfiye edilme

si gerekmektedir. Savcılar, Adalet Bakanlı[';ının güdümünden kurtarılmalı, 

dava açma yetlcisi mü:hhasıran s2vcılara tanınmalıdır. :tş ve çalışma 

hayatını düzenleyen yasalardaki Ana3rasaya aykırı ve anti demokratik 

' 
madde ve yasnların toplum ha;>ratından silinmesi gerekmektedir. Grev hak-

kını sınırla;yan, sendilmlaı;;mayı önleyen anti der;ıokratik hükümler il-e, 

lokavtın kaldırılnası için çalışılrımlı, sendikalar ile işbirli[i;i yapı-

larak güçler birleştirilmelidir. 

!ş kazaları il~ meslek hastilıkları tedbirsizlik ve dikkatsizlik 

boyutlarını aşmış, cinayet ile ~asıflandırılacak boyutlara ulaşmıştır. 

Ölenler, zehirlenenler, sakat kalan insanlar bizim insanlarımızdır. Bu 

soruna sınıfsal bir yaklaşım yapılmalı, işçilerin, emekçilerin yaşama 

haklarına sahip çıkmalıyız. Toplumu ve baskı gruplarını bu yönde uyara

cak. girişimlerde bulunmalı, kamuoyu yaratılmalıdır. Sendilmlarca düzen-

lenen toplantılara katıl:malı, Birlik olarak somut önerilerimizle yardım-

cı olmalıyız. 

İş güvenliğini denetlero.ekle görevli kamu pePsonelinin görevi 

ihmal •.. 

BAf,iKAN- Sayın Yılmaz Tokman, dileklerden bahsediyorsunuz, lütfen 

rapor üzerinde görüşelim. 
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YILF1:AZ TOKMAN (Devamla)-· Raporda eksik bulduğurrı hususları belir-

tiyorum efendim. 

BAŞKAN-:- Ama dilekler faslında izah etseniz. 

YIUILZ TOKMAN (Devamla)- Dilek değil efendim. Bundan çok daha 

fazla dilekler kısmında konuşaca[i;ım. 

BliŞJillN- Süreniz dolnak üzeredir, .lUtfen özetl-eyin efendim. 

YILMAZ TOEJviAN (Devamla)- Görevi ihmal veya suiistimal suçları. 

ve yargılanmaları yol:iarı açılmalıdır. Demokrasi sorunu ile özgürlükle,-:-

rin kitlelere benimsetilmesi sorununa gelince: 

pemokrasi mücadelesi üllı::emizde her zaman güncel bir sorun olarak 

oldu. Var olan demokratik hak ve özgürlüklerin korunması, grederek yeni 

hak ve özgürlülderin elde edilmesi ve bunların kökleştirilmesi her za-

man görev olarak durduw Özellikle 12 Mart rejiminde 196l,Anayasasında 

yapılan budamalar ve bu dönemde uygulanan yöntemlerin kazandırdığı a.-

lışkanlıklah görevlerin yerine getirilmesine daha bir önem kazandırdı. 

Yaşadığımız birinci ve ikinci cephe iktidarı, iktidarın da hukuka muhtaç 

olduğu ilkesini açıkça gösterdi. Hukuklin üstünlüf;ü ilkesi bu dönemde 

ayaklar altına alındı. Faşist baskı ve rejim arzuları açıkça ortaya 

konuldu. Demokratik hale. ve özgürlüklerin kazanılması hep ve uzun 

mücadeleler-in sonucunda elde edildi. Bu hakların korunması ve gelişti-

rilmesi, bu haklardan yana olanların 1mrarlığı i"e bilinci ile mümkün-. 

dür. Ama kazanılan bu hak ve özgürlülüer ifadelerini, meşruiyetlerini 

' 

hukUk düzeyine kendilerini yansıtarak bulurlar. 3aten hukul\: soyut bir 

kavram olmayıp, nihayet toplumsal ilişkilerin ve gelişimlerinin objek

tif bir unsuru , yani gerçek bir sosyal olaydır. 

BAŞKAJV- Süreni.z tamamdır efendim. 

YILMAZ TOKMAN (Devamla)- Sonucunu bn!.tlayayım efendim. 

Ülkemizin demokratildeşmesinden, hukuhrun üstünlüfl;ü ilkesinin 

korunmasından yana olan örgütümüz, her somut olayda, her anti demokra-

tik baskı ve uyr;ulama karl;lısında toplur,nm ilerlemesini engelleyecek 

hi:ir türlü yasal düzenlPmeye ks,rşı çıkmak, kendi kitlelerini harekete 

geçirmek, halka' r;erçekleri açıklayarak lçamuoyu yara tm ak ·zorundadır;y 
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Ancak, bütün bunlar yapılırken, toplmadaki baskı gruplarıyle demokratik 

meslek kuruluşları ve sendikcüarla, demokratik kitle örgütleriyle belli 

bir uyumluluk ve giderek bir ortaklık $ağlanmalı ve böyle bir mücadele

nin demokrasi mücadelesinin bir halkası olmalıdır. Ayrıca Barolar Bir

liği, Barolar, önerilerini , hazırladığı kanun tasarılarını geniş bir 

kitleye yaymalı, anketler tertiplem~li, Barolar da iç toplantılar ve 

halka açık toplantılar düzenlemeli, hukukun hayata geçirilmE.'si için 

demolcratik kuruluşlarla ortak çalışmalar yapılmalı, gerektiğinCl~ boy

kot, yürüyüş gibi etkin ve sürekfui eylemlerde bulunmalıdır. 

Birliğimizi temsil eden Sayın Başlmnımıza ve Yönetim h.u:tulu üye

lerine Eskişehir Barosunun sevgi ve saygılarını sunar, hepinizi hürmet

le selamlarım. (Alkışl~r) 

BAÇIVU~- Efendim, şimdi Divana sunulmuş bir yeterlik önergesi 

var, onu okuyorum. 

"26 kişi söz almış olduğuna göre, bu 26 kişinin lO dakik~dan 

konuşması altı saC>. tt em çol~ sürecektir. Bu konuşmaların akşama kadar 

biteceği şüphelidir. Bu duruma göre söz alanların hakkı saklı kalmak 

üzere yeterlik önergesinin oylanmasını arz ederiz. 

Orhan Barlas Salih D..:mirel 

Ali Şahin Hayrettin Amacı 

BAŞKAl\f- Önerge sahiplerinden konuşmak isteyen var mı? .• Yok. 

Lehte konuşaak istc-;yen? .. Yok. Aleyhte konuşmak isteyen? •• Yok. 

Önergeyi oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler •.• Kabul etmeyenler ••• 

Kabul edilmis;tir efendim. Söz almış olanların hakları sakLı..dır. BiJndan 

sonra söz vermeyeceğiz. 

Söz sırası Sayın Günay Di~ç'te, buyurun efendim. 

GÜ1\1AY DİNÇ (!zrıir )- Sa;ırın meslelitaşlarım; 

Sayın Başkanlık raporunda Türkiye Barolar B;_rliG';inin yarf~ı karar

larının uygulanmaması, Anayasaya a;ykırı yasalo.rın saptanarak kaldırılma

sı yolundaki girişimlerin, çalışmaların bazı çevrelerce siyaset yapTJ.ak 

olarak suçlandığı belirtilmekte ve rapor tümüyle bu suçlam::.üarı cevap

layan gerekçeleri içermektedir. 
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Aslında bu tür suçla.malai'a en iy:L cevap, raporun içerisinde yine 

vardır. Denilmektedir ki, "Bizim bu yönde}d çalışnalarım;ı.zı siye,set yap

makla suçlayan adaklar, siy: set içinde bulunan kişi ve kuruluşlardır." 

Mesele bu kadar net ve aÇık oldu~una göre, Başkanlık raporunda bu konuya 

çolc fazla a!<>ırlık verilmesi, aslında Sayın Genel Kurulu olumsuz yi:)nde 

yönleridirecek bir nitelik almıs:tır. Sorun, Türldye Barolar Birliğinin 

toplumsal konularda siyaset yapıp yapmadıf;ı sorunu değildir~ Sorun, Tür

kiye Barolar Birliğinin sürekli, katılımlı demokrasi uygulaması içeri-

sinde kamuoyunun oluşturulması için kendinden beldenenleri yerine ge-

tirmiş olup olmadı~ıdır. 

Hemen lnsaca belirtolim, bu:rccıda birçol<: sözcü arkadaşımızın da an-

lattıkları gibi gerçekten bu konudaki topluasal işlerimiz gereğince 

yerine getirilmemiş bulunmaktadır. 

Bu konudaki çalışmalar şunlardır: Kararlar alınmıştır, @enel 

Kurul kararları vardır, Yönetim Kurulu kare.rları vardır. Bu kararlar 

nasıl yaşama uygulanmıştır? •. Bu kararlar, bazı devlet organlarına 

duyurulmak, dilekçe verilmek, sözlü istemlerde bulunmak suretiyle bu 

kararların uygulanması, çalışılmasıyle Jretinilmiştir~ 

Mesele bu def;ildir. Artik Türkiye Barolar Birlif:i:i ve Türlc av1:kat-

ları belli bir aşanaya gelmişlerdir. Bu aşama, bütün meslektaşlarımızın 

demokratik düzenin korunması, Ana;yasal hakların korunmcıs ı yol un da çok 

büyük bir çoğunlukla ortak karara varmış olmalar:ulır. Bu kararlar nasıl 

·uygulanacaktır? •• Örneğin raporda, 1977 yılı Haziran !stanbul .Olag;anüstü 

Genel Kurulu somftçlarıyle ilgili değerlendirme bir cümle ile ifade edil

mektedir. Anti demokratik yasaları saptayan yedi komisyon raporu Genel 

Kurulca kabul olunmuştur. Sonra ne olmuştur? .• Sonra ne oldu[;u .konusunda 

hiç bir açıldama yoktur. 

Türkiye Barolar Bir.lie;i Genel Kıırulu bir yasama orr;anı değildir. 

Bizler anti demokratik yaso.ları saptadı."';imız zaman, bunlar anti demok-

ratiktin dedif"imiz zaman, bu yasalar değişmiş olmamaktadır, yürürlükle-

rini sü_rdürmektedir. ,Şu halde 1)izler bir aşamayı büyülr ölçüde geçmiş 

bulunmamtayız. Bu, toplur1daki ödevlerimizin neler olduğunun ve doP;ru 
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kararların saptanması aqaınasıdır. Onceki Genel Kurullarla bunlar 

yapılmıştır. Çimdi bunların yaşar:ıa uygulanınası dönemine gelinmiştir. 

O zaman yeni yönteınler, yeni bağlantılar, yeni çalışmalar bulmak zorun-

dayız. Bu Gertel Kurulurıuzda biraz da sezilmekte olan tıkanıklıf:i;ın 

nedeni, buyolların bulunma çabalarına girilmemiş olmasıdır • 

İşkence yG.panlc,ra 1 ü;:kence yapmayın demekle 1 işkencelerin önü 

alın.ına.z. Birtakım anti' demol(ratik faşist yasaların ardına sııığınan te-

kelci burjuvaziye "Sen bu Jasaları def,iştir" demekle, bu yasaların 

kaldırılması sa.t;lanrıaz. Çu halde sınıflı bir toplum içerisinde bulun-

duP;umuz ve hukukun bu sınıflı toplumun üst yapısı olduf';u r;erçeğinden 

yürüyerek buna göre tavrırnzı beli:clenek, ilişkilerinlizi büna göre kur-

mak, eylemlerimizi, ·yöntemlerimizi buna göre saptamak zorundayız. 

Bu durumda Türkiye Barolarının ve Türkiye Bnrolrı.r Birliğinin 

örgütsel bağımsızlığını korumak koşuluyla bizim amaçladığımız ilkeleri 

benimseyen toplum sınıflarının, toplum katmanlarının örgütleriyle iliş-

,kiler kurulmamış bulunm::~sı nedeniyle bı..ı. çalışmaların hayata uygulana-

niadığını saptamak gerekmektedir .. 

Şu halde yapıhmyan ve yapılması' r:ı;erelı:eni bizim gibi kamu kurumu 

ni te liğindeki rJeslek örgütleriyle ilişkiler kurulması, demokratik kitle 

örgütleriyle ilişkiler kurulması ve sınıfs<eü nitelikleri gereğince 

bizim gerçekleşmesini arzu etti"imiz fulkeieri zorunlu olarak benimseyen 

de~okratik sınıfsal örgütlerle ilişkiler kurulması ... 

BAŞKAl'Y- Rapor üzerinde konuşun lütfen~ 

Gth~EY DİNÇ (Devamla)- Rapor üzerinde konuşuyorum, yapılmayanları 

anlatıyorum. 

Bu ilişkilerin l:uruinası ve bu yönde çalışaalara girilmemiş 

olduğu içindir ki 1 Türkiye BarDlar Birli:""i kararlsrı uygulanmamıştır. 

Şu hald~ bu~lar ele~tiridir. Ancak, elbette dilek vasfını tpşımaktadır. 

Biz eleştirilerimizi geleceğe yönelik ve bugünen nolmanlarının yarın 

giderilmesi amacıyle sôyledi~imiz içindir ki, eleştirilerimiz bir yerde 

dilek rü teli(';iı::.e bürünrnektedL" . 

. Bugün bütLn bu olumlu 'cararlara, bütün bu Genel Kurul ka:carlarına 
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ve bu kararların Türk toplumunda. ks.çınılmaz bulunan sorunların çözü-
. ' . 

mühe yönelik olmasina rağmen, · amaçların gerçekleştirilememiş olmasını 

biraz önce anlattığım toplumsal kitle ve sınıf' örgütleriyle iliş-kiler 

kurulamamış olması.na bağlamaktayım~ 

Bunu kendi örgütümüzü b·u ilkelere uygun olarale çalışacak duruma 

getirmek suretiyle sağlayabiliriz~ Bunun için de şu sorıLr.ı.ları çözmek 

gerekmektedir. Burada birçok arkadaşımız da söylediler, artık Türkiye 

Barolarında ve Türkiye Barolar Birljl:f,inde görev ahı.cak meslektaş1arı-

~ mızıri belli bir yaş sinırının üzerinde tut-u.lma;::ıını zorlayan yasal en-
~ 

gell--er kesinlikle kaldırılmalıdır. jzmir Barosu Genel Kurulu bu konuda 

oybirliP;iyle karar almış vğ bunun Genel Kurulunuza duyurulmasi ödevini 

bize vermiştir. Biz buraya geldik, bazı dostlarımız, büyüklerimiz, genç 

arkadaşlarımız gelmeye başladılar dediler, a;::ılında biz buraya yaşlanarak 

geldif;imizin farkındayız. Şu halde meslektaşlarımızın büyÜ}{ kesiminin 

dinamizıninden yararlanma olanağıni bizden yöksun tutan bu yasal engel

lerin kçıldirılması için yapılmayan çalışmaların yapılması gerekmekte-

dir. 

Ayrıca, biraz önce belirttiğim toplumsal ittifaklar:ı:n kurulinası 

gerekmektedir. 

Üçüncü sorun şudur; artü: Türkiye· Barolar Birli(~i yöneticilerinin 

ve yöneticilir;inin bir amatör çalışma d-üzeyinden çıkarılması zorunlu 

ha1e gelmiştir. Bugün eri E.z üyesi bulunan sendikalarda bile daha 

değişik biçimdeki mesleksel örgütlerde n1eJnıl· ücret karşılıP;ı çalışma 

fedakarlığını gösteren yetenekli kişilerce, örgütlere dinamizm katıla

bilmel;:tedir. Bizim gerek toplumscı.ı konulardaki örgütsel ödevleriiniz, 

gerekse mcslektaşlarıniıza onların. özel sorunları konusundaki ödevleri

mi.z, amatör çalışmalarla aş ılabilecek boyutları çoktan geçmiştir. Bugün 

büyük kentlerde ~aro Başkanlıkları dahi bir ikinci çalışma biçiminde 

yüriitülemeyecek boyutlrıra. pelmiştir. Mesele bu kadar geliştip;i bir 

· zamanda, bizlerin ikinci, üçüncü, dördüncü veya daha gerilerdeki 
. . 

sıralardaki uğraşlar olarak bu kadar öneml-i konularda_vereceğimiz za_, 

.manların yetersizlif;i ortadadır. Şuhalde Birlik YönetimKurullarında 
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görev alacak olan arkadaşlarımızın ~yavaş ·yavaş makul ücret karş-ısında 

bu fedakarlı"ı gösterecek yetenekli kişilerden oluşturulmasına çalışma

lıyız. 

Benim eleştirilerim, biraz önce belirtti~im gibi dileklerimi 

kapsamaktadır. Bana konuşma olanağı sağladığı için Sayın BaşkanJ,ığa 

ve sayın delege arkadaşlarıma teşeklrur ve saygılarımı sunarım. (Alkış

lar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim. 

Söz sırası Sayın HayrettinAbacı'da, buyurun efendim. 

M. HAYRETTİN ABACI (Malatya),- Sayın Divan, sayın delege arkadaş

J.arım; 

Raporu okuduk, Şüphesiz ki, birçok çalışmaları içeren bir rapor; 

fakat Türkiye 'mi zin ;vakın süreler içinde olaf:anüstü dur:;ı.m geçirdip;i 

meydanda. Olağanüstü bir durum geçirilen ülkede, Barolar Birliğinin 

yaptığı çalışma olağan bir düzeyde kalmıştır ve dolal'Pısıyle yeterli 

sayılamaz. 

Hukukun üstünlüf;üne yer verilmedi(i lwnlı girişimlerin olduğu, 

olağanüstü bir dönem yaşayan bir toplumda,_ Barolar Büliğinin bugünkün

den çok daha farklı bir çalışrıa içinde olmasını arzu ederdik. Çalışma

lar genellikle akademik bir düzey, akademilı: bir nitelik taşır gibi. 

gözülı:tii. Oysa ki, çağın, dönemin gerektirdiği çalışma g·üncel ve pratik 

sorunlara çok daha etkin şekilde el atan bir biçim taşıması gerekirdi 

diye düşünüyordum, 

Konuşma süremiz kısıtlı olduğu için sistemli bir konuşma yapmak 

müı:ııldin olamayacak. Bu itibarla şöyle bir plan vermek istiyorum. 

Bugün karşı karşıya olduğw-ııuz sorunlar, yönetirnde ve yöneticiler

de hukuka say&=ınlcık illeesini benimsemelerini sağlamak, buna karşılık 

topluında yönetilenlerde, yöneticilerin hukuka saygınlık içinde olmala

rı gerektiği yolunda bir bilinç taşımaları-ve öte yandan hukuk uygula

mcısı içinde de avulratların saygınlü: kazanması konuları önc;mli diye 

düşünüyorum. 

Bu konularda da raporda yeterli bölÜ.mler mevcut de[Ul. Hulmk 
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uygulamasında avukatlara say ınlık kazandırılması konusu, Barolar 

~irlif.ti lcurulduktan sonra bütün Grmel Kurul görüşmelerinde söz konusu 

olmuş, raporlara e;irmiş; fakat hiç bir gelişme sağlanmamıştır denile-

bilecek kadar yetersiz çalışm~lar içinde kalınmıştır. 

Avukata sayFınlık kazandırma,k için ne yapmalı hukuk >;tygulamasında? 

Birçok şeyler söylenebilir ve düşünülebili:;::·. Özelli:Kle bi>iın aklıınıza 

şu birkaç konu geliyor: 

Savcı ve yarrıç olmak ile avukat olmak arasında birtakım farklar 

var. Yani, herhanF,i bir avukat, ki birçok avukat arkadaşlarımız bu 

durumdadır, yargıç olmak için, savcı olmak için başvurmuşlardır; fakat 

bunların çok az bir kısmına iş verilmelctedir" birçok1ari işe alınmamak-

tadır. Bu geçiç kolaylaştırılırsa öyle sa:ı;ııyoruın ki, avukatlık biraz 
ı 

1 
1 

Öte yandan, bazı Avrupa ülkelerinde o'dui:';unu Öğrendiğılımiz bir 
} 

daha ss.yeınlık kazanacaktır. 

uygulama; yargıç ve savcı olmadan önce muayyen bir süre avukatlık yap-

. mış olmak şartı. Böyle bir uyguleı.na da olursa, zannedi;rorıitz ki, avu-
,~, 

i~ 
!lı 

katlık saygınlık kazanacaktır. Daha başlca bir lwnu şöyle geliyor aklıma: /il 

,?J/ Her ildead&let komisyonları vardır ve bunlar yargıçlardan kuru-

lur. bu komi.s;yonlarda Baroların temsilci1erine. de yer verilirse, zanne-

diyorum avukatlık biraz daha sayr:,;ınlık kazanaı.caktır, 

Daha pekçok şeyler. söylenebilir; fakat ne yapılıp edilip, avukat-

lığa hulmk uygul arıasinda, mübaşirlerden tutun da, ynrgıçlara l:adar 

·diğer uygulayaı.cılar nezdinde bir itibar sağlanması zorunluhale gelmiş-

tir. 

Öte yandan, hukukun üstünlüf;üne karşı girişilen eylemler, gerçek.,

ten hukukçu olan bir kişiyi utandıracak düzeye çılcmıştır. Anadoluda 

bi~çok il ve ilçede adliye deposu, adliye emanet yeri yasak kitap adı 

altında çuvallar dolusu kito.plarla, derg.ilerle doldurulmuştur. Bend.eniz 

Ankara'ya gelmeden önce Istanbul'a da uri;radım, gerek Ankara'da, gerek 

İstanbul'da bulvarlarda gayet serbestçe satılan pekçok kitap Anadoluda 

jandarmanın, polisin, savcıların ve hatta yarfjıçların uyr:c;ulaması içinde 

yc:ı.sak ld tap sayılmakta ve çuvalla:L~a doldurulmaktadır. Du çok çirkin bir. 

ıl!i 



.... 113 -
, görünüm verro.ekted.ir. 

Öte yandan, yine hukukun üstünlüXünü sağlamak bakımından fikir 

ve düşünce üzerindeki bütün baskıların ortadan kaldırılması gerekti~i 

bir dönemde yaşıyoruz. 141 ve 142 nci maddeler fikir ve düşünce özgür

lü~ü açısı içinde hiç bir surette savunulanaz maddeler haline gelmiş- . 

tir ve daha da önemlisi ı zaman bu madçleleri aşaca:~: kadar bir gelişi!ll 

getirmiştir yurdumuzda. Demek oluyor ki, bu maddelerir.. hala yaşıyor 

olması, hukuksal bir e;erilik içinde oldui'f;umuzun kanıtıdm.r. Bu konudaki 

çalışmaların, bu maddelerin kaldırılması için yapılacak girişimlerin de 

daha etkin bir şekle getirilmesi gerekir diye düşünüyoruz. Oysa ki, 

raporda bu maddelerle ilişkili çalışmaların pek de tatmin edici bir 

düzeyde olmadığı görülmektedir. 

Hukuka karşı yönetimin saygısızlı~';ı o kadar ileri kaddelere var

mıştır- ki, , son zam:mlarda I\liala tya' da bir avulwt arkadaşımız apar tapar 

polis tarafından nezarete alınmış, evinde ve yazıhanesinde arama ;ya

pılmış, ondan sonra da polis. nezaretinde Ankara'ya sevk edilmiş, Anka

ra'da yine bir gün polis nezaretinde kaldıktan sonra sevk edildifi;i 

nöbetçi savcılıkta kendisine çok basit şeyler sorulmuş ve salıverilmiş

tir. Kendisine sorulan şey şu: ''Senin Türkiye Halk Kurtuluş Partisiyle 

bir alakan var mı? ... " Avıfl;:at arlmdaşın cevabı, 111 Yok" olmuştur, yoktur 

gerçekten de. Yalnız, avukat arkadaşırı yaptığı, kendisin Türkiye Halk 

Kurtuluş Partisi mensubu olduf;unu ileri süren bir kimsenin işledi";i bir 

/suçtan dolayı avukatlıi'J;ını yapmaktır. Arkasından bukeyfiyet sorulmuş, 

"Sen falanır. avukatlığını yapıyor musun? •• " diye. "Evet yapıyorum" 

demiş. "Para aldın mı? •• " diye sormuşlar. "Aldım, çukadar aldım" 

şeklinde·cevaiJ vermiş. Savcı, "Buyurun serbestsiniz 11 demiştir. Bu kadar 

basit bir şey için bu avukat arkadaşı Malatya p;ibi küçük sayılabilecek 

bir ilde apar tapar polis nezaretine almak çok büyük bir suç1uynuş gibi 

gösteri içine e;irnek, hulmka karşı., insan hak ve hürriyetlerine karşı 

girişimlerin ne kadar yoğunluk kazandı~ının açık bir kanıtıdır. Bir 

avuka ta yapılan bu eylem, bir başka vat.andaşa çok dahn fiit1ırsuzca 

ve çok daha acı ölçüler içinde yapılubilmel:tedir ve işin daha garibi; 

bu avukat arkadaş nezarete alındı~ı andan itibaren Baro Başkanı da dahil 
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hiç bir avukat arkadaşı ile dahi görüştürülmemiştir ve ısrarla saklan-

mıştır.· 

Şüphesiz Barolar Birli~inin çalısmaları olmaktadır ve oluyor. 

Ancak, bunların demin de söylemeye çalıştılfım gib"_ çok daha büyük bir 

dü~eye ulaşraasını bekliyoruz. Bir bülten yayınlarımaktadır, bülten bu 

yıl biraz yayınını kı8a kesrnek zorunda kalmıştır. Yayınlandı~ı süre 

içinde de genelgeler külliyatı halindedir • Bunun çok daha değişik: bir 

yöntemleyayınlaru:ıası ve birkaç yıl evvel yapıldıt<;ı gibi diinya hulcukunun 

gidişinin özet halinde de olsa bu bültende. yer almasının yararlı ola

cağını düşünüyoruz. 

Kısaca söylemek lazım gelirse, elbetteki Barolar Birliği çalış

maktadır; fakat bu çalışmaların özellikle hukukun üstünlüğünü sağlama 

doğru1 tusunda çok daha etkili biçimlere bürümnesi şarttır, gereklidir. 

Saygılarımı sunarım.(Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim. 

Söz sırası Sayin Orhan Bar la s' da, buyurun efendim. 

ORHAN BARLAS (!stanbul)- Sayın Başkanlar, dei;:erli arkadaşlarım; 

Yüce Gerıel Kurul cı. özde ve kendi gönl ümce yöntemde, biçimde ekzan

trik,yani aykırı ve ayrıksı bir konuşma yapmak isterdim; fakat 10 dald-

ka engeli kondu. Kendimiz ettil<.:, lwndimiz bulduk. Belki bundan Yüce 

Genel Kurul karlı çıktı; ama sanırım hem şu anda görev yapan Yönetim 

Kurulu üyeleri, hem de bundan sonra seçilecek Yönetim Kurulu üyeleri 

her halde zararlı çıktılar. Çünkü, lO dakilm yerine 15 dakika eleştiri 

yapsaydık, belki önümuzdeki dönemde bundan daha çok yararlanacaklardı. 

Bu nede:ı:ıle bu konuşmamda bazı satırbo.şlarına def;inrrelüe yetine-

c eğim. 

Önce, kira Yaso.sı. Kira Yasası lmnusunda benden önce konuşan 

de[;erli arkadaşlarım, bu Yasanın çıkarılmusı gerektif;i üzerinde oybir-

liğine vardılar. Burada ilginç hıiır durını var. 1963 yılında iptal edilen 

ve o günden bu yana ynsalaşmayan Kira Yasasi; sürekli deP;işken ve akış-

kan olan iştihatlarla Türkiye'nin bugünkü koşullarına uygun, bir yere 

vardı. Bu örnek üzerinde düşünmeye det",er. Acaba kira Ya.'sasi bundan sonra 
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.Türkiye'deki siyasal olasılıkların verdiği imkanlar nispetinde yeni 

bir yasa ile mi daha iyi çözürı:ıdür, yoksa git gide def;işen,akışan içti-

hatlar bizi şurada bir noktaya getirmişti, burada şu içtihnt hukuku aca

ba bundan sonra katı bir çözüm getirecek yasadan daha mı iyidir, düşün-

meye de~er. 

Bankalar konusunu ben hiç bilnem, bundan sonra da öğrenmeye niye-

tim yok. Yalnız burada bir örnek kafaı:ıı karıştırdı. Türkiye'de bir 

banka var, bu banlm Cumhuriyet Dönemini inceleyen birçok düşünürlerce, 

ekonomistlerce çok önertıli bir örnek olarak alınır. Ayrıntılarını değer-

li arkadaşlarım dahcı iyi bilirler, bu bankanın yönetimine , çalışanlar 

katılır, büyük hisseleri vardır, acaba yönetime mi katılırlar, yoksa 

kazançtan pay mı alırlar, bunu kesinlikle bilemiyor1.u.rı. Çimdi bu banl1:a-

nın özel durumu, bu bankEmın devlet se1~törij mü, özel sel~tör mü; yoksa 

son günlerde ortaya atılan ve tartışma konusu olan halk sektörü mü 

olduğu 1izerinde bizi bir türlü_- düşünmeye yöneıtse yeridir. Anladığım 

kadarı;ırle bu, banka yine raporda uzun boylu yakınmak lmnusu olan yön-

temle çalışır. Yine bu banka, dış l:aynaklı serma.ye ile ilişkiln.1rrı:ıaktan 

kaçınmaz, hatta bunda yarar gÖrür. Öyle ise, çalışariların bir bankada 

hissecl_ar olmaları, yönetime lca tılmaları veya kazançlardan kar almaları 

yani onların bir türlü ne oranda bilinmeyen halk sektörü oluşu bu 

konuyu çözümlem~ye yetecel~ mi d ir, yetme;yecek midir, isterdim lü. banka

lar konusu tartışılırken bu örnek ele al:ı.nsın, bize aydınlık getirilsin. 

ttçüncü satırbaşım; terör. Raporda da do[i;iniliyor. Bütün dünyada 

yaygın olan terörizm bir yerde karşıtını buluyor. Devlet terörü. 

Devlet terörü, yine satışbe:şlarıyle anlataca(i;ım, bazı şeyler anınısattı 

bana. Bin ölüm cezası , Uluslarnrası Af Örgütünün son seminerinde 

Stokholm' de komisyonlardan birisinin konusu hi;l:ümetlerce işlenen adam 

öldürme suçiÇarı vaya hükünetlerce göz yumulan adam öldürme suçlarıydı. 

Raporu ·uzun boylu incelemek olasılıi';ını bulamadım. Yalnız bu raporda 

ikisi Afrika' da, ü.isi G-Uney Amerika' da dört Devlet alınıyor, bu devlet- i, 

lerde hülcümetlerce işlenen veya hükiinetlerce gözyumulan adam öl<"ürme 

suçfarının önemi ·üzerinde duruluyordu. Yıllc:cr yılı ben en başta ölüm 



- ll6 ·-

cezasına karşı elimizden 8eleni ~apmak yölunda dilimin döndüğü kadar, 

aldıının yettif:;i kadar konuştum. Çıimdi ortaya bambaşka bir sorun olarak 

bu çıkıyor. 

Bunun akla getirdif~i ilcinci satırbaşı; ülkemizde birtakım lümse-

lerin politik sorumluluklar veya yetkiler aldıktan sonra bazı suçlar 

işledi!t;i ileri sürülar. Bunlar gazetelere geçer. Soıjra dönemler olur, 

anlaşmalar olur ve bunlar unutulur. Ö;yle kanlı suçlar falan ileri sür.,.. 

melc istemem, aklımdan geçmez, alalade, diyelim g1iirevi savsaklamak, 

yahut suiistimal falan gibi. Karıımca böylesine iddialar, Ahmat, Mehmet, 

Hasan, Hüseyin, her kinse, onlar için söylendikten sonra bir knlem 

kapatılmamalıdır. Türk avukatları ve hukul(çuları böylesine iddiaların 

en yansız, en gerçek yargı organları önÜı'de tartıçılmasını sorun yap

malıdırlar. E~e~ her işlerien veya her işlendi~i iddia edilen yanlış 

fiil bir kelemde bir yeni dönemde unutulursa, biz imkanı yok bu işin 

sonı.mu alamayız. 

Terörün bana ansıttığı üçüncü olgu, az önce konuşan defi;erli 

Malatya' iı arkadaşırrıın da konuşmal2rıyle d;3stek bulan kn:osan olayı. 

Bu bizde de büyük ilp;i gördü. DeP;erli arkadaı;,ıımın anlattığı olay da 

aşağı yukarı buna benziyor. Buradan şu sonuca varmak isterim; yıllar 

·yılı Avrupa Konseyi, . Avrupa' da çoğulcu demokrasi şö~rle yapıyor, böyle 

yapıyor falan , işte bunların örneklerirden gidelim diye konuştuk , 

söyledik' destek bulnwya çalıştıl~. Oysa 1 Malatya' da bir örneği görülen 

Krovasan olayı bize [~Österdi ki, böyle biz Almanya' dan, Fransa' dan 

falan örnelüe gitmeyeceğiz. Biz, kendi sorunlarımızı, kendi gücümüzle 

çözmek zorundayız. Bu olay, nasıl devlet terörünün-bir türlü devamı 

olar al~ Almanya' da bir örnekse, hukuJmn uygulanmaması bnkımından Fransa' 

da bir başka örne){ .olarak bize yeniden sorımlarımızı kendi önümüzde 

çözmek imicanını bahşettiyse bu bir k~rdır. 

Eğer izin verirseniz, sonunda kendimizi biraz evrıek istiyorum. 

Türk hukukçuları bir yerden bir yere geldiler. Bir cüi!ıle yazdığı ldtap 
' . 

yüzünden mahkemeye verilen ve mahku:rrı edilen bir Türk hukukçusu bundan 

bir süre önce bütün dünyada insan haklarının alıomeısı için bir milyon 
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büyük kusuru bu hukukçuyu savunmak olan bir başka hukukçu, Yüce Kuru

lunuzun üyesidir; an1a şimdi hasta olduğu için yazık ki burada değil, 

bir başka değerli arkadaşım, yine değ;erli Kurulunuz üyesi olan hukukçu 

_bize ayrıcalık veren; ama Anayasaya aykırı şeJ:ilde savunma haklarını 

kısıtlayan b.ir Avukatlık Yasası maddesinin iptalini gönüllü olarak 

ortaya attı ve bu iddiası Anayasa lViahkemesince oybirlif';i ile kabul 

edildi. Bu ne anlama gelir? •• Şu halde bugün Türk hulmk~usu kenciisine 

ayrıcalıktan önce hukuku, Anayasayı ve birtakım demokratik ilkeleri 

benimsemektedir. Bununla kalmadı, yine bugün burada üye olan bir başka 

Türk hukukçusu, yalnız bu şekilde bir değişikliP,in ve iptalin yeterli 

olmadığını, bugün başka Türkiye'de binlerce kimsenin savunma olanakla

rından yoksun kaldıklarını, bununla beraber onlara savun~a olasılık-

ları tanımamız gerektif,ini, bundan iki üç gün önce yazdı. 

BAÇJCltN- Süreniz dolmuştur efendim. 

ORHAN BJI..B.LAS (Devamla)-' ;;>unu söylemek istıi;ymrum; Türk topluriıu 

değişiyor, Türk hukukçusu Türk toplumu içinde bu si5reklj gelişmeye 

ayak uydurarak ileri adamlar atmıştır; fakat bu ileri adımlar yetmeıı5, 

bu ileri adımlarda hepinize candan, gönülden başarılar dil.er, · 
saygılar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞLAN- Teşekkür ederiz Sayın Barlas. 

Söz sırası Sayın Şinasi Yelden'de, buyurun efendim. 

ŞtNASl YELDEN (Kocaeli).,- Saygıdeğer arkadaşlarım; 

İzin verirseniz konuşmama başlamadan evvel bir uyarıda bulunmak 

istiyorum. Sıralarımız bir hayli tenhalafştı. Acaba ara mı verdikdiye 

düçünsek gerektir. Her hnlde ara vermed.ik de{:>;il mi Başlwnım? •• 

Arkada[Ş1ar, biz birbirimize değer vermez, birbirimizi dinlemez-

sek, bizim dışimızdakiler bizi hiç dinlemezler. Şimdi rapor üzerindeki 

Heştirilere geçmek istiyorum. 

Arkadarşlarım; 
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Hep gördüE;ünüz gibi rapor bir savunma ile başlaitı.ıştır. Türkiye 

barolar Birliğinin raporu bir sayunma ile bp.şlar.1amalıydı. Üstelik bu 

konu benden evvel konuşan arkadaşlarımızın da belirtti~;i gibi o derece 

önemli, yani raporumuzun başına alınanak derecede önemli değildi. Çünkü, 

bu suçlamayı yapanlar kimlerdir? •. Yine raporda belirtildiği gibi, bu 

suçlamayı yapanlar, siyasetin ta içinde bulunan kişilerdir. Bu kişiler 

Türkiye Barolar Birliğini siyaset yapmakla suçlamışlardır. Kim.dir bu 

kişiler? •• Bu kişiler, sabah bm; ka, öğlen başi;:a, akşam yine başka türlü 

konuşmayı olağan sayan kişilerdir.ııDün dündür, bugün bugündür" deyip, 

ülkeyi 70 sent dövize muhtaç etmiş kişilerdir. (Alkışlar) 

Bunların sözlerine bu derece değer vermemiz, gerekmezdi. 

Üstelik gördüğümüz kadaı.rıyle raporda siyaset de tam aniamıyle tanımlan

mış ve yerine oturtulmuş değil. Eski bir yargıtay dairesi kararına atif 

yapılarak tanımlama yapılmış ve savunmaya geçilmiştir. 

Oysa ki, politika bir toplumun özgür ve mutlu yaşamının koşulları

nı saptamak ve bunları gerçekleştirrnek sanatıdır. Böyle olunca, politika 

yapmak, politika ile u[i;raşmak hepimizin ve bütün kurumların bir yerde 

görevidir. Hele bizim gibi can güvenliR;inin lmlmadı"'ı bir orta1ıı:a itilmiş 

toplumlarda Türkiye B0rolar Birliği politika yapacaktır. Ama diyeceksiniz 

ki, yasal bir engelleme var. Yasada Barolar Birli(";inin politika ile 

uğraşmasıyasaklanmış. Bizir:ı anladığımız kadarıyle bu yasaklamaşuna mün

hasırdır: Barolar Birli[i;i hukukun üstünlüp;ünü savunurken, elbette km bazı · 

bazı partilerle paralel, bazı partilerle karşıt düşecektir. Bu deı:n.ek 

dei2;ildir ki, Barolar Birlif5i ::--nrnlel düştüğü partinin peşindedir ve onun 

iktidarını önernektedir ve onun iktidarı için çalışmaktadır. Eğer böyle 

ise, bu politikadır. Yok, hukukun üs.tünlü[';ünü savunuyorsa, bunu söylerken• 

bazı partilerle pG.ralel düşmüşse, bu politika değildir. Yani, politika, 

·dar anlamda yasanın yasakladığı politika, bir partiyi iktidar~ yapmak için 

o partinin peşine düşüp, o partiyi över biçimde bütün eylemlerini ona 

yön:eltmişse, o zaman politikG. yapılıyor dnr:ıGktir ki, böyle bir yasaklama 

yasada olr;ıasa dahi, Türkiye Barolar Birli;'';i esaserı bö;yle bir işlevin 

içine girmez. 

Sayın arkadaşlarım; 

---------=====.;.__;.;__: __ _::__-=:_.::::__ ~ ~ ~ --·-~··-
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!kinci def;inE1ek istedi[i:im konu, Devlet Güvenlik Mahkemeleri;yle 

ilgili olanıdır. Daha önceki arkadaşlarımın da belirttikleri gibi, biz 

bir l~onuyu ortaya atıyoruz, onun için bazı bildiriler yayınlıyoruz, an-

cak bUrıu sürekli olarak takip etmi;y-oruz, .sonuna ka(l_ar bu konuyu izlemi-. 

yoruz. 

Bakın Devlet Güvenlik MahkerFleri Yasa Tasarısı haklandaki çaba-

larırnzda nasıl bir noktaya geldik. Bu Yasa tasarısının Arıa;;rasaya a-y-

kırı olduğunu önce avukatlar, Barolar, Barolar Birliği, üniversite 

öğretim üyeleri, daha sonra Yarf;ı tay üyeleri yazmış oldukları makale-

lerde ortaya koydular ve açık saçık dedilerki, "Bu Yasa tasarısı Ana-

yasaya aylarıdır. 11 Buna inanem ve biz hukukçulara güvenen kişiler 

Anayasayı savun:rı.ak için bizim mahl:eeelere girmedi[i:imiz gibi, onlar di:J. 

işlerini bir si). re bıraktılar, yani grev yaptılar; ama karşılarında kimi 

buldular arkadaşlar? •• Karşılarında, 11 bu j'asa tasnrısı Anayasaya aykırı-

dır" diyen bir kısım avukat ark2.daşlarımızı buldular. Bir kısım avukat 

arkadaşlarımız işverenlerle birlik olup, bu işçi arkadaşlarımızı s:ı.vcı

lıklara şikayet ettiler., 11Yasa dışı grev yapıyor." dediler. Savcılar 

bu arkadaşlarımız hakkındçı davalar açtılar. Bununla da yetinilmedi. 

Açılan davalarda yasa zorlandı. Gerek savcılarca, gerek bu avukat arka-

daşlarımızca , gerek maalesef Yargıtayca. 

Konuya müsaade .ederseniz biraz. daha eğilmek istiyorum. Yasa dışı 

grev için 275 sayılı Yqsada iki madde vçır; 5L~ ncü ve 55 nci madde. 

54 ncü madde, yasa dışı grev y;:ıpan, yasa dışı greve katılan işçiye 
~ 

para cezası öngörülmüştür. 55 nci maddede ise, eğer yasa dışı grev 

bir devlet kararını protesto etrıek, onu değiştir:6ek, geri aldırmak ama-

cıyle yapılmışsa, o zaman 6 aydan az olna::mk üzere hapis cezası öngörül-

müştür. Bunula da yetinilmemiştir, 274 sayılı Sendikalar Kanununa ayrıca 

bir hüküm getirilmiş, böyle bir suçtan hüküm giyan işçinin cezası tecil 

olunsa dahi, kendikalarda görev almamas ı öngörülr,1ÜŞ ti.ir. 

Şimdi Devlet Güvenlik Malıkerneleri Yasa tasarısı iki tane millet-

vekili tarafından he:czırls.nnış ve Meclise sunulrmştur. Hükümet dahi buna 

sahip çıkmamıştır. Bu tasarıyı protesto etmek, soruyorum arkadaşlar, bir 
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devlet kararına karşı çıkmal:- mıdır? •. İki milletvekilinin hazırlmuş 

olduP:u bir tasarı devlet kcrarı ·mıdır ki, bunakarşı çıkı:naŞ: olmak 

devlet kararına karşı çıkmak o~sun? •• Maalesef bu böyle yorLL.r:ılandı ve 

Largıtaydan da böyle @eçti. Hatta Yargıtayın bir kararında bu eylemlerin 

siyasi mahiyette oldur;u, siyasi nitelikte olduP;u, grevin siyasi nitelik

te olduğu, onun için 54 ncü maddenin yerine 55 nci maddenin uyt;;ulannıası 

gerektiği söyleniyor. Oysa ki, 275 sayılı Yasa ile siyasi grev yasak-

· lanmıştır diye bir h-üküm yok ve 55 nci ._maddede siyasi grev lafı da yok. 

Arkadaşlarım; 

Üçüncü olarak de~Z;inmek is-tediğim konu, çok söyl~men 141, 142, 

163 ncü maddeler üzerinedir. Söylen~nleri tekrar etmek istemi~orum. 

Ancak, bu konuda karşıt [ğörüşlü olanların, yan,i bu maddeleri savunanŞ 

ların sıg;ındıldarı bir Anayasa ~Eahkenesi kararı var. Diyorlar ki, ''141, 

l42nci maddeler 1965 yılında Anayasa Mahkemesine götürülmüş. 

BAÇ>E:AN- Bir dakikanız var efendim. 

ŞİNASİ YENDEN (Devamla)- Bu Anayasa Nahkemesi kararıyle diyorlar, 

bu maddenin Anayasa}?a aykırı olw:ı.dı[i;ı saptanmıştır. Binaenı:ıleyh, iptali 

gerekmez, yani bu ıiıaddelerin· kaldırılması ı;;erekmez, Anayasaya uygundur-

lar. 

Arkadaşlarım, 

Bir mahl:eme lmrr,rı sadece sonucu ile değil, gerekçeleriyle bir-

likte geçerlidir. Gerek~elerine baL tığımız zar:ıan bu g;erekçede 141, 1L~2' 

ye cebir unsuru da girer. Yani, 141, 142 'de cebir unsvru kaldırılmış

tır deniyor; ar:ıa Anayasa· Mahl;:eme si hala bunun mevcut olduf;una karar 

vermiştir ve bu kc,rar alınırken çok zayıf bir ekseri;yetle alınmıştır. 

Belki karar alınırken hulunı:ıayan bazı ü;yeler bulunsa;ydı, tam aksine bir 

karar da çıkacaktı. Nihayet bu _kararın alınmasından 15 yııı.ldan fazla bir 

zaraan geçmiştir. 

Sözlerimi toparlamak için söylüyorum, aynı zamanda bu kararda 

bir de şu söyTenmiştir, T-i-irkiye 1 de bu Anayasayla bir sosyalist parti 

:i,ktidara gelir ve il<::tidar edebilir. Bu AnD.yasa Iviahker:ı.esi kararını savu-

nan arkadaşlar, acaba bu son söyledip:in şeyi Türkiye' de savunabilecek

ler mi? •• 
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Vaktimin dolmuş olması sebebiyle Divnnın sabrını da taşırmamak 

için sözlerime burada son veriyor 1 beni dinlediğiniz için hepinize 

saygılar sunuyorum efendim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekh:ür ederiz .• 

Söz sırası Sayın Hüseyin Saçaklıoğlu'nda, buyurun efendim. 

HASAN hiJSEY!N SAÇAKÇIOGLU (Manisa)- Sayın üyeler ve Sayın Başkan-

lık, hepinizi saygıyle selamlarım. 

Ben,· henden eVItel konuşan sayın meslektaşıtıın izin verirse kal

dığı yerden konuya devaE1 etmek istiyorum ve sözüme terörle başlıyorum. 

Terörün kaynağı nedir? •• Niçin Türkiye'de terör vardır, niçin 

fukara çocukları sokaklarda kasaplar gibi birbirini. öldlirürle.r'ı •• 

Arkadaşlar; 

Bugüne kadar hiç kimse bunun üzerine yaklaşmadı. Ben söyleyeyim, 

terörün kaynağı, Türk Ceza Yasasının 141, 142 nci maddeleridir. Sosya-

list olan, emeği ile, alınteriyle , şerefiyle geçinen insanlar, emek~i

lerin iktidar olmasinı' hak ve hulmklarını iktidarda savunmalarını is-

terler. Bu:nu yasaklnyan hüküm isyana, haksızlığa karşı gelmeye karşı 

olan genci isyan ettirir. Eline silah alır suç işler. "Bu sol terördür. 

Sebep, bir fikrin savunmasına mani olmaktır. Savunma hukukunun, savun-

manın kudsiyeti buradadır. Savunulan yerde hal;:kın, tahakkuku serbestçe 

elde edilen yerde si1ahlar konuŞmaz. Savunma hakkının kısıtlandi!I;ı yer-

de silablar konuşur, çatışmalcır olur. lVlüddet hususunda Başkanlık Diva-

nının ilmzında bazı arlcadaşlarımın pek te hoş olmayan karşı çıkmalarını 

gördüm. Bu, sizin huzurunuzdabir savunmanın yine sizin emrinizle; ama 

kendi kaderimizi kendi elimizle yaptığımız için bıi:ir şey diyerniyoruz, 

kısı tlanmasından ileri geliyor. 

Sözüme geçiyorwn. Sol terör, demek ki bir fikrin savunulmasına 

engel olunduğu için vardır. Buna karşılık sa.ğ terör, yine fukara çocuk-

ları şartlandırılnaktcıdır. Komünist, şapkanı as, git karısıyle yat. 

Komünist vatanaızdır. Komünist, şudur, budur. Kültürden yoksun olan, 

o f"ukara çocuğu bütün yoksulluf;un nedenlerini bu mefhu:m üzerinde toplar, 

yapacağı şey, sokaklarda adam öldürür. Biz buna faşizmin hukuksal tır-

manışı di;yoruz. 



c· 122 -

Muhterem arkadaşlar; 

Meslektaşlarımız raporu eleştirir'lerken Bankalar Kanununa hiç 

lüzum yokken, mesleki sorunlar kucak kncak doluyken neden bu kadar 
~; 

:yer ·ayrıldı derler. Herkes de saygı duyarım, bu raporu dikkatle oku

duğ;unu söylediler. Halbuki arkadaşlar,·benim naçiz kanaatime göre, 

raporun en alkışıanacak ve Türk hukukçularına ışık tutacak en güzel 

bölümü .. banl{alar mevzuatı üzerindeki ·düşüncelerdir. Finans kapitalin 

Türkiye' de kaç tane bankada toplandığı, finans lmpi talin demir stokçu-

suna, gıda stokçusuna, çimento stokçusuna verilmek suretiyle fukaradan 

toplanan bu mevduatın nasıl fukara aleyhine kullanıldığını yasanın 

maddeleri açık seçik belli edilmek suretiyle ize.h edilmiştir ki, bu 
. . 

hepimizi uyandıracal: ve finans kapit,:lılm ve bunun uzantısı olan 

oligarşinin vehametini Türk hukukçularının, Türk münevverlerinin gözünün 

önüne en güzel sergileyen güzel bir eserdir. 

Arkadaşlar; 

! Çinizde alinteri, şerefi ve göznuruyla ya,şayan arkadaşlar var; 

hepimiz öyleyiz sanıyorum. 1çinizde elbette ki seyyadı biinsafa hizmet 

edenler de bulunabilir; ama seyadı biinsnfa hizmet edenler var diye, 

şu {1lvi topluluk, şu yüce kültür meşaleleri elbette_Jci kötülenemez. 

Biz hal;:kın savunucuları ol aral{, finans kapitalin oyunlm;-ıyle kazançla

rımızın stokçuların cebine dolmes.ınııı. göz yu:rıarsak,. fabrikalarda , tar-

l.::ı:;Larda, atölyelerde çalışan işçi kardeşlerimizin hakları da elbette ki 

onlar vasıtasıyle çalınacak ve .çalınacaktır. 

:Muhterem arkadaşlarım; 

Eskiden beri dilimizden düşürnedii'i;imiz laflar var. lı'H:re galabe, 

yine fikri.n şanındandır,. Anadolu' da avukatlara yalancı derler, avukat

lar hakkıı,da çal';: kötü sözler vardır. ]3unu da· orada, kendine avukat süsü 

veren birt.akıı:n arzuhalcilorin ya~iştırmalarıdır, 

Arkadaşlarım; 

Düşününüz ki, avukata böyle deniliyor; fakat avukat, nsen ne 

oluyorsun "kardeşim:Ş? •• Ben avukatım. Ben o kadnr şerefliyim ki, benim 

ayaklarımın önüne kese içinde al tın konul urdu eskiden' ki bu:ı;m eğilip 
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almayan insanların, büyük Türk hukukçularının devanııyım ben. Hal~kı, 

hukuku .sm.runarak geçimini sağlayan çok şerefli bir adamım .... denedifl;inizi 

kabul edip., halk ne diyecektir? •• "Avukat yalancı" diyecektir. Onun 

için arkadaşlar, 141, 142 nci maddeler mutlak ve mutlak kaldırılmalı

dır. Cemiyet'erdeki temamiü bir helezonik hat üzerinde devam eder. İle-

:rici güçlerle gerici güçler cemiyetlerde daima mücadelehalindedir, 

fakat ilerici güçler mutlaka ve mutlaJm galip gelirler. Bunu sosyalist 

·ekonomi de, kapitalist ekononi de her türlü ekonomi sistemi de açıkça 

kabul etmiştir ve bunu ilim olarak lanse etmiştir. 

Arkadaşlar; 

Şu halde bu·ilerici güçlerin safında hukl)-kçuların olması kadar 

doğal, hukukçuların önderlik etmesi kadar eski tabi:rle tabii hiç bir 

şey olamaz. ilericiliği temsil eden gençliktir. Onun için di(:er konuş

ınacı arkadaşlarımın da işaret huyurdukları gibi buraya.yaşlılar top

luluf;u demekten tevakki eyleyeyim, bundan uzaklaşalım. Genç arkadaçlar, 

kud:retli arkadaşlar da seçilsinler, gelsinler, düşüncelerini söylesin

ler, onları da demin SÖylediğirD [.!;ibi bir patlamaya, 1ıir zorlamaya 

i tmeyelim. Onun için şu 15 senelik müddet Insı tl amasına tamamen karşı

yım, gerekçem budur. 

Arkadaşlar; 

Bana göre birtakım, düşi.incelerim daha var. Belki hiç birinizin 

·hoşuna gitmeyeceL, izin verirseniz kısaca bunu da arz etmek istiyorum. 

BAŞKAN- Yalnız bir dakikanız kaldı efendim. 

HASAN HÜSEY!N SAÇAKLIOGLU (Manisa)- Ben derim ki, gerekçelerini 

siz düşünün, emekli olan avukatlar yaşamaya haklı olabilecek bir gelire 

sahip olmalıdırlar. Cemiyete bugüne kadar çalışarak verdikler:\. yeter, 

bunillan sonra onların istirahata hakkı vcırdır. Bunun için de eneleli ol-

duktan sonra avukntlar çalışnm:ıalıdır. Arkadan gelecek gençlere yeni 

iş sahalcırı açınEt bakımından buna da zaruret vardır. 

Ayrıca, adliyenin hukulam tcıtbikçisi olan yüce yargı mercilerinden 

kopup da avukatlık, yapari, avukatliıığa dönen emekli hakim ve savcılarıınız 

her halde hukuk a.şıkı olduklarından dolayı avukatlı~a gelrüyorlar. Para 

kazanma~c için geli;yorlar. Bunu benden evvel de bir avukat arkadaşım 
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dile getirdiler. Bunlç.ra da müsaade etmeyelin .. Çalışab_i_liyorsan, güçün 

yetiyorsa hÔ.1dmli[f;ine devar:ı et diyelim. Aı:m orada emekli, olacaksın, 

emekli mcıaşı alacaksın, prim ödemeyeceksin, ondan sonr'n. dE cWv.k<ıtlık 

y<:.:pacalmını bu olmaz. Şu halde bundun sonraki toplantılarda ncıçiz 

kanaatimce bunun üzerinde durmanın e.vukatlık hn:;ysiyetini yücel tıne ba

kımından çok rolü vardır. E;shi t oldum, yc<şlı ı fakat reverans yapnamış 

yerdekini toplamaını ş ı halkın zannetti~.i ı:;ibi yalancılık yapr:ıamış, haEkı 

zaruret içerisinele bir duruşm.ada uyuyor ve n~;zıtıın salyası ;ıkıyor, 

halcim de, oradaki dinleyiciler de bakıp gülüyorlar. Ben bir avukatın 

bu duruma gelmesiili istemiyorum. Avu}~at, avukattır, avukat hak savunu.;... 

cusudur. 

Hepinizi saye;ıyle selamlarım. (Alkıslar) 

BAŞFAN- Teşel:lrur ederiz. 

Söz sırası Sayın Hasan Basri Güder'dc-ı, buyurun efendim. 

HASAN DASRİ G'l.l'DER (İzr1ir)-· Sayın Baş1:mılar, Divanın ve Yönetim 

Kurulunun def;erli üyeleri, benim azj_z me,slekta;:;;lnrım; 

Sizleri eniçten duyr;ularla, sclamlıyorum. 

Bir hatibe sormuşler, "Bir saat, yahut daho. fazla konuşr:ıalc için 

ne kadar hezırlanırsınız? .. "denişler. Hotibin sözü ::;.u; "Ep;er bir saat 

d;;ha fazla konuşacaksam hiç hnzırlanmam. Yarım sa.at komışacaJ:sam bir 

güiı hazırlc.mırımJ E[Çer 5 veya lO dakikn konuşcccaksaıiı, 3 r•;ün, bir hafta 

hazırlanırım." demiş. Yüksek Kur-Lıl bir karara vardı. Konuşma1o.rı 

·10 dakika ile ki sı tl adı. Buna saygımız ve şahsen sayp,ım vardır. Hatta 

daha önce konuşan hürmet ettiğim ve zevkle dinledi"l;im Sayın A:paydınlı 

vel;:tin dolmnkta oldu(çu iht2,rı yap.ılırlren, ırDa.ha yeni başlndım." dedi~ 

ler. Bunu takiben de Sayın Divan bir kararn vardı. Evvela Sayın Divanıh 

bu tutı.muna değinmek istiyorurL KendilHri yanlış bir yöntemle yeni bi,r 

uygulama getil'diler. Kanımca Genel Kurulun kamı:rına ters dü:;:tüler. 

Kendilerine oturdufi;um yerden bir sual tevcih ettim, dedim ki, "Bütün 

Divım aynı ko.naatte midir? •• " Sayın Genel Kurul Başkanı, hiç bir isti-

şareye gerek görmeden "Evet" dediler. Ar:ın ben o kcmaatteyim ki,- mütea

kiben gözlenim.e r;öre, Div:'mın tür:ı üyelerinin aynı lwnaette olme.dıkla-
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rını tespit ettim. Şir:::di Divana f/,u soruyu tevcih ediyorum, zabı tlnra 

geçsin, i ttifak var mıdır, yok rrıudur? •• 

BAŞKAN- Yok:tur efendim, oy çokluttu ile verilmiştir. 

HASAN lJASR:t GUDEl{ (DQvnnla)- Teşekkür ecleriB efendim. 

Sayın arlmdaşlnrır:; Sevgili ve Saygıdeğer Başkanını; 

Raporun içtenlikle ve gerçekçi olarak hazırlandıi';ına iç,aret bu

yurdular. BEm de aynı kanaatteyüı. Kendilerini gerçeklerden ve içtenlik-

ten hiç bir zaman ayrılaca;t;: çizr;ide görmedim~ r;örmüyörum ve hatta dü;:;ün

müyormcı do.• Ancak, bunları biz kafi görmüyoruz. Çünkü, Sayın BaŞkanın. 

yasa gereği Genel Kurula surıma lütfunda bulUhduklz~rı. Başkanlık .itaporuylha 

Yönetim Kurulu raporunda işlenen konular satırbaşlarıyle kısaca şöyle 

özetlenebilir: 

Barolar Birlif;inin politika yapıp ;yapmadıi~ı ve ne durumda oldu[Su 

meselesi. Sosyal güvenlik meselesi. Yeni Kira Kanunu• Kıyı rejimi ve 

güncel iç lerdeki yasa tasarılnrı hazırlr.maları. Basın Bayramındnn is

tifadeyle yapılan çalışmalar ve düşünsel suçlar. Medeni ·Kanun. çalışma

h:rina iştirak. Savurma ha'~kını 1:ısı tlay.-:nı hÜkL1rüerin kısmen de olsa 

kaldırılmal,ırı ;y'olundaki çalişmalar. Ki, bunun neticesi daimn yüriitu1e-

nin değişmesi ihtimaline baı'i;lanmıc;tır. Ke!'''i beyanları aynen böyledir. 

Ekonömik kamu cY::zeni. Banknlar Kanunu çnlu;rıaları ve bu yolda yapılan 

h:::,zırlıL ve müracaatlar. THT yas;·wı. TRT'nin durumu. Anten hi:cl:kı. 

Yeni bir konu, yasc-ima l:üt·Li~ü meselesi 1\:i, Sene. to Başkanııcının müracaatı 

_üzerine olnuşt;ur. Devlet Güvenlik Mahboneleri;;rle i lt; ili ÇLlışmalar, ki 

anti demokratik y::ısa ve hük-lir2lerin büdırıluası :;rolu:cqal i İstn,nbul 

OlağanüBtü Genel Kurulunda yapıLm çalışmnlar ve verilerı direktifler 

yolunda olrmç ~ur. Adli zubıta. Ceza ve Usul ye.sci.lcı.rındcJü değişiklikler. 

Eylem benzeri tabirinin kullanıldir"ı lanama günü. Hakin-savcı ve avukat--

lık ilişkileriyle sos;;ral gl.ivenlil: mesrıleleri. Dış ilişkiler. 

Sayın arkadaşlarım; 

Rapor üzerinde tenkitte bulunabillilel;;: için müspet ve;,ra men~i sonuca 

varmış bir çalışmanın öne r:;etirilmesi (?,erekir. Kanımca ba.zı yeni konuler 

dışınd2 rapora s.lınnış buLman b'i.itüri hususlar evvelce defaatle r;öriişül-

müş hususların tekrarınd<m bı:;.şk:: bir şey dep;ildir. Özellilde Başkanlık 
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raporu benden evvel 1mnu:c;,:riuc:; yıekço1: e.rLadaşlarırı.ın temas ettir";i veçhile 

bir savunma mahi;yetindedir. barolar Birliği po li tilı::a yapıyor mu, yaı;- · 

mıyor mu? •. Bunun kıstnsı da lwnulurken, sı:k sıL tenas huyı..ıruldu, 

1967 yılında çıkan ve 1968 yılında1d bir knrarlar cergisinde neşredilmiş 

olan Yargı tay Lararındaki si1reklili:'~:e bağL·nan politikanın tarifindeki 

kelime üzerinde ısrcı.rlo durulmuştur. Bu S'cireklilik k(üimesi Borolar 

BirliG';ini bir meseleyi devenlı kavuşturmaktan alıt:oymuştur kanaatinde-

yim. Yani, .bir korkalelık verı;ıiçtir, te birimi mazur görsünler. 

O· halde ne yapmak lazım? •• Yapılacak şey; politika yapna korkusu 

içinde kalmayarak mesel.enin üzerine mı"jhim addedilen her meselenin 

Ltzerine cesaretle, korkusuzca gi tıııektir 1>:anaa tindeyim. 

Biraz evvel konuşan Saçaklıo[)u arkadaşım tenıc.s buyurdular, Ean-:· 

kalar Kar.uı'.1.unduki yo.pılim c;alıçE:taları ve ha::arlanan t2.sarıyı ben de 

şahsen takdirle karşılıyorum. Buna benzer çalışmalarından dolayı da 

kendilerirıe şükranlaJ:>ımı arz ediyorum. 

BA~WAr:,.. Vaktiniz ta;,ıc.m .ef'.eııdim. 

HASAN BAıSB.:I GÜDER (Devamla)- Toparl.ayayım efendim. 

Bir hususun vuzuha lmvu";rmsını rica edeceP;im Sayın Genel E:urül·

dan. Sosyal güvenlik ç:ılış7w,larıyle ve f1osyal Sigo:ctalarla ;yapılan 

çc:.lışmolar hakkında verilen bil,~:Llerde L.ıbanın ys.sa gere(i;i otomatikman 

uygulanacağı belirtildiği hEJ.lde, tavan ücretierin @osyal Sigortaların 

takdirine bırs.kıldı!";ı yel ıl' da bir cümle var. İi:o.lbulci Sayın Başkanunz 

izahl;;rı sırasında ve raporu özeth~neleri ann~da 5 Ocak 1978 tarihinde 

yepılan anlaşmada hiç bi:r şek ve şJ:pheye .mahal bırakmayacak şekilde bu 

hususun halledildi~i çel~linde bir beyanda bulundular. Ben çelişkiyi 

halledemedim. Ac .,.ba çalışna nı do[;rudu1~, yol,;sa bir ye:dnde ni ben bir 

yanlış anlamaya V:\rdım, bu hususun l:~endilerince açıklanmasını isti;yıiırU!h. 

Bir de yine bizim Yasamızın bir hiikmü var. Burada Barolar Birlif,i-. 

nin avulcatlık nesleğinin ge1işnesine, avulw.tların haldarının korunmasına 

ve sos~ra~durumlarının gelişt;irilmes~ne ycı.rayacEıl~ incelemeleri yapma1r, 

vardıfi;ı so:nuçhı.rı ve teklifleri 'G(mel Kı.orı..:la sumJ~k gi1Ji bir r~örevi ol

duğu halde, Birlik Yönetim Kurulu bugüne l;:e_cle.r bu yolda hiç bir çalışma 
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yapmann.ştır. Bu da oenim kendilerinin nolman çalışr~nlatri yönünde 

tei:ı.lüdim rmhiyetinde olraakla beraber bir genel dile~imdir de. 

Beni dinlemeniz nedeniyle sizlere ve mi.isamo.hası nedeniyle de 

. Divan Başkanh~l.na sı:wc:ılar:ı.mı tekı::>arlarım efendim. (Alk:ışl,~r) 

BAŞLAN- Teı;,ıekkür ederiz • 

. Def;erli arkadaşlarım; s2at l4.30'datoplanmak-üzere oturumu 

kapatJ..yörum. 

Kapanma Saa:Çı: 12.35 
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1K!NC1 OTURUM· 

Açılma Saatı: 14.30 

BAŞYJlN- Toplantıyı açıyorum. Kongrenize gelmiş bazı başarı 

telgrafları ve mesajlar var, şimdi onları takdim ediyoruz. 

"Sayın Faruk Erem; 

Çat:;rınıza teşekkür ederim •. Hükümet Programının keclislerde 

·okunma nedeniyle kokteyl davatirrize k;::ıtılamıyorum. Kokteyle katılanla

ra başarı ve esıimlik dileklerimle saygılarıtıı sunarım. 

Başbakan 

Bülent Ecevit (A1kışlar)u 

"Türkiye Barolar Birli[ti Genel Kurulu Divan Başkanlığına; 

Toplumumuzun düşüruıı.e ve örgütlenme özgürlür;ü önündeki engellerin 

kaldırılması, siyasal iktidarlaren buözgürlüklere yeni engellerkanma 

girişimlerine karşı mücadelede işçi ve emekçi kitlelerden yana yasa 

ve tüzüklerin eyg.ulanmasında bağmmsız yargı erkinin gerçekleştirilme-

. sinde, genel olarak toplunun tüm alanlarda demokratikleştirilmesinde 

sömürüsüz ve bnskısız bir toplum için işçi sınıfımız·öncülüğünde emekçi 

halkımızın vermekte oldutJ;u toplumsal mücadelede etldn ve önemli bir 

işlevi olan örgütünüzün ll nci Genel Kurulunun bu doğrultuda kara~clar 

alacağına inanıyor ve Türkiye Çicento, Tuğla, Porselen ve Toprak Sanayi 

İşçileri adına başarılar diliyoruz. 

Seramik-İş Sendikası 

Merkez .Yürütme Kurulu (Alkışlar) ıi 

"Türkiy_e Barolar Birliği Genel Kurulu Başkanlığına; 

Çağr;ı_nıza içtenlikle teşekklir eder, Türk;iye 'nin dem0kratikleşr:ıesi 

doğrultu sundaki çalışmal arındrı Genel Kurulunuza başarılar dilerim~ 

Behice Boran 

Türkiye İşçi Partisi 

Genel Başkanı (Alkış1ar)" 

"Türki:ye Barolar Birliği Genel Kurul Divanı Başks.nlığına;. 

Hukuktın üstünlüğü ve çağdaş demokrasinin dayo.ndığı ilkeleri içten

likle savunan Türkiye Barolar Birli!';i Genel Kuruluna başar;ı_lar dileriz. 

", 
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Bursa Barolar Yönetim Kurulu 

adına Başlmn 

Av. Şükrü Akmansoy ( Allaşlar)" 

"Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu Kongre Başkanlığına; 

Genel Ku::"ul toplantısının mesleğimiz açısından başarılı olmasını 

dilerim. Ancak, mensubu bulunduğunuz teşkilatın hakim, savcı, avukat 

ve güvenlik kuvvetleriyle avukatlar arasındaki ilişkilerin bu hususta

ki şikayetleriınizin daha yakından takip edilmesini arzu ediyorum. Eğer 

bir hak:ıiı.m, bi:ı? avukatı duruşma salonundan mübaşir vasıtasıyle kolundan 

tutup atma cüretini gösterebiliyorsa, eğer bir ağır ceza mahkemesi 

Başkanı avukatın mesleğini çok hafife alıp, avukatlara layık olduf;u 

değeri vermiyorsa, ve haklnnda yapılan şika;yetler semeresiz kalıyor ve 

Birlik olarak bu derde çare arammı;yorr:;a, avukatlıK mesleğinin halk 

arasında itibarını bu kabil olaylar yüzünden yitirmeye başladığnı 

üzülerek bildiririm. 

Saygılarımla. 

"Türkiye Barolar Birliği 

Ankara 

Burdur Barosu Avukatlarından 

. Erkan Bilgin (Alkışlar)" 

·Annemin rahatsızlığı nedeniyle yarınki törene katılamayacağımdan 

üzgünüm. Lütfen mazur görülrıesini dilerim. 

BilgiH ve azinüi çabalarıyle Birliğimizi kuran ve her gün güç

lendiren değerli 1.;1.stalarıma minnet ve şükranlarımı arz eder, mesleğimi.,

ze 40 yılını vermiş sayın ıneslektaşlarır:ıa en içten dileklerimi sunarım. 

larım; 

Derin Say~ılarımla~ 

Av. Selim Hal(men (Alkışlar) m 

BAÇKAN- Rapor üzerindeki görüşmelere devam ediyoruz. 

Söz sırası Sa;yın Ali İhsan Açıkgöz'de, buyurun efendim. 

ALİ !HSAH AÇIKGÖZ (Nevşehir),.... Sayın BaŞkan ve ln;ynıetli meslektaş-

Barom ve şahsım adına hepinizi en içten duygularla seli3.mlar, say..,. 
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gılar. sunarın. 

Benden evvel konuşan arkada;şlarım benim söyleyecel:lerimin bir 

kısmını uzun uzun anlattılar. Ben de aynı şeylerin tekrarını yapnaktan 

kaçınarak size birkaç r.tsusta Baronun bana önerdi(';i mevzularda söz 

almış bulunuyorurı. 

Çalışma raporunda hÔ..kim ve savcıle,rla ilişkile6miz yönünden epey 

çalışmalar oldu(l;u ve bu ar2da da Yüksek Hakiuıler Kurulunun haldmiere 

yazdı3ı genelgelerin bazı örnekleri rnporda belirtilrı:iştir; fakat bu 

yazışmalara ra~men biz Barolar Birli~inin h~kimler üzerinde bir otorite 

unsuru olamayaca(;ız; ama bizin dertlerüQizi, neslektaş.larımızın onuruna 

yo.kışacak şekilde avukatlo.ra ilgi terilrc1edi(;i · kanaa tinde3ri z. 

Her nedense burad~ki toplantılarınızdo. b~tler h~kimler üzerinde 

hiç durma;yız. HÔ.1ü:r:ılere dokumnaBak sc·bırlılı[,ını gösteririz, bunun se

bebi de, duruş:cmlarda devamlı hakimlerle karşılaştı[;ıı:ıız için acaba 

hÔ.ldmleri kıracak mı3:·ız der iz. Ama muhterem arkadaşlarım, saygı duyduğu

muz bazı hakimler olmakiR beraber, bazı halcimlerimiz de var ki, biz 

avukatları hiçe saymaktadır. Hiç kinseyi yaşı nedeniyle küçük görmüyoruz 

ama bizim çocuklarırrıız yerinde olan genç h8.kim arkadaşlar dahi yaşlı 

avukat arkadaşıarn çok biiyük saygısızlıklar yeri c;eldi"-i zaman yapmak-

tadırlar. 

Size bir örnek anlntaoacırı. Bizzat benim başıDdan geçmiş bir örnek. 

Ben Nevşehir ilinin Büyükşehir ilçesinde B,vul:atlık yapıyorum. Nevşehir' de 

bir gün iki duruşmam var. Hakim duruşmanın bir tanesini karara bağlaya-

cak. Üstelik de merci karar olo.rak karar verilecek. BulmıduP;um takdirde 

tebliğe de lüzum olmadccm kesinleşecekti. Aynı gün halüm icra tetkik 

merci olarak kararını beni duruşmada gelmiç gibi c;östercorek karar verir. 

Aynı haldm aynı gün il;inci duruşrıc;.mı avukat duruşmaya ge.lmeDL;tir diye 

409' a göre mürncaatta bırakır arkad<işlnrın. Aynı gün işte görüyorsunuz 

h~ki;-:üerinizin tutumunu. Bu (3urumc1a hÔ.küüer vc:cr. Aynı gün aynı avukatın 

duruşrı.asının birinde 8VUkatı gelmediği halde f;elniş gibi gÖsterip karar 

verirsin, ikinci duruşmasını ı:ıüracauta çıl;:artırsın. Geldit;in zaman 

hakimle görüşhiı;-ı. "Bu ne rezolet, nnsıl iç: tir bu? •. " dedim. Aynen, "Ka-

:ı: 

'"·1 
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leme uğ;rayın da ne gerekiyorsa yapılsın .. " dedi. Arkade.şlarım, biz b'u 
.·1 

::kadar mı avukatlar olarak hakirolerin kalemle işinizi yapın denecek 

_dv.ruma düşüyoruz? •• Bilmiyorum belki küçük B.aro oldut;umuz için hakimler 

bizlerin dertleriyle bu şekilde hareket ediyorlar. Belki büyük Baro

lardaki arkadaşlarım da aynı şeylerle karşılaşıyorlar. 

Yine bunun benzeri, Nevşehir ağır cezasında olan bir olayı nakl e-_ 

deceğim •. -Yine bir duruşmam var. Saat 14.00' e talik edilmiş. Hakimle-

rimizin huyunu bildi[timiz için .bir de mazeret teli çekiyoruz. Saat 

V+.OO'te beklenilsin diye~ Öğleden sonra duruşmaya geliyöruz, duruşma

mız alınmış ve zapta yazılo.n aynen şu: "Her. ne kadar avukat mazeret teli 

çekmişse de, öğleden sonra hakimler_ arasında değ;işiklik olacağından 

beklenilmemesine.~." Arkadaşım, daha evvel duruşmayı saat 14.GO'e koy

muştu:rl. Bir .de mazeret dilekçesi gönderdik. "Yaptığınız ayıp değil mi?" 

dedim öğleden sonra·kendisine. Dedikleri şıı.: "Biz duruşma zaptında 

saat 14.00~e talik edildiğini bilmiyorduk. Eğer·farkında olsaydık 

14. 00' ü beklerdik.". BizirJ hakirn.le:dmiz bu kadar z.abı tları okumayan 

veya okumuşsa, biz aVp.katları hiçe sayan durumdadırlar. Buna Barolar 

Birli[l;iııitı eğilmesirii ben ısrarla istiyoruro.. ÇÜnkü, bizim Baroda hakim

lerin bu tutumu eleştirme mev:zuu oldu. 

BAŞKAN- Efendim, liitfen :"'':fı:)r üzerinde konuşun. 

AL! İHSAN AÇIEGÖZ (Devamla)- Peki efendim. 

Sayın meslektaşlarırı;-

İkirıcisi, yasal çalışmalar vardır raporumuzda. Fakat bu yasal 

çalışmalar arasında ben şunu da görmek· isterdim; bizim mesle[l;imizle 

ilgili ·almayan bazı kanun mevzuları getirilmiştir rapora; ama bıı. arada 

Anayasada bir uyuşmazlık mahkemelerinin kurulmasina dair madde vardır. 

1961 Anayasası ile getirilmiş,-halen bu uyuşmazlık mahkemesi kanunu 

getirilmemiştir~ Bu yüzden bazı meslektaşlarımız epeyce sıkıntı çekmek

tedir. 

Ayrıca, yine Anayasada bir hakimler kanunu meselesi vardır. Bunu 
'-. 

özellikle şunun için söylüyorum; hakimler kanunu. halen çıkmamıştır. Bunu 

son zamanlarda Yüksek Hakimler Kurulu şö;yle bir prensip kararı almıştır: 

.r 
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Bskiden stajyer hakimlerimiz .stajı bitirince mnhrurı.iyet bölgelerine 

gönderilir ve oradaki vatandaşların davası dava değilmiş gibi elinde 

kitap yok, _tecrübeli danışacaf;ı hakim yok, böyle durumlarCia hakim ar

kadaş sıkıntı çeker, dava sahipleri sıkıntı çeker) avukat rdeslektaşla

rımız sıkıntı çeker. Gerçi Yülmek Hdkimler Kurulu bir prensip kararına 

varmış tır; ama bu prensip kararını ilerde Yüksek Hakimler Kurulu değiş

tirdiği zaman ne olacaktır. Bunun için Anayasadaki lıalümler kam.h"l.unun 

çıkarılme.sı ve bunun bir organize edilmesinde fayda olduru kanaatinde

yim. 

·Bazı arkadaşlarırnz değindiler, İzmir' deki Genel Kurul toplantı

sında avukatlıkYasasında yapılması gereken degişiklikler halen bir 

tasarı olarak getirilmemiştir. Bizim gibi küçük Barolar da mecburi 

delegelik durumunclayız. Genç avukat arkc:dnşlarımız bize tabii delege 

veya tabii senatör diye hi tap etmekteler. Bw"lun bir an evvel kaldırıl

masını canı gönülden arzu etmekteyiz. 

BAŞKAN- Süreniz doldu efendim. 

ALİ İHSAN AÇIKGÖZ (Devamla)- Bitiriyorum efendim. 

Bazı hususları açıklayacaktım; fakat Baromuzla ilgili bir lıususu 

Başkanın müsaadeRiBe siğınarak arz edeyim. 

Raporda şöyle bir şey var, Avukatlık Odaları üzerinde hassasiyetle 

durulmuştur diye. Biz Nevşehir'in üç ilçesinde yeni Hükümet konağı ya

pıldı, üçünde de avukatlar için bir oda a;yrılrrradı. Duruşma salonlarında 

avukatların oturacağı masa ve sandalyeleri avukatların yaptırması için 

sıkıntı çekmekteyiz. Kozaklı ilçertıizde bir Avulmtlar Odası vardı. Bir 

savcı yardımcısı gelmiş, savcı ym'dımcısına oda bulunamadı· diye avukat

ların eşyalGr;ı.nı bir yaşlı avukatın yazıhanesine göndermek suretiy}e 

bizi mağdur etmişlerdir. ]{;eni seçilecek arlmdaşla:rın önemli bu m:eslek 

sorunlarına e[;ilmelerini istirham ediyoruz. 

Hepinize saycılar s1marım. Beni dillılediP;iniz için teşekkür ederim 

efendim. (Alkırılar) 

BAŞKAJ'l- Teş ekki,ir ederiz. 

Söz sırası Sayın 0 8 ngiz İlhan'da, buyurun efendim. 
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CENGiZ 1LF.AN (İ~mir )"- S2l:yın Başkan, Barolar :Birliği ll nci Genel 

~~rulu sayindel"egeleri; 
' . Aslu:icla Sakarya' da da sö;y1ed.iğiı1i gibi konuşrrıiıkthn utanl.yorum. 

$ur9-ya gelirken şu karara varmış tım, artık ben b;u G'en~l Kurulda söz 
,_ . . . -

\~lmayacaktım. Bunun· çeŞitli nedenleri vardı~ Birincineelen şu: Ben 

!burada kendimi bir. b,ukıik kongr_esind;e gBrevl:;i.. bl.r deleg~ . olarak kabul 

~etmiyorum. B~roiar Bi:rli~:i, Genel Kurulu üyesi olarak kabul ediyo,rum ·ve 
/ . . . ' . - ' 

1:,Sarolar Bi~liği ·Yônetim KurUlunun çalışmalarını, 'faaliyetlerini denet-
. .- .. 

!'1emekle sorumhı· görüyorum kendimi. Oysa; yıllardan beri .Barolar Bir:ı:i.ği 
.-.- .. 

~'rönetim Kurulu çalış~a r~po~unu o biçimde. düzenliyor k:i,, bu bir yöne-

R'P;i:inin denetlenmesi,; eleştirisi olmaktan 'Çok , bazı huJruki konular üze

irinde fikir' teai;isi niteliğini -kazanıyor. Üstelik bu bazı hukuk konu;_ 

t:ıarı da, değişmiyo~. Şöyle bir şaka yapabiliri·z~ Biraz .141, biraz 14.2, 

;bolca düşünce hürriyeti, biraz. ~anti de'Dl.okratik kanuıiıar, .Danıştay 
. .- . . . . . . .. '-~ ( 

p.lçarı:ı.rıarının uygulanmamasından da e.ğer söz eders.eniz, işte .s;ize önünüz-
''•,_. ,. /, . 
'de Tiirkiye Barolar Bi·rliği Yônetitı. Kurulunun yıllık yşlışma raporu 

>: ÇJ.:kar. ·. 
. . 

Zannediyorum ki, Sayın Genel Kurul uzun çalışmııla:rl:nda, uzun 
. . . 

toplantılarında bu konuaaki fil;:irlerin:i, ·. aşa~ı yukarı· ortaya koymuştur 

ve Genel· Kurul. bu konularda Yön,.eti:ıri Kurulıliyla mutabıktır. Bunu tekrar~ 

la:rrı.amıza; tekrar ı>~endi kendimize buhları ·ispat etmemiz;e gerek yoktur. 

Buna ne. eleştiri getirebilirdik ve yi:mi ne söyl~yebilirdik. Bu 

,bak~rııdan söz almayacağım; c:ı.ma toplantının başında cereyan eden iki ·olay 

)~ni fa.ziası;yle Üzdü. B'irincis~ şu: Dahiı Başkanlık Divani teşekkül et-: 

·meden, Barolar Birliği Başkanı bu G~:tıei Ku~ulun geçi'Ş:i,. Başkanı iken 
. . J .. . . . . 

~kendis'ine bir ö'uerg~ :verdim. önergeini aynen ,okuyorum: 

''Tilrkiye .Barolar Birli~i Genel Kurı:ilu Geçici Başkanlifl;ina 
. . . . . 

Türkiye Barolar .BirliF;i Genel Kurulu l969.E:kim İstanbul İ:k:irtci 

Ola~an Genel Kurul toplantısında:fl bu yana toplantı yeri Barosu Başkariı

iı.ı davet ve ev sahibi olmasını da gözönüne alarak Genel.Kurul Başkanlı

E1;ına seçmiş, g~rçe:j(ten yerinde ve her baltımdan yararlı b:!-r 'geleneğin 

. tesisini sağlamiş tır •. Kanım::-zca, ·Genel Kuruluıımzun Birliğin yasal Merkezi 

Tnrk~e Barolar BiiliQi 
Kti!!in~n&Si 
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;)\.nkara' da mahal Barosunun herhangi bir davetine da:yaru:mksızın, örneğin 

;bu toplantıda olduğu gibi sadece Birliğinizin merkezi oh1ası sebebiyle 

,yapılmasına karar verdi_ği Genel Kurul toplantılar-ını yukarıda belirlenen 

[geleneğin kapsam ve sınırları dışında kabul etmek gerekir. Aksi halde, 

geleneğimizin mahiyeti değiştirilmiş, .bir bakıma Ankara Barosunun saygı

dei:i;er Başkc-ı.nları, Genel Kurulumuzun tabii Başkanı olarak görevlendiril

miş olac-aktır. Zira, kural Genel Kurulumuzunbirlik merkezinde toplan

masıdır. Diğer illerde davet üzerine alınan toplantı kararları ve bu 

kararlar uyarınca yapılan veya yapılacak olan toplantılar bunun istisna

sıdır. Bunedenlerle, Eylül 1976 Olağanüstü Ankara Genel Kurul toplan

-tısında o zamanki Ankara Barosu Başkanı Sayın Nejat Oğuz' :ı. Ankara delege

si olarak Gsnel Kurul Başkanlığına önermiştilc. Bu kere de aynı neden

lerle Sayın'Av. Teornan Evren'in Ankara delec;esi olarak Genel Kurul 

Başkanlığına öneriyor, önceki önerimizde olduğu gibi bu önerimizle de 

Birliğinizin yasal merkezinde mahal Barosunun daveti olmaksızın yapıl

masına karar verilen Genel Kurul toplantılarının toplantı yeri Barosu 

Başkanının ·Genel Kurul Başkanı olarak seçilmesine ilişkin geleneğimizin 

kapsamı dışında kaldıcına işaret etmek istiyoruz. 

Saygılarımızı sunarız.ıı 

Maalesef Geçici Başkanımız, Türkiye Barolar Birliği Başkanı, ken

disine verilen ve Geçici Başlwnlığı görevi dahilinde olan bu önergeyi 

okuma yüküroünü yerine getirmemiştir. Bu bir Baronun önerisidir. Soruın:

luluk Baroya aittir ve fikir özgü.rlüğünden, öneri özgürlüğünden .büyük 

keliırıelerle söz eden Türkiye Barolar Birliği bir öneriyi huzurunuzu 

getirmeme [-,ibi , artık ne şekilde ni telen.dirirseniz ni telendiriniz, bir 

d.avranışa cirrniştir. Bundp.n gerçekten üzünıtı:ü duydum. 

lkin ci üz un tü:o de şu; burada bir tören cereyan etti. 40 :yılını 

doldurmuş olan mes1ektaşlarırııza ar:oağanlar verdik. Sonra ben de bir 

:idül aldnı. Arkadaşlar, ya .bir şeyi tan yaparız, ya hiç yapme.y-ız. 

E:ğer burada 40 yılını doldurmuş :yaşlı me,slektaşlarımızı işportadan çorap 

seçer gibi.hepsini bir masanın başına toplayıp ödül vereceksek, onları 

J.iç Ça;'1;ırmasaydJ..k. Ya ça["':ıracağız, yi.5cel teceğiz, hiç değilse bir beş er 
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dakika , hiç değilse bir lO'ar dakika onlara nyıracağız, ya da ayrı 

bir toplantı yapacağız, ya da hiç yapmayacağ'iz. Bu bakımlardan söz 

aldım. Tabii bunlar büyül<:: şeyler deP;il. Hukukun üstünlüğü, düşünce 

özgürlüğü ve buna benzer büyük hukuk sorunlarıyle ilgili şeyler değil. 

Ben zaten buracfa büyük şeylerden bahsetmeyeceğim. Ben sadece küçük 

şeylerden bahsedec.eğim. Ben bir Baronun Baş1mnıyım, idareciyim ve bu 

sorumluluğun içinde konuştum .• 

Şimdi bağımsızlıktan çok söz ediyoruz. Baroların bağımsızlırı. 

Arkada9lar, bağımsızlık bir iki kanun maddesi meselesi değil. Bağım

sızlık, önce bilincine varılması gereken bir mesele. Yani, önce biz 

kendimizi bağımsızhissetmel±yiz. Size iki örnek sunacağım: Bir askeri 

savcı, savcılığı sırasında savunmaya karşı çok olai_f;anüstü sert tedbir

ler almış. Örneğin, avukatla müvekkilini 20 metre arayla konuşturmuş. 

Bu zat emekli olduktan sonra Baromuza başvurdu. Normal işlemler taı;ıaın

landı. Kayıt kararı verecekken it iraz e ttik. Yapılan tahlükatta gerçek

ten bir savcının, bir hakimin savunmaya karşı almaması iazım gelen çok 

sert tedbirler aldığı tespit edildi. Izrcir Barosu bunun kayıt_işleı:ı.ini 

5-c'ye göre reddetti. Pek tabii ki, İzmir Barosu da, İznir Bnrosunun 

görevli arkadaşları da bunun Danıştaydan döneceğini, 5-c'ye giıfrip 

girBedi~i husususunun tartışma konusu olacaf!;ını biliyordu; ama bu 

kabıhl halüm ·ve savcılara önce bir ders verdik. Onlara şunu hatırlatmak 

istedik; eğer siz savunmaya gerekli değeri vermezseniz, .ileride bir 

savunucu olmak istedi'iniz -zaman büyük güçlüklerle karşıla:şacaksınız. 

İtiraz edildi; p.ma bu kararı da gazeteler yazdı. Duyulması üzerine, 

o savcının meslektaşları Baronuza tebrikler ya?;dırdı. Meselenin bu 

boyutlar alacağını bilmiyorduk. Barolar Birli(ı;ine itiraz edildi ve 

Barolar Birliği Yönetim Kurulu maalesef şunu gözönüne almadı; bu Yöne

tim Kurulu, bu Başkan, Danışta;yın bu konudaki içtihatlarını biliyordu. 

Bilmesine raftmen bu kararı aldıf;ına göre bunda bir iş var, acaba nedir, 

diye sorma l-Gzununu dahi hissetraeksizin kararı bozdu ve iade etti. 

Bu baf;ınsızlık oluyor sonra arl{adaşlar. Biz bu bağırrısızlıp~ı kendi· 

içimizde duymazsal;:, biz l;:endi şuurunuzu,kerıdi bilincirüzi karşımızdakine 
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intikal ettiremezsek, öbür tarafları ancak bürokratil: birtakım işlemler-

den öteye gidemez. 

Bir başkası da aynen buna benzer bir örnek. Nakil cezası almış bir 

hakimi reddediyoruz. Barolar Birliği Yönetim hurulu bunu bozuyor. 

Sonra da aynı Yönetim Kurulu bize burada bağımsızlığın faziletleri haı.lc-

kında büyük raporlar. hazır·lıyor. Ben böyle şeye inanmıyorum arkadaşlar. 

Ya fiilimizle kavliniz bir olur, ya du olmaz. 

Bir başka örnel;: dahrr getireceğim. Çok özür dilerim. Şu balandan 

özür diliyorum; mosele kiŞisel bir mesele değil(~ir; ama öyle yorumlana-

bilir. Türlü;se Barolar Birlif,i, başlc1dığından bugüne kadar işkencenin 

karşısında olnuştur. Şüphesiz avulmtlar bağımsızdır; ama Baro idareci

'leri o· 1mdar bağır:ısız değildirler. Baroların fikirleri ve ortaya koy

dukları görüntü ile çal:ı,şwllarının aynı jörı.de olması lazımdır. Bir 

karakoldn polisler bir adaLn· dövüyorlar ve adam ölüyor. Bunun davası 

açılıyor~ Maalesef Başlmnımız, acaba mahal Earosu bu konuda ne der, 

nedir, bunu sormac1.an dahi o polisin vekÔ.letini alıyor, ertesi gün 

gazetelerde"Earolar Birliği Başkanı işkenceci polisi savundu'' diye 

başlık çıkıyor ve biz orada İzmir'de hesabını veriyoruz. Fiilimizle 

kavlimiz bir olmalıdır arkadacılar, Olr:ıazsa, hiç kimseye kendinizi inan

dıranayaz. Bunlar küçük şeyler tabii; ar11a bence önemli şeyler. 

BAŞKAN- Sayın Cengiz İlhan, süreniz doldu. Yalnız İhsan Bey 

size söz hakkını veriyor. İsterseniz 10 dakikn daha, konuşnın olanağı var. 

CENGİZ !LHAlJ (Devamla)- !zmir' in bir adliye binası sorunu vardı. 

Bir yerden bir yere taşınacaktı. Kimden yardım beklersiniz? .• Tabii ki, 

Barolar Birlif!;inden. Bir· kaç defa söyledim Bnrolar Birlif;ine, Hocamıza, 

valla kimse ilgilenmedi. Bir bina sorunwnuz vu,rdı. Acaba bir yerden 

kredi bulabilir rıiyiz diye çırpındnı. Hocamız8. birkaç defa söyledim, 

acaba sizin o sorununuz ne oldu diyt" dc:.lıi sorulmadı. En _önemlisi ar-

ks.daşlar, bunlaio bü~·Ül;: şeyler değil, bunlcJ.r çok küçük şeyler, sigorta 

i.şi için bize soruyor neslektnşlarırıız, ne oluyor diyor, biz Barolar 

Birliğine yazı yazıyoruz. Meslelctaşlc.ı:·ırıızın şu şu sorularına muhatap 

oluyoruz, e evap bile verilrüyor. Bu olr:ıo.z. I{iç oltıaz ve her şe-;;r para 
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meselesi değil. Kabul edin ki, hizmeti Barolar ;yürütüyor. Benim sıra-

sırıda elimde 5-10 bin lira olmuyor ve o gün bilmem ne kadar para haczet-

rnek lüzuı:mnda, zorunda kalıyorum, Barolar Birlip~inden bana telgraf 

·e;eliyor; "Fana gönder." Bir hizmet yapaca1~ mıyız, meslektaŞlarınızı biraz 

daha rahata, küçük rahatlara kavuşturabilecek miyiz, örneğin onların 

önüne bir foto:,opi koyabilecek miyiz, örneğin onLı.ra bir nasa, bir 

yazı mal:inesi daha ilave edebilecel.ç: miyiz, biz buna çırpınıyoruz, biz 

bunun telaşı içerisindeyiz, Barolar Birli.~;i bizden para istiyor? •• 

Arkadaşlar, hiznet yapılır, onun için hizmet için para istenir. Eğer 

bir araştırma, bir şey söz konusu ise, komisyonlar parasız, çalışmaz 

drlmdaşlar •.• Barolar Birlir!;i çalışna konularım. rahatça hepimize tevdi 

c'debilir ve biz meal memnuniye bunu yerine ge tirebiliriz. Bunun yakın 

::Jrneğini geçen seneki İstanbul Olağanüstü Genel Kurulunda gördük. Kabul 

edin ki, Ocı:ılç' ta Anayasayo. aykırı kanunlar neselesi huzurunuzdrı kabul 

edildi, Haziran' a kadar İzmir Barosu da, is·~anbul Barosu da, Ankarn 

Barosu ca mükemr,1el raporlarla hazır toplantıya geldiler. Eğer bu araş-

tırEaların konuları var:3a, daha önce söyledi[~irıiz gibi neden Barolardan, 

Baroların büyük potansiyelinden. yo.rarlanmıyorlar da, do.r bir ölçü içe-

risinde sınırlandırıyorlar?,. Bunu da bir tarafa bırakalım. 

Raporda TRT konusu çok güzel işlenmiş. Hiç bir itirazım yok. Ama 

Şll geçtiğimiz sene içerisinde öner'lli bir olay cereyan etti. Anayasa 

fiiahkemesi bildiğiniz .gibi o.idat maddesiniipto.l etti. ~;üphesiz sonucu 

itibariyle olumsuz bir tı..ı.tumdur; aı:oa burada Baroların hukuki mahiyeti 

tartışılıyor. Bu karara göre ortaya ilünci bir sorun çıkıyor. Bir, 

Barolar srrvunma biznetlerini örgi.5tlel'lel~le yül:ümlü devlet kuruluşları-

clır. Ikiı Barolor, neslektaşların ihtiyaçlarını karşılayan meslek der~ 

nekleridir·. Aslındr•. Anayasa Mahkercıesinin kararı gerekçesi itibari;)" le 

Baröların, hukuki mahiyetini. bizim ist;ecli[irüzin, bizim d.iişünebildiği-

mizin çok dab.e. üstünde ortaya koymuş bulu.nuyor. Türki;yB Barolar, Birliği 

yıllık çalışma ro.porunda madem.ki hukuk sorunlarına yer açıyor, Baro-

ları ilgilendiren çok önemli hulcu.ki tıcrunu bu kadar görmer1ezlikten 

: elEtesine doğrus :T'J uışnanak elde değil. 
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Burada Sayın meslektaşlarınızın çoğu İzmir Olalfanüstü. Geriel 

Kurulu toplantısından söz ettiler. Biz bundan tabii önur duyduk. 

Yalnız bir nol:tayı eklemek istiyorurı. İzmir Olacanüstü Genel Kurul 

. toplantısında sadece Avukatlık Kanunu tartışılmamıştı,r. O toplantının 

. iki günderai vardır. Birisi, Avukatlıl;: Kanunu değişiklilüeri. Di~eri de, 

yargı ve yargı hizmetleri sorunudur. Ülkemizde yargı nasıl olmalıdır? •• 

Bu hizmetler nasıl en rasyonel bir biçimde p,erçekleştirilir? •• Bu önem

li bir sorundur. Bu sorun o kadar önemli __ d'ir ld, burıun cez:;ısını biz çe

kiyoruz; ama bizden daha fazla çeken halk var.Şu insanların yaşamına 

bir katkıda bulunmak istiyorsak biraz da bu soı:"unlara eğilelim. 

Barolar Birlif::inde, orada İzmir Barosunun hazırladığı Roı:por kabul 

edildL Aslında bu rapor bir tartışma3ra zemin olmak üzere hazırlanmış-

tı. Kabul edildi, ne oldu? •• Orada duruyor sonuç. 

Bir başka sorun da, öner(;emizle huzurunuza i!;etirdik; avukatla~ın 

içinde bulundukları güç durundur. 

Arkadaşlar, her şeyi konuşalım, her şeyi tartışalım. Şüppesiz Ba-·. 

rol ar Bi:i:liği Genel Kurulu çok ilerici, Çok devrinci; ar;ıa lütfen ile-

ricilik, devrimcilik yarışına e:;irmeyelim. 

Bir de bizden hizmet bekleyen, günlük·yaşamlarında biraz aydınlık 

bekleyen onbinlerce henç var. Şöyle bir hesap ya, tım ben İzmir Barosuna, 

kaba bin anket. llaro11ıar Birli(;i bugüne kadar o anketi dahi yapmak lüzu

munu hissetmedi. Mevcudu bini aşan İzmir Barosurıda acaba faal serbest 

çılışan avukat kaç kişidir? •• Çıkardığım 1;:adarıyle 250'si emekliye ayrı-

lıyor , 250' e yalnnı da ücretli avukat~ geriye lmlıyor 5.00 kişi. Yine bir 

karşılaştırma yo.ptııa. Koskoca İzmir ilinde 500 serbest avukat ve bunla-

rın yarısından fazlası gizli işsizlik halinde. 0:::-tada bu önemli bir soı-

run arkadaşlarım. Çük önemli bir sorun. Eğ'er biz bu soruna çare bulamaz-

-sak belki bazı meselelerimiz ortaya getirıni:;ı oluruz; ama asıl görevle-

ri;üzden bir tanesini de yapmamış oluruz. Bizi suçlarlar sonra. Bu nıes-

le fe sahip çıkmak, bu mesle[1;in geleceğini ht::zırlamak, sağlam temellere 

oturtmak, dolaylı olarak bu nemlekete hizmet etmektir. Eğer savunmayı 
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sa~ın, solun etkisine bırakırsak, artık karpantiye dBneminde de~iliz, 

aAvuka tl ık bir asilzade P1esle[i;i deP;il, avukatlık halk çocuklarının me s-

lef;idir. Butsün Türkiye' de avukatlıP;ı halk çocukları yapıyor ve bunlar 

karınlarını doyunmak için yapıyorlar. Bir asılzade eylencesi olarak 

yapmıyorlar. Meseleyi 19 ncu asır perspeldifleri içerisinden bakarsak, 

belki bundan gurur duyarız, onur duyarız; ama maalesef hiç bir şey 

halletmek istemeyiz·. Yeni ufuklar nçnak, yeni temeller koymak zorunda

yız. Bunu nasıl yapacat,ız? •• İnceleye~e[';iz, araştıracağız ve bu sorun 

da diğer sorunlardan daha küçük birsorun deP:;il. 

Sözlerimi bitiriyorura arkadaqlar. Bir tek önemli huhuk sorunundan 

da bahsetmek istiyorum. o da, adeti yerine getirmek üzere bir önemli 

hu:ıtuk sorunu, sanıyorurü ki, geçtiğiniz yıl içerisinde önemli bir olay 

oldu. Magodişu baskını ve Shleer olayı. Burada deviliek hukuk yolu 
-

dışında, hukuku gerçekleştirme gibi bir girişimde bulundu. Sorun şu; 

buna hakkı var mıydı? •• Kişi hukulmn hem temeli, hem amacı oldu~una 

göre, devlet kamu düzenini sağlamak üzere kişi hayatını tehlikeye 

atabilir mi? •• Zannediyoru.rn ki, önümüzdeki zaDnnlarda bir sorun olarak 

da bu tartışılacaktır ve bu sorun hem gününüz Türkiye'si, hem de ülke..:. 

lerarası bir sormı olarak' devarı edecek. 

Arkadaşlar; 

Ne konuşsak az. Tabii diliyorun ki, yine bunlar tutanaklara 

geçecek, yine kongre bitecek, herkes, evli evine, höylü l~öyüne, hayat 

devam edecek. Benim maruzatın bu. 

Saygılarımı lütfen kabul edin. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz Sa;yın İlhan. 

Söz sırası Sayın Ayten Dik'te, buyurun efendim. 

AYTEJ'T DİK (!stanbul)- Saygılarımı suna:;cın efendim. 

Kuzurn bu Barolar Birlil';i ne iş yapar? •• Bunu ben sormadım. İstan

bul Barosu Genel Kurul toplantısi yapılırken, Baroyu releştiren rıeslek

taşlarıı:;ıızdan Sayın Av. Mehmet Ali Se bük hafif ironiğiyle karışıle olan 

bu suali bize tevcih etti, yani Genel Kurula. Biz bunu Sakarya toplan

tısında electiri konusu yapmıştık. Baronun R.(':ırlı[~ını koyaEıadığını, her-

'·'ı 
! 



-· 140 -

kesin kulaklarım ve gözlerini bize kapadığını bildirmiştik, açıklamış-

tık. Sayın Birlik Başkanımız verdifi;i cevapta,"sokaktaki adannn da, 

Barolar Birlif,ini artılr bi ldi~ini 11 söyledi. Tmıam, kabul, bilebilir; 

f:ma bilmek, çok iyi bilmel<:: hiç bir zanan görevini yapmakla , ağırlıfi;ını 

koyrnalüa eşdeğer li değilctir. Biz neler neler biliriz işin orasını 

D.çarsanız. 

Sayın Baro Başl~Emımız bunu cevaplandırmak gereğini duyduo Zaten 

lı iz de bu. e zilelik içinde nı:: kadar kendimizde bunu e leşti rsek, eziklif;i-

11i hissedi;yoruz, cevap vern.ek ge_reğini b:issediyoruz ~- SEı.ydı , te.bii 

en ele gelen kınama • Rahatlıkla b1mu söyledik. Ondan sonra alınmış 

tJir yığın kararlar. :Fakat uygu1ana diye bir lffey yolr. Kararlar sayıdı, 

Devlet Güvenlik l\lo.hkeıaelerini, . uygulamilayan Danıştay lmrarlarını, 

savcı, polis, teb]_igat işlerj_ni, akla gelen ne varsa hepsini saydı; 

fakat uygulama olarale sadece kınama günü. Ama tabii Baro Birli?;inin 

yaptıf;ı işler ;:ı.rasJ.ndn Baro Başl;:anımız temas etmedi; ama zannederiı:n 

'Jizim toplantı ayın 17' sinde idi, .hemen ondan birkaç gün evvel gazete

lerde Barolar Birlif;inin bir uemeci ynyınlandı Sayın Faruk Erem Başkan 

oL:ırak. ll Aralı.k yere:ı_ seçiDı.ler_ nedeniyle Adalet Partisinin adayı 

vefat etmişti. Bunun. yerine yeni bir aday gelip gelemeyeceği konusunda 

bir demeç verdi Sayın Birlik Baçkanınız. Bu demeci de, kanunda bir boş

J.uk olduf;u ve yerine br.;.ş}:asının komıbilecep;i şel:linde açıkladılar. Bun-

dcı. ldşisel fikirlerimiydi, yol:sa Birlif;in fikri miydi, bilmiyorum, 

yanı tlarlarsa tabii aydınlanırız. Ancak, gazetedel;:i Barolar Birliği-

'3aşkEmı .olarak bi.r açıklamaydı. Biz bunu da BirliF;:iiı faaliyeti olarak 

tanımlayabiliriz. 

Uygulanmayan Danıştay lmrarları için Cumhuriyet Savcılığına 

ba;:;;vurulması İzmir Langresinde karar altına alıncnştı. Bu Cumhuriyet 

:'iavcılı[\;ına başvurr;ıa bir yerde eylem ni teliP;i de taşıyor. Bunun haklan-

la ne işlem yapıldı(';ı hakkında raporda biz hiç bir bilgi sahibi ola-

na dık. 

An cal:, tabii bu yeni 1hüJd.imet döneıııinde bunlar ele alınacak. Adli 

zcc:.bı ta için Ll-dal et I' akanlığın B. yazı yaznışlar, sonuçtan haberimiz yok. 
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]evlet Güvenlik Iiliab,kemelerinde mahkinu edilenler için yeni bir yasa 

tasarısı hazırlanrnş, Adalet Bakanlığına sunulmuş. Bunun sonucu ne 

olmuş? •• Yani, Adalet BaLanlığından şekva mı beldiyoruz? •• Hiç bir 

bilgimiz yok. 

141, 142, 163 ncü maddeler aynı şekilde ve 141, lL~2 için Adalet 

Baknnlığının cevabı açıklanıyor. Anayasa Mahkerıesi Anayasaya a3rkırı 

görmemiş tir diye. Bundan sonra ne ya-Jtık? .• Biz bunu kabullendH: mi? •• 

ICamuoyunp_ oluşturmik yönünden ne gibi çabalarımız oldu? .• Bunlar hak-

kında da raropda bir şeye rastlarıadım. 

Polisin gözsl tına aldığı kişilerle yaptığı işkenceler, avulwtların 

bunlaril:.a görüşme olanağını sağlayEcbilmeleri için savunmanın poliste 

başlaması gerektiği hakkında ne gibi işleınler yapıldı? .• Bunlar da 

alınan kararlar arasındaydı. Bunlar haklanda da bizim bilgimiz yok. 

Ayrıca, demokratik esaslara uygun olarak bir sıkıyönetim karıununun 

hazırlanması görev olarak 1cerıdilerine verilmü;;ti. Bu sı~ıyönetim Kanunu 

tasarısınının hazırlandığına raporda biz rastlamadık. 

Bununla beraber Avulı:atlılc Kanunu da söz konusuydu. Ancak bir 

istihharata göre Avukatlık Kanunu hazırlanmış deniyor. Sadece bize 

verilmiş bir söz vardı. Sakarya toplantısında bu !zmir toplantısında 

söz konusu olmuştu. Sakarya toplantısında bu elinizde olacak deniyordu. 

Bize çok kısa "bir dönem verdiniz, üst üste toplantılar oluyor; ama önü-

müzdeki toplantıda bu elinizde olacak, elbet haklu,ınız, şeklinde 

bize cevap verildi; aoa Sakarya'da da biz bunu elde edemedik. 

Ayrıca, yabancı ülkelere yapılacak tebligatların, bunlar hakkında 

bir çalışma yapılması laz ındı. Altı aylıl~ süreler tanırıması, bir yıp;ın 

masraf. Ayrıca, hukuk usulünde tebligatlar haklanda konsolosluk yoluyla 

tebligat yapılabilecef':;i kayıtlı olmasına rağı::ıen kişisel gayretlerle 

yaptırabilmemıi:ze rağnen kanuni olarak bizi engelledikleri , bu· bal:ım-

dan tebligat hususunun bir hal çaresine bağlanması kendilerine teblig 

edilen işler arasındaydı. Bu hususta da raporda biz bir şeye rastlama-

dık. 

Bunlaraı. yine devam edersek, Baroların vesayetten kurtarılması için 
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he gibi çabalar harcandı?.~ 

. Barolar Birliğinin bağımsızlığını ve güvencesini daha sa~lam 

temellere kavuşturulması için hiç bir çalışma yapıldığına rastlamadık. 

Bugün şunu açıklayabiliriz ki, Sakarya toplantısına Sayın Ecevit' 

in bir telgrafı gelmişti. O telgrafta bize verilmiş bir söz var Ecevit· 

tar~fından. Diyor ki,_ ''Gerekli ço~unluk s~ğlandıf;ında Parlamentoda, 1 

düşünce ve örgütlenme özgürlükleri önündekidemokrasiye aykırı sınırlar 

kaldırılmak, savcılar ve Barolar Birliğinin bağımsızlığını ve güvence-

-lerini daha sağlam telellere .kavuşturmak için gereken girişimlerde 

bulunulacaktır. Verdiğ;im sözler tu-tulacaktır." Cumhuriyet Halk ]?artisi 

·Başkanı olarak. Gerçi Halk Partisi olarakParlamentoda bir çoğunluk 

sağlanmadı; ama yine de bir iktidar oluşturuldu. Bilmiyorum böyle bir 

girişimde yarar var mı, takdirlerinize · sunuyorum. Ama bütün bunlar 

Adalet Bakanl1.ğı aracılığıyle ;yapılan çalışma denemeleri. diyelim artık 

·bunlara veya karşı taraf bize ne verirse onu kabullenmek, hizi ner5lye 

götürür? •• Bunu zanriederm:rn çok·çok önce Filone Nazmiştır. Size çok 

ufak bir pasaj okuyacağım: 

ıiDevlet arasırida anlaşma yap:illıdıktan sonra her halde hatır:ı..arsınız. 

Don Abastiyobize de:rnişti ki; artık köylüler için bir saadet devri 

başlıyor. Çünk{i, Papa !sa ,·dan sizin için birçok kolaylıklar elde etti. 

·!şte o zamanlar ben rüya:mda Papa ile 
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ç arın.ıhtaki İsa 'yı konuşurlarken gördüm. Çarmıhtaki dedi ki bu an-· 

laşın.ayı kutlaın.ak için Fuçina gölünden kazanılan topra~ı onu işleyen 

köylülere vermek iyi olur. Para cevap verdi; Yarap, prens Torlonya 

buna r.ftzı olın.ayacaktıq Prens Torlonya 'nın Papalık kasasına bir hay

li yardıaıda bulunduğunu unutma. Çarmıhtaki dedi ki bu anlaşmayı 

kutlaın.ak için köylüleri vergilerden kurtarmak iyi olurdu. Papa cevap 

verdip Yarap, hükümet buna razı olın.ayaC'aktır. Hükümetin köylülerden 

aldığı vergilerden 2 milyon lireti papalık kasasına verdiği.ni unul;;

ına. Çarmıhtaki dedi ki bu anlaşmayı .kutlaınak için herşeyden evvel 

:faki:t;' kö;yılülerle ırgatlara iyi bir mahsul ha.zırlayacağıın. Papa ce

vap verdi; Yarap, fakir köylülerle ırgatleırın malısulU iyi olursa 

ekin fiyatları düşeoektir. Bizim bUtUn piskoposlarımızla kardinal

leriın.izin bü~ük arazi sahibi olduklarını unutma. 

BAŞKAN- Sayın Ayten Dik, lütfen rapor üzerinde. 

AYTEN DİK "(Devamla)- Evet, raporla ilgili. 

BAÇKAN- Divan ilgili görmüyor hacnıınefendi. 

AYTEN DİK (Devamla)-- Rapordaki çalışınaları eleştiriyoruın.Yap-· 

tıkları çalişma bu yönde. 

BA~KAN- Süreniz de dolmak üzeredir. 

AYTEN DİK (Devamla)- Ve sonuçta yapabildikleri; halk tatlı 

tatlı kaşınsın, günah işlemesin diye halkın üzerine bit atmışlar. 

Bize yapılan da zanned.erim tatlı tatlı kaşındırmaktan başka bir şey 

değil. 

Mahkeme kararları gerekçesiz yazılıyormuş Yargıtay kararları 

aynı şekilde gerekçe gösterilmiyar Danıştay kararları uygulanmıyor, 

fikir özgürlüklerini insanlar çok hapislerde yatarak öddyorlar. Öğ

renme özgürlüğü ve bunun sonucu olan düşünme özgürlüğü elden alın

makla insanı insan yapan, hayvandan _ayıran ~n önemli kıstas engel

lenmiş elimizden alınmış oluyor. Biftün bunların dedeni şu şekilde 

öz~tlenebilir: Hakim güçlerin yararları ile ulusal yararların özdeş

leşınesinin bir sonucu oluyor bütün bunlar, 

Efendim, raporu eleçtirirken önemli olan bir husus daha var. 

Sakarya.toplantısında 1977 senesinin af özgürlügü ~in uluslararası 

af örgütü tarafından af yılı ilan edildiğini belirtmiştim ve buna 

katkıda bulunmamız, katılmamız gBrektiğini de açığa vurınuştuın, söy-
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ödülünü aldı, ondan sonra şimdi bizim. raporda bu örgütle ilişki kur

m.amızın iyi olacağı, bunu €:enel Kurula arz etmeyi düşünüyorlar.Biraz 

fazla gecikme olm.".;ıyor mu bu? Her şey geçtikten sonra, hiç bir katkıda 

bulunmadıktan sonra barış ödülü alan bir teşekkülle biz de artık i-

lişki sağlayalım diyoruz, 

· Saygılar sunarım. (Alkışlar) 

BAÇKAN- Teşekkür edgrim.. 

Sayın Oğuz Arın. 

OGUZ ARIN (Kocaeli)- Sayın Başkan Y örıetim Kurulu Başkanı ve 

üyeleri ve kıymetli arkadaşlarım; benden evvelki arkadaşlar, faali

yet raporunu eleştirirken, hemen hemen söyleyeceklerimin çoğunu söy-

lediler. Bana bir şey kalmadı gibi; ama bir iki noktaya da temas e

deyim, sabrınızı taşırmıyayım. 

"Tez tez tez" ilk defa Barolar Birligine geldiğim zaman dön- .· 

düm, Kocaeli'ne, arkadaşları topladım aman ·dedim, ne kadar güzel, 

yakında herşey düzelecek. İkinciye geldim; "tez, tez, tez" döndüm. 

gittim, ne haber Oğult dedile.r. Bu sefer dedim. Geldim yine "tez, tez 

tez" iyiki Sakarya'da bir kınama kararı aldık. Faşizm tırmandı, dökü

len kanlar arttı, hukukun üstlmlüğü gittikçe daha çok baltarandı yi

ne geldik buraya; "tez tez. tez" 

Bir profesör evinde tabanca kurşunu ile vurulrnak · istı:ındi.Alman

ya 'daki gibi, Rayştah yangını gibi. bir okul yakıldı 78 senelik. 6000 

öğrenci dışarıda kaldı.. halen açıkta. 5000'i Anadolu'dan gitmiş eko

nomik güçlükler içinde. Ses yok, yine geldik "tez". Belki de yihe 

hala siyaset, ne yapıyoruz yapalım mı ;yapmayalım mı di:ic:şünceleri. var 

mı diye şüphedeyiz. hallettiı:Simiz halde bu meseleyi. Demin arkadaşım 

hatırlattı; Nömark Almanya'da ik9n, babası gelmiş, faşizm tırmanıyor, 

oğlum siz bir şey yapmayacak mısınız, ·bir şey düşünmüyor musunuz?. 

Biz siyaset yapmayız baba demiş. İkinci defa gelmiş, (Hatırladıgım 

kadarı ile böyle, ama degişik de olabilir, özet bu.) baba demiş biz 

ilim yapı;;toruz siyaset yapm:ayız. Babası demi.ş ki, bir gün siyaset 

yapanlar sizi yakala:ır:acak sizi, siyaset ugruna gideceksin iz. Ve ne·

tice başlarına da gelmiş. Bunu ben dinlemedim, Bizzat kendisinden 

dinleyen bir arkadaşım anlattı. 
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Arkadaşlar, çok şükür ki, ümit ışıkları belirdi. :Su, şu 

kisacık tenkitlerimi de bundan sonra gelecek Yönetim Kuruluna bir 

-:uyarı olarak söylüyorum. Diğer hususlarda arkadaşlar hepsini, 

yapılanları. yapılmayan-ları anlatt_:ı.lar açıkladJ_lar, sabrınızı 

taşırm.ayayım.; hatta ve hatta. bana söz bırakınadılar, . biraz da be= 

nim. söyleyeceğim sözleri söyledikçe :liJöyle ;i;çimden "Ah bı.mu bi:m 

.· söyleyecekt-im." demiş idim. 

Beni dıiınlediğiniz için tı:ışekkür ederim. (Alk:ışlar) 

BA~KAN-·Teşekkür ederiz·oguz bey. 

Sayın Ali Turgan. 

ALİ TURGAN (İstanbul)- Sayın Başkan, sayın üyeler; ben de 

·söylenenleri tekrar etmemek ve daha kisa sürede huzurdakalmak 

için bir iki nokta_üstünde durmakla yetineceğim.. 

Rapor.da,_ ·bilim ve sanat özgürlüğünden söz edilen bölümde, 

çok önemli bir konuya,_ sansür konusuna değinilmemi ştir. Sans-ürün 

kaldii'ılması için hiç bir öneri getirilmemiŞtir •. Öysa sansür,çağ 

dışı bir kurumdur ve .Anayasamıza ter-s düşen bir kurumdur. Sansürü 

getiren Polis Vazife ve -Salahiyetleri Kanununun 6 ncı maddesi 

açıkça Anayasanın 5 nci, ll nci 1 1.4 nrü, 20 nci ve 21 nci madde

lerine aykırıdır. Dolayısiyle buna Ui'PUla:rak hazırlanmış olan,bu 

_Yasaya uyularak hazırlanmış olari. sansür· tüzüğü de Anayasaya ay-· 

kırıdır ve çağ dışı hükümlerle doludur. Polise yetki verilmiştir 

bilim ve sanat değeri var ınıdır yo]:r mudur polis kararlaştırm.

caktır. Yasada 6 ncı maddede bu açıkça bellidir. Pek tabii yasa 
ı 

böyle olunca_, ·polis de. memurlardan · Emniyet Genel Müdürlüğünden 

ve bazı ilgili-sayılari bakanlıklardaki memurlardan kurulu bir 

denetleme kurulu teşkil etmektedir. Yüksek Denetleme Kurulunda 
. . 

da o bakanlıkların mensuplarından memurlar dahi yoktur ve sineı;rıa 

sanatı bu kıyıcıların'eline_teslim edilmiştir. Barolar Birliği 

raporunda maalesef bu konuya hiç değinilmelniştir. · 

Sinemanın yaygın, çok etkileyi.ci bir sanat dalı_ oldugu 

ileri sürülerek, kötü niyetle ·kullanıldıgı takdirde bunun zarar-

larının telafi edilemeyeceği· görüşü bugün tamamiyle. geçersizdir. 

Birçok ülke b'ugun zaten bu sı.Örunu halletmiştir. Yetkili, özel şe-
- - -\ 

kilde kurul~ş~bili,!ll ve sanat kurulları birtakım kurallarla,var-

i 
j 

:· 
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sa sakıncaları zaten önleyebilir; rüsum tedbirleri getirir çok 

nitelikli filimlerden az rüsum alınır, deelet çok nitelikli film

lere hatta ödül verir. Pornografi şiddet filmlerine karşı ise 

çok yüksek rüsumlar getirilir;. 18 yaşından küçüklerin seyretmesi 

engellenir.- Bu yeter. Ondan sonra, basına ne uygulanıyorsa~bura

ya da, filmlere de aynı şey uygulanabilir. 

Polis Vazife ve Salahiyetleri Kanununun bu itibarla kal

dırılması gerekir kanaatindeyim. Bunun için bir önergemiz de var

dır, bir karar suretini sayın Başkanlıga takdim edecegim. Sırası 

geldiği zaman karara bağlanmasını rica edeceğim. 

TRT konusunda epe,ı etraflı bir hazırlık yapıldığı anlaşı

lıyor. Burada bir iki noktaya sadece değinmekle yetinmek istiyo-

rum. Bu, çeşitlilik ve tercih hususu. Çeşitliliğin tarafsızıısı 

saglayacağı raporda belirtiliyor. Esas itibariyle doğru olmakla 

beraber 1 bizim TRT 1 miz çok kısa bir geçmişi olmasına karşın,epey 

başarılı hizmetler verebilmiş, ürünler ortaya koymuş bir TRT 1 dir. 

Bizim TRT 1 nin bu başarılı geçmişi 12 Mart 1 a kadar sürmüştür. 12 

Mart 1 tan sonra bir bunalıma girmiştii•. Şimdi_ tercih ve çeşitli

lik alanlarını iyi belirle;yen bir sistem olursa her ikisine de 

iyi bir .dozla ayarlamak mümkün olursa siyasal eşitliği gözetmek 

için yerine göre çeşitlilik ögesine yer vermekle beraber TRT 1 

nin yayın ilkeleri gözetilerek tercih öge sini de kullanmak TRT 1 

nin bagımsızlıbının gereği olacaktır. kanaatındayım. 

net,erli arkadaşlar, sansür ile ilgili önerimizi sayın Baş

kanlığa vererek huzurunuzdan ayrılıyorum. Teşekl{ür ederim. (Alkış

lar) 

BA~·KAN- Teşekkür ederim. 

Sayın Ümit Doğanay. 

Ül!i1İT ])OGANAY (İstanbul)- Sayın başkanlarım, sayın arkadaş-. 

larım; ben bu Barolar Birliği faaliyet raporunu okudum; tabii 

daha çok genel kurallar dışında şu konuda da raporda bazı nokta

ları eksik gördüm, daha üzerinde durulması ve açık seçik kamuoyu-

na bu faaliyet raporunun duyu:culmasını, bizlere de bu konuda 

aldığı olumlu girişimlorle karşımıza gelmesini isterdim. Bu yine 

kendi içinde bulundugum kurumla ilgili olan öğretim özgürlüğLi. 
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sorunu ile üniversite ler yükseköğretim kurumlarının durumu. 

Gerçi öğretim ozgürlübü hakkında raporda bazı irişimler 

var; fakat bunların somut girişimler olarak öğretim öBgürlüğünü 

kısıtlayıcı olaylar karşısında kesin tavırlar takınarak gerçek

le ştirilmesi gerekirdi. Türkiyemizde son 3 yıldan beri öğretim 

özgürlüğü bilinçli bir şekilde kısıtlanmaktadır. Bu, komando de

nilen, hepimizin bildiği sağ egilimli bir grubun rra~satlı ve 

planlı bir şekilde öğretim özgürlügünü kısıtlaması biçiminde 

oluşmuştur. Bunu ik~ biçimde oluşturdu bildiğiniz gibi; bazı ö6-

retim kurumlarını hiç öğretim yapamaz duruma getirdi; bazı ö6 re

tim kurumlarını da, kendi denetimleri ve gözetimleri altında öğ

retim yapar duruma getirdi. Birincisi, tabii öğretim kurumları

nın kaparıması, orada eğitimin yapılmaması gibi çok ciddi ,bir so

run getirirken, di;seri ülke iç in,, ülkenin geleceği için daha 

ağır, belki düzeltilmesi senele re müncer o lacak bir durum yarat

tı. O kurumlarda öğretim, tam anlamiyle özgürlük sınırlanmak su

retiyle belli yönde bir eğitim ve öğretim şeklinde gelişti.Bu 

belki tıp fakültelerinde konu itibariyle mümkün olmadı ama sos~ 

yal bilimler eğitimi yaparı özellikle biz avukatların kaynagını 

teşkil eden hukuk fakültelerinde açık ve seçik bir şekilde ger

çekleştirildi. Öyle sariıyorum ki bu abır durum. bizim kayna~ı

mız olan gençlerin tek yönlü eğitilmeleri. onların hukukun üs

tünlü 6 ü ilkesini benimsemiş bir .;,;ekilde yeti;rtirilememeleri gi

bi, belki de temel bilgileri bakımından kısır bir eğiiş:ii:.m şek

linde onları eğitmiş olarak karşımıza çıkaracaktır. Bu tehlike,

özgürlüğün kısıtlanmasının somut bir sonucudur, özellikle hukuk 

fakülteleri bakımından. 

Bu kısıtlama yanında eğitim özgürlü0 ünün kuvvet kullana

rak da bir baskı al tın da tutulması gerçeklef;tirildi~ yavaş ya

vaş; evvela öğrenciler arası, sonra öğretim üyeleri üzerinde 

bir baskı şeklinde ve en sonunda da nihayet yaralama ve öldür

me gibi olaylara kadar geldi. Bunlar bildiğimiz konular. Ancak, 

önemli olan diger bir konu bu eylem aşamasında Tievletin onuru 

ile yakışmayacak bir b:içimde devlet güçlerinin de b"L1 uygı.;ılamaya 

Anayasa ve hukuk dışı uygulamaya katılmış olmalarıdır. Özellik-
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le Devlet polisinin zaman zaman bu olayların yanında,. bu olayla

rın uygulayıcıları ile birlikte özgürlüt,ü ve eğitimi baskı al

t:lnda tutmak veya tek yönlü yürütmek konusunda çaba göstermiş 

olmasıdır. Ve birçok olaylar delilleriyle ortadadır ve birçok 

resmi ağızlardan da bu Devlet polisinin bu biçimde kullanılınası 

ortaya çıkmıştır. Daha bir adım ileri; fai.t-lerin ;ıraln:ı.lanaınarrıası, 

öldürülen 500'e yakı.n sağcı solcu hiç önemli değil 500 Türk 

gencinin şu 3-4 senelik dönemde öldürülmüşolmasında yine ·-Devle

tin başka güçlerinin de yasa dışı kullanılmak suretiyle gerçek

leştirdikl:eri de yine anlatılmakta ve hiç olmazsa belli güveni

l~r kaynaklardan ifade idilmektedir. · 

Şimdi, böyle bir durum karşısında Devletin 9 De .üet güç

lerinin yasa dışı böyle suç işler bir Şekilde kullanılması kar

ş ı s ında s sanırım Barolar Birliği Yönetim Kurulu sadece bu rapor

da belirttiği gibi lirkaç fiil değil, ayağa kalkması ve çok ağır 

. tehlikeye karşı ulusu ve yetkilileri uyarması gerekirdi. Ancak 

yine de vakit geçmiş sayılamaz, Şimdi önemli bir döneme giril-

mektedir; 500 gencin ve Türk ulusunun milyonlarca ·lirasını he

üer eden bu fiilierin ve üstelik ö15retim özgürlü.~ünü, düşünce 

özgürlüğünü kısıtlamak su:eetiyle insanların kafalarını Anayasa 

dışı bir şekilde eğiten insanlardan hesap sorulması. lazımdır. 

( "Bravo" sesleri alkışlar) Bunu siyasi ağızlar; "Af edeceğiz 

veya şöyle y·apılırsa ert.eleyeceğiz hoş göreceğiz" deseler dahi 

bv duruma karşı Barolar Birliği takipçi olmalıdır. 500 kişinin 

hesabı sorulmalıoır. Bunu hiç bir zaman bizler unutmamalıyız ve 

bunun vebalini bütün tüm arkadaşlarımız üzerimizde taşımaınalı...,. 

yı z. Ve Barolar Birliğinin gelecek dönemde yapacagı en önemli 

sorundur; siyasi organlar bunu aL etse bile. biz affetmemeliyiz . " 

ve bunun hesabını sormalıdır Barolar Yönetim Kurulu. 

Diğer bir konu: Yine raporda belki dalaylıdır deniyor ama, 

bence değil; Üniversiteler Yasası sorunu var. Yine hepinizin 

içinden geldiği kurumlar var, ka;ynaıımızı te.şkil eden genç in-,

sanların yetişti.;i kurumlar üniversiteler. Bunlar yasal durum-

dan perişan bii\J durı.ırndadır. İstanbul Hukuk Fakülte si, '.ç.wlı şma 

düzeni bakımırıdan hala ,sizlerin, ;yani benden önceki nesillerin 
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okudukları düzen içindeeğitim görmektedirler. 1948 talima.tnamesiy- { 

le ders yapılıyor, sene 1978, dünya değişmiş,· eğitim öğretim de

ğişmiş hala ~bir çaiişmama düzeni içerisinde. Iliger fakülteier, 

ö g:r13ti'm kurumları çalı şma ma düzeni iç erisinde; tıp" fakülteleri 

~alka değil, öğrencisinE) değil_ kendilerine hizmet eden müesses\3-

lerdir •. İçinden gelen bi~ insanım, fakat s13Wlayarnam gizleyemem, 

ve yü~üm kızararak sizlere ~öylüyormıİ; bu perişan durum içinde. 

Sadece üniversiteier değil, yüksekögretim kurumlarından 

birçoğunun durumu hala muallakta ve ne oldukları belli değiL Üni

versiteler var Türkiye'mizde, akademiler var başka kanuna tabi ve 

belli bakanlıklara ba~lı ;yüksek okullar var. Bunların hepsi üni

versite tipindeki yüksek kuruluşlar. Bir de, evvelce özel. okul' 

olup da· sonradan_ yüksek okullara bağ.lanmış bağlı yüksek okullar 

var; statüleriı yasaları bulunmayan yüksek okUllar. Bü-tün bu okul""

~arın :ılurumlarının perişanlığı, yasal perişanlığı, birçok, ülkemi

zin, belki eğitimsorunu ama; geleceğin sorunları; atıayasal bir 

düzenin kurulması bakımından özgürlükten yana, demokratik, düşü

nen insanların yetişmesi bakımından bir tehlike yaratmaktadır. 

Barolar Birliği, bir üniversite ler yasasının çıkarılınası ve bu 

universiteler .yasasında önde gelen insanların da ~üşünce ve gö

rüşlerinih bulunması gereken konular;ı daha dışarıdan etkili bir 

kUrum olarak Şçıklayabilmelidir1 söylemelidir; üniversitelerin ne 

olması; ne beklendiği konusı;nda. Her konuda söyleniyor da üniver

site için niçin söylenmiyor? Dokunulmaz kurum mu bu da? Bunda da 

söylenmelidir söylenecek çok şey vardır, buhu da açıklamalıdır. 

Iliğer bir konu; yine rahatsız etmiyor gibi görünüyor ama 

üniversite içerisinde~ ayri statülerde üniversiteler var. Yaban-· 

_cı dilde, Devletin dilinin dışında dilde eğitim yapan Ilev:let üni

versitesi var. Orta Doğu Üniversitesi, Boğaziçi Üniversitesi gi·

bi. Bunlar paralarını devletten alan ve Devlet kurumu olan üni

versiteler; fakat İngilizce tedrisat yapıyor. Bu _nasıl olur?Ilaha 

ayrıcası ~ aldıkları parayı .. Sayıştay d~netimi dışında harcayan 

üniversiteler: var-. Bunun yanında, sizlerin içinden geldiğiniz, 

para bulmak için, eğitim masraflarını karşıiliamak için ~ırpınan 

·klasik dediğimiz bizlerin ün i vers.i teleri ·var.·· Bu ayrıcalıklı du-

:r 
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:ı 
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rum hiç kuşku yok ki yine bir hukuk deeletinin içinde olmaması 

gereken, bagclaşamayan sorunlardır. 

Bu nedenle Barolar Birliği raporunda bunları görmek ola- -

sılığını bulamadık fakat önümüzdeki dönemde bizlerin arasına ka

tılacak gen~ insanları yetiştiren vc:ya toplumda her an karşı kar

şı.ya bulunduğumuz insanları yetiştiren ve memleketin ge~eceğini 

teslim edeceğimiz insanlar için bu kurumların da daha demokratik, 

daha Tievletin anayasal düzeni içerisinde teşkilatlandırılmaları, 

çalışır bir hale getirilmeleri için bir çaba gösterilmesi zorun

luğu vardır. Eldeki Üniversiteler Yasası· pasiftir diyemeyeceğim 

ama ı dünkü üniversiteler yasasından daha anti demokratik bir ya-·

sadır. Bütün kurumlarının ;yetkilerini kı sı tlayıp üst kurumlara 

devreden bir yasadır. Anti demokratik kanunlar incelenirken bu 

konular üzerine dokurıulmuştu; fakat Barolar Birliği her nedense 

kendi raporunda bu konuda bir söz söylemek lüzumurıu dahi duyma

mıştır. 

BAŞKAN- Sayın Tioganay ,, süreniz dolmu;;;tur, lütfen tamam

layınız. 

Ül'dİT DOGANAY (Devamla)- Zaten bitirdim sayın Başkan. Sa-

yın Heyete saygılarımı sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

Sayın Orhan Argüden. 

ORHAN AFGÜDER (İstanbıil)- Ben söz almamıştım efendim. 

BAÇKAN- Efendim acelesi olan bir önerge var; diğer öner-

geler de var ama, wunu öne alma geregini duyduk.Okutuyorum: 

Genel Kurul Baı;~kanlıLırıa 

Türkiye Barolar Birlibirıin kurulmasından bu yana Genel 

Kurul toplantısı sonunda kamuoyuna Genel Kurulun çalışmalarının 

yan sı tılmasırıı s_a/ lamak amacıyle yayınlanacak bildirinin hazır

larıması için gereği kadar üyeden oluşacak bir komisyonun hemen 

kurulmasını ve bu kurula aşa2,ıda adları yazılı delegelerin aday 

olarak Genel Kurulun tasviplerine sunulmasını önermekteyiz • 

. ·Niyazi Ağırnaslı 

Kamil AkıncJ. 

Nebil Varuy Muzaffer Terliksiz 

Orhan Argüder Ziya Nur Erün 
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BA~KAN- Efendiı:ri. EıVVela bir Bildir:i Komisyonu kurulttıasi ve 

bu Bildiri Komisyonuna da İlhan Kutay. Ümit Doğanay Emin Değer~ 

Aydın Ayb ay-, İskend.er Öz turan lı . Utn.ı.ıt Dicle li' nin seçilm.esini 

~ner~ektedirlet. 

Önerge üzerinde konuşacak var mı efendim? •• Yok. Lehinde 

konuşacak, aleyhinde konuşacak? •• Yok, 

BİR DELEGE- Bir kişi daha örierebilir miyim ef@:ldim?Sa

yın Davtit Selçuıd:. 

BAŞKAN- Davut Selçuki öneriliyor efendim •. 

]öylece 7 kişi o·luyor. Oylarıri~za sunuyorum: KablD:l eden

ler ••• Etmeyenler ••• K~bul edilmiştir. Teşekkür ederim. 

Efendim, yarın sabah baı:nna ye_tişmes:j.. için bu öÖergenin 

aeelesi var idi, onun için oyladım. Komisyona seçilen üyeler be,.. 

lirlenmişth. Bildiriyi hazırlamaküzere hemen bir toplantı ya

par ve h~zırlıklara başlarlarsa, yararlı olacağı kan1sındayım. 

GireSıiıin Delegesi Sayın Ahmet Ersöz., buyurun. 

AID!fET ERSÖZ fGiresun)- Sayın delegeler, değerli meslek

daşlarım; 1970 .öncesine oranla avukatlık meslegine onurunu ka:_ 

zandıran, yıllaryılı unutulmuş haklarını tesliıiı eden, kendi 

·aramızda sosyal dayanışmayı ·ge~ekleştiren, yeni loir:takım hak-
. . 

lar sağlaı,namız için örgütlenmemize ttdeden olan ve geleceğimizi 

güvence altına alan, bugünkü aşamasında yetersizliği aşikar ol

masına rağmen Avukatlık Yasası'i:nri yürürlüğe. gir~esinden buyana 

he :ı; yıl yapmakta· bulunduğumuz· Genel Kurul toplantılarından bu 

defakine sağllklı, mutlu ve başarılı sayılabilecek durumlar ve 

koŞullar içerisinde ulaşmı.ş bulurımanın kıvanc:ı: ve esenliği için

deyim.· 

Geçmiş bi:r;-. senerün çalışma döneminde 9 Birliğimizip. gös..,. 

... termiş bu~lunduğu çabaları ve olağanüstü ödev aniayışını övgü ile 

j' 

i ·c· 

karı;iılaiıiak bir bakıma yerinde olacaktir. Yapılan toplantılar 9 a-

ıı nan kararlar ı barolarla yazışmalar, Deelet · dairele:d ile yapı_. 

lan ilişkiler ı barolara özgü s.orunların ilgili yerlere yansı tıl

ması; siyasi ve '?Osyal olayların.barolar adina-değerlendirilerek 

sık sık kamuoyuna duyurulınas:ı Birliğimizin .· çalışmalar;J:ndan ör

neklerdir. 

·,, ·, 
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ll nci Genel Kurul toplantısından önce bizlere iletilen 

Başkanlık ve Yönetim Kurulu raporla:tı 1 delege arkadaşlarımıza 
. ' 

daha geniş elaştiri yapmaları olanağını vGrmiş bulunması da kay

da değer bir çalışma örneğidir. Tüm bunlara karşın Yönetim Kuru

lu çalışınalarında aksaldığı gözlemlerirniz arasında yer alan bir-' 

takım eleştirileri sayın yöneticilerimizin hoş ka~ılamasını di·

liyoruın. 

Öncelikle, Birliğimizin Adalet Bakanlıe,ı ile var olması 

gereken ilişkileri ve bunJn düzenli bir biçimde yürütüleınemiş . '-' . : --

bulunmasına değinrnek istiyorum •. 

Eleştirilerimi örneklerle yansı tiıcağım. Gerçekte kendi 

. bararndan, Giresun Baros-ı;ından saptamış bulunduğ'uın bu örnekler tüm 

baroların' ve meslektaşlarımızın genel sor;unlarıdır. 

Çalışına raporunun 115 nci sayfasında yer alan sanıklarla 

avukatların adliyede görüştürülme yasağını Bi~liğiınize Giresun 

barosu olarak bizler duyurınuştuk. 1976 senesinde Bakanlıktan ge

len bir yazı üzerine avukatların sanık ınüvekkilleri ile adliye

deki özel yerde ve yarg;ılaına salonu koridorunda görüştürülmeleri 

engellenmiştir. O günden bu yana iki senelik bir süre içEirisinde 

Bakanlığın bu emrinin uygulanış biçiminde üzücü sahneler geçmiş 

görev .yapan meslektaşıarımızla sanıkları korumağa görevli jandar

ma erleri arasında hoşolmayan dururnlar oluşmuş ve yasak kararı

na sadık jandarma erleri zaman zaman.ınüvekkilleriıme koridorda 

"merhaba" diyen ill\3Slektaşlarıınızı itip kalkınışlardır. Adalet Ba

kanlığı 1976 1 da Giresun C.Savcılığina göndermiş bulunduğu bu ya

zıda, garip bir tutum izleyerek ceza usul yasasının 144 ncü ınad.

desinde tutuklu olan sanık ile avukatı her zaman görüşebilir 

denınekte7 fakat her yerde görüşür deyimini kullanınamaktad.ır. Bu 

nedenle tutultlular adliyeye gefudikleri sırada, bulundukları özel 

yerde görüşiiınezler, gör;Jşü emir niteliğinde savcılığa yarısıbl

ını ştır. 

Tutuklularla adliyede görüşme yapabilme olanağımızı orta.

dan kaldıran bu yorum biçimi mesleğiıniz gereklerini yerine getir

ınede önemli bir engel.olarak bizleri zor durumda bırakmıştır. 

Başka barolar.da bu tür bir .i.şlemin olup olmadığını bil~ 
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ıniyorum. Ancak tutukluların avukatlarla gprüşıne yapabilmesini 

yer kı sı tlaınasına baglayarı, fakat her zamarı gprüşıne olana6ırıın 

bulunduğunu bildiren bakarılıt;ırı tutukluların ac:liyede bulunduk

ları zamarıında her zaman deyiminde olduğunu düşünernemiş veya 

dL:şünmeıniş bul:.ınınası da bir başka garipliktir. 
-

Baromuztın son Genel Kurul toplantısında, arkadaşlarıma 

bu sorunun 1978 yılı başlarında çözümleneceğirıe dair söz vermiş 

bulunuyorum. l9'76.1 dan bu yana Birliğe :;.irkaç kez y.s.rısı ttık 5 bugü

ne dek bir sonuç alınamadığı anlaşılıy-or. Biz durumları Birliğe 

yazı ile iletiyoruz 9 Birlik Yönetim Kurulu da bir yazı ile duru

mu bakanlığa iletmekle yetiniyor ve böylece askıda bırakılan so

run çjzümlenmiş oimuyor. Elbetteki Birlik yöneticileri Bakanlı

iıın yakasına yapı şıp bu işi olumlu bir sorıuca konu ettiJ;im yörı

temHı ula§tıracak değildir; ama sorunlarımızırı 'llJÖZümünde sonuç 

alınaktan çok bir yazı yazmış olmakla sorunu baştan savmış gibi 

bir tutum ne yazık ki izlenmektedir. Bakanlığa bir milletvekili 

gönderilerak bu sorunu çözumlemek olanağı yok değildir. Ancak 

bu tutumumuz karşısırıda Birligin hikmeti viicudurıurı anlamı kalma--

yacaktı. Yeni bakarıla bu işin ivedi olarak çözümlenmesi yönünden 

Yönetim Kuruluna mahkemelerdeki gjbi kesin emir vermek gerekiyor. 

Ters davranış durumunda şunu ifade etmeliyim ki Birliği atla

mak suretiyle bakanlıkla direkt olarak ili~ki kuracagız ve bu 

sorunu kendimiz halledeceğiz. 

Adalet Bakanlı0ırıda. avukatları kendi bütünlügünden sayına

yan yabancı gözUyle gören garip bir tutum vardır. Barolara tüm 

davranışlarında kolaylık göstermek ve yardımcı olmak amacı kuru-

, lu ş olarak kendiJ.erinde yerle şrrıiş değildir. Kim.bilir belki de 

avukatları esnaf gözüyle görüyorlardır. Şu vereceğim örnege ba

kirıız: Cezaevlerinde dcikunmakta olan halılardan bir adet satın 

almak istediğimde, dilekçem altına; baro başkanı deyimini dahi 

özellikle koymuş olmama kar.şın, adliyeci olmadığım gerecesiyle 

bana halı verilmeyeceği Şeklinde bir y·anı t verilip dilekçeM: ge

ri çevrilmiştir; ama bir gün önce zahı t katipliğine alınmış bir 

kızca~ız bakanııkça adliyeci sayılmı~ ve kendisine halı varilme

si uygun bulunmu~tur. Önce hakimler daha sonra da savcılar bu 
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bakatılıgın ;y~netiminden ayrılmişlardır. Adaiet ·Bakanlıgıı;ıın e-

· linde kala kala bir barola; 'kalmıştır. Durum: böyle olduğu hal-. 

de biz:L bir adalet mensubu sayma;i.Sn Adalet Bakanlığına karşı 

·bizim de çe şi tliyönl~rde~ var olan oagımsızliğımızı ve barola

rın vesayet dur-urnlarını gözden geçirip özel bir hiçim .almamız 

artık zorunlu olmuştur. Birlik Yönetim Kurulunun -belki zihninde ... 
bu -tip bir çaba bulunabilir·. ancak bi~ioi elimizdeki çalışına ra- · 

. porumla, gözümden kaçınadı ise,· bu yolda bir girişim veya du_şün..; 

·-ce ttı,slağı .konu edilmemiştir •. 

Sayin ._d ele ge ler, bu sene genel kurula sunulan :ı;-aporda 

sözü edilmeyen bir diğer .konu da' silah taşıma belgesinin sag-

lanması işidir. Anladığ;_ın kadarı ile JBlirlik yöneticileri,~ bir· 

süre ıneslektaşlarımıza sii8.h taşı~a yetkisi verilmesi yönünde 

gü·işıhmler yapınışı anc~k bu girişimlerden yor@m dü.şmüş -·olacak 
. . . . . ~ . . . . 

. ki pef1ini oırakaiışız, vazgeçmiş gib:i: bir. görünüıne bürünmüşt-ür. 

Yanlış anıınsaınıyorsaın, silah. rilhsatına ilişkin yönetmeliğin .. ' - . . . . .· "' . 

i'lgili madde_sinin bir bendi şöyle demektedir: Gördüğü kamu gö:... _ 
. . ' . 

revi gereği haya.tı tehlikesi söz konusu ola~ kişiiere btı belge 
- . 

verilir~ GirdÜgür.ııüz ·davalar ve uğraşı edindiğimiz cinayet dava

.lar:ı. nedenleriyle'her an konu· edilen fıkrada sözü edilen durum 
,J"· - - . .• • . . 

öd evimiz· gereği bizlere uytnakt.adır. Çe şit li tehdit' o1ayiarı, -

yazılıanelere y'apılan baskınlar,. avukat otomobillerine ve evle-

. rine yapılan kurşunlu saldırılar tamamen meslek €;örevimiz le il--

gilidir. ·rıeınek ki bir hayati tehlike de s.öz kon.usudur.Kaınu gö

. revi yaptığıın.ız yasalarla belirlendiğin.e' gjjre .. sil.ah taşıma 

. ruhsatına gereksinme duyan ·meslektaşlııı,rımıza bunun esirgenmeme

. s-i gerekir~ Taşıdığı çantada çoğu kez bugü.nkU değere göre bozuk 

.:para sayılabilecek_ azlıkta para taşıd:ığı için tahsildarların. 

hay.atı tehl,'ikede kabul ediliyor. Beri yanda her an gjjrevi gere

g:i, öldürülme tehdi~i ile yüz yüze olan avukatların hayati teh-

likesi var olarak görülmüyor• .Bu çok yanlış görüşü değiştirerek 

ve İç iŞleri Bakanlığına etkin bir girişim yaparak. meslektaşları

mıza silalı taşıtna oelgesininsaglanmaınış bulunmasi uınarim ki hak---

lı bir endişedir, bunun halledilmesi gerekir.. '". 
. . . 

BAŞKAN- SUreniz dolmuştur, lütfen. bağlayı11ız.~ 

·ı 
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AHMET ERSÖZ (:Devamla)- Teşekkür ederim hepinizi saygı 

ile selamlıyorum.{Alkışlar) 

:SA'-'KAl'l- Teşekkür ederim. 

Sayın Halit Çelenk. 

HALİT ÇEiıENK (Ankata)- Sayın Başkan: değerli arkadaşlarım; 

be nd eni~ Başkanlık raporunda, üzerinde durulan siyasi faaliyet 

konusuna kendi görüşüm çerçevesinde değinmek istiyorum. Bu konu 

inancı ma göre önemli bir .konudur. Başkanlık raporunda d1eniliyor 

ki 9 Birliğe karşı yapılan siyasi faaliyet ithamı yerinde değil

dir. Çünkı..:i, 1967 yılında Yargıtay 4 ncü Ceza ])airesi tarafından 

verilmiş bir kararda, si~rasi faaliyette süreklilik unsuru aran-

maktadır. Oysa b·izim çalışmalarırrnzda bu tür bir süreklilik un'

suru da mevcut değildir. V.e siyasi faaliyet üzerine raporda yer 

alan mütalaalar temel duşünce olarak bu noktaya dayandırılıyor. 

İnancıma göre ve aşağı yukarı 15 yıldır toplu basın mah

kemelerinde bu iddialarlaaçılmış davalarda hep birlikte. görev 

yaptı~ımız müdafi arkadaşlarla aldığımız ulaştığımız sonuca gö

re. bu temele dayandırma biçimi, yani rapordaki bu temel düşünce 

artık son yasal gelişmeler toplumsal gelişme ve hatta mahkeme 

kararları karşısında.kendi değEirini yitirmiştir. Önce şunusap

tayalım: Acaba siyasi· faaijyet kavramı niçin ortaya çıkmıştır? 
Bununsınıfsal. kökeni nedin? Hatırıatmakta yarar·vardır; sınıflı 

toplumlarda ekonomik ve. gid~rek siyasal gücü elinde. buhınduran 

iktidarlar ulusun, halkın emekçi sHnfların siyasi faaliyette 

daha doğrusı,;ı memleket meseleleri üzerinde eğilmelerini daima ön

lemeye çalışırlar. Kendi düzenlerini, kurdukları hegemonyayı emek

çi sınıflar üzerinde kurdukları diktayı ve sömürü düzenini göz

lerden saklamak ve bunun kamuoyunca halk tarafından anlaşıltiıası

nı engellemek için siyasi faaliyet yasağı adı altında emekçi halk 

kitlelerini ve devrimci aydınları ı dev:dmci kuruluşları memleket 

meselelerindeh uzak tutmaya çalışırlar. Bunun temelinde sınıfaal 

bir yön .. var ve bu temelde sömürü olayı yatmaktadır. Buna parmak 

basmak ve bunu hatırıatmakta yarar var. 

Görüyoru:aı yasalara bakı;y·oruz. diyor kt mesela Sendika

lar Yasası siyasi faaliyet yasağı getiriyor. Dernekler Yasası si-

Iii 
li ii 
lıl, 
~ ~ : ' 1 

'.i'' 
1i!ıı 
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yas i fp.aliyet ·yasağı getiriyor. Oda 'lar si;y asi f_;.aliyet yasa,Eı, 

kooperatifler siyasi faaliyet yasağına tabi barolar ve Barolar 

Birliği. ... Bu kuruluşların hangisinin yasasını elimize alsak ora

da bir siyasi faaliyet yasağı hükmüne rastlıyoruz. Peki bütün 

bu örgütlerin kapsadığı kitle nedir? Halktır emekçi halkt:rr,dev

rimci aydınlardır,. bunların kur-uluşlarıdır. Amaç çok açık olarak 

. meydandadır. :Demek ki halkı, emekçi sınıfları devrimci aydınla-
' . 

rı tamamen memleket meselelerinden uzal.r tutmaktır amaç. Peki, bü-

tün bu insanlar, yani işçi;ıer, kö;ylüler 9 doktorlar, avukatları 

mimarlar, teknik elemanlar v.s. bütün bu kuruluş;ıarın kapsamına 

giren ipsanlar memleket meseleleriyle ilgilenmeyecekler de kim 

ilgilenecek? H9., onun ce'mbı gayet aç;ık; bunların dışında kalan 

birtakım unsurlar. Biz nitelemeyelim, nitelemekte zorluk da çğ~ 

kebiliriz. ama biz söyleyelim, arkadaşlarımız anlasınlar •. 

Şimdi, bu noktaya böylece parmak bastıktan sonra, şunu 

ifade etmek i'stiyorum: Acaba yasal durum nedir? :Demin işaret et

tim raporda ,temel· dlj.şünce 467 sayılı bir daire kararı. Yasal 

dur.ıım şu: 1961 Anayasasının kabulünden sonra 1972 yılına kadar 

ll yıl bu konu tartışıldı. Mahkemelerde tartışıldı doktrinde·tar

tışıld:ı, bilirkişi raporlarında tartışıldı ve müdafiiler sürekli 

olarak ınahkemelerde şu ne,: s.avundular: :Dediler ki memleket mesele-
. ' 

leriy1e_ genel yurt sorunlarıyle il~ilenmek siyasi faaliyet de-

ğildir. Siyasi faaliyet, iktidar mücadelesidir. Bu itibarla eğer 

.bir kuruluş iktidar müeadelesi değil de memleket meseleleriyle 

ilgili birtakım d . .1şünceler açıklıyorsa, bu Anayasanın 20 nci 

maddesinin güvencesi altındadır. Bu itibarla, bu, siyasi faali-

. yet değildir dedik. Ve .birçok bilirkişi raporları da bu yönde 

mütalaalar verdiler. O tarihlerde; yani özellikle 1965-1967 yıl

larında C.Savcıları o kadar ileri gittiler ki, şimdi bu ileri 

gidişin bir ölçüsürili vermek için bir karardan bahsedeceğim.D da 

şu: Siyasal Bilgiler.Fakültesi Ögrenci Birligi Kızılay'dabir 

yürüyüş yş.par. :ı;ıu yürü;yüşte, ellerinde bir portre taşırlar.Bu 

portre Atatür~'ün portresidir. Ve altında şu ibare yazılıdır;Ata

türk' ün sözleri: "lVIazlum milletler, bütün mazlum milletler el-'-

bette bir gün zalimlerden haklarını alacaklardır." Bu sözler ya-
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zılıdır. 'Ankara'da c.savcılığı bir dava açar; der ki: İşte ~i

yasal :Bilgiler Fakültesi Öğrenci Birliği Atatürk'ün bu sözle

rini ihtiva eden portreyi taşımakla siyasi faaliyette bulunmuş-,. 

tur, derneğin kape.t:ı.lması lazım gelir der ve cezalandırılmala-

rını ister taşıyanların. Şu dava, bu konuda ne.kadar ileri gi

fLi.:ldiğini t19ıkça gösteriyor. Tasavvur ınıyur·:ılsun ki Atatürk' ün 

bir sDzü fiile bu mem.lekette siyasi faaliyet sayılacak kadar 

bı.j i tnam, bu sav ileri götürülmüştür. Ama bugün o günlerden çok 

daha uzaktayız, yıllarca 5 arz ettigim gibi, l96l'lerden 1972' 

lere kadar bu konu mahkemelerde ve doktrinde tartışıldıktan son

ra, nihayet şu noktaya gelindi ve 1972 yılında l.S30 sayılı ])e;:ff

nekler Yasası yayınlandı, bu llernekler Yasası 4 ncü maddesinin 

(I) bendinde,· siyasi faaliyeti tanımlamıştır. Ve yapılan müca

deleler, doktrinde ve müdafi arlçı:ıdaşlarımızın yaptıkları müca

deleler başarıya ulaştı ve öyle·· bir oaskı döneminde çıkarılan· 

yasa bile bu gerçeği kabul ~tmek zorunda kaldı ve fıkra şöyle 

düzenlendi; 

''Belli bir siyasi partiyi desteklemek veya aleyhinde· ça

lışmak, yahut siyasi partiler arasında işbirliği saglam.ak veya

hut Türkiye Biiyük Millet lVIeelisi ü;yeliği veya mahalli idareler 

veya mahalle muliıitarlık yahut ihtiyar heyeti seçimlerinde bir 

siyasi partiyi veya adaylarından birini veya birkaçını veyahut 

bae,ımsız .bır adayl veya adayları desteklemek veya kazanmaları:... 

nı önlemek yahut bunlar arasında işbirliği saglamak." 

Şimdi, bu suretle siyasi faaliyetin ne olduğu tanımlan

dı. Biz bu durum karşısında, şu açık yasal durum karyısında, 

acaba bu yasa çıkmadan • henüz _yasalarımızda siyasi faaliyet 

kavramı tanımlanmadan önceki karanl:ı.k dönemin bir içtihadına 

dayanarak siyasi faaliyetin ne olduğunu çalışına raporunda açık

lamamız ve buna dayanarak kendimizi savunmamız isabetli midir? 

Kanaatımca isabetsizdir. Artık o dönem kapanmıştır, o dönem 

geçmiştir o tartı.şmalar bitmiştir. Bugün bir yasa maddesi ha

line gelmiştir siyasi faaliyetin ne oldugu; biz açık alınla, 

siyasi faaliyet iktidar m.ücadelesidir 5 dogrudan doğruya ikti

dar mücadelesidir ve yasa bunun unsurlarını göstermiştir bu 
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t tibarla bu ithamlar yersizdir deyip açık alıola bunun karşısı

na çıkabiliriz. Karşı zihniyet vatandaşı bir tab'a haline, lir 

köle kabul eden zihniyettir ve Türkiye 'nin saygın avuk2tları ve 

müdefiileri hiç bir zaman köleliği ve tab'alığı kabul etmeyecek

lerdir ve bunu reddedeceklerdir. Bu itibarla bu rioktadaki söz

lerimi şöyle bağlıyorum: Diyorum ki,, Başkanlık raporunda siyas,i 

faaliyetle ilggli olan gerekçeler bu açıdan ele alınmalı_ eğer 

sayın yönetim kurıüu ve Ba;:,okanlık J)ivanı yerinde görürlerse. bu

na göre bir düzeltme yapılmalıdır diyorum. 

İkinci nokta şudur: Sayın Birlik Başkanı dun yaptıkları 

·konuşmada, dediler ki; geçtiğimiz dönemlerde hukuk yetersiz kal

mı ştır dedil'er. Gerçekten hukuk yetersiz kalını ştır. Ama bu göz

lernde bulunmak, hukukun yetersiz kaldığını ifade etmek ve bunu 

rapora yazmak yeterli midir? Bunun yerine, hukukun neden yeter

siz kaldı~ını, sosyal, ekonomik ve hatta siyasal yönleriyle in

celemek ve bunun teşhisini koymak, bir de bunun sonunda· öneri 

getirmek gerekmez mi? İnan cı ma göre bu ikinci yol doğrudur. Sa

dece bunu ifade etmek yeterli değildir, bu ikinci ;yol doğrudur. 

Sosyal ve ekonomik yönleriyle konuya eğildiğimiz zaman, hukukun 

yetersiz kalmasının kökeninde kontrgerilla 'yı görmekteyiz .Hukuk 

neden yetersJz kaldı? Si;y·asal cinayetler aldı yürüdü, hukuk ye

tersiz kaldı. Faşist baskılar aldı yürüdü, hukuk yetersiz kaldı • 

. Baskınlar oldu, üniversitelerde öğretim yapılamaz oldu. sokak

larda yürünemez oldu ve üniversite profesörlerinin rektörleri 

nin bile evlerinde silEllilar patladı canıarına kastedildL Ve 

bugün sokaklarında son yayınlanarı bildiride de ifade edildiği 

gibi, sokaklarında rahatça dolaşılabilecek bir ülke olmaktan Tür-

kiye çıkmış durumdadır. Nedir sebep, kökeninde ne vardır? Köke

nirıde kontrger::_lla vardır. Bu kontrgerilla 12 1\iiart döneminde fa

aliyete başlamış ve faaliyetini bugün de sürdürmektedir. İşken

celer orada yapılmaktadır, bakkınlar oradan düzenlerimektedir. 

Bugün bütün bu gördüğümüz, :faşist baskı adı al tın da bütün siyasi 

cinayetler ve faaliyetler o merkezden düzenlenmekte, planlanmak

ta ve uy gulanmaktadir. Bu g::ı.yet aç ık. 12 lVIart döneminin sonl::ı

rında Sayın Ecevit Trabzon"da yaptığJ bir konuşmada, bu gayri 
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resmi örgüte eğildi ve dedi ki9 bu kontrgerilla denilen resmi 

örgütün artık deşifre edilmesi lazım gelir, görevlilerin, yöne-

. ticilerio bu .konuya eğilmesi lazım gelir dedi. Ondan. sonra uzun 

böylo yayınlar yapıldı .. daha önce ve daha' sonra, ve bu örgüt yi

ne bugün faaliyette ve Latin Amerika:' da Kanal. bölgesinde kurul

muş bir okulda, dünyanın her yeririden hakim sınıflar-ın gönder--

digi .asker ve stvil öğrenci adayları buraya gönderiliyor orada 

eğitiliyar doktrin. ideoloji sorgulama, işkence teknik uygu

lama: bütün buyöntemler öğretiliyar ve bunlar kendi ülkelerine 

ge ler ek bunları uyguluyorlar •. Bu uy şulamt:oları n c ereyan ettiği 

ülkelerdeki sorgulama biçimlerinin ozellikle Türkiye Yunanis

tan ve biraz da İran~ sorgulama . biç imleric:ıin tamam.en. tıpa,tıp 

b irbirine benzemesi dahi bunl9-rın tek merkezdEm e 2.i tildiklerini 

ve bu ülkelerde belli görevleri ;yrapmak için gönderildiklerini 

açıkça gösteriyor. 

Bu i tibarla, bizim, I1arolar Birli§i olarak bu konuya e

gilmemiz ve çalışma raporunda buna özellikle yer vermemiz gere

kirdi. Ama bugün bunun yapılmamış olması, bizce bir eksiklik ol

makla beraber d.nancıma göre, yayınlanacak bildiride yani Genel 

Kurul bildirisinde bu konunun yer alması isabetli olacaktır, 

hukuk devleti açısından. 

Üçüncü bir nokta üzerinde durarak sözlerime son verece-

ği m. 

Burad@. değerli. bir delege ar:kadaşımız devlet güvenli]or 

mahkemeleri üzerinde durdular ve dediler ki, "devlet güvenlik 

mahkemeleri Anayasanın emridir. Bu itibarla buna karşı çıkıla-

maz. 

Burası bir üniversite değildir burası.bir seminer top

lantı sı· değildir burası Türkiye Farolar Ihrliğinin genel kuru

ludur. Bir seminerde, bir ünive:çsi te kürsüsünde bunlar eleştiri-· 

lebilir, aına burada buna karşı çıkılamaz. ·Biz mademki hukukçu

larız, o halde Anayasanın emrini yerine getireceğiz." dediler. 

Şüphesiz ki her düşünce saygıdeğer. Demokrasi ilkeleri 

her düşüncenin ileri sürülmesine ve bunların tartışılmasına ola

nak sağlar, bunu gerekl:L kılar, biz de elbetteiii, bu kararlara 
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uyduğumuz için bunları burada oturup görüşebiliriz, tartı şabi

liriz. Ancak, şimdi, bir kere konuya tüm hukuk açısından baktı

ğımız zaman politikayı tamamen bir tarafa bırakalım, tqııplumsal 

meseleleri bir tarafa bırakalım, sırf hukuk açısından bakalım. 

Biz Türkiye Barolar Birliği olarak, sürekli olarak ne diyoruz? 

Diyoruz ki, 'Hukukun üstünlüt.:Sü n, "Hukuk d eeleti" diyoruz. "Sos

yal hukuk devleti" diyoruz ve Anayasa ba,"üan gıç bölümünde liu

nun ilkelerini koymuş. Hukuk devletinin temellerinden .birisi 

nedir? Yargının bağımsızlığıdır Güçler ayrılığı ilkesinin ta 

yüzyıllardan beri süzerek getirdiği hukuksal gerçek yargının 

. bağımsızlığıdır; yürütme ve yasama karşısında bağımsızlığıdır. 

Bunu açıklamaya gerek yok, tereci,ye te re satmayalım, bildiğimiz 

şeyleri tekrarlamayalım. Yalniz, yarfının bağımsızlıgı Anayasa

nın başlangıç ilkelerinin en önemlisi ve güçler ayrılığı ilke

sinin ıtiemelidir. Şimdi, bu ölçü ile biz devlet güvenlik mahke

melerine baktığımız zaman, bu malıkernelerin kabul edilmesinin 

mümkün olmacjığ6 sonucuna varıyoruz. Neden? Çünkü bu mahkemeler

de görev alan hakimler bağımlı. Anayasa bile, Anayasada, 136 

ncı maddede l973'te yapılan değişiklik bile gayet açık.Diyor 

ki: Bakanlar Kurulu bir kadro iç :in iki aday gösterir. Ve .bun

lar Yüksek Hakimler Kurulu tarafından görevlendirilir. Şimdi, 

üç üncü bir adayı gô sterme yetkisi olmayan Yüksek Hakimler Kuru

luna emir verilmiştir, bu ikisinden birini seçeceksiniz diye. 

İki olumsuz kişiden bir üçüncüsünü seçmek Yüksek Hakimler Ku-

rulumm yetkisi dışındad.ır. Bu nedir bu? Bu bir emri yürütme-

n in yarraya emrini. kamufle etmek, bir şovla takdim etmekten 

başka bir anlama gelmez. Yüksek Hakimler Kurulunun burada @5-

revi sıfırdır, tamamen inisıyatif yUrütmededir. 

Gelelim, sivil hakimierin dışında asker hakimlere.Atıf 

yapıyor, diyor ki;. "Kendi özel yasasına göre görevlendirilir" 

diyor. Nedir bu yasa? 353 sayılı Yasa. 353 sayılı yasada çok 

daha agır bir biçimde;rhlli Savunma Bakanı ile Başfu:almn inha 

e der • Cumhurbaşkanı onaylar diyor. Yüksek Hakimler Kurulu bile 

ortada yok. Bu da tamamen vürütmen:Ln görevlendirdHü insanlar. - ~ - -,, 

Bu itibarla bizim burada sadece hukuk devleti açısından 
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de elet güvenlik mahkemelerini buradcı savunriiamız olanaksızdır 

ve bu arkadaşlaı:::ımızın verdileleri Fransa örc.ıe[Si de., yapılan bü

tün yayınlardan öğrendiğimiz gibi 9 1958 yılında De Gaulle za

manında ve De Gaulle 1 ün kendi siyasal rakiplerini ,ezmek ve 

Cezayir ı in Fransız kalmasında direnin gizli ordu mensuplarını 

te dip ve tenkit etmek amacJ.yle kurıürııu:;; bir r:ıahkeaıe iai .Bu da 

bir baskı idaresinin belli makst:.tlarle. kurmuş olc':uğu bir mah

keme idi. Binaenaleyh. Fransız örneğini 1 ösellikle d0nyanın 

burjuva demokrasileri içerisinde ön planda yer alan bir ülkesi

ni burada örnek vermek olanaksız. Çi:mkü söyleyeceğim şeyler 

vardı, bu mahkemenin Fransa' da. I'>ıris 'te başkanının söylediği 

bazı sözler var, bunları nskletwek ist ordum, örnek vermek 

için. Demokratik ilkelerin cereyRn ettiGi ~ir ülkede devlet 

güvenlik mahkemelerinin kurulmasının oakıncası da yok, Ama biz

de öyle değil. Orada Devlet güvenlık oıe.hkemesinin başkanı ne 

diyor biliyor musunuz: Biz du;;ünce suçu tanıçııyoruz; biz in

sanları dü:,;üncelerinden ötürü yargılarnıyoruz 5 h iz burada ey

lem, maddi olay ;yargılıyoruz, Bunu biJiniz diye barıgır bangır 

bagırıyor mahkeme. Nerde bizim devlet r:üvenlik mahkemelerinin 

hakimlerinin tut~ımu, zihrıiyetiı nerde <;'u zihniyet? O itibarla 

bunları örnek göstererek bizde :.ıu rnahkerrwleri savunm&k olanak

sızdır. 

Sözlerime son veriyorum h0pinizi sc:ıygı ile selamıarım 

efendim. (Alkışlar) 

BA~<KAN- Teşekkür ederiuL 

Sayın lVIuzaffer Terliksiz., 

MUZAFii'ER 'rERl~İKSİZ (Adana)- Sayın ) çok say &.~~.:..dG~ 

ğer meslektaşlarımı Türki;ye Barolar Iıirli[;i r:mhakkak ki kurul-· 

dugu günden bu ,yana gerçekten. gerek ıneslegim:;.2; açısından ve 

gerekse Türk toplumunun geli:;ıirr:i açJ.sından büyük görevler ifa 

etmiştir. Bu geçen sL1re içerisirıd8 Türkiye Barolar Birliğinde 

hizmet vermiş oları meslektuşlarımı se~yE~J. ile seH1mlıyorum. 

Türkiye Barolar Birliği, bir rrıc;olek 2,rubu olarak demok

ratik rejimde en etkin, fikirce baskı grubu niteliğinde olmak 

zorundadır. Türkiye Barolar 3irligini ı _:ı ştrı ran 3.VUka tl ık 
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camiası, Türk toplumunun burada iki günden beri konuşulan ve· 

birçogunu rcpor kapsamında gördübümüz konularda etkinligini 

slirdürmüş, başarıya ulaş~ıştır. Ancak benim rapofda, titizlik 

le tetkik ettigiın zaman. gördüğüm bir noksanlık oldu. nışa dö

nük faaliyetlerimiz güzel ancak bir baskı niteliğinde görev 

ifa edecek olan Türkiye Barola~ Birliğidin .ve baroların evve

lemirde demokratik anlayışa uygun diize~rde özerk bir kuruluş 

haline gelmesinde çaba göstermemiz birinci derec::d.e görevimiz 

olsa gerekti. Ve ben Türkiye Barolar Birliğinin ft:ı.a.liyet rapo

runu okudugum zaman • ··bir tedirginlik hissi al tın da b;,üdum ra

porun hazırlanışını. Bu tedirginlik nereden doğuyordu? Sayın 

Ba~kanın .raporunda bunu sezinleınek mümkün oldu 1 her sezimizden 9 

toplum yararına her baskımızdan, acaba siyasetle işti:gal edi-

yor muyuz~ acaba savcı kapıınızı çalar ını endişesini, tedirgin

liğini hissetınemek mümkün değildir. Biz. Türk toplumunun yöne

timinde bir baskı unsuru olacak isek, evvelemirde yasalarla 

Türkiye Barolar Birliğinin gerçek anlamda özerk bir kuruluş 

haline gelme s ini sağlamak zorundayız. 

~aporun 13 ncü maddesinde, baroların ve Barolar Birliği

nin özerkliğini temin zımnında, Avukatlık Kanunu değişiklik 

tasarısı ve gerekçesinin 12 .·7. 197 4 yılında milletvekillerin e 

gönderildiğini belirtiyorlar. Yine raporun devaınında diyorlar 

ki; 30 Nisan ve 1-2 Mayıs 1976 tarihlerinde İzmir'de yapılan 

olagantistü genel kurul toplantısında Avukatlık Kanununda yapı

lacak değişiklikler görü:;1ülüp karara baç;lanınıştır.nevaın ettim 

raporu okumaya, titizlikle • cıddi,yetle, gördüıınıı. ki; 1976 ;yılın

da İzmir'de alınan kararın uygulaması yok. Demek ki, Türkiye 

Barolar Biı."J iği Yönet""ın Kurulu, kendisine verj.len görevi 1976 

yılından beri yasal yollardan yasama meclislerine intikal etti

recek baskı niteliğindaki görevini kendi. teŞ!r'ilatı için dahi 

yerine getiremeıniştir. Getirmi;;şe, raporda yer verilmemiştir. 

Bizler çok kutsal bir görevi ifa eden kişile:!:'iz .Bunun 

idraki iç inde konuşuyoruz. Bunun idraki içinde Türkiye Barolar 

Birliğinin öze~kliğini savunuyoruz. Anayasamızın 37 nci madde

si, açıkça kişinin vazgeçilmez hakkı olarak savunma hakkını 
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tanımlıyor. Savunma hakkını üstlenen, bu g5revi üslenen avukat

ların bat_sııns_ızlıgı ise ancak yasal yoldan gerçekleştirilebilir. 

Savunma görevini ifa eden Türk toplumunun her kesimi ile 

her derdi ile hergün haşir neşir olan meslektaşlarımızın savun--

ma· g5revini ·ifa ederken tam bir ba~ıınsızlık ve saygınlık için

d.e olduğunu söylep:ı.eıniz ise m.aales ef bugün iç in mümkün değildir. 

Barolar Birli~inin bültenlerini inceliyoruz, faaliyet 

raporunu incel:iJıı_oruz. Türkiye Barolar_Birliğinin kuruluşundan 

bugüne ·kadar meslektaşlarımızın karakoldan tututuz, savcılık ka~ 

pılarında, hakim. huzurunda., mahkeme heyeti huzurunda horlanına

dığı gün yokiiur. Biz baskı niteliğinde Türk toplumunu oluştura

cak hareketlere girişecek avukatlar olarak kendimizi adalet ca

ıniasinda bir unsur sayan avukatları, ıneslektaşlarım.ızı maalesef 

hakimin, savcının, polisin, jandarmanın baskısından kurtaram.a-

m.ıştır. 

Bizim. önce kendi ınesleğiınize saygınlık duym.aınız, ınesle

ı:simizde savunma hakkını bihakkın elde etmemiz ·gerekmektedir. 

Bunu yaparken bizim etkinliğimizin daha çek ağır ve kişilikli 

olması için bu camianın ınesleğe atıldığı anda her ferdinin ki-. 

şiliğe sahip maddi ve manevi olanaklara kavuşturulması gerekir. 

Üzüntü ile müşahede ediyoruz; ki ı genç ar:kada-şlarımız bu m.esle

ğe atıldıgı zaman çok kötü koşqllar içerisinde mücadele edi

yorlar. Barolar bünyesinde mücadelelerini sürdürmek istiyorlar. 

barolarda bir zihniyet değişikliği yaratmak istiyorlar, ancı=:ı,k 

bir baro başkanı çıkıyor diyor ki, bu gençler içerisinde öyle 

hareketler yapanlar var ki, istesem hepsini mahkum ettiririm, 

istesem hepsini meslekten ihraç ettiririm. Ben şunu düşündüm 

bu arkadaşıının sözleri karşısında: Ne verdilc, gençlerden ne is

tiyoruz? Genç arkadaşları hayata atıyoruz, haysiyetli, fazilet.:... 

li ve ciddi görev yapacaksın diyoruz, ama onu en ufak bir kre

di elde edebilffie koçulunda zör durumda bırakıyoruz. Vereceğiz 9 

ondan sonra isteyeceğiz. B.en efendim. bu sözlerimi, sayın Di va-.· 

nın müsaadesine sığınarak be.lirtmek istiyorum. Çünkü bana, bize 

rey veren genç· arkadaşlarımızın bir derdi ·olarak buraya getiri

yorduın. Bunun için. söylemek istiyordum. Genç arkadaşlar ıstırap 
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içerisindedir. KişiJ,.ü:.li bir kadro kuracağız, Türk avukatına kişi
lik kazandı.r:acağız, göreceksiniz etkinligimiz bunun bin ka tl ola~ 
caktır •. Hepinizi saygı ve' sevgi ile sel8,1lllıyoruın .. (Alkışlar) 

BAŞKAN---Teşekkür eÇierim. · . - · 
$ayın Ali Dizmap? •• Yok. 
Sa-y.in .Örhan ·S_avcı, buyurun. 

ORHAN SAVCI (İstanbui)- _Sayg:ı,deger ı:ı.rkadaşlarım, iki günden 

beri bu'çatinın altındaYönetim Kurulunun faaliyet raporunun okun~ 

. nı::asinı inüteakip birçok arkadaşlarıınız birçok meslek sorunlarını 

çok çeşitli açıdan dile getirdiler• ~rek ·mesleki ve gerek?e buna· 
~ . . . 

' ' -·~ 

. yansıyan toplumsal sorunlJirın önemli denecek derec_ede güzel ve. ol-

-gun eleştirilerini yaphlar. Burada dikkatimi çelceh bir _iki nokta 

üz~rinde du~Qi$.k isterim. ve ar:kadaşÜı.rıının eleştp_rilerine biraz kat- , 

kıda bulunmak ve olaya biraz daha başka'bir açıdan ·bak!=J,bilınek müm-

kün müdür diye düşündüğüm. zaman şu s-onuÇlarla karş:tlaşıyorum: Sa-
, ' . ' . . . .) 

yın Genel Kurulumuz, toplaatilarında hukukun üstünlügü ve meslek 

sorunları açısıtldan ço'k güzel değerl~ndirm-ele~e .dayanarl: kararlar 
•. . . . . . 

almakta v_e bunla:tı uygulanınasi için Türkiye ]arola~ :Birliğine sun-

makt:adır. Bu kararların uygulanmak istenmesine_ rağmen çok önemli 
'' ' 

bir -'bölümünün bir türlü yerine getirilm~yişinin gerçek· nede-nleri 
. . . .. - ; .. . . .. 

üzerinçle duruldugunU'ŞU ana kadar göz1em.1emedirn~ Kanı_ına göre, ister 

_ ınesleksel, ·ister: toplumsal bir sorunun çözüm yeri bulabilınesi ve 

çözüme· ulaşılması için öncelikle ·bu sorunun toplum,sal yapının nE:J 

tür bir' yankısı olduğu üzerinde. durinak ve toplums_al yapiyı bir an 

bile gözden kaÇırmamak gerekir •. Somut ola~ak, Yön-~tim Kurulunun 

fa~Liyet rap.oruna bir eleştiri ni te1iği.nde örneğin şunu göste

rehilirim: Genel KurulumuZ. Türk Ceza Kanununun 491 ve müteakip · 

maddelerinin u~f-g(llamada yanlışlıgır:iı öne sürerek, buradaki. suçun 

tarifine- dayaı:ıak. olan ögeleri değiştirmeye· kalkışsa, bu hukuk..:. 

sal bf-r. sorun mudur, yasama meclislerinden bunun geçme olanağı 

var mıdır, yok mudılr? Bizce yoktur. ç·ür;-ku toplumun soı:ıyal yapJ.-: 

sı, sınıfsal yapısı : bu maddedeki suçv.n , tarifi~de, çok önemli· 

bir etkendir. B.iraz daha açıklarsak hırsızlık suçunun ·ta-: 
. . ... 

rifinde gizlilik; rızası 
·.' 

olmadan almak ve ' men.ku ı 

üç ögenin bir araya getirilmesi çok ince bir ustalıkla ' 

egemen sınıflar tarafindan orta:ya' konulmuştur. Binae~ale;yh biz 
buradaki gizlilik .ögesini' açığa çıkarttJ·ramayız.- Bu olapak
sız. Çünkü. o takdirde egemen güçlerin türnünü aynı .. suçla. 
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suç:ı_ayai:Jilmek ve mahkemelere sürüklemekolanağı hasıl olur. 

Sattı ğı malı değerinden daha fazlasına satan, işçinin ücretin-

den onu fazla çal+ştırıp az ücretödemek suretiyle çal!'ln insan-'-

-ları mahke-melere sürüklemek sonucunu doğ-uracak olan boyle .bir 

;maddenin bu tür bir sosyal yapısı ve sınıfsal yapısı olan bir 

iilkede kaldırılrru:isını bekleıı:ıek hayaldir. O hal6.e tutumumuz ve 

_·davranışımız ne olacaktir? Tutumumuz ve davranışımız,. hukuksal 

sorunların a:dım adım ilerleyerek yavaş yavaş bu kalelere bir 

saldırı niteiiöini kazanması .biçiminde. olacalctır. Örneğin;san

sür konusuna birçok a,rkadaşlarımız değindiler. Ve bunun anti. 

demokratik faşist' bit nitelik taşıdıgını mükemmel bir biçimde 

anlattilar. :Suhdan kuı;;kumuz yok.· Ama; yihe üzerinde durduğuin _ 

sınıfsal ve toplumsal yapı' bugün sansür uygulamasının tümü .ile 
. . 
kaldJ.rı lmasını mümkün kılacak nitelikte _miô.ir? :Değilse, o za-

man, bu kuruma iyi kötü bir 'demokratik birbiçim vermek ve 

hatta burada Türkiye Barolar Birliğinin başkanının veyahut.o~ 

nun Barolar :Sirlisinin temsilcisinin bulunmasını sa~ıamak gi- . . 
bi birtakım çarelerle etkinliğini çok az bir dereceye indirmek 

söz konusD olabilir. Yani Yönetim Kurulumuz dilekleri aldıktan 

kararları" uygulama alanına nasıl, ne biçim çıkaracağını bir 

süzgeçten geçirdikten sonra u;Y:gulama alanına sokmaya gayret 

ederse/ o zaman başarı şi:.ı.nsı çok ve. pek ç.ok daha büyük olur, 

. kanısındayım. 

İkinci bir nokta .üzerinde- aurmak isterim. Türki_\·e :Sa

rolar :Birliğini~ çeşitli kıtrama tebliğlEn'ini dinleyen bir avu

kat olarak konuşuy-orum. Ve şunu _gördüm: Bir TÖ:BDER, bir TÜMDER, 

ve i.sim sıralamayayım daha· fazla, gibi h~kuk bilgisi 'bi2iiml·e 

lnyaslanamayacak kadar az ~e toplumsal sorunları hukuk süzge

cinden geç irıne gücüne bizden çok daha az sahip kuruluşlar biz

den çok daha önce direnişler_ve kınama olaylarını dile getir

mekte ve öncelik a1oı&ktadırlar. :Bu bizleri diişündü:ıt·ecek öne~

li bir gerçektirı b'! .. mun üzerinfie Yönetim Kurulumin durması ve 

hatta: Genel Kurul tarafından d"ikkate alınması bence başlıca 

sorunlarımızdan biri olması gerekir. Çünkü, başı çgkecek olan 
. \ 

hukuksal kurumlardır- Diğer örgütler. diğer dernekler onun 
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destekçisi ve takipçisi durumuna ggrdikleri zaman agırlığımız 

bir kat daha artacaktır. 

BA~K.Al'i- Sayın Orhan· bey, ı dakikanız var. 

OR::-tAN SJI,.VCI (Devamla)~ Arz ettiği·m bu noktalar üzerin

de daha fazla durmanın zaman kısıtlaması nedeniyle olanağı bu-· 

lunmadığından, huzurlarınızdan saygı ile ayrılıyoruın.. 

Teşekkür eô.erim.(Alkişlar) 

BA>~KAN- Teşklrkür ederim. 

-· . ' ~" l.'· . ···t·· 

· Ef-endim' şimCiJ. 'konuşmalar ·tari;B.m:ian'mış bulunuyor. Sayın 

G-et.ıel Ba.şkanım:ız .Faruk bey verdigi habere göre eleştirilere 

cgvabi yarına bırakmış bulunuyorlar. Öyle mi Faruk bey? 

BA~'KAN FARUK EREM- Gerçekten .Yönetim Kurulumuz p"ek ye..c. 

rinde, pek güçlü yerınelere muhatap oldu. Bugiıiın bunlara hemen 

cevap verebilmek mümkün; ama konuşmacıların pek ço§,'U. burada 

değil ve bina;yı ·terkettiıer. Diser taraftan ileri sürülen 
. . . 

tenki tl erin bazıları belki bizim raporum·cızda eksik bilgi ve-

rilmesinden, belki de sözlü açıklamalarda bazı unutmalardan 

dölayı gerçekl.ere pek de uygun düşmedi. Bunları· açıklayabil-

mek iç in ufak l:ıir hazırlığa ihti;{acımız var. Bana oyle geli~ 

y or ki • ll n ci Gen el Kurul toplantı sı bu ne an çok evvel Bursa ' 

daki toplantıya·pek benziyor. Bir yön cleğişiklit,i isteği ·açık

ça hissedilmekte. Bu i tibar:-la .Yönetim Kurulu size, biraz uzun . 

o lacak ama, geniş açıklamalarda bulunmak isteği iç indedir .Ba

ğıŞlarsanız. ;ıtarırı. sabah saat 9.00'dan itibaren her türlü açak

lamayı size sunmak kararındayız. 

Arz ederim. 

BA:;KAN· Teşekkür ederiz. 

Öyle zannediyorum ki, yüksek heyetiniz de ayüı görüşte 

birleşiyorlar.Bir önerge var, onu tasviplerinize sunmak isti

yoruz: 

11 Gündemin 16 ncı maddesinde yer alan dilekler faslının .. 

13 ncü. maddede yer alan seçimler maddesi ile yer det.:,iştirilme

sini Genel Kurulun orıa;yına sunarız. Sa;ygılarımızla. 

Av.Ümit Doganey Av.Merih Sezen Av.Ziya Nur Erün 

Av. Mehmet Emiti Değer." 
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Şimd,i, bu değişikliği yüksek heyetinizin' tasviplerine su

nacagım. :Gehiride veya ale;srhinde konuşacak arkadaş var mı? •• Yök. 

Önerge sahipleri konuşacaklar. mı? •• Yok. Olmadığına göre ,b:..;ı öner

geyi oy1arını!!;la sunuyorum~ Kabul edenler ••• Etmeyenler ••• Kabul· 

edilmiştir.· 

Bir 'önerge daha var 'onu da bilgil~;ini?:e s·unuyorum: 

."Eleştirilere Başkanııkça yarın cevap verileceğinden gün-
. . . . - . ·. 

demin 9 ~ ·10·, 11, 12 Qci maddesinin görüE_?ülmesine bugün devam 

edilmesini.önetiri2. 

Av.Nabi İnal · Av.Ziya Nur Erün Av.Nebil Varuy" 

Öneri sahipleri konuşmak ist:i,;y or lar mı efendim? •• AJ:eyh:i,n

de söz söylemek isteyen? •. Yok. Lehüıde·? •• Yök. :Bu üneriyi de oy

larınıza sunuyorum ~ Kabul edenler: .• Etme;y eriler; •• Kabul edilmi.ş

tir. · 9 ri cü maddeden i tibaren· devam ediyoruz efendim. 

9 ncu maddeye göre: "Ankara' dan başka illerden seçilen 
. ~ - ) 

üyelere Avukatlık Yaı:ıasının 112/~ ınaddesi:uyarıpca ödenecek 

yol:luk, ikamet Ve diğer zorunlu gider1F3rin tesblti. 11 

N:ABİ İNAL (:Hatay)- YÖnetim Kurulunun bu hus·u.sta bir öne-
. ' ' 

ri si var 'on?.. ( ''Yok'' sesleri) 

.HASAN BASRİ GÜDER (İzmir)~)- Efendim, Sakarya' daki uygu

' lamanın ayneri ·.devamını teklif ediyorum. 

BA~;KAN- E fendi~ İzı:riir De le gesi s:;;.yın arkadaşı m Hasan 

Basri bey, geçen Sakarya Genel Kurulunda alin~:lş kararın aynen_ 
' . 

uygulanmasın:ı istiyorlar .. ( "0 kararın mahiyeti ne?" sesleri) 

BAŞKAN,- Yönetim Kurulu bu hu(3usu 'lütfen açıkı·asın •. 

. -- GEREL SEKRETER _FEHtVIİ ÖZÇELİ~:.... Değerli arkadaşlarım-: Bir- · 

likte >:rörev alanların bu· görevleri nedenleriyle kendilerine ö

ılenecek yolluk. geçen y::ı.l Sakarya 'da elle~ine net 500 lira g~çe

. cek tarzda karara bağlanmışt-ır •. Günün ·koşulları içerisinde bu

nuq. yeterli olmadığı açık. olmakla birlikte ~• Yönetiriı Kurulumı.:.ız s 

Birlig:Ln. içi~·de bulunduğt;ı akçeli sık:ı..ntıy::ı. da _dikkate alarak, 

bu konu-da yeni bir ön~ri getirme\Iliştir. Ancak, yasal. bir -zorun-

1ul.:ıik oldugu için. her yıl yen:i,den saptanması, gündem madcesi 
\ ... 

olarak huzunmuza getirilqı.işt:ir. Arz ed13rim~ 
. . . . .· 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim •. 

\ 
\· 

ı 
'' 
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Konu anlaşı.ldı galiba, ;yasal zorunluluk geregi icabı bunu 

gündem~ almış bulunuyorlar. ~lliktar da 500 lira olarak belli ol

du. Sayın arkadaşımız İzmir ])ele gesi Basri beyin önerisini oy

larınıza sunuyoruın: Sakarya' daki karar gibi kabul edenler lüt

fen ellerini kaldırsınlar ... Etıneyenler .•• Oy birliğiyle kabul 

edilmiştir. 

Gündemin lO ncu maddesine geldik. 

"Birliğin mali durumu ve barolardan alınacak Türkiye Ba

rolar Birliği keseneklerinin tesbiti ve ödeme sürelerinin belir-

le nınesi. " 

10 ncu. madde üzerinde söz &lan arkadaşlar var mı efendim? 

Buyurunuz Hurşi t .bey, 

HURŞİT KAN GAL (Balıkesir)-- Efendim, hizmet beklediğimiz 

bir kurumdan mali imkanları esirgemek, herhalde hizmetin aksa

masının başlıca sebebi olt:r. Ben öncelikle, borçlu barolar lis

tesinde ismi bulunan bir baronun delegesi olmanın üzüntüsünü ve 

mahcubiyetini ifade ile sözlerime başlamak isterim. Yalnız,, bu

nun çeşitli yazılarıınJzla Birliğe intikal ettirilmiş sebepleri 

vardır ve bu sebeple::." birkaç ay içerisinde izale edilecektir. 

Bir yeni fotokopi makinası alınını ştı.r, bundan evvelki genel ku

rulda bu borçlar dikkate alınarak veyahut datı...a doğrusu artan ha

yat Şartları dikkate alJ.nınadan bi:c tesbit yapılmıştır. Yalnız 

Genel Kurulumuz Barolar Birliğine olan borcun üzüntüsünü de his

sederek, % 150 zam yapınıştır kendi aidatına, yani Barolar Bir

liğine dlüm yardıını dahil ~önderilenlerin dışında 40 lira olan 

aylık keseneği Balıkesir Barosu 100 liraya çıkarınıştır.Barolar 

Birliğine göndereceği.keseneklerle birlikte aylık 125 liraya 

çıkarınıı;ıtır. Bu, bu borçlar da. dikkate alınarak yapılını:;;tır. 

2-3 ay içinde Balıkesir Barosu bu borcunu ödeyecektir. Yalnız 

kesinlikle, başka sebeplerle Birlik aidatı keseceğinin giırnde

rilmemesi yolundaki lir e~iliıni onaylamadığımızı açıkça belirt

mek isteriz. Birlik Yönetim Kurulunu, sayın Başkanını eleştire-

biliriz ı fakat bu hiç bir zaman onların mali olanaklarını kı

sıtlamak hakkını biz,, vermez- Bu görüşe kstılmadığıihızı açıkça 

beyan etmek isterim. 
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Şimdi, birtakım önlemler alarak bu borçluluk durumuna son 

verilmesi mevzum! vardır. Zannediyorum bu bir kanun konusudur, 

bunun tartışılmasında yarar olduğunu belirtmek ve bu konunun bi

raz daha etraflıca müzakeresini sağlamak ve Balıkesir Barosunun 

bu durumunu arz etmek için söz aldım, ll!Taru.zatım bundan ibaret

tir. Saygılar sunarım. 

BA::;,K.AN- Efendim başka konu~mak isteyen? •• Buyurun. 

AK.liY. BEŞlVIART. (Kars)- Efendim,· üzülerek ve utanarak huzu

runuza çıkıyorum. Zira bffirçlu barolardan birisi de bizim baro·-· 

muzdur. Fakat şunu arz etmek durumunu hissettim: Türkiye 'nin 

büyük illerinden gelen delege arkadaşlarıınız, mevcutlarının 

100'den aşağı düşmediğini, büyük illerdG lOOO'rlen tutun 500'e 

kadar avukat·arkadaşın çalıştığını ve gelirlerin tabiatiyle ai

datlara bağlı kaldığını da hepimiz biliyoruz. Biz kaç kişi ih; 

çalışıyoruz? Bir baro teşekkül ettirdik, uğraşıyoruz, 4~.kişi 

.iken 42 kişiye düştük. Bu arada hangi şartlarda çalışıyoruz? 

Nasıl bir çalışma olanağı içerisindeyiz? Hani, gözden ırak olan 

gönülden de ırak olur derler. Gerç teliden öyle; zor tabiat şart

larında herha.lde tecrübeli; yahut epey bir süre avukatlık yap

mış olanarkadaşlarımız Kars'ta oturınuyor:ibar ve bunlar büyük 

şehirlere göç ediyorlar. Bu sadece ticarette değil -yani eko

nomik bir olanak oluyor- avukatlıkta da böyle. Geriye kim ka

lıyor? Geriye kalan sadece stajını bitirip göreve yeni başla-

mış olan arkadaşlarımız. Bunların gelir sağlama olanakları çok 

az. Gelir sağlama olanağı az olması na rağmen Kars barosu bu-

gün ayda·, demirı de yıllık olarak ödedikleri aidatla baronun 

özel giderlerini karşılayacak durumda değildir.Bu şartlarda 

ayrıca Barolar Birliğine ödenınesi gereken parayı ödemek için 

zorluk çekmekteyiz. O halde,. e sadece baroların aidatıarını 9 ya~ 

hut da Barolar Lirliği:ıe ödenecek paraları ödemek zorunluğu 

doğurmamak gerekir. Ayrıca, · mağdur barolara ·da yardının Barolar · 

Birliğinden gelmesi gerekir. Eiz bir katibin ücreti'ni ödemekten 

aciz duruma düşerken, borçlandığımızdan dolayı -utanç duymuyo

ruz- baroyu devam ettirdiğimizden dolayı kıvanç duyuyoruz.Çün

kü Kars Barosu, deminden beri rapoY üzerindeki görüşmeler yapı-

i 
1 
:l 

1 
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lırken' söylenen bütün yöntemleri' bütün bilıimçli atilımıarı ı 

bütün eylemleri harfiy.en yerine getirmiş bir barodur. Bu bakim

dan biz borçlanmışsak, biz Barolar Birliğine karşı borçlu du

rumdaysak, bunun günahı bizde değiL biraz da Barolar Birliğin

dedir, biz~ yardım etmeleri gerekir. Çünkü avukatlık onurunu 

hukuk devletindeki bütün eylemleri hukı.üm. karşı. <'<ı.ldırıları 

orada biz gerektiği yönde gerekti~i şekilde yasalyönlerden gö

ğüslemişiz. Bu bakımdan; bizden yardım değil., sizden yardım bek-

1.iyoruz. Öner::.m budur. 

BA:~K!-ıN- Teşekkür ederiz. 

Başka söz almak isteyen var mı? •. Buyurun. · 

SALİH SİPAHİER (Sakarya)- Sa;yın BaşkanlaL, saygı:.değer de

lege arkadaşlarım; gündemimizin bu maddesi, Türkiye Barolar Bir:

liği Genel Kurulunun· kesen ek miktarı ve ödeme tarihlerinin t8s ~ 

bi ti ile ilgilidir. Ancak ı Kanunumuzc.:n Anayasa Mahkemesi tara

fından i~tal edilen 82 nci maddesinin 2 nci be.ndiı barolar ge

nel kurullarına bu yetkiyi vermiş bulunmakla beraber, yani ke

senek miktarı ve. ödeme tarihlerinin. tayin ve tesbiti yetkisini 

vermiş bulunmakla beraberı Birlik, Barolar Birliği Genel Kurulu

na saClece ke.senek miktarını tayin yetkisini vermiş bulunmakta

dır. Madde metni sarihtir. Bu it:ibarla biz bu maddede sadece 

Barolar Birliğinin kesenek miktarını tayin ve te~bit etme yet~ 

kisini haiz bulunmaktayız. Tiiğ.er ödeme tarihlerinin tesbiti ise 

sabahki ko!'luşmatrıda da önermiş oldug'um gibi 1978 yılı bütçesi 

ile ilgili olarak, bütçe taslağı na eklenenyönetmelikte ödeme 

tarihleri tayin ve tesbit edilmek suretiyle halledilmiş olup, 

kesenek miktarı lakımından bütçe taslağında geçen sene 10 ncu 

genel kurulda kabul edilen miktar üzerinden tahakkuk işlemi ya

pıldığına göre, 15 er lira üzerinden keseneğin tayin ve tffisbi- · 

ti Yönetim Kurulunun görüşü olara:\~: belirlenmiş bulunuyor. Buna 

zıt bir görüş olarak, Denetleme Kurulunun, 15 liralık keseneğin 

25 liraya yükseltilmesi hakkında raporlarında bir tavsiye ka

rarları vardır; tayin ve takdiri Yüı.ıe Heyetinize aittir.Saygı-

BAŞKAJ\l- Teşekkür ed e riz. 
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Buyurun Nebil bey. 

NEBİL VARUY (İstanbul)- Sayın Başkan, sa;ygıdeğer meslektaş

larım; Barolar Birliği keseneklerinin borç miktarlarını belir

ten cetvelde, bazı hatalar olduğu 9 daha evvel konuşma yapan mes

lekdaşlarım tarafından belirtildi. Bu konuda cetvelde İstanbul 

açısından da bir değişim zarureti hasıl olmuştur. Gerçekten. c et-

velde belirtilen miktar kadar İstanbul şu anda borçlu değildir. 

Ne var ki, bunun bütün kusuru İstanbul Barosuna aittir; kesin

likle Yönetim Kurulunun bu konuda hiÇ bir kusuru y'üktur. Çünkü 

biz, zannediyorum 400-500 bin lira tutarındaki borcumuzu ancak 

yıl sonunda, hatta birinci ayda ödeyebildik. Bu bakımdan, cet

vele böyle geçmesi Yönetim Kurulu tarafından zorunlu bir durum

du, bu hususu ilk önce tavzih ederim. 

Neden bu durum hasıloldu? Çünkü, bilindiği gibi büyük meb

lağlara varan bu miktarı ancak biz kanunun 65 nci maddesinin tat~ 

bik edileceği ihtarını havi tebligatlar yaparak tahsil etme im

kanını bulahildik ve derhal borcumuzu ödedik. Bundan çıkan sd

nuçlar var. Arz etmek istediğim husus; bu maddi vakıalardan gi

derek bazı sonuçlara varmak. 

Görülüyor ki barolar, gerek eski yıllardan, gerek 1977 

yılından oldukça önemli miktarda kesenek borcu ile borçlanmış 

haldeler. Geçen Sakarya Genel Kurul-ı:;ında 10 liralık kesenek bor

cunun 15 liraya çıkartı ı ,ası na karar verildi, şimdi de bu· 25 li

ra olarak isteniyor.lO lira iken görülüyor ki barolar büyük mik

tarda borçlu durı.;:mdadırlar. Bu, 15 lira olduğu zaman şüphesiz 

daha fazla olacak. Yani ellerindeki imkanlar dolayısiyle baro

lar ödeyemiyeoekler. 25 lira oldugu zaman bu miktar çok daha bü

yük meblş.ğlara ırasıl olacak. ÇünkJ. lO liralık lresenek borcunu 

% 50 bir zamla 15 lira yaptık, eğer 15 lirayı 25 lira ;ıpaparsak. 

aşağı yukarı % 70 bir zam daha yapmış olacağız ve bu borçları 

ödeyerneme durtunu filhal barolar tarafından, bütün karşı ağızla

ra rağmen olacak. 10 lira ödenemedi, 15 lira ödenemiyecek, 25 

lira hiç ödenemiyecek ve gittikçe bu miktarlar daha büyük meb

lağlara varaoaklar. O zaman, bana öyle geliyor .ki 9 Birlik çok 

önemli bir mesele ile karşı karşıya kalacak. Yani Birlik, baro

larla ideolojik açıdan bütünlense bile, mali açıdan aralarında 
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uzlaşmaz çelişkiler meydana .gelecek ve bu çeli:.]kiler ggderek ba

roların ve :Barolar Birliğini;!+ ideolojik ;yapısını da etkileyecek. 

Şimdi denebilir ki, bugünkü uygulamaya göre, Barolar Birli

ğiancak belli tebligatlar yapmakla yetiniyor, daha fazlaya git

miyor, bu böyle devam eder, borç miktarları bir taraftan yükse-" 

lir bir taraftan barolar ellerioden geldiği kadar para öderler., 

bu şekilde bu işi tatlıya bağları_zt diye düşünülebilir. Fakat bu 

sanıyorum ki bir noktada mümkün değil. 1\IIürıı.kün olmadığına da Baro

lar Birliği Yönetim Kurulu açıkça işaret ediyor~ çalışma raporun

da aynen şöyle·diyor: TVIeslekdaşlarımızın kesenek ödememeleri ha

linde Avukatlık Kanununun 72/D maddesi uyarınca uygulanacak mü

eyyidelerin mevcut olmasına rağmen tahsil edilmemesinin baromu-

zun (Baromuzun diyor,. bir yazı da bildiriyor), ve Birliğimizin 

sorumluluğunu gerektireceği tabiidir diyor. Gerçekten de, eliiıet

teki btm paralar ödenmezse, bu Birlik adına bir sorumluluk geti

rir ve neticeteni çalışma raporunda ve b:j_r başka yerde de işaret 

edildiği gibi, yasal zorlamailiara gider. Yani icraya verir. Baro

lar Birliğinin elinde başka imkanlar da yoktur. Demek ki bu mali 

meseleler gittikçe daha büyük stratejik ayırırnlara yol açacak. 

Bu noktaya yüksek kurulunuzun dikkatini çekerim. Ve takdirleri-: 

nize sunarım; bu :yüzden büyük tehlikelerin Barolar Birliğini bek

lediğine özellikle işaret etmek isterim. 

Buna karşı denebilir k:ıi:i, ve denmektedir ki,, peki ne olacak 

yani; gerek toplu sözleşmelerden gelen artmalar .. gerek fiyat art-

maları dolayısiyle mali durumumuz kötü ise bu Barolar Birliğimi

zin işlemleri de yeterince yapılamayacak. Şimdi sayın arkadaşla

rım, buna biraz iyi niyetle baroların ye meslekdaşlarımızın yak

laşımları olursa, bu çözümlenıneye cek bir mesele değildir ve 25 

lira gibi bir meseleyi getirip de (Aydadır tabii bu) 10 lira da 

ölüm yardımı, demek ki 35 lira gibi bir artmayı getireceğine, tah

sil imkanları.nın z.orlanması gerekmektedir. Biz daha 10 lirayık 

durumda,yız., 15 liralık durumu daha denemedik. İşaret etmek iste

rim ki, 15 liralık, ayda 15liralık bir kesenek meselesin in. ge-. 

tireceği problemleri bilmeden, ve bunları,.n ne de:::'ecede Barolaı 

Birliğidin masraflarını kar::;;ılayacagını d,aha bilmeden, nasıl 
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olur da 25 lira istenir? Yani uygUlama bir kademe artarak mey

dana getirilmektedir. 15 liralık uy gularna ;y·a:pılır • bunun netice

leri alınır, eski borçların tahsili için mümkün olan gayret sarf 

edilir ve öyle bir noktaya gelinir ki, artık b~ 25 lira noktası

dır ve o zaman burada bulunan bütün delegasyon elbetteki buna 

"evet" der. Ama daha 15 liranın uygulanıası yapılmadan 25 liraya 

çıkartılması istemi bence :pek uygcm değildir ve arz ettiğim ne-

denlerle de, ilerisi için bana öyle geliyor ki tüyük bir teh

likeınıin kapısı açılmış olur. SaygJ.larımı sunar:ı.m, 

BA;;;ı:KAN- Teşekkür ederiz. 

Söz sırası Elazığ Delegesi Sayın Necati Özkaya'da, 

Yalnız, izin verirseniz ondan evvel, bir açıklama da ben-

d.eniz yapmak istiyorumı Konya Delegesi ve Konya Baro Başkanı o

larak; raporda zuhulen Konya Barosu da borç :tu _olarak §i:i:s:teril

miş bulunuyor. Zabıtlara geçmesi makımından bu açıklamayı yapı

yorum; Konya Barosuırnun borcu yoktur, bir yanlışlık olmuş, rapo

ra borçlu olarak geçmiş. Bu açıklamayı yapmak gereğini duy.dum. 

Buyurun Necati bey. 

NECATİ ÖZKAYA (EHlzJ.ğ)- Konuşmalarımda da söylediını Ela- _ 

zığ Barosunun borcunu ödemediği bildiriliyor. Yani borç ödernerrıe

yi itiyat haline getirmiş barolar arasında geçiyor. Biz 1976 

b orcumuzu beşinci ayda ödediğimize göre, i tiyat haline getirdi

ğimiz söylenemez 1 1977 yi de tamamen ödemiş vaziyetteyiz. Yani 

şunu söyleyeyim; arkadaşlar bu lO lira idi 15 lira idi 25 li

ra idi ben ;şahsen bunun burada konuşulmasını daiıi fuzuli adde

diyorum. Şimdi duşünün a~Jlcatız lükantaya gidiyoruz günde 

40 lira 100 lira bahşiş veriyoruz ot elde de böyle. Af buy-urun __ 

ka:pımıza gelen dilenciye veriyoruz. E Barolar Birliğinder: çok 

şeyler istiyoruz; şahsen t!enki t edenlerden birisi de benim; ama 

paranın olmadığı yerde iş yürümez. Hani 25 lira olsun 15 lira 

olsun, bence bunun konuşması fuzuli; 50 lira olsutıl Yani bunu 

burada bir konuşma mevzuu ya:pmayalım,. Barolar Bi-rliği ne isti

yorsa onu verelim. Bu çok büyük bir rakam d~ğildirı yani bilhas

sa bizim için büyük bir rakarn değil. Maruzatırn bu kadar. 

BA~iKAN- Teşekkür ederirrı 1\Jeca+;:;.. bey. 

~ı 
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Buyuıımn efendim. 

FUAT PJcKOYUNLU (Gü~üşhane)~ Sayın Başkanlar ve muhterem 

arkadaşlarimız,. bu hususta söz almak zaruretini duydum ve. saygı

larımla şunu arz etmek isterim ki, bugün Türkiye Barolar Birli

ğine mensup barolarda en az avukat sa;yısı ile çalışan bir baro

_yuz. Bizim baı."çıya kayıtlı ü;:ırelerimizin tüm sa;yısı 26 1 dır. Şunu 

özellikle belirtmek isterim; bugün bizim baromuzu yürütecek mlis

takii bir sekreta.eyamız mevcut değildir. Mahkeme katipierine ek 

ödenekı vermek suretiyle bar<muzun sekreteryasını yürütüyoruz. 

Bu hususun da bir yürütmede nekadar bir fonksiyon icra edece

ğini takdirlerinize arz ediyorum. Ancak, peşinen söylemem lazım 

gelen bir husııs var; bir kırsal bölgede yaşayan insanların böy

.le, . e e et şu anda Genel Kurulda söylenirkan; 25 lira ı 30 lira, 

10 lira büyük para mı? Düşünebilir misiniz, küçük bir ilçede 

tek başına arzuhalcilerle savaş veren bir avukat arkadaşımız 

için yeri geliyor ki 300 lira da büyük bir para oluyor. Türki

ye' nin ekonomik şe.rtları belli. Şim1H', Barolar Birliğinin bu 
. 

getirmiş bulunduğu tekiifte, zannederim ki para ayarlaması ola- . 

rak kamuoyuna. yutturulmak isten_en y kamufle edilmek istenen· deva

lüasyon ve enflasyon hızıriın bizim Barolar Birliği aidatıarına 

da tesir ettiği görülüyor. Şimdi. ş~nu da açıklamak isterim:.Ay

rıca, şimdiye. kadar hiç dikkatimizi çekmedi, fakat zarureten 

ileri sürmeye mecburum; birinci sınıf ücret tarifesi vardır ba

rolar için ikinci sınıf ücret tarifesi vardır. B;iz· ikinci sı

nıf, ücret tarifesine göre. çalışan avukatlarız~ Bizim şu anda 

.. delegelerine yol ödeneği dahi vermeyen, ki almak da miimkün de

ğildir, çünkü maddi olanaklarımız çok zayıft:ı.r, 26 kişinin yü

rüttüğü bir barodur, baro gen~l kurulUmuz da geç en yaptığımız 

toplantıda bu sorunlar dile getirild,i ve arkadaşlar Barolar Bir-
, . 

liği aidatı ve ölüm yardımı, diğer kesenekler 'dahil olmak üzere 

evvelsi yıl ödemiş bulunduğumuz 940 .lirayı 1500 liraya çıkara

bilmek için de herhalde epeyce bir sav verdik• Bu'savın içeri

sinden gelen ve bütün.bu durumları size anlatan bir arkadaşınız 

olarak, Barblar Birliği' Yönetini Kurulunuo getü•miş bulunduğu 
'C 

teklifleri takdirlerinize, $Unuyoruriı, BE:m de bu konuş'mamla siz-
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lere hiç olmazsa bir nebze olsun kendi dertlerim.izi iletmekten de 

zevk duyuyorum., mutluluk duyuyorum.. Hepinizi say gılarım.la selam.-

. larl.m. 

:BAŞKAN- Teşekkür ederiz • 

. :Buyurun Sayın · Güçdemir. 

CJ)!MALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep}- Pek m.uhterem. arkadaşlarım., 

söz almak niyetinde değildim.~ ama bir noktada mecbur oldum.. Sev

gili kardeş:;Lerim., evet, ıo lira tahsil e dilemiyor, 15 liranın he

nüz tatbikatıtıa bar;ilam.adık, bu safhada iken 20 veya 25' e çıkart..: 

mak biraz' garip olmaz mı? •• ]3ütün bı_mlar üzerinde durulacak nokta

lar. Ancak. şunu da arz edeyim.; gayet güzel bir konuşma yapan Cen

giz İlhan bey· karde9im.i~;. bir adıiye dı;ı.iresinin nakli konusunda 

merkezden ist!3diği yardım.a·cevap dEı,hi verilmediğine işaret etti

ler. Elbette bu, maddi imkansızlığın yarattığı. bir ilgisizlikti. 

:Böyle zaman zaman Barolar Birliginden. beklenen· şöyler oluyor Bir

lik Merkezinde, yapılamıyor. Personel maaşları artmış bulunuyor, 

masraflar artmış bulunuyor,. bu bir gerçek, bu bir vakıa. Bunu 

gizl:em.eye, saklamaya imkan yoktur. Şim.di9 bu şartlar içerisinde, 

mali bakımdan Genel Merkezi çalışa,mayacak duruma getirm.em.em.iz la-
----· 

zım. JYihaye.t 2Ö veya 25 lira iki paket sigara paras/ıdır arkadaş 

larım. B.ir ayda iki P?k;et sigara parasını Genel Merkezden esir

gem.eyelim. ÇalJ.şamaz, .istediğiniz yardımları. yapamaz, kitap .çı

kartam.az, tebliğ yayam.az, m.as:r'af yapamaz, mücadeiesini yürütemez. 

·Bu itibarla, bu maddi yoksunluk içerisinde harekets;izliğe mah~rum 

etmiş ~lacağız. E ödenm.iyor.,Ödenm.iyor ise, mahalli barolartah

silatJ.nı yapamıyor ise, bu ödememeriin. yani yerinde oıınayan.şek

len tasvip e(iilmeyen bu halin diğer bir kısitiaınaya mesne.t olma

sı doğru değil. :Böyle gayri kanuni olan, tasvibi mümkün olmayan 

bir hususu başka bir meseleye.mazeretyapdiak m.UmkLih oltııaz arkadaş

lar. Eğer Barolar Birliğinden istiyOrsak;· y·erinde derdinıize köş

masını, bilmem şu bu yardıırilarda., neşriyatta, işte, takipte, mu
cadelede verimli bir .tııesai yapmasını· idiyorsak, ayda iki paket 

sigara parasını lütfen esirgemeyelim. •. Ma:c"Uımtım bundan ibarettir. . . \ . . 

Tieaiin muhterem. arkaqaşım birinci ikinci sınıf. M.rolara ilişkin 

gayet güzel şeyler söylediler; Yarın bu konuda, dilek<,ıer faslın

da ·uzun uzadıya o birinci ikinci sınıf tefrikinirı adaletsiz1iğ.i-
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ne işaret eden konuşmalarımız olacaktır, Jnlar da saniyerum bu 

ikinci sınıf şeysinden kurtulmaları gerekirf kurtulurlar inşal

lah yüce heyetinizin alacag:ı, kararla< Özet olarak; bu basit, 

'iki paket eigara parasından~ kendi seçtiğimiz inceleme eleman

larının,deneticilerin gerçeklere da;yanan teklifini kabuld.en Ge

nel Merkezi .ve kBndisinden çok şe;yler bekl<OdiğimJz mekanizmayJ. 

yoksun bırakmayalım. Hürmetler sucarım~ 

BAÇK.A.ıl'i.f- Teşekkür ederiz s,ayJ.n Gi.!.çdecrıu:·, 

"Sa:;:ıwijy:t:ı:ın. :o-&; :u""' buyurun, 

AYTEN JJİ:K (İstanbul)- EferıC:ı.im şimdi mosele dönüp dolaşıp 

iki paket sigara parasına geldi. Oysa üzerirıde durulmas:. gere

ken konu bence bv değil. Mesele bir kere istenen bu ~aralar bu 

senenin bütçe::ıi için değil gelecek sene bli.tçes~,_ için, GeleeeL 

senenin bütçesi için bu istenen paralar için sarf yeri hazır

lanmış mı? Nedir .. nerelere harcarım2k iç in bu rakamlar talep e·

diliyor·~ Çünkü mesele 25 lira meselesi değil, l:ıir yekurı tutu

yor. Bunların sarf yerinin öncelikle ~nel Kurulumuza bildiril

mesi gerekirdi. 

İkinci mesele, arkadaşlarımızın 25 lirayı verip vermeme 

meselesi de değil, biz bunu Genel Kurullarımıza her birimiz 

türeceğiz. Burada bu oylanacaic sen ben, o baro bu baro verıne

y ecek • eğer bu genel kurullarım:ızda Barola:c Birliginin aidatJ ·-
' ' 

nın şu kadara yükseltilmesi kabul edilmezse, geti e soruclu olac1 

o arkadaşlar olmayacak, orada reddine rağmen, buradaki kabulü

nüze dayanılarak baro bunlardan sorumlu olacak ve neticede bir 

sigara parası 400 bin :100 bin lira olarak ba:c~onurı s:ı.rt1n:1 yü>::

lenilecek. Bunu bu şekilde yorurda:nanızı rica edeceğim" C :ı .. "-· 

kımdan, Cheelikle bize sarf yeri göstor:~lsin. Crıdan sorıra t ~z 

bunu kendi baromuza aktarab_rn, genel kı..;ı:ulumu.zia bunun savu~ı-

masını yapalım, kararımızı alalım, bundar:. soura nrtırılmasıtn 

burda da kabullinüze arz ederiz. J3ur:ıl8.r yapılmadan, sigara para-

sı ile bu meseleyi halletawk olar:ı?.ksızdı:::>, Çjn~;::Li. doğrudac d l~-

ruya baronun sırtına yüklenen bir ir. a·vukat arkadaşlar ta-

kip edilmeyecek sig.,::-a parasına, dogrudan doğruya baro takıp 

edilecek, Saygılarımı sunarım efer:ıdit:ı. 

BAŞKAN- Teşekkü::n ?dsrim-
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Başka söz alah arkadaşımız var mı efendim? •. Yok. Olmadığı

na göre sayın İlhan Ku tay~ ı davet ediyorum; Yönetim Kurulunuri 

görüşlerini bildirmek üzere •. 

GENEL SA'YMAN İLHAN KUTAY- Sayın Başkan~ değerli delege ar

kadaşlarım; Birliğin mali durucıunun tartışıld}ğı şu sırada ı para

sal konuların sevrilmsiz bir k~nu olarak. ortaya çıkan görüriümünde 

konuşmak bir bakima da talihsizlik. 'Ancak, iki yıldır görevini 

yerine getirmeye çalıştığım Birlik Sorumlu Saymanlık Üyeliğinde 

h'emen her gün karşılaştığımız mali sıkıntı bu sene konunun mali 

faaliyet raporu dışında Yönetim Kurulu ra~orunda bir günden mad-
~. ·- . .. . 

desi olarak özel yer almasını gerektirmiştir. Parasal aÇıdan i

leri· sürülen görü·şler kuşkusuz bir dereceye kad.ar doğal karşı..: 

lanabilir. Biraz da halk deyimiyle; "Para isteme benden; buz 

gibi sağurum senden" özdeyişi bir noktada hakikaten bir reaksi

yonu ifade eder~ Barolar Birliği,- 61 barodan oluşan ve 8 yıll:ı.k 

geçmişi bulunan bir teşekkül olarak bugüne kadar hepinizin bil

diği geniş çapta faaliyetler göstermiştir. YalnH; l976-1977se-
.. . 

nesinde üç olağanüstü genel kurul toplantısının değişik şehir-

lerdeq İzmir, İstanbul ve Ankara 'da yapılmış oiması, bütçe açı

··. sından nasıl bir gideri gerektirdiğini açıkça ifade eder. ' 
. ) ' . 

Yönetim Kurulu raporunda mali duruın ve 1978'bütçesinin 

gelir gereksinmesi gayet açık olarak gösterilmiştir. Bu 'ti.ahmin

ler kuşkusuz kabul buyurursunuzki kalemin kağıda intikaliyle 

saptanmış rakamlardeğildir. Gerçekve objektif donelere dayan

maktadır. Ki, bu rakamların gerisinde kalrı:ış ve sayfaya intikal 

etmemiş gerekçeler daha' çoktur. He-pinizce bilinen Hı.usı:ısları tek

rarlamak istemem. Ancak, Türkiye bugün dünyada emsali görülme

miş b~r enflasyanist baskının altında % 48 ila % 50 hayat paha-

lılığını n- yaşand:ı,ğı bir memlekettir_ ve Ocak ayındf1n itibaren a3-
~- . 

ga.ri ücret 3300 liraya çıkmıştır. Bu koşullar altında, 16 perso-

nelle yürütülen ve çok dar olanaklar .içinde faaliyet göstermek 

durumunda bulunan Bir-liğin hizmet v~rememiş olnia.sı da eleşti

rilmektedir. Hiç bir art niyete dayanmayarak_şunu ifade etmek 

zoruuluğunu duymaktayım: Lütfen yanl:ış anlaro:a.yın, Birliğe veri

lec.ek aidatlar bir bağış değildir. Bazı ifadeler· üztfntümüzü mu

cip olmuştur.Üzüntümüz, hizmet verilmiyor, o halde para verme-

\ 
' 
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yiz, şeklinde tezahür eden beyanlar, :Birliğiri kam:u kurumu· nite-
. . 

iiğindeki_ bir meslek teşe:tckülünün mahiyeti ile bağdaşmamaktachr. 

Bil-indiği i.izere, Anayas~ Mahkemesi Avukatlık Kanununun 81 nci 

iıı.addesinin ikinci berı.di hükmünü fptal etmiştir.:Su iptal gerekçe'-
. . . . - . . . -

si. d~ bir noktadan :Birlik keseneğinin huk;iiki niteliğini sapta-

.· yan gerekçeyi aç:ı.klamaktadır. :Bu gerekçeye '@re, :Birlik kese-
··· . ' 

nekleri kamu alacağı hiteJiğinde bir ,alacaktır. Anayası:ı..Mahke:-
·.; • i· .• 

mesi kararıyle saptanart tıu ni te;pg·ine @re, demek ki üyel_eri-_. 

:filiz in, meslekdaşlarımızın ödedikle:d 'kesenekler, özelltı:üruk a-
• .-· _: -' • • 1 • • -. ·.. •• • • '. • 

lati:ırida Oluşan bir borç ilişkisinin yarattığı-· bir borç değil-. . . . . . . " . . ·.. . . . 

dir• O halde hizmet tart:ı,şmasıayrıca yapılmak tizere, baroları-
. . . ~ 

mızın k,anuhi yüktiaılülük1erini yebne gei:;irerek, süresinde kese-

nel!:ler~ni :Birliğ'Q, ödemeleri ·her halde pek doğal bir l_;ıorç olı:ııak 

gerekir. 8 yıldan beri. yapilan. gözlemler ve iki yı~dır yaşad:ır' 

ğıın:ı,z koşulla~,· baroların .kesenek ödemekteki is~:eksizliklerini, 
(:Bu tabiri de lütfğn mazur g!:jrmenizi iFıtirharn edeCeğim. )Çünkü 

mıüi sıkıntının yaratt:~;gı psiko?-ojik köşullar ve üç günlük :Bir-

·. lik gt:~el kurulundan sonra 1979 genel kuruluna kadar' geçen sü

re ,içindeki 365 gün :Barolar :Birliği saatınin dönmesi bu büt~e-

. ni,n işlemesine ;bağlıdl.r. 61 baromuz, pek az bir_ ayrık baro ile 

keseneklerini geç ödemek hususunda bit· davranı.şa girmektedirler. 

Ve geneltikle Kasim ve Aralık ayinda )::ıorç kapataıa telaşına, bel

ki görünüm öyledir veyahut da bunu tercih et~ektedirler, Kası--m,.. 

Aralık ayında hesapl~rkapanmak :istenmektedir. Kasım:-Aralikayı
_-. na kadar o yılın. tahakkUk etmiş keseriekl~ri Ödenm~diği takdirde, 

.· . . 

cari giderler nasıl görülecektir? Elde bir sihirli değnek yok-_ 

tur. birillımiş. para hiç yoktur. ::sar olar :Birliğinin üç yıl evvel-

600 ·bin liralık bir Vadelj, hesabı ·aç.ılrıuştır Zi:::-aa-b :Baı;ıkasında; 

bi:r;;. tanesi ].00 bin, d:i,.ğeri 500 'bin .• 100 bin liralık vaa,e ç.özül

müş,. 50ô bin liralık vade de ye~i çözül~üştür. Henüz idrak ·et-

. mek.te oldugUmuz bu genel k:upul-i::u:i mali portesi 200 bin İiraya 
. y~kındır~ -:Bu şa.~tlar. aı-tında, 1979_ yılından it_ibaren u.ygul~na.,. 
_cak 25 liralık_ artışıni-yani 10 liralik artışin 'bugünden_ gider · 

çeşitlerinin bilin'm~miş 0lmasi sebebini anlalllfil,k: güçt,ür~ Yönetim 
. ' . 

Kurulu raporumuzun i54-.<nc'ü sa§fasırida,. 1978 büi;çe ÇalıŞmaları 

-·/ 
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dolayısiyle yapılan hesaplar 47 biiii' küsur liralık açık vermek

tedir. Yani 15 lira il~ l978 bütçesi 50 bin lira açıkla kapan

maktadır. Nakit mevcudumuzu arz ettigim şekilde kullanmak duru

mundayiz. Personel giderlerini ve personel maaşlarını 1 haya-t, 

geçim koşull&.rını, ümitlerini Birliğe bağlamış olan personelip. 

aylık !icretle1'ini ödey-ememek ggbi bir duruma Birliğin düşmesi

nin ıst:ı.rabını zannediyorum ki hepirı:ı.iz paylaşırız. Bugüne kadar 

yapıları çalışmalar yanında, size sunduğumuz raporda da açikla-
-

nan·giderler,·arz ettiğim şekilde cari giderlerdir. Bakınız~ne-

ler _mutasavverdir, nelerin programlanması lazımdır? Ç!ink!i siz 

yüksek kurulunuz bunları tasvip etmeyeliilir i yetersiz görebilir, 
' 

hatta tamamen· iptalini de uygun görebilir. Ama Birliğin çalış

malarında çeşitli mesleki ve meslek dışı birtakım faaliyetleri 
- ' 

cari giderlere inzimam eden tnunzam gelir kq.ynaklarına ihtiyaç 

göstermektedir. 

Birliğin kurulUş yıldönümleri kutlanmaktadır, bilinmekte -

dir. 9 Ağustos günü her yıl. Şimdi şunu i8tidraden arz edeyimi 

bu sene Ankara 1da' genei kurulun yapılması nedeniyle Yöneti.m Ku

rulunda işin sos7al yönünün -p~ogramlamııası görüşüldi:i. O kadar 
. -

sıkıntı aktif olarak etkilemektedir ki bizleri, mesela Barolar 

Birligi toplu bir yemek verme im_"k:anını _bulamamıştır. Nihayet 

belli dar imkanlar aç inde bir program oluşturmak zorundakalamş-. 

tır. Birligin kutlama yıldönümlerinin yapılıp yapılınaması tar~ 
J ~ • -

tı şılmışti:t:' Yönetim KurUlunda. Ya~ i Barola-r BirÜ.ğinin 9 Ağus-' . . . . 

tosta kuruluş yıldönümü kutlansın mı kutlanmasın mı? •• Bu· -:artı 

şılmıştır ve bunun tartışJlmasının ye~a6.e sebE1bi de bütçe ola

naksızlıklarıdır. Buna karşı çıkılmıştır jani bur görüşe karşı 

çıkılmıştır; fakat egemen görüş şu olmuştur: Mali_-imkansızlık, / 

ki barolarpan gelen aidatıarın toplanmasıile Barolar Birliği gi_ 

bi icabında ;vurt dışıria OtkÜeri yayılan bir teşekkülün yıldö-

·nümün!i kutlamak gibi olat;,anüstü bir görevi ihmal etmek bizle

rin görevini ihmal etmek anlamına gelir şeklinde bundan vazge

ç ilemetni ştir •. 

Sayın arkadaşlar, 1978 programında sos;){al güvetılik gJ.ven

lik kongresi programdadır 1 1977 de yapılamamıştır. Erıiekli San-
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· dıgı ~ Bağ-Kur ve Sos;yal Sigortalar Kurumunun' tek bir sosyal gü

venlik örgütü olarale birleştirilr;ıesi konusuna Barolar Birliği 

sahip çılnp bunu bir kongre.de tartışmak istemektedir. İkinci 

Türk Hukuk Kongresinin angajmanını çoktan yapını ştır. Komisyon 

çalışmalarımız vardırf seminerler tertibi düzenlenmesi icap 

etmektedir. Bu konular gütıdemdedir. 

Efendim, bu bakımdan, huzurunuza getirilan 25 liralık ö

nerimizin gerekçeleri bunlara dayanmaktadır • Bu önerilerimizi 

lütfen kabul buyurursanız, Birliği bir mali sıkıntıdan kurtar

mıŞ olacaksınız. Hepinize saygmlarımı sunarım.(Alkışlar) 

IıA~1CAN- Teşekkür ederim. sayın İlhan bey. 

Değerli arkadaşlarım, iki öner@'e var, ikisi de aynı mik-

tarda anıaşmış bulunuyorlar. Sayın Hurşit Kangal 1 la, Sayı-n Na-

. bi İnal, Say:ı:n Oğuz Arın~ Sa;yın Şinasi Yeldar ve Sayın Zeki 

Özker bu keseneğin 20 lira olarak tesbitini isterler.Şimdi, 25 

lira olarak isteyen arkadaşlardan söz almak isteyen var mı? •• 

Yok, Şimdi, 

OGUZ ARIN (Kocaeli)- Biz önergemizi geri alıyoruz. 

BA~KAN -- Önerge geri verilmiştir. 

Değerli arkadaşlarım, Yüce Heyetiniz olumlu bir hava ••• 

. İSTI'!AİL ÖZNEIJ (Niğde)- Sayın Başkan1 ben 20 lira olması 

hakkında öneride bulımuyorum. Söz isti;worum. 

BA~:KAN- Bu;yur·c;.n. • 

İSlVIAİL ÖZNEL (Nigde)- KJ.ymetli arkadaşlarım., biz buraya 

15 yılı dolduran delege avukatlar ôlarak geldik. Çoğumuzı.m da 

mali durvmu iyi olabilir, rahatlıkla da öderiz bundan şüphem 

yok. Yalnız, Niğde barosvnda bildiğim arkadaşlarımız'var ki, 

şu aidatı bile biz ancak baroda şakaya getirip cüzdanını açı

yoruz ve alıyoruz. işin gerçek yönü bu. Şimdi, 20 lira önerge

sini _ben bu genç arkadaşları, geliri az olan arkadaşları düşü

nerek 20 lira teklifini sayın Divana sunuyorum. Arkadaşlar di

ğer meslekdaşlarımızı, dur::;ımu zayıf olan arkadaşlarımızı naza

rı. itibare alarak böyle derler ve bunu da idareci arkadaşları

mız 20 ile iktifa ederiz derlerse •; bir teklif olarak sunuyorum 

efendim. 
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BAŞKAN- Şimdi ef'endim iki teklif var. İki önerge geri 

alındı 20 lira olarak. 25 lirada büyük oy çoğunluğu ile 'ben 

birleşme gördüm ama, arkadaşımız 20 lira olsun diyorlar. İzin 

verirseniz ben 25 lirayı oya sunacağım. 

·şimdi arkadaşlarım, keseneklef:in 25 lira olarak tesbiti

ni uy~n görenler lütfen ellerini kaldırsınlar •.• İp:dirin efen

dim:. 

Şimdi 20 lira olarak Niğde delegesi arkadaşımız önerge 

verdi 9 onu oyunuza sunuyorum~ 20 lira olarak tesbitini iste

yenler ••• 25 lira olarak kabul edilmiştir efendim. Teşekkür 

ederim. 

Buyurun Faruk bey. _ 

BAŞKAN FARUK EREM'- Artırma kararınıza.Yönetim Kurulu adı

na teşekkür ederiz. 1alnız, bazı delege arkadaşlarımızın ra-

rı arda gösterilen borç miktarında yanlışl'ıklar olduğu yolun,dak:f 

uy-arıları karşısında şunu açıklamak istiyoruz: Rapor hazırla

nıp sizlere gön-derildiği tarihteki rakamlar esas tutulmuş ı son

raki rşkamları size ulaştırmak imkanı bulamadık. Ama birkaç 

sayfalık bir ekle de bu hatamızı düzeltebilirdik. Özür dile-

riz. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz etendim. 

Değerli arkadaşlarırı;ı_, oturumu burada kapatıyoruz, Yarın 

9. 00 1 da toplanmak üzere iyi akşamlar efendim. 

(Kapanına Saati: 17.35) 
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ÜÇÜNCÜ GÜN 

BİRİNCİ OTURffi.ıl 

AÇILII'IA SAATİ; 9, 00 

------------0------------
BAŞKAN- Efendim, çoğunluğumuz vardır, to:ı;;lantıyı açıyorum. 

Gündemimizin ll nci maddesine geçiyoruz, 

""ll- 1977 yılı bütçesi ile Bütçe Yönetmeliğinin sunulması, 

görüşülmesi ve kabulü. 11 

Bütçe ile bütçe yönetmeliğini okutuyorum efendim: 

(1977 yılı bütçesinin gelir ve gider bölümleriyle Bütçe Yö

netmeliği okundu) 

BAŞKAN- Efendim, gelir bütçesini oylarınıza sunuyorum: Ka

bul edenler ••. Etmeyenler ..• Kabul edilmiştir. 

Gider bütçesini oylarınıza sunuyorum: Kabul e.denler •.• 

BİR DELEGE- Sayın BaŞkanım; yeni yazıhane açıcak genç avu

kat arkadaşlara onar bin lira kredi verilmesine dair bir önerim 

vardı. 

-BAŞKAN- Sayın arkadaşlarım, ben •• , 

HURŞİT KANGAL (Balıkesir)- Sayın Başkan 9 bu konuda söz is

tiyorum. 

BAŞKAN- Buyurun sayın Kangal. 
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HURŞİT K:ANG.AL (B8.lıke,ısir)- Değerli arkadaş]._ arım; hir söz var

dır,· .ben ona, inanırım; '1Hayirda isr!U' ı :i.srafta' hayı~ yoktur. ll yani 

ne kadar~ b.ayirlı bir iş_e para harcayabilirsertiz o israf · sa;rılriı.az. 

Yeni yazıhane . açan i:ı,:[.kadaşla:rımıza ne kadar yardım 7apılabilirse bu-
. . . . 

na karşı çıkm~, penim ölçül:erirri.e göre en azından çir1cin bir hare-

ket olur, yardım yapılmalıdır. Ancak, 1500 civarında yeni meslekda-

. şımı:z :tı.er sene yazıhane açmak durumunda. oldı~ğuna göre, bunlara 10 

b:i,.n lira civarında bir yardim yapmak demek, bütçeye 15 milyon lira 

koy-mak demektir. Eğer butçne l5 m;ilyon liralık bir kaynak: 'bulun~bi-
. ' . . . -

· .. lirse, OYVIU · bu nokta da .müsbet olacaktır; fakat şu andç:ı. bu kaynağı 

buiam.ayacağımıza göre; bu noktada sarfedilecek zamana ben isrıiı.f de

rim. Arz ederim efend;im.:. (Alkışlar) 

("Bütçe' oya sunulsun" .sesleri) 

BAşKAN:- Efendim,. aslıpda b~ti başka bir yöntem uygülaya6aktıtn.. 
EVvela butçey{ .oylarınıza stı.nacaktırri, .. bü. fasıllarv:e bölümler ara'

sında. bir nakil kb.nusu idi. ve bu hususta ve:dl-m.iş bir önerge· var 

.idi, o önergeyi de. ayrica dile.k1er fasl:l.nda Yöneti.m Kuruıuna -:erile.;:,. 

cek taJ.imatıa,r babınd,a oyuı::iuza sunaca.ktım, boylece aynı yöntemi uy

gı..U.a.yayım ieıtiyor.um. Şimdi, gider bütçesini kabul edenler ••• Etmeyen-

· .. ler ••. E)!:se.riyetle. kabul edillll;iştir efendim. 

Şimdi, gj)ndemi'miziri ll nci madd'esine göre; 1978 yılı bütçesi 

. il~ ]ütç? Yönetmel-iğinin sunı..U.ııiası, görüşülmesi v·e kabulü.. Zaten bU. 

yönetmelikve fasılla:r ve bö~üml.er a:ras;ı.naa ni:ı.kil imkatı:ı. . vardir. Yö"-

. n~tmeJ.,iği 'Qylar:ı:riıza· sunuyorurıı.: Kabul edenler ••• Etnı,eyenler ••• Kabul 

edilmiştir efendim. 

Sayı n Ho.ca:ııı., tenkitıere cevap vermek üzere buyurunuz. 

· ::Sfentı.im şimdi, sayın :Birlik Başkanı görüşmeler hakkında cevap

larını sunacak:lar. 

;BAŞKAN FARUK EREM- Sayın Başl!;anım, aziz d~lege arkadaşlarım; 

bu yıl Geriel Kurulumuzdaki tenkitler oldukça sert geçti. Maruzatı

-~zı üç bölümdeaçıklamak ·istiyoruz. Birinci bölüm giriş mahiyetin

d!3 ;.e ortak tenkitlere" ilişkin olacak, ikihcLbölüm.tek tek koriuşan 

arkadaşlarımıza yanıtıara indirg$1~ ·ouli..maeak:, ü.çUncü :Oölü~de Baş-
. . \ 

.· kanlık Raporu ve şahSım hakkındaki tenkitlere c.evap teşkil edecektir. 
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, Genel Kurulumuzun görüşillelerinin lO dakika ile kisı tlanması-
' ' 

nın mağduru. her halde biz Yönet;im Kurulunuzdur. Çünkü biz bunlar-

dan çok fazla faydalanıyorduk. Bu nedenle, bir istirhamda bulunaca

ğiını muhterem delege ve konuşmacı arkadaşlarımın söylemek olanağı

nı bulamadıkları düşüncelerini lütfen bize kıs_a llıir zamanda yazılı 

olar~ bildirsinler. Çünkü Yönetim Kurulu olarak biz, yıllık prog-'-. 

ranumızı dönem başında yapmak\iayız, bu programın eksiksiz olması 

için sizden böyle bir ricada bulunuyoruz. 

Ş:iıı:ıdiye kadar Yönetim Kurulu temsilcisi ve Başkan olarak ten

ki tlere cevabıını karma ola:t·ak bildirmiştim. Fakat bu yılki tenkit

ler, daha ziyade bu toplantının bir rastlantı sı olsa gerek, dahı::t 

ziyade şahsım üzerinde toplanclı. :Bu itibarla, hakkımdaki tenki tler

le Yönetim Kuruluna yönetilen tenkitleri birbirine karıştırmak hak

kım olmadığı zannındayım. 

Buridan evvelki yıllarda konuşmacı arkadaşlarımı n beyanları na 

sı~asiyle yanıtlarda bulundum. Fakat bu yılki tenkitlerde ortak 

noktalar o kadar çok ki, başa bunları alırsam süreden kazanacağıını 

sanıyorum. 

Evvela raporun hacimli olduğu, buna lüzum görülmediği ileri 

sürüldü. "Özellikle, daima takdir ettiğim Apayd].n arkadaşım bunu 

dile getirdiler. Biz, her konuda Yönetim Kurulu olarak en geniş 

bir incığleme ile sonuca varmak alışkanlığını şimdiye de~k yürüttük. 

:Bu mesainin sizlere intikali, ü~kemizin her yerinde her arkadaşımız 

aynı olanağa sahip olmadığından, onların incelemelerini kolaylaş

tırmak amacını gütmektedir. Bir rapor 3.,- 5 sayfalık da· olabiliri 

o z-aman bizler belki de d·aha az tenkide Uğrarız 9 ama sonuç herhal

de Birligin lehine kayılmayacaktır. 

Kuruluşumuzdan bu yana alenilik ilkesini benimsedik. Türkiye 

Barolar Birliği bülteninde önemli önemsi-z tefrikini yapmaksızın, 

okumağa değer bütün haberleri, diğer bir deyimle, Birlikte kuş uç sa 

onu dahi sizlerin bilgilerine sunduk. Baştan beri .bu aleniyet siz

lerin tenkitlerinizi tahrik edegelmiş ve Genel Kurulumuzun bir for~ 

malite toplantısı ol~aktan ırak kalması nt sağlayabilmiştir. 

Raporda eski raporlardan söz edildiği ileri sürülrıı,ekte, tek

rardan yakınılmaktadır. Eski raıJOrlara atıfta bulunmamız gerek~ 
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.sinmesiı bazı konuların birkaç yıl devam etmiş olmasından ileri gel

.diği gibi, Genel Kuruldaki arkadaşlarımızın değişmesi hali karşısın

da, evvelki çalışmaların onlar tarafından da bilinmesinde fayda gör-

müş olmamızdandır. Nitekim, rapora belki de unutarak almadığuıuz ba

zı evveliyatın bazı delege arkadaşlarımız tarafından bilinmemiş olma

sı, onları evvelce verilmiş kararlarla ters düşmeye neden oldu. Ama 

ne mutlu ki, bu konular o };:adar fazla değildir. 

Giriş ntteliğindeki ortak konuların birincisi eyleme ilişkin 

dir. Bazı konuşmacı arkadaşlarımız, kınama günü uyg:ılllamasını kutla-

mışlar, bazı arkadaşlarımız; "iyi ki Genel Kurul kutlama kararı var 

di, yoksa Yönetim Kurulu hiç eylemde bulunmayacaktı" demişler; bir 

arkadaşımız da kınama gününü kınamış durumdadır. Eylem kararları ko

laylılcla verilemez. Her eylem kararının, hatta kınama günü kararının 

bile muhasebe$ini yapmakta yönetici olar·ak bir zorunluk görmekteyiz. 

Eu, reylem benzeri ilk kararın hiç olmazsa eksik uygulandığı hakkın 

da hiç bir tenkit de bulunulmadı.Acaba Yönetim Kurulu kendi başına 

böyle bir karar alabilir miydi? 1\'J:eslekdaşlarımıza Yönetim Kurulu, 

duruşmalara girmeyiniz diyebilir miydi? Yönetim Kurulu bu açıdan 

yetkisi üzerinde durm.uş, birleştirici olmak görevinin de bilinci i

çinde bulunmuştur.Eğer Yönetim Kurulu kendisinde böylesine geniş bir· 

yetki görecek olursa, bir başka dönemde acaba Genel Kurulumuz biz

den şikayetçi olmaz mıydı? Kaldı ki, her kurulu;:şta, eylem kararları 

d13:ima en ,yüksek organca veriJ:ir. Diğer taraftan, bütün avukat mes

~ektaşlarımıza şamil bir eylem kararının her halde en yüksek organ

cıa verilmesi, Yönetim Kurulu tarafından verilmesinden daha isabet 

lidir. Yör~etim Kurulu, vermiş bulunduğunuz kınama günü eylem kara.rı

na bir tek üyesi ile dahi karşı çıkmadı. İkinci ortak konu Devlet 

Güvenlik Mahkemeleridir. 

Eu konudaki yerıneler şunlardır: Devlet c.~uvenlik Mahkemesi ka

nununun uygulsnmasını Birlik önlemiş ise de, bu kanunun çıkmasını 

önleyememiştir.Özellikle, konuşmalarıncra gerçekten insaflı olan ar

kadaşım Özturanlı, bir değerlendirme ile, Devlet Güvenlik Mahkemesi 

Anayasanın hükmüdür, onu kurmamak Anayasayı ihlal etmektir, gj.bf id

diaları n yersizliğini ve Yönetim Kurulunun da buna karşı koyduğunu 

ifade buyurdular.- Arada, bunların bir ihtisas mahkemesi olarak da 
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kurulabileceği yolunda bir fikri n ortaya atıldığı görüldü. İhtisası 

gerektiren konularda umumi mahkemeler statüsü içilinde ihtisas malı 

~emeleri belki kurulabilirp ama bahis konusu olaylarda ihtisas mah~ 

kerneleri dahi kobaylıkla olağandışı yargılamaya dönüşebilir korku

su içinde idik. Acaba kanunun çıkmasını önleyebilir miydik? Burada 

şu hususa özellikle değinmek istiyorum: 12 Mart soruınlı..ı.X:w:ları, ona 

bulaşmış kişiler kol gezerken, makam hırsı tedavülde dolaşırken, 

o aönemin ilk mücahidi olan Yönetim Kurulumuzu suçlamak, belki de 

insaflı değildir. Yönetim Kurulumuzda halen Başkan dahil, 12 Marta, 

onun hükümetine karışmış tek kişi yoktur. Bu nedenle, 12 Marttan 

bu açıda bazı açıklamalarda bulunmak olanağına sahip isem de, faz

laca konuşmak istemiyorum. 

])evlet Güvenlik Mahkemelerine kronolojik bakımdan ilk karşı 

çıkan ve bunun hukuksal nedenlerini ~rtaya atan ilk kuruluş Türki, 

ye Barolar Birliğidir. Hiç olmazsa bu açıdan hiç bir tartışmayı 

görmemekteyiz. Bunu belgeleri ile kanıtlamak olanağına da sahibiz. 

Genel Kurulumuza ):ıep aynı arkadaşlarımızın katılması, elbet

teki mümkün değildi. ])evlet Güvenlik Mahkemelerine karşı çıkan Yö

netim Kurulumuza Genel Kurulumuz tekaddüm etmemiştir. Buna mukabil 

bu konudaki dirence daima Genel Kurulumuz bizi takviye etmiş ve da

ima tasvtp görmek mutluluguna kavuşmuşuzdur. 

Bugünkü toplan\;ıda ])evlet Güvenlik Mahkemelerinin hukuk dışı 

olduğu yolanda ortaya atılan düşüncelerin hepsini kalem kalem tara

yınız, Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulunun o tarihte yayın

ladığı broşürdeki fikirlerin aynıdır. O broşürde tabii hakim kav

ramının,tercihli mutemet hakim kavramının, tayinli hakim, mahkeme

lerin kanun:lliği, 9 ncu madde, aday usulü, süreli atama gibi bü

tün bölüm başlıklarını şimdi saydığım konular. o broşürde ilk defa 

bilimsel olarak incelenmiştir. 

Devlet Güvenlik ~ilahkemeleri kanunu yeniden çıkarılacak mı?. 

Böyle bir girişimin olmamasını bütün kalbirnizle temenn~ ediyoruz. 

Hükümet Programında bunun hakkındBı bir pasaj olduğu yolundaki haber 

bizi büyük bir kötümserliğe, hiç olmazsa 24 saat seyketmişti. Mut

lulukla açıklamak duruınundayız ki, programda böyle bir şey görül

medi. Her halde görülseydi, daha evvel ittihaz buyurduğunuz,bunu 
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da kınama yürUıüşü hakkındaki kararımzın uygulaması şeklinde di

rencimizi gerçekleştirecektir. Zannediyorv.m ki, o kararda bir de-... _- . 

ğişiklik oımad::ı; Şartın tahakkukuna bağlı .. 

llevlet Güvenlik Mahkemeleri tarafından verilen malıkurniyet 

kararlarının afla mı ı yargııauuinın yenilenttıesi yolu ile mi' çare 

bulunacajSı yolundaki tartı şma, Sakarya topHı.ntısında yapıldı i yar

gılamanın yenilenmesi tercih buyuruldu. Bir tasarı hazırlandı, ge-
. . 

· rekli makamlara sunulduı gerçekleşmesi de takip edilecektir.Hiç bir 

konuşmacı arkadaşımız bu kanun tasarısının şu veya bu eksikliğin

den söz etmemiş bulunmaktadır. Tasvip gördüğü sonucuna varmak du

rumundayız. 

141, 142 ve 163 ncü maddeler hakkindaki emirleriniz yerine 

getirilmiştir; elbetteki takipçi olacağız. Yalnız, bu toplantı~a 

tarasının gere·kçesi açısından bir tenkide uğradık. Bu açıklamanı.n 

elbetteki pek haklı yönleri vard:ı,r; yalnız şunu açıklamak, müsaade 

ederseniz zQrundayım. Bu iki maddeye 28 yıl .evvel karşı çıkanlar 

araı:ıında hayatta kalan yalnız benim. Bu husus çok değerli meslekta

şını, dürüst yazar. Hali t Çeienk' in bu maddeler hakkındaki ki tabında 

belgeleri ile açıklanmıştır. Bu itibarla, gerekçe haJ:~kındaki ten

kitleri bu açıdan değerlendirmenizi istirham etmekteyinı. o tarihi 

ve o dönemi bugün hatırıayabilecek kişiler her haYde vardır. Ge

rekç.e farkı şudur: Bu maddelere niçin karşıyız? Şimdi burada bu 

maddeler hakkında saatlerce konuşmak olanağımız da var; am.a bu 

maddelere ı::arşı olanlar da grup teşkil etmektedirle:ı;. Fakat Tür~

kiye barolarırıın karşı· olması nedeni, bütün hukukçuları n .üstünde 

· anlaşmamaları imka:'f:ısız olan bir gerek:,e olmalıydı. Biz bu gerekçe

ye öncülük tanidık ve .Sakarya toplaıitısında da bU:nu büyl:e hazırla

yacağımızı da açıkJ,adık. Aksine bir karar çıkmadı. 

Gerekçe şudur: llüşünce özgürlüğü, ceza tehdidi altında ürkek 

kalmiş, özellikle suçlanmak korkusu ile ekonomik konularda düşünce 

özgürlüğü uzun süreler faydasız bir şekilde önlenmiş ve bu neden

le de Türk toplumu ekonomik konuları kavrayabilecek olgunluğa bir 

türlü gelmemiştir.- :Bu maddelerin sararıarını sınıfsal mülahazalar

la" elbette gös te :tmek de mümkündür. Ama biz hukukçular için fikir 

ekonimik konularda düşünce. özgürlüğü'nm tehdit altında tuttuğu için 
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şu gerekçe;yi öne alınağı tercih ettik. 

Diğer taraftan, ikinci gerekçemiz şudur: Bugün bu maddelerde 

ölçü qlarak ele alınan, bir sınıfın öbür sınıfa tahakkümü konusu 

hiç bir şey ilave etmemektedir. Maddeler aynıdır, hakimlerimiz ay

nıdır, savcılarımız aynıdır, ama bu maddelerin yapıldığı yılda ve

rilen mahkeme kararları ile bugünkü kararları karşılaştırınız, ara" 

da çok fark vardır. Demek ki, farklı sonuçları,verebilen bir madde. 

Diğer bir deyimle; "kanunsuz suç olmaz" kavramına kesin surette ay-

.kırı düşen bir madde. O halde bu maddelerin bu şekilde kaldırılma

sını istemek, daha ziyade hukuksal bir gerekçe olduğu için böyle 

bir tercihte bulunduk. 

Dördüncü ortak konu; Bankarar Kanunu. Bu konuda bazı konuş~ 

macılarımız, ,d\'1-ha başka kanunlar dururken Bankalar Kanunu üzerinde 

emek sarftR-menin anlamsızlığını ortaya attılar. }Juna karşın bazı 

delege arkadaşlarımız, özellikle Hüseyin Saçaklıoğlu ve Hasan Bas

ri arkadaşlarımız, bu görüşün karşıs·ında ~rer aldılar ve raporun bu 

kısmının okunmasının daha çok isabetli olacağı sonucuna vardılar. 

Acaba kim haklı? Evvela şunu açıklayalım; İstanbul, antidemokratik 

hükümlerden kanunlarımızı arındırm.a toıJlantısında özellikle Banka

lar Kanununa fazlaca ehemmiyet verilmişti. Hatta, yıllarca bu ko· 

nunun ihmal edildiğini ileri süren Giresun Barosu temsilcisi arka·

d.aşımız da burada bulunmaktadır. O halde biz, bu konuyu Genel Kuru

lun bir talimati şeklinde ele almak mecburiyetini hissettik. Rapor·· 

da sadece 32 nci sayfadan 41 nci sayfaya kadar bu konuya hasredil

miştir. Sebebi şudur: 1958 yılında yürürlüğe ggren Bankalar Kanu

nu, o tarihte Güney Amerika'da mevcut diktatörlük rejimi ile idare 

edilen memleketlerin Bankalar Kanunundan karma bir kanundur. Anti

demokratiklik i::ilçüsünü sadece 141 ve 142 nci maddelerde aramak, hat-

ta bu maddeler kalksa btle, Türk ekonomistnin halkçJD btr anlayışa 

sürüklenmesint ümit edebileceğimizi sağlamak, zannetmek hayaldir. 

Ayrıca, Bankalar Kanunu, Anayasadan evvel hazırlandığı için, 

Anayasamızda yer alan pek çok müesseselere de aykırı düşmekte,fa

kat hiç bir banka Maliye Bakanlığının·tehdidi nedeniyle, korkusu 

nedeniyle Anayasaya aykırılık iddiasında bulu:::ımamakta~ herhangi 

bi:rı hükümet, hangi partiden kurulursa kurul&un, kendi anladığı plan 
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yönünde bankaları sevketmek hukuksal olanağına sahip bulunmamak · 

tadır. Çünkü, Bankalar Kanunu yapıldığı zaman, plan fikri Anayasa 

kuralı halindedeğildL Türkiyemizdc: sömürünün milırakını mutlaka bu 

kanun ve uygulamasında aramamız icap eder. Memleketimizde bankala

rın paylaşılması sistemi açıkça ortada dururken, bazı konular bu 

açıdan bize, hatta 141, 142 nci madde bile bize yan konular gibi 

göründü. Bugün banka sistemi, atokçuluk, karaborsacılık, aracı 

kredisi ve benzeri durumları takviye eden, kaynak bulan bir sis

temdir. Fakat daha da acısı var; bugün siyasal kr8di bir yapı ta 

göre 37 milyardır ve bunun bir kuruşunu tahsile imkatı kalmamıştır. 

Böyle bir açık günün birinde bir iki bankanın iflasını da arkasın

dan getirecek olursa, bu açığı devlet kapamak mecburiyetindedir. 

Çünkü, vatandaşın tasarruf mevduatı onun koruması altindadır. Bü

yük bir ekonomik kriz ve büyük bir tehlike ile Türkiye karşı kar-

şıyadır. Bazı tecrübelerim nedeniyle bu açıklamayı, korkunç açık-

lamayı yapınağa kendimi mecbur saydım. 

Beşinci ortak konu Avukatlık Kanunu. Avukatlık Kanununa i

lişkin tasarıyı İzmir toplantısında tesbit edilen kurallara en 

uygun şekilde hazırladık. Bugün tasarı bu anlamda bitmiştir; Ba

rolar Birliği önümüzdeki bülteninde de yayınlanacaktır. 

Yönetim Kurulu, İzmir Barosu kurallarının aksine bir sonuca 

varamıazdı, değişilclik de yapamazdı. Bugün dahi, İzmir kararların

dan bazılarının isabetsiz olduğu, gözden geçirilmesi gerektiği 

yolunda konuşmalara da tesadüf ettik. Bu fikirlerle İzmir karar

ları uygun halde değildir. Ama Yönetim Kurulu herhangi bir deği·

ş iklik yetkisini kendinde görememektedü". 

Bir hususa daha temas etmek istiyorum: Tasarıyı sevkedebi

lirdik, yalnız İzmir'den sonra Adalet Bakanlığında vazife almış 

olan kişileri ve tasarı hakkındaki resmi mütalaaları kendisine 

tevdi edebileceğimiz makam sahiplerini lütfen düşününüz.Biz, bize 

zarar verecek bir ortamı tercih edemezdik. Böyle bir dönemin her 

iki bakanı hakkında Genel Kurulunuzdaki açıklamalar, alınan karar

lar, elbetteki bizleri daha ihtiyatlı olmağa sevketmiştir. Kaldı 

ki, Genel Kurulumuz bize sevk zamanı nı bizim seçmemiz yolunda biT 

de talimat vermişti. 
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Şimdi arkadaşlar, müsaade buyurulursa ikinci bölüme geçiyo-
-

. rum. Yani tek tek konuşmacı arkadaşlarıma verilecek yanıtlar bö.;_ 

lümüne. 

De.ğerli meslektaşim İskendtei' Özturanlı, 1970 yılından beri 

Y.önetim Kurulunun ça;t.ışmalarının yetersiz olduğunu, sadece son iki 

yılda bazı eylemsel girişi1nıere başladığımızı belirttiler. Yönetim 
\ . 

Kurulunun 89 konuda çalışmaları olduğU, bunun nasıl hesaplandiğını 

bilmediklerini, sayamadıklarını., talasisen Bankalar Kanununa tu ka

dar önem verilmesinin yersiz olduğunu belirt.m.işler, ·fakat biz 89 

rakamının- .ıasıl. bulunduğunu hesaplayaınadık. Şiddet konuları hak-

. kındaki raporları barolarımızdan belge istedik, cevaplar hemen he

men hiç olmadı, yeterli cevap alamadık, bunu Barol.ar :Birliği ile 

barolar arasındaki ilişki kopukluğu şeklinde yoruınlamışlarsa da 

kusur sadece bizden gelmemektedir. Kal~ı _ki barolarımıza intikal 

etmiş, belgelendirilmesi ınumkün olaylar bize intikal etmed.iği ,.bir 

iki başvurınada sonucun mahcll:biyetle neticelendiğ:l akla gelecek o-

lursa, herhalde çok ·temkinli ve resmi b_ir kuruluşa yakışır bir 

davranış içinde olmamız gereğini kabul buyurursur:i:uz. 

Sözleri arasında, İzrrı.ir Barosu yaz:Lları na cevap: verilmediğin-'

den söz ettiler; b:U kısmı en sona bırakıyor1J.m. 

Tenkitleri arasında; Anayasa değişiklikleri bahanesiyle Ana·-· 

yasanın ortadan kaldırıldıkından söz edildi. Hatırlanacağı üzere, 

biz hiç bir zaman Anayasa değişikliklerinin uygulama gereğine i

nanmadık. Anayasa değişiklikleri_hakkındaki broşürUruüz-li elbetteki 

hatırlayacaksı nız; Anayasa değişikliklerinin geç-erli olrı:ip.sı çı,çı-· 
. . 

sindan, .bazı kişilerin, mademki An.ayasada var, şu da yapılmalıdır 

yolundaki inançlarının isabetsizliğini, bu Anayasa de~işikliğinin 

geçersizliği şeklinde izah etmek istiyorum. Yönetim: Kurulunun ya

yıniadığı aroşürdeki fikir şudur: Değişen, madde adedi değildir; 

Değişiklik veya kaldırmanın ölçüsü .Bir kelime de kaldırılır, Ana

yasa kalkmış olar. Laiklik kelimesini kaldJ~rınız, · Cumhuriyet ke

limesini kaldıtınız, o Anayasa gi t;mş, başkası gelmiştir. Acaba 

hukuk devleti ile bağdaşamıyacak değişiklikler yapılacak olursa, 

o anayasa kalkmış mıdır, değişmiş midir? O halde, bir anaya,sanın 

" ne zaman kal.dırılacağı hakkında Amiyasamızda usul gösterilmeınir.ş 
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bulunması hasebiyle, değişiklik kılığı altında Anayasayı kaldır-

mak isteyen metinleri n hukuken geçerli oldugunu savunmamız. imkanı 

yoktur .. 

Raşit Abasıyanık arkadaşımız 9 sosyal güvenlik konularının 

raporda çok kısa söz edildiğinden yakındılar. Maaleaef Sosyal Si

gortalarla olan çelişkilerimiz çok uzun s.ürdü, zaman zaman çeşit

li dirençlerle karşılaştık, hatta zaman zaman bazı siyasal odak

lar, hükümet suyu arkasından gitmemizi sağlamak maksadıyle işle~ 

rimizi yokuşa sürdüler, tıkanıklıklar zaman aldı. Ne yazık ki, 

raporumuzun yazılması sırasında 5 Ocak anlaşması imzalanamamı ştı. 

Eğer bu sonucu elde etmemiş olsaydık, Yönetim Kurulu olarak kar

şınıza çıkmak cesaretini acaba bulabilir miydik? B1iı. i tibarla,ik

tidar baskısından kıl payı kurr!ulduğumuzu itiraf etmek isterim. 

Bir hususu daha açıklamakta zaruret var. :Oağı tılan 8 sayfa

lık metinle açışta özetiediğim kısım arasında bazı çatışmalar da 

mevcut. Eğer sonuç alamazsal.r ne bildirecektik, sonuç aldığımızda· 

ne söyleyecektik? Bu duraksama bu çelişıneye sebep oldu. 

Nabi İnal arkadaşımız vergi konusu hakkında Birliğe yazdık

larını, fakat bir sonuç alamadıklarını . bildirdiler. Fikir işçisi 

nin vergilendirilmesi koı:msu içinde avuka tın vergilendirilmesi,· 

bunun da. üstünde vergi adaleti, muaflıklar, insan beyin gücünün 
. ' 

amortismanının hiç nazara alınmaması gibi konularda mukayeseli 

hukuka da;ıııanarak avukatın vergilendirilmesi sistemi üzerinde ça

lışmalarımız sürmektedir. Yalnız konu çok çetindir. Bir tek ge

lir verggsi sistemi içerisinde bir ayrıcalığını yahut mesleğe öz

gü bir sistemin getirilmesinde hakilmten güçlükler vardır.:Bu ara 

da, .bazı arka(laşlarımızın vergi sistemindeki usulsüz uygulamalar 

hakkındaki yakınınalarına biz de katılıyoruz. '·--i 

:Değerli meslektaşım İlhaıni ~üven, raporu öven, bunu değerli 

bir yapıt sayan sözleri ile bizıi taltif buyurdular. Büyük kent 

avukatlarının dağınık adliye binaları arakındaki üzüntülerini, ad

liye memurlarının davranışlarını, onur kırıcı durumları dile ge~ 

tirdil er. Özellikle meslel:etaş dertlerini deriemek üzere bir ko

misyonun l(urulmasından söz ettiler ve ·aynı zamanda, İzmir karar-

larında bir gözden geçirmenin, staj müessesesi süresinin kaldı-
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ıil:ılması veya kısaltılması konusu·üzerinde durdular. Bütün bunlar 
. . 

üzerinde çalışmalarımız mevcut olmakla beraber, size sunabilece-

ğimiz olgı.ınluğa.henüz ulaşamadık. 

Hurşi t Kangal arkadaşımız, 11 siyaset 11 kavramının açıklanma

sını,. ilk defa Bursa toplantısında kandileTinin istediğini, bundan 

sonraki toplantıda da getiril~n tanıının yeterli olmadığını bildir

diler. Siyaset tanımı hakkında ne kadar açıklık getirmek istersek 

isteyelim, yine de bunu başaramayacağımız sonucuna varmış bulunu.:.. 

yoruz. Bu i tibarıa, böyle bir tanınun lüzumsuz haie getirilmesi 

yolundaki lhir tutumun daha kesin. olabilecegi inancı içindeyiz ,Bu 

i tibarla, en s onda temas edeceğim katılımlı demokrasi kayraını ile 

biz işte bu işih. kökenine gitmekte daha fayda gördüğümüzü açıkla

yacağim. 

KuşkUsuz, katılımlı demokrasi fikri yadırganabilir •. Genel 

IÇurullarımızda da ilk kez hUkukun üstünlüğü, ekönornik kamu düzeni 

gibi kavramlar kuşku ile karşılanmıştı. Fakat zanıanla bu kavram

ların toplamı, kanun devleti nden, kanuni haksızlıklar devletin-

den hukuk devletine doğru bu kavramlarıp itici bir güç olahile ce:.. 

ği inancını ittifakla kurabilmiştir. Sürekli katııımıı demokrasi 
' . - . 

anlayıŞının da bu sonucu verebileceğini sanıyoruz. 

Kangal i.rkadaşımın- kınama gUnü açısından uğradığı güçlükle

ri bil~yorum. Özetleı:ıie konuşmam sırasında da, benim gibi savcilı

ğ~ verilen bir mes],_ektaşım olduğundan söz etmiştim; kendilerid:i_r. 

Ankara Savcısına verdiğim s~vunmanın bir ö;rneği de, belki faydalı 

ölur diye kendisine gönderildi. Hakkında verilen takipsizlik ka--

rarına, mupbir ın_esl!3kdaşım:ı.z ağır cezaya itiraz etmişsE!. de, iti

raz reddedilmiştir. 

Bazı avukatların büro levhalarınd.a rastlanan aşırılıktan 

yakındılar. Gerçek, itidal dışı levhalara rastıan:maktadır.Fakat 

meslek kurallarının 7 nci maddesinde açı~ bir şekilde bunu yasak

layan hükümler vardır. Merkezden bunları saptamak münikün alamıyor. 

Safr aşırılıkla:r'a rastladığımızda baroları na bildiriyoruz. 

Cahit Ünal arkadaşım, rapor hakkındaki güzel sözleriyle bi~ 

ze iltif~t ~ttiler.Sayuiıma~ın kısıtlanması konıisund~i girişimle· 

rimizi isabetli; fakat yetersiz buldUlar. Daha ısrarlı olacağımız 
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doğaldır. 

Yüksel Keskin arkadaşım 9 avukatlık onu:ır:ıundan, bunun zedelen

mesinden haklı olarak şikayet ettiler.Bu konu münferit olarak ele 

alınırsa, Birliğin çalışmalarına eğer baroların katkısı olmazsa 

sonuç almak pek güç olacaktır. Bazı sonuçların Parlamentodaki mes

lekdaşlarımız aracıyla kolaylıkla çözümlenebileceği yolundaki iyim

serliklerine tamamiyle katılmaı:ıuz, bazı deneylerle imkansız görül

mektedir. Buna rağmen umutsuz değiliz., onlar için bir taısarılar 

paketi hazırladık, ortak bir toplantıda onlara hiç fazla emek sar

fetmeye lüzum kalmaksızın gereğini yapmak olanaklarını vereceğimi

zi zannediyorum. 

Tip sözleşmede Sosyal Sigortanın bütün isteklerine uyguğu

muzdan söz edildi. Eğer konular tek tek taranacak olursa, kanun 
• 

isteyen konuların dışında idarf yolla çözümlenmesi mümlcün bir tek 

konu bugün çözümlenmemiş durumda değildir. Bazı meslekdaşlarımı-

zın cüz' i emekli maaşı almak durumundan söz ettiler'; ama bunda 

kusurlu biz değiliz. Sistemin yürumeyeceği yolundaki bir inanç, 

kendilerinin en ,az masraflıa basamağı seçmelerine neden oldu. Eğer 

taban günlük kazanç artışlarının etkisiyle kıdemli kıdemsizi aynı 

seviyeye çıkarıyorsa,· bir kereye mahsus olmak üzere taban seçimi 

ile bu mesel e halledilebileceği gibi, prim ödemed e azlığa mukabil 

- ki 1ehtedir- kazanılan kıdemi düşl::inecek olursak, böyle bir yak

laşmadan yakınmamak gerekeceği zannındayım. 

Hakiınıerin tut-uklama yetkisini kötüye kullandıkları hakkın

daki sözleri tamamiyle doğrudur. Tutuklamanın hükümden evvel ceza 

niteliğine dönüşmesi veya bir zamanıarNazi hukukunun tutuklamada 

çevrenin tepkisini dindirmek, zanlıyı taarruzdan kor~mak, yani ko

ruyucu tertip gibi anlamsız etkilerin altında kalan yargıçlarımız 

da :f vardır. Fakat bu şikayetlerin mercilerini bulamıyoruz. Baş-· 

vurmalarııiıızda, H8kimler Kurulunca verilen cevap şudur: Yargısal 

konulurda biz onlara karışamayız. O halde biz, olsa olsa dolaylı 

bir şekilde bir kamu fikri ulaştırmak suretiyle etkili olmak ça

resinden başkasına sahip değiliz; Eğer önümüzde, ayın 18 inde ya

pılacak usul komisyonunda buna bir çare getiremezsek. 
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TutUklulukla beraat oranı üzerinde sayısal bir araştırma dü

şünülebilir. Bu konuda ancak Devlet İstatistik Enst-itüsünden fay

da sağlayabiliTiz. 

Barolardan bilgi istenilmesii:ıden söz edildi. Gelecek bilgi

lerin sıhhatli olmaması mümkündür. _Bu i tibarla, adli istatistik-· 

lerin ne şekilde hazırlanacağı yolund8.ki esasların değiştirilme

sini istemek suretijle böyle bir ista<hstiğin daha sıhhatli ola

bileceğini düşünmekteyiz. 

Necati Özkaya arkadaşım rapor hakkındaki güzel sözlerle bi-" 

zi mutlu kıldı. Bazı bilgiler Üde _ettiklerini söyledi. Yalnız, 

önseçim -konusuna dokunulmamış olduğunu bir eksiklik olarak müta

laa ettiler. Öneeçim konusu, üzerindE:! çok tartışmalı bir konu.Fa

kat herhalde yaygın kanı, bunun isabetsiz olduğu koktasında top

lanıyor. Bu nede nı e, bu emirlerini görev saymaktayı-z; inceleyip 

bir sonuca varacağımızı zannediyorum, 

İsınail Özmert, Türkiye Barolar Birliğihin terazinin bir ke

fesinde değil, _ ibresinde yer almasından başlamak suretiyle haksı2; 

maJ::ıkeme kara:rları da bulunmasına rağmen, bazı Birlik davranışla

rının taraf tutar kusurlUluğu içerisinde olduğunu söylediler ve 

1h, 142 nci maddelerden söz .ettiler. 

İşaret huyurdukları hususlar.hakkında Yönetim Kurulu bir 

mütaiaa seJ;'dedecek durumda değildir. Devlet Güvenlik Mahkemesi 

ve_ anılan maddelere ilişkin konular Genel Kurul kararla:tıdır, biz 

onları uygulamakla görevl{yiz. 

Turhan Özgüner kıdem konusuna, bunun kaldırılmasına temas 

ettiler. Ve bir evvelki arkadaşımızin bazı kanılarırta katılmadı

ğını söylediler, Zabıtadan şikayet. ettiler, neticede adli zabıta....: 

·nın kurulmasını istediler. Bu konu şudur: Adli zabıtanın kurulma

sı 4. yıl evvel Barolar Birliği.· taratı ndan ortaya atı ldı. Bu hu

sustaki yayın, o zamanki arkadaşlar:ı:mıza sunulmuştur .. Girişimle

ri sıklaştırmışt:ı.k~ Adalet Bakanlığı razı oldu, Birlikte tasarı-

yı hazırladik, Jandarma Genel Komutanlığı bu tasarıyı beıiimsedi; 

fakat İçişleri Bakanlığında tasarı durakladı. Buridan sonra bir 
- -

_ev-Velki Cumhurbaşkanına başvurduk, bunun kurulmasıR ~üzumunu a-

çıkca bildirdiler, Cuirıhurbaşkanlıği değişikliğinde halen .görevde-
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ki Başkanıı:iııza niyazda bulunduk~ o da bir konuşmasında açıkça ku

rulma lüz\lmundan söz ettiler• Bu itiba:ı;ıa, kalınan noktadan devam 

etmek: olanağinın elimize geçebileceği umudu iÇindeyiz. 

Orhan Apaydın arkadaşım:, Birliğin bazı konularda ne yaptığı 

sorusuyla si ternde bulundular. Özellikle gözaltına alma, sanıklar

·la temas ve .benzeri konularda netice alınamadığından söz ettiler • 

. 12 Mart kalıntıları ni Türkiyemizde temizlemek galiba o kadar ko

lay olmayacaktır~ AV"rupa İnsan Hakları Komisyonuna kj,şisel_ başvur-

ma,dan habersiz olduğumuz ileri sürüldü, .halbuki Türkiye' de ilk _de

fa,/ilk kez bu konuyu işleyen Türkiye Barolar Birliğidir. Bu hU·· 

sus ta Birlikçe yayınlanan, bütün Parlamento· üyelerine dağıtılan 

bu öneride mevcut bilgiler ve girişimler, o tarihte aramızda bu

lunmadıkları için belki de takdir.hükümlerin;i, buna göre kuıian-

dılar. Yalnız, Türk vatandaşl.nın kişisel bışvurmas:l konusunda bi

raz ihtiyatlı da olmamız icap edeceğini o zabıtta açikladik.İn

san Hakları Komisyonunun kararları yayınlandı; emsal' kararları 

· bilg:Lmiz içindediıil'. O emsal kararları ışığı altında kanun hüküm

lerimizi .ele aldığımiz zaman, oraya başvurmanın bir mahcubiyet 

külliyatı olması imkan dahilindedir. Bu nedenle bizilli önerimiz 

şudur: Kalem kalem o içtihada gör3 hangi kanunlarımızın hangi 

hükümlerinin değişmesi ;icap ettiğini açıkladık ve dedik ki, sür-_ 

atı e bu değişiklikleri Jrapınız, bundan sonra korkacak hiç bir şe

yir:iiz kalmaz: Prati:):c, aklı başında, ağırbaşlı .bir teklifti. Ama 
. . 

zannederiz ,ki bunu yenilememiz elbette ki mümküpdür. 

Ortak Pazar avukatlarınin her ülkede aynı şekild_e çalışma

ları konusu hakkında biz bir ka:rÇ:tra varmadık ama, Yönetim Kuru· 

lumuzda bazı kuşkular ortaya acliıldı. Henüz ortak Pazardı;ı.ki duru-. 
·-

m um uz, memleketimizin yabancı avukatlı:ı,ra da açılmasına isabetli 

olabilecek bir hale gelmediği kanısındayız, Serbest Mali Müşavir

lik Kanun Tasarıs,ı, bunu önlemek için yapılan mücadeleler hakkın

da İstanbul Barosunda çok kaparık bir dosya vardır. Biz 1m tasa

rıyı önlemek çabası içindeyken, İstanbul Barosundaki .bu çok bü

yük ve kabarık dosya ü.zerinde etraflıca çalıştık. Bu tasarıdan 

uzun uzun bahsetmek istemiyorum. Fakat bu tasarının yeniden gün-
.. ' .. 

ce:peşmesi çabası 1-2 ay içerisinde belirmeye başladı. Bu tasarı-



nın en ilginç yönü ı avu.ka"tlık- mesleğii.ıe yerli ve yabancı hesap 

uzmanlarının müdahalesini ·saglamaktı. :[3u konuyu sadece :Batı ı ya 

açııffiış olmak şeklinde müta:laa edemeyiz. Sansürden söz. edildi, 

bunu bir başka arkadaşıının sözlerini yanı tlarken düşüncelerimizi · 

açıklayacağim. 

Salih Si:pahier ve Cemalettin Güçdemir arkadaşlarımız, ı:ıa

dece Birliğimizin malt durumu üzerinde durdular. Halbuki bizler 

kendilerirün çok değerl:L tenkitlerinden çok fazla istifade- etmi

şizdir. Eiz:i. bund.an yoksun bıraktılar; fak;at keseneğin artırıl-

- ması kararına tekaddüm eden beyanlarının ne kadar minnet ve şük-' 

. :r-anla Yönetim Kurulunca arnlacağını bilmelerini isterim. 

8 Mayıs taribine kadar kesenek kanununun çıkmaması küşkusu · 

·iÇindedirler. Biz de aynJ. kuşkuyu taşıdığımız için, girişimleri

mizi çabuklaşt:ırdık. Eyvela bütün· barolarırru-zdan, "Kesenek kanun. 

tasarısı ne şekilde olmalıdır?" şeklinde mutalaa istedik, :pek az 
'· . . . -·. ' .· _, 

baromuzdan mütalaa geldi, gecikmemek için Yönetim Kurulunca mev-

,cudu taın.amiyle kavrayabilecek elastikiyette, ama Anayasa Mabke-:

mesinin. iptal kararı ge:r-ekçelerine asla aykırı düşmeyecek şekil

de bir tasarı hazırladık• Bu tasarının çabuk çı~~sı, Mecliste 
. . 

·hükümet. sözcüsü.nün bizirole birlik olmasıyle sağlanabiJlıeceği inan

cı içinde Bakanlığa gittik, bizzat Bakanın emriyle derhal: bir ko

misyon kuruldu, komisyona çok de~erli muhasi:P üye arkadaşımız da 

katıldı, tasarı son şeklini aldı ve Başbakanlığa gönderildi. Ora

dan bugünlerde, birkaç gün: sonra kurulacak ortan içerisinde Mec

lise gideceğini ve özel bir çalışma ile zamanında ye"tiştirebile

ceğimizi zannediyorum. 

'ru.J;'ham İmre arkadaşım aynı paralelde konuştu; malİ durumu~ 

muzun ciddiyeti üzerinde duJ:'dular; barolarin bütün ]\:aynaklarının 

bir bankada toplanması şeklinde 9 daha ziyade otomatik bir tediye

yi hedef tutan beyanda bulundular, ayrıca lütfettiler, düşüncele

rini biz m yazı ile· verdiler. Çalışalım, ama bankı3.lar:ı.n bir .mer

kezde toplanması hususunun Birlik Yö,netim Kurulunca kararlaştı-.. . . '. ,'· . 

. :hlması keyfiyetinin yetkimiz içinde Olup olmadığı üzerinde du:... 

ru+acak bir konudur~ 
Turgut Bulut arkadaşım, barolarla 'diyalektik k\ı.rulmamas:;ı.nı 

·~-- .. 
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tenkit ettiler. Diyalektik konusunda bu kadar kötümser durumda de-

ğiliz. Birliğin girişimleriyle stajyerlikteki tıkanmanın önlendi

ği, hatta stajyer adedinin azaldığını bildirdiler. Ve sözlerine 

trafikte geçiş üstünlüğü, Barolar Birliği araba amblemini de ila

ve ettiler. Bu ikinci husus ikmal edilmek üzeredir, ama hüviyet 

cüzdanıarında olduğu gibi bazı barolarımızın elindeki mevcutlar

la bizim bu masrafımızın bir süre tedahül edeceği ŞUşkusunu da 

içimizden atamıyoruz. 

Mesken kredisi konusunda sayın Bulut'un Bursa Barosuna hiz

meti pek büyüktür. Diğer barolardan evvel davranmışlar, süreyi 

kaçırmamışlardır. Bundan sonra durum değişti, diğer barolarımızın 

aynı tehalükle hareket etmemeleri bazı kayı:plarıa bizleri sürükle

di. Ama herhalde mesken kredisi konusu en ivedi konulardan biri 

haline gelmiştir. 

Avukatlık ti trinin avukatlığın terki halinde de, bazı mes

leklerde olduğu gibi kullanılmasının sağlanmasını istediler. Bu 

konu bizi daha ziyade avukatlık ünvanının korunmasının kül halin

de ele alınması konusuna götürecektir. Bu i tibarla, bu arada bu 

ünvanı n nerelerde kullanılabileceği, ne zaman kullanılmayacağı 

ve hatta sahte avukat olayları karşısında nasıl davranacağımızı, 

daha da ileri giderek, sahte avukatın işlemlerinin geçerliliği 

gibi araştırmalara bizleri sürükleyecektd.r. Uyardıkları için ö

zellikle teşekkür ediyorum. 

Ali Şahin, hakiıiı-savcı--=avukat ilişkilerini dile getiren de

ğerli arkadaşımızdır. Bazı olaylar da naklettiler. Yalnız, bu 

. bahsettikleri olaylar, hatırladığıma göre Birliğimize intikal et

memiştir. Bu itibarla, bu örnekleri kendi fikirlerinin açıklanma

sı şeklinde telBkki etmek durumundayım. Fakat notlarını aldık, 

konuları deşeceğimize emin olabilirler. 

Yılmaz arkadaşım, uyarılarını daha fazı somut konulara 

gi tmerriizi önermek suretiyle izah buyurdular. Aynı zamanda, eylem-c 

lerin sürekli olmasında fayda görmektedirler. Bu eylem konusu da

ha evvelce açıklandlğından, diğer konulara geçiyorum. 

Savcıların Adalet Bakanlığımızın emrinden kurtarılması öne

risi üzerinde Birliğimiz durmuştur. Eski yılları hatırl5.yan ar-
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kadaşlarımızdan bir kısmı buradadır. Savcıların bağımsızlığı değil, 
' . 

temanitları konusu çok etraflı bir şekilde incelenmiş ve bir ara 

tam teminat elde edilmişrhi. :Sunun arkasından gelen 12 Mart döne

mi, bu teminatın bir kısmını alıp götürd'Li. 

Baroların halka açık toplantılar düzenlemesini is~ediler. 

Bazı barolarımız gerçekten halka açık veya halka yönelik çalışma

lar yapmışlardır. En son ve en başarılı olan İzmir Barosunun tüke

ticinin korunması açık oturumu pek başarılı oldu. Hatta öylesine 

ki, bugün resmi: organlarda oluşturulan tasarı, bu açık otururnun 

ürünüdür diyebiliriz. 

Demokratik kitle kuruluşlarıyle daha yoğun işbirliği konusu

na gelince; Birlik, kurulması ndan hemen .sonra bazı acı tecrübe

lerle karşılaşmış, bugün konuşmacılarımızın işaret huyurduğu du

raksamalı durum biraz da bu anılardan ileri gelmektedir. Şöyle ki: 

En güçlü kuruluşla işbirliği haline girmek istediğimizde:ro:, 

bize verilen cevap şu olmuştur: Biz, biziı;ıı cebimize el sokan b:i.r 

kuruluşla işbirliği yapamayız. S osyal Güvenliği pekleştirmek yo·-
/ 

lundaki girişimlerimizin yanlış anlaşılmış olmas;ı, onlharı böyle 

bir kanıya sürükledi. Bir başka, bize daha fazla yakın bir kuru

luş, süün yaptıklarınıza bizim kanunumuz elverişli değildir, ce-. 

vabını verdi. Halbuki, hepimizin kanunu karıu ni teliğindeki mes

lek kuruluşlarına ilişkin kanunlar, az veya çok• aynı şekilde hü

kümleri ihtiva etmektedir. Fakat biz bu.ürkekliğe devam kararında 

değildik ve hatta bunu üstünitizden attık bile. Çünkü, diğer kuru

luşlar bizim niteliğimizi pek kolayca anlamışlar ve aynı zamanda 

o dönemki idareciler halen yönetirnde bulunmamışlardır. Bununla 

beraber, Yönetim Kurulumuz organik bağ kurmaksızın belli konular

da daima işbirliğine hazırdır. Birliğimiz Merkezinde toplanan ba

z:ı karma komisyon çalışmaları da bunu gösterir. Bu konuda Günay 

Dinç arkadaşımı2.a da kısmen cevap vermiş oluyorum,.Fakat her halde, 

memleketimizde kamu niteliğindeki meslek kuruluşlarının asgari 

müşterek kuralları bir çeşit meslek kuruluşları hukukunun yaratıl

masını da lüzumlu kılmaktadır .. Yalnız burada bir güçlüğe de temas 

etmı:;k zorundayım. Meslek kuruluŞları kanunla kurulmakta ve bazı· 

kuruluşlara kanun bu niteliği cömertçe sağlamış bulunmaktadır ki, 
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bu, yasama erkinin görevğnde bir zaaf, bizim işbirliği çabamızda 

da bir engel teşkil etmektedir. 

Günay Dinç arkadaşımız, antidemokratik kanunlar tesbit edil

miş, sonra ne oldu, sorusunu sormuşlardır. Tesbit edilen kanunla

rın elbetteki hepsini tasarı haline getirenıedik. Ama bu yılki ra

porumuzda, hangi tasarıların nerelere verildiği açıklandı. Kaldı 

ki, İstanbul toplantısı tasarılarının aralarında görülen çelişki

lerinin Yönetim Kurulunca giderilmesi yol~nda bir emir verilmiş 

olması karşısında, evvela çatışma göstermeyen tasarıları seçmek 

durumu~a kaldık. Türkiye Barolar Birliği organlarında görev alan

ların amatörlükten çıkartılması, ücretli olnı.ası yolundaki konu, 

zannederim ki B.arlas arkadaşım tarafından da bir süre sonra dile 

getirilecektir. Mali durumumuz, kurulduğundan daha kötüdür.Daha 

da kötü gidiyor. Eğer ücretli görev yoluna gidecek olursak, bu 

durum daha da·vahimleşebilir. Vaktiyle çalışmış, halen çalışmak

ta olan arkadaşlarımızın kanunda yazılı bu haklarından feragat et

melerinin en somut sonucu Birlik Binasının alınmış olmasıdır.Tak

riben bize verebileceğiniz ücretin 8 senşlik toplamını yapın, bu 

tam bizim binanın fiyatına o tarihteki rayice göre tekabül etmek--

tedir. 

Hayrettin Abacı arkadaşım, avukatlığın saygınlık kazanması 

için yapıcı önerilerde b.ulundular. Birinci öneri şu: 'Başvuran 

avukatların hakim ve savcı olabilmeleripek az oranla mümkündür 

dediler. Önce bu konu bize de bı:ı. şekilde göründü. Yüksek Hakimler 

Kurulu ile yaptığımız temas neticesinde, gördüğümüz manzara şu

dur: Dosyalar getirildi, aşağı yukarı bütün müracaatlar~n terviç 

edildiği, fakat müracaat eden arkadaşlarımızın büyük ve alınaklı 

merkezleri istedikleri, buna mukabil, Anadolunun pek ücra bir kö

şesinde bir merkeze gelmek üzere bekleyen kıdemli bir hakim kar

şısında bu tercihi yapamadıklarını'ileri sürdüler. Doğrusu ya 

bu gerekçe bize kolaylıkla bertaraf edilebilecek gibi gözükmedi. 

Orhan Barlas arkadaşım, eğer yanlış anlamad:lysam, kira ya

sası yerine, ya9amaya ayak uyduran içtihadın devamının daha doğ

' ru olabileceğinden söz ettiler. Henüz kanun tasarısı bir taslak 

halinde dahi olmadığına göre., acaba hangg yol daha isabetli ola-
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bilir, bir beyanda bulunmak olanağına sahip değilim. 

Bir bankadan bahsettiıer, isim vermediler. Cevaplarım tah-
; 

mine müsteni t olacaktır. Orada çalışanlar sadece k§.ra mı işt.irak 

ediyorlar,· yoksa ortak mıdırlar? :Sah.is~ kopusu banka memurları 

emekli sandiğı ·o banlçanıiı yanılınıyorsam yıllar boyu hisse senetle

rini ve mt.ressis hisse senetlerini toplayarak bugUn banka ortfı.klı

ğının yarısı haline gelmişlerdir ve. halen _genel kurtıl emekli san

dığının takviye ettiği, kabul ettiği bir eski memur'dur ve ikinci 

·kez bu böyledir. ·o halde .sanırı~ ki, 'yarı yarıya da olsa, lir or

taklık ·gibi bir manzı:;ı.ra hasıl Olmuştur. :Su banka özel sektöre mi, 

halk sektörüne mi girer? Bunu hem öyle, hem böyle demek icap ede

cekt;tr. Eğer halk ,sekto:ı;üne ait· olmalclık, sermayenin küçük küçük 

çok dağılışı ise, bU: az çok ·halk sektörü tipi. Buna mukabil,pek 

·büyük hisselerin kişi ellerinde merkezileştiği düşünülecek olur

sa, oncia bu vasfı görmek imk§.nsı z. Resmi sektöre mi girer?Statüsü 

i tibariy}e özel sektöre. Yalnız, o tarihte bazı olanakların yeg§.

ne. milli banka olarak o banka olması ü_zerinıie • oraya 'yönelmiş ol

ması birtakim resmi olanakların onda tçı:planma~31 nı da in taç etmiş

tir; reasürans ve benzeri olasılıklar gibi. 

Değerli meslekdaşım terörden ve bunun karşıl:ğp devlet· te-

. röründ~n söz ettiler ve Croiss'ant olayını dile getirdiler. Bu · 

uyarmaları üzerine, hazirladıgıınız ıifak bir broşütü aşağıda tak

dinlerinize arz ettim; bu olayın ayrıntılarına bu nedenle müsaade 

ederseniz girmeyeyim. 

Şinasi Yeldar arka(!.aşım, ~ı;;ıpor~n bir savunma ile başladığı...:. 

nı, böyle başlamaması gerektiğini 1Jeyan ettiler~ Siyaset hakkında

ki, raporun bu kısmında da bazı tutarsızlıklardan bahis buyurdu

lar. Bu kısmı~ son .bölümde açJ.klayacagım için şimdilik beni ba

ğışlasınlar. 

Yasa dışı grev; bugreve katılanların cezalandırılması;lo

kavt ve benzeri konularışı,,gelince: 

Kuşkusuz bu kOnular üzerinde de :Sarolar. Birliğinin düşünce

sinin kamuoyuna yansıması gerekirdi. Belki de.bugünlerde genel 
. . 

grev könusu ortaya atılacak olursa, Barolar Birliği !\e diyor, so-
. . . . " . . " . 
rusuna muhatap olmamız imk§.n d~:hiliridedir. :Su ko~u üzeninde henüz 
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Yonetiın Kurulumuz kesin bir sonuca varmış değildir; ama konu ik

ınal edilince elbetteki kanaatler açıklanacaktır. 

Hasan Hüseyin Saçaklıoğlu kardeşim, terörün kaynağı hakkın-·· 

da bir teşhiste bulundular. Hiç kimse kaynağın ne olabileceği ü

zerine gi tınediğinden yak:lındılar. ve bu kaynağın fikrin kavunması na 

ınani olmaktan ileri gelen bir patlama olduğu şeklinde mütalaada 

bulundular;· Tekliflerine, teşhislerinde bizillL 141, 142 hakkındaki 

gerekçe dediğimiz düşünce ile aynı düzeyde olmaklığı ınüşahede et-

tik. Bizim de 141, 142 nci maddelerin gerekçesini böyle bir pat

lama ile izah eden bir durumumuz olsa gerektir .. Buna ınukabil,ban, 

kaların, Bankalar Kanununa dokunmanın çok isabetli olduğu yolun-· 

da da beyanda bulundular, dava takipçilerinden de şikayet ettiler, 

Raporumuzun bir kısmında, dava takipçileri konusunun artık 

kapandığını, sürenin dolduğunu, sürenin uzatılması için yapılan 

girişimlere nasıl karşı konulduğunu açıkladık. Bizi üzen,. bu ar

kadaşların bu davranışlarının sona ereceğini ümit ediyorum ama, 

bazı yasaı·girişimleri tahrik ettikleri çıe kulaklarımıza gelmek-

. tedir. Hatta bir metnin sevk edildiğini de öğrenmiş bulunuyoriiz, 

henüz elimize geçmedi. 

Hasan Basri arkadaşım, raporu gerçekçi bulmakla beraber, 

yeterli bulınamışlardır. Devlet Güvenlik Mahkemesi antidemokratik 

hükümler başlığ;ğnın rapor üzerinde tenkit için müsbet veya menfi 

bir çalışmaya elverişli olmadığını -eğer yanlış anlamadıysaın

açiklamaktadır. Politika konusu içinde kalmayarak, her meselenin 

üzerine cesaretle ggtmemizden söz edildi. Sosyal Sigortalar hak-

kındaki bilgilerde, tabanın otoıııatik sirayetinden söz etmiş isem 

de, tavanın sirayeti hakkında verilen notla sözlü beyanın arasın

da bir çelişki olduğundan da, açıklanmasından da söz ettiler.Ka

bu edilen :protokolda hüküm aynen şöyledir: .Prime esas tutulan 

günlük kazancın alt ve üst sınırında yapılan artışlar otomatik-· 

man aynen avukatlara uygulanır. Tereddüdü tevlit eden husus;o 

ilk notumuzdaki bir bilgidir. O da şu: Sosyal Sigorta, yukarının 

otomatik sirayetini vermemekte direndi. Bu direnç en azından bir 

ay sürmüştür. Bir yandan da biz size rapor hazırlamaktayız .Di

renç karşısında biz her şeyi göze aldık; imzhlamıyoruz, şeklinde 
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bir girişime girdik. Bazı üst kademelerdeki baskıyı da elde etmek 

suretiyle bu metin bu şekilde hazırlanmak mutluluğuna kavuştu. 

Ali İhsan Açıkgöz arkadaşımı hakim-avukat ilişkileri hak

kında bazı örnekler verdilerı gerçekten bunlar bize intikal etti-

rilseydi belki birşeyler söyl-emek imkanına kavuşurduk. Mesleği

mizle ilgili saymadıkları bazı kanunlar üzerinde durduğumuzu, buna 

mukabil uyuşmazlık mahkemesi kanunu -eğer yanlış anlamaıüysam

veya benzeri kanunlara el atmadığımızdan söz ettil~r. Doğrudur; 

uyuşmazlık kanunu hakkında raporumuzda pek sarahat yok. Bu bir 

ihmal olarak kabul edilebilir. 

Nevşehir'in adliyesi 9 bilmiyorum görenleriniz var mıı acı

nacak durumdadır. O acınacak binada da ufacık bir oda avukatlar 

odasıdır. Ama adliyenin sığındığı binayı bir görseniz, bu şart

lar altında bu işeı Nevşehir'e bir adliye vermek suretiyle baş

lamanın daha faydalı olacağını zannediyorum. Avukatlar odası ko

nusunda Yönetim Kurulunun hiç bir ihmali kaydedilmemiştir.Elden 

geldiği kadar Bakanlık üzerinde baskılarda bulunduk ve :pek çok 

yerde de bazı şeyler elde ~ttik. 

Ayten Dik arkadaşımı İstanbul toplantısında bir meslekta

şımızın Barolar Birliği ne yapıyor sualinden üzüntü duyduklarını 

bildirdiler. Ve benim "Sokaktaki adaının bile Birlikten haberi 

var" sözünün yeterli olmadığını ı neler yaptığının bilinmesi ge

reği üzerinde durdular; Barolar Birliğinin neler yaptığını özet

lemek üzere zannediyorum ki uzunbir süredir nakletmeye çalıştım. 

Ama bu ı o toplantıda konuştuğundan söz ettikleri arkadaşı n bir 

kanaatı olabilir. 

Bir adayJ.n yerel seçimlerde ölmesi üzerine, benim bir gaze-

tede beyanım çıktığından, bunun Yönetim Kuruluna ını, kişiliği

me mi ait olduğunun açıklanmasını istediler. Yönetim Kurulunun 

haberi bile yoktur. Bir gazetecinin bana sorması üzerine beyanda 

bulundum. Ama bu beyanıın üzerinde açıklama istemelerinden anladı

ğıına göreı bu fikirde olmamaları icap eder. Yalnız arkadaşları_ 

ben, ölümün bir :partininı ki o partinin fikriyatı ile hiç ilgim 

yoktıir, silaylık hakkını ortadan kaldırabilecek bir hijkınün doğru-

. luğuna inanmıyorum, Ölümün halledeıniyeceği ınazeretin hukuken na-
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mevcut .olduğu kanaatında değilim. Bu, bir partiye bağlılık veya 

hayranlık şeklinde kabul edilmez zannındayım. 

Sıkıyönetim Kanunu Tasarısının hazırlanıp hazırlanmadığın

dan bilgi edinemedikleri kanaatına vardılar. Geçen yılki raporu

muzda, yanılınıyorsam bu kanunun metni dahi yayınlanmıştır. Sakar

ya'da verilen sayın Ecevit' in cevabıru, çoğunluk sağlandığı tak

dirde fikir suçlarının kaldırılacağı, bağımsızlığJ n tanınmış ola

cağını vaat ettiklerini hatırlattılar. Bu bize de bazı hatırlat

maların ei:irev halinde verilmesi sonucunu sağladığını zannediyorum. 

Adı geçen parti başkanının yalnız orada kutlama mesajında zikret

tiği değil, ondan sonraki müteaddi t yazılarında bu husus resmen 

vaat edilmiştir. 

Oğuz Arın arkadaşım;faaliyet raporu hakkında her şey söy

lendi, fakat yavaş_ yavaŞ çalışmaları'k'afi görmediğini, tnütemadi

yen tezlerle·ortaya çıktığımızı ileri sürdüler. Pek öyle değil, 

ama tezlerle ortaya çıkmak da bir meseledir. Çünkü,. bir, diyalek

ti.ğin, toplumsal düşünsel bir diyalektiğin ortaya atılmaısı da 

bir çaba ürünüdür. Bu itibarla, sanırım ki, Birliğin fikriyatı

nın meyvelerini kısmen verdiği, ama daha fazlasını verğbileceği 

döneme pek yaklaşıyoruz. 

Ali Turgan arkadaşımız, sansür }(onusuna değindiler ve diğer 

arkadaşlarım da; niçin sansürden bahsetmediğimizden söz ettiler. 

Arkadaşlar, bazı arkadaşlarımız sansür tüzüğüne müdahaleden, 

sansür komisyonlarıDa Barolar Birltğinin girmesi lüzumundan ve 

diğer konulardan söz etmişlerdir. Dikkat buyurulursa, biz ılımlaş·

tırılmı ş sansür önerisini yeterli görmüyoruz. Ilınılı da olsa san

sür sansürdür. Sakarya toplantısında Birlik önerisi şu idi: Ceza 

Kanunumuzun bir maddesine -madde metoini de yazdık- şu hüküm ko

nulmalıdır: Bilim ve sanat yapıtı olanlar hakkında ceza takibane 

girişilemez. O halde, dünyanın en güzel sansür sistemini getirin, 

yine sansür sansürdür. Ama bazı yabancı ceza kanunlarından esin

lenmek suretiyle ortaya attığımız bu öneri kanunlaşacak olarsa, 

sanırım ki artık sansürden söz etmek lUzumu kalmayacaktır. 

özellikle, ayrı statülere tabi üniversitelerden söz ettiler. 

), 

1 
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Arkadaşlar, şüphesiz Üniversiteler Kanunumuzun ilk metni 

12 Mart uydurmı:ı,sından sonraki metne nazaran çok· üstUndU. Ama 12 

Marta karşı üniversitelerimi.z bunu korumak çabasını sarfetmedi 

ler. Ama bu, Barolar Birliğinin bu könunun üstüne e~ilmemesi gi,

bi bir soı;:ıucu asıa intaç etmeyecektir. Ben, üniversiteye uzun 

emek vermiş bir naçiz profesördüm. Yegane protesto davranışımı 

iştifa etmekle göeterdim. Ayrıldıgım zaman çocuğt:ımu kaybetmiş 
. . ' . .. . 

gibi idim. Bunu söylemekteki maksadım, emir ve işaret buyurduk-

ları mücadeleye yeniden başlamak hususunda bana lütfettikleri 

bu cesareti ve olanağı lllinnetle karşılıyorum; Yönetim Kurulu ar

kadaşlarımdim da ricalarda bulunacağım. 

Ahmet Ers öz arkadaşım, adliyede. görüşme olanağı vesair ko

nulardan söz ettiler. Hakikaten, bugün barolarıınızda tek biçim-:: 

li bir tutum yoktur. Bazı barolarıınızda~ ben Türkiye 'nin her ta

rafını dolaştığı m için çok iyi biliyorum, gayet kolaylıkla ad · 

liyede avukatın teması mümkündür, hiç bir kontrola da tabi de

ğildir; fakat bazı yerlerde tutum, bunun aksi. Adalet Bakanlığı 

nezdinde yaptığımız teşebbüslerin bugünlerde sonuç verebilece..:. 

ğini ümit ediyorum. Adalet Bakanlığınınsözü şudur: Bakın .biz 

neler yazdık, ne emirler verdik; ama yeterli jandarma yok ki.. 

Avukatla konuşurken kaçan adamın sorumlusu jandarmadır. Ben ye

terli tedbir almak mecburiyetindeyim diye jandarma makamlarıyle 

Bakanlık arasında bir çelişki, bir çeküşme uzayıp gitmektedir. 

Sil~h taşıma konusunda, biliyorsunuz büyük çabalar harcı

yoruz. Ve bunları harcamağa. da devam edeceğiz. Şu sözlerimin 

lütfen bu önerinin aksi kanaatinde olduğum yolunda yorumlanma

sın: 9 yıl içerisinde Türkiyemizde üç avukat·öldürme vakası ol

muştur. Bunlardan biri bir ilde tümden aynı parti içi çekişme·" 

den olmuştur, yani meslekle ilgili değildir .. Bir tanesi, tama

miyle o bölgede ailev:l bir durumdan meydana gelmiştir. Bir tane

si de, bir keşifsırasında tamamiyle mesleki nedenden ileri gel

miştir. 16 bin küsur avukatız, 9 senede üç vak'a. Ama bunun ya

nında önleyici etken olmak açısından bu öneri elbetteki haklı. 

Yalnız, şunu da açık;jjı:ayayım arkadaşlar: Mevcudumuzun % 86 'sı 

40 yaşından aşağı kişidir. Ben pek .. o kadar heyecanlı lcişi olma-. 
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dığıııu sanıyorum; ama hayatımda zaman zaman 11 iyiki yanımda ta-

banca yoktu" dediğimi de hatırlıyorum. Biliniz ki arkadaşlar 9 

bu sonucu elde ettiğimiz zaman sizler ve bizler bir hayli manevi 

mes'uliyet içine katılacağız. Ama bütün temennimiz, mutlaka ar

kadaşlarımızın bunu yasal çerçeveler içinde kullanacaklarıdır. 

Şimdi biz yeni bir öneri içindeyiz; bize silah vermekten 

çekiniyorsu.nuz 9 evvela 16 bin kişiyi silahlandıracak değilsiniz. 

Diğer taraftan, sorumluluktan korkuyorsanız, siz önerme yetkisi

ni bize verin, biz, bir arkadaşımız hakikaten tehdit altında mı, 

onun sorumluluğunu ;y:üklenelim. Bu müla:yim, ıl1mlı bir teklif gi

bi görünmektedir, fakat henüz bu konuda yeni İçişleri Bakanı ile 

bir temasım olmadı, 

Halit Çelenk arkadaşımın, 141 ve 142 nci maddeler hakkın

daki güzel yapıtına atıfta bulundum. Ayrıca~ kendilerinin Devlet 

Güvenlik Mahkemelerinin burada veciz bir savunmasını yapmaların~ 

dan da mutluluk duyduk. Siyaset yapmanın ölçüsü süreklilik,Der

·nekler Yasasındaki yeni hüküm konusuna biraz sonra temas edece-

ği m. 

Muzaffer Terliksiz arkadaşım, Birliğin demokratik anlayış

larla temas halinde olmasından ve özerk kuruluşlardan bahsetti

ler. Özerkliği 9 tabiri yerinille görınüyorum 9 öz yönetimi sağlamaya 

pek yaklaşmış bulunduğumuz zannındayım. Halen 8 noktada kararla

rımızın Adalet Bakanlığıııuzın denetimi altı nda olduğu malumdur. 
' 

F.akat kanunumuzda bu 8 nokta o kadar, affedersiniz 9 kurnazca 

seçilmiştir ki; öz yönetim imkansızdır. Tatsız, ileri hükümler 

içinde içtensiz bir davranış.Bu hükümlerin, bu 8 noktanın; ama 

yalnız bu 8 noktanın değiştirilmesi için masumane bir tasarı 

hazırladık 9 tasarı halen Adalet Bakanlığındadır. Bugün lVIeclis

teki çoğunluğun bize resmi vaa:tlerin ve Bakanlıkta gün meselesi 

olarak bekleyen tasarı nazarı itibare alınacak olursa, galiba 

~R biz bazı şeylere pek ;ıraklaşmış oluyoruz. 

Orhan Savıcı arkadaşım, toplumun yapısal niteliğini ele a

larak, daha gerçekçi olmamızı, Ceza Kanununun bir maddesinden de 

örnek vermek suretiyle incelemek yoıunu tercih ettiler.Ve daha 

ziyade hukuki gelişimin adım adım isabetli olabileceğini ifade 
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buyurdular. Sanırım bu bir temkin tavsifidir .. Ama özellikle ben 

fazla temkinli olmaktan tenkide uğramaktayım. 

Sayın arkadaşlarım, şimdi maruzatıının son kısmına geliyo-

rum; o kısmı muhtasar geçeceğim. 

Başkanlık raporuna ve kişiliğime y~nelik yermeler: 

Birinci yerıne: Başkan raporunda siyaset yapıyorsunuz suç

laması karşısında lruşkuya kapılını ş, bu i tiba:cla konuyu ab artını ş

tır. 

Cevatıımız şu: Başkan mutlu bir talihsizlik içindedir. Eğer 

iktidar değişmemiş olsaydı, Başkanlık raporu iltifat görecekti. 

Çünkü raporun kaleme alındığı döner.'lde Barolar Birliğine en ağır 

ve seviyesiz i thauılar yönelmiş ve bir tür basın, özellikle biz

leri hedef tutmuştu. Hatta bu hususta televizyona çıkmak gibi 

duruma kapılan ve bizi aynı zamanda siyaset yapmakla suçlandıran 

meslekdaşlarımız da olmuş, bu kadar mesiek sorunu dururken neden 

siyasetle uğraşıyorsunuz, amiyane i thamları yoğunlaşmıştır ve 

buna tek sebep olaral-c da ben sinı_ge adQ,m olarak ortaya atılıyorum. 

Bugün mutlu bir dönem başlamış olabilir. Öyle olmasını te

menni ediyorum; fakat günün birinde aynı suçlamalarla karşılaşa

cak olursak, benim bugün duyduğum mutlu talihsizlik, galiba ke

SiJ1 bir talihsizlik olaca}ctır. 

Siyaset kavramı nın ölçüsü üzerinde yanılgımdan söz edildi. 

Özellikle süreklilik ölçüsü isabetsiz bulundu ve Dernekler Kanu

nunda siyasetin, özellikle bir siyasal partiyi tutmak veya onun

la uğraşmak ölçüsü ile daha iyi açıklandığı sonucuna varıldı~ 

Arkadaşlar, Dernekler Kanununun bu hükmü de yeterli değil. 

Çünkü, bir parti lehine ve aleyhine çalışmak ibaresinde sürek

lilik daima mevcuttur. Bu. itibarla, metne süreklilik kaydının 

girmemesi daha mutlu bir tanıını bize vermeyecektir. Siyaset ya

sağına karşı ilk savaşı n öncüleri arasında yer aldığımı sanıyo

rum. Bugün geri safa çekilmiş de değilim. Rapcrda biraz sonra 

veya şimdi bahsedeceğim; sürekli, katılınılı demokrasi anıayı şı 

ile ben bunu kökünden tar:iım dışı bırakmak isteyen bir anlayışı 

taşıyorum. Bu noktayı kısaca izah etmeden geçemeyeceğim, 

18 nci Yüzyılın Russc demokrasisi. kuşkusuz insanlık tari-
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hinde ilerici bir ai!tımdır. Fakat bu akım, demokratik gelişmeye 

ayak uyduramadı. :Su akım, ara kuruluşların tümünü milli iradeye 

zarar veren kuruluşlar olarak göstermiştir.Nitekim Russo anlayı

şının revaç bulduğu. dönemde, bakıyoruz barolar lağvedilmiştir. 

O halde, biz demokrasinin ilkel şekli içerisinde kalacak olursak, 

şunu kabul etmemiz icap eder: Milli irade, bir hükümeti kabul ve 

tasvip etmiştir. Ama görevi burada bitmiştir. Ara kuruluşların 

hepsi milli iradeye zarar veren kuruluşlardır. Acaba .Türkiye böy

le mi kuruldu demokrasi olarak? :Başta öyle .. Ama bugün vardığımız 

demokrasi anlayışı bu anlayış değil. Meıdeketimizde o anlayışa 

sadık kalmanın demokratik bir esas olduğunu savunan bir akım var. 

Artık bu terkedilmiştir. millet tasvip ettiği hükümeti değil,yü

rütmede ne kadar fazla söz sahibi olursa, o kadar iyi sonuçlar 

alınacaktır. O. halde, öyle bir sistem, örgütleşme kurulmalıdır 

ki, milletiradesini yönetime de katabilsin. :Sunu nasıl katabile

cektir? İşte baskı gruplarıyla. O halde, baronun mevcudiyeti ,ya-· 

şama şartı, demokrasinin bu ikinci anlayışındadır. :Su i tibarla, 

ben, çok değerli arkadaşım Orhan bunu da fttığıınızı bildirdi ,ye

rimizi n bunun da ötesinde olduğunu bildirdi.Ama ötede hangi yer

deyiz, bunu sö;ylemedi. Eğer daha inandırıcı bir gerekçe göstE:rir

lerse, ben elbetteki kendilerine iltihak ederim. Ama zannediyorum 

ki bu sözlerim, meslek kuruluşu olarak Barolar Birliğinin kamu

sal niteliğini, hatta anayasal niteliğini daha iyi açıklar zan··

nındayım. Bu sebeple, :Başkanlık rap~runun buna önem vermesi hu

susunda beni herhald.e, bu içtenlikle sö;ylenen beyanımdan ötürü 

b ağı şl aya c akl ard ır. 

Kaldı lü arkadaşlar> birinci anlayışın geçerli olduğu dö

nemde, bir bıJ:ckınlık içindeydim; s.avcılığa davet edilmekliğimin 

adedi sayınakla bitmez. Bana yönelen ölüm tehdidi mektuplarını ay

nen Barolar.:Sirliğine tevdi ettim, koca bir dosyadır (Telefonlar 

hariç) o halde, şahsımdan bahsettiğim için çok çok özür dilerim. 

Ben bu korında kararlıyım. (Alkışlar) 

Çok değerli meslekdaşım, gerçekten içi dışı birbirine çok 

uygun meslekdargım Cengiz İlhan, şahsıına yönelik bazı i thanüarda 

bulundu. :Bunlardan dolayı hiç bir kırgınlık içimde taşımıyorum. 



208 -

Kendisi bir toplantıda :...aceleden duyamadım-'- o kadar güzel sar

fetmişti ki, ben o sözlerin bugünkü tenki tıerle bağdaşmazlığını 

_kabul edemiyorum. Acaba tenki tıerinin konusu nedir? ])ediler ki,: 

Geçmci Genel Kuı·uı :Başkanlığına bir yazı verdim, :B.aşkan Divan 

teşkilinden evvel bunu okumadı. Arkadaşlar, Okudum, netice i ti

bariyle Ankara :Barosu Başkanı nı n adaylığı tasvip görüyordıi yazı~ 

da, yalnız deniyor ki: "Bu, gelenek haline gelmesin" ( Anlayabil··· 

diğim) Ama başı, "Genel Kurul Geçici Başkanlığı 11 şeklinde. 

Arkadaşlar, ben Barolar Birliğinin Başkanıyım; ama geçici

de olsa Genel Kurulun başkanı değilim. Bu itibarla, bu ibarenin 

neyi.kasdettiğini birden ~avrayamadım, kavramak melekelerimdeki 

y~aşlığa bağıŞlasınlar. Aklıma gelen şu_ idi: Herhalde bu, ])ivan 

·:Başkanına ait bir konudur; götürdüm BaŞkanıma verdim. Öğle tati

li sırasıı:;1da Cengiz ka::-deşim serzenişte bulundular, ben safiyane 

bunu böyle anladığımı söyledim, fakat üzüld'Jm. Yemekten sonra 

Başkanımdan :dea ettim; okuyayım ve kendi.sinden ·af dileyeyim .de

dim. Başkanım bana dedi ki Ben okurum11 Biraz sonra' kendileri ile 

temas etmişler, okumağa lüzum. görmediklerini Başkanıma söylemiş

ler. O zaman bem de fe--rahladım. Ama bunun sonunda, beni yaralamak 

iÇin söylenen bir söz olduğunu herhalde tahm:i,n edemezdim. Ben 

· okuyacaktım v.~ özür dileyecektim. Özür dilemernin pedeni şu: Ben. 

Ankara 'Barosuna mensubum; acaba arkadaşl'arım bir Şeyi kayırdığım 

yolunda bir kuşkuya kapılırlar mı diye. Neyse, o zaman yapamadı

ğım af di1emeyi bu şç'ıkilde yapıyorum • 

. Yalnız, bir noktada ya ben kanunu yanlış anladım, ya ken-

. disi. Hep Ankara Barosunun Başkanının Genel Kurul Başkanı ola

cağını yazılarında şundan istihraç ediyorlar: Bir kuruluşun top

lantı yerinin merkezi olacağı doğaldır. Kanunumuzdaki hüküm şu: 

Bir evvelki genel kurul, bir sonraki genel kurulun yeri ve zama-~ 

nı nı tayin eli er. Bunun anlamı şudur: Türkiyı:ı Barolar Bi:diği Ge

nel Kurulu hep aynı yerde toplanmasın. Sayi nı z·; kaç defa Ankara' 

da toplandınız, kaç defa dışarıda? •• Nitekim bugün bir l;ıaro başka

nı arkadaşım, kendi bölgesinde toplanılması için bir öneri· ile 

geleceğini bana söyledi. O haldt=ı, kuŞkularına neden olan kanun 
\, 

hükmü üzerinde de aramızda anlaşma yok. 

-. 
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40 yıllık kıdemli arkadaşlara plaket verilmesinde müşahede 

buyurdukları kusurlu ve tedbirsiz, hatta perişan halimizi aynen 

kabul ediyoruz; lcendimiz.i müdafaa için söyleyecek -söz bulamıyo

ruz. (Alkışlar) Üçüncü tenkit: 

Bir asker:t yargıçlıktan gelenzatın 5/Cmaddesinde yazılı 

mesleğe ;ıraraşmay-aeak tutum ve davran~.:~J s.r1nı n bilinmiş olmak 

hükmüne dayanılaral<:, baroya kabul talebini reddettiklerini, bu 

kişinin Birliğe müracaatında, Birliğin barodan :rıunzam sözlü bil

gi almaksızın, kararı bozduğu_nu, bunun bağımsızlığı iddia etmek 

kavli ile beyan arasında Yönetim Kurulunun çelişlüye düştüğünü, 

kavlinin eylemine uymadJ.ğını iler:: sürd,Jler. Ve tahkikat yaptık~ 

larını ve öyle bir sonuca vardıklarını bildirdiler. Bizce, tah-~ 

kikat yapılmamıştır. Yönetim Kurulu kararı oozdu, gerekçohin şu 

olduğu anlaşılı;yor: -Sözlü açıklamalard c- Av-ı.u-mtlara sert ve hak

sız muamele.yapan hskimlere ders vermemiz lazımdır. Böyle düşün

dük diye i:fade ettiler. Olay hakkında, isterdim ama, geniş bil

gi veremeyeceğim, çünkü itiraz dosyaları karardan sonra barosu

na gönderiliyor. Elimizde bizim sadece 3-5 satırlık karar kalı

yor, Bu i tibarla, söylediklerinı, ha:fJ.zam beni yanıl tmıyorsa şu-

dur: Muteriz tanık göstermiştir, tanık dinlonmemiştir.Yönetim 

Kurulu üyesi bir arkadaşımızın gösterdiği tanık avukat arkada-

şımız dinlenmiş, müştekinin, muterüüri lehine heyan vermiştir. 

Haklı dır veya lıaksızdJ_r, ama tahkikat ... 

BAŞKAN--- Sayın Hocam, acama ne kadar sürecek? 

BAŞKAN FARUK EREIVI (Devamla)- Azamj_ 10 dakika. 

BA>1KAN- 'I'eşekkür ed eri m e:fend im. 

Buyurun. 

BAŞKAN FARUK EREM (Devamla)'- Haklı veya haksız, ama hEü-

ki biz de baronun haklı olduğuna .kani olabilirdik, amma bizden 

sonra da şu 8 rioktalık denetim var ya, .,J'laroya sorabilirlerdi di

yorlar, Bu gibi itirazlarda şi:fah:l ·bilgi istemenin yeterli ol-~ 

ması mümkün olmamak icap eder, RakiınJ.ere ders vermek is/tedik .. 

Bu 9 bir hak talebinde bulunac1 kimseye gösterilecek bir gerekçe 

gibi gözükınedi bize. Kaldı ki, zanncdGrim değerli arkadaşım Rah-

mi Magat buradadır Danıştaydaki bütün· davalarımızı büyük l-ıir 
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sevinçle 9 şevkle takip etmi(;'tir; davaları nasıl teker t-eker kay-
' 
b ettiğimizi, hazırlıksız kararısrımızın nasıl bozulduğunu bizler 

barolardan biraz daha fazla yakından bilmekteyiz. 

Dördüncü tenkitı İşkence yapan bir :ı;ıoiisin vekaletini aldı

ğımaan, bu açıdan bu kere; Yönetim Kurulunun değil, benim kavlim

le fiilim arasında ·t;utarsızlıktan bahsettiler, 

Ben avukatım. Bazı davaları almEı,yacağım yolunda hiç bir ta

ahhijdüm yok, böyle biç kurala da kendimi bağlı saymıyorum. (Alkış

lar) Bıi i tibarla, bu sorunun yasal dayanağı- olmadığı zannındayım. 

Ama buna rağuıen, bazı şeyleri açık~1_arsam, belki tereddütler iza

le edilebilir, 

:Dahis konusu kişi, bir karakolda komiserdir. Kendisi Polis 

Enstitüsünde öğrencimdi 9 sınıfın birincisi idi, ahlalclı kişi bi

lirdim. Yakınları ile beraber POLDER bana müracaat etti.POLDER' 

le yakın ilişkileripı vardır. Dosyasını inceledim, durum şu:Ola-

yın işkence iddiası ile hiç alakasJ_ yok. Ama o 'bölgenin, akrabam 

olduğu halde benimle uğraşan bir gazetesi, bunu böylece ortaya 

attı. _Bugün bazJ. bas.ını inceleyiniz, boy hedefi oldıığum açıktır. 

:Bana bu kıvanç veriyor. Ölen kişi karakala getiriliyor. Karakale 

getir-ilmesi ned8ni; bir kalweyi basmış, bıçağı nı çekmiş 9 gas:ı;ıa 

teşebbüs etmiş, telefon üzerine :polisler y~ralayı:ı;ı karakala ge

tirmişler. Bakmışlar adam anormal. Bir yere koymuşlar, adam içer-

de başlamış, d övünmeye, te:ı;ıinmeye .. Kapıyı açmışlar, :polislerin 

üzerine atlamış vo polisleri yaralamış. Sonra anlatılıyor kj., 

bir esrar krizi içinde imiş, Bu esnada polisler kendisini i t~~nce, 

yere yuvarlanmış; bir iddiaya göre başı na vurulmuş, bir iddiaya 

göre i tıneden mütevelli t başı yere çarpmış ve ölmüştür.Ti:ı;ıik 452. 

Fail 5 tane. 4 :polis kurtulmak içir iddj_o,; Konıi.CC)r yaptı" :Du iti

b arla dava bu şekilde devanı etti, sonunda Yarg;±:tay kararı bozdu. 

Bu itibarla, ben, işkence sanığı olarak da bir mahkemeye verilen 

kişiyi kimse müda'2aa :_; etınezse, bunun eı.ı korkunç işl~ence olduğL<-

nu iddia edecek durumdayım. 

İzmir adliye binası ile ilgilenmediğim doğru dağildir,Bana 

bu konudan sözlü. olarak bahsettiler, Bunu ben ısrarlı bir talep 

gibi birden arılayamadı.m. Bununla ~::;era~'er, Ankara 1 ya döndüğ;iJnıde 
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bazı müracaat~arda bulundum. İzmir adliyesinin yanmasından son

raki durum herhalde bazı ihtiyaçları artırdı. Ama adliye binası 

meselesinde ancak Barolar Birliği Eaşkanı üçüncü derecede sorum..:. 

lu olmak ioap eder. Ama tekrar açıklayayım ki~ bu sözlü isteği 

ben resmi bir istek gibi birden kavrayaı:ııadım. Buna rağmen çok 

ş~y yaptım1 başaramadım. Yazılarına Birlikten cevap alamadıkla;_ 

rından bahsediyorlar. Özellikle; Sosyal Sigortaya ilişkin, yazı

lara cevap alamadıklarÜ:ıdan söz ettiler. Ve arkasından da, iş 

görmeyen kuruluşa/ elbetteki, telle de is~eseler para göndere

mezdik dediler. Bizim kendi ölçülerine/ g'ğ_l?e iş görüp görmememiz 

ayrı bir konu. Elbetteki bu kanaatte iseler, bu kurulda takdir 

yetkilerini khllanırlar. :Bu ayrı bir konudur. Ama yasal borcun 
' 

ödenmesini böyle bir koşula .bağlamak, kanuna bir' şeyler il§.ve 

etmek _veya :Pir çeşit özel hu.l.cuk hatasını buraya aktarmak gibi 

bir düşüncedir. 

Yazılı sorularına cevap vermediğimiz hususunu alelacele 

inqeledim, tarih ve numaraları ile puvantaja tabi tı!ıttuk, gör-· 

dük .ki yazıların hepsine cevap verilmiştir; Eğer şu alelacele 

·· araştırmamızda bir unutma olmadıysa. Fakat üç yazıyı t~sbi t et

tik ki_ cevaplandırılmamış. :Su üç .yazının üçü de Sosyal Sigorta

lara ilişkiı:i yazılardır. Ve kendileri "bizi habersiz birakiy.ör-

·sunuz" şeklinde yazılar yazmışlardır. Gecikme dört aydan fazla 

deniyor. Niçin yazamadık? Çünkü anlaşmayı 5 Ocakta ancak yapa

bild.ik. Nitekim rEt,porumuzda bile "müjde 11 diye isimlendirdiğimiz 

bunu getirmek olanagını kendimizde bulamadık. Zannederim ki bu 

gecikmeyi şümullendirmek isabetli değildir. 

Sayın delege arkadaşlarım, Yönetim Kurulumuz ve Başkanlık, 
hiç bir şey beklemeoan, inançlarınıza, lütuflar:ınıza layik ola

bilmek çabası içinde bir yılını d~ha .bitirdi. Elbetteki takdir 

sizlerindir. En derin saygılarımı şahsım ve Yönetim Kurulu ad1na ::

b;i.zi dinlemek lütfunda bulunduğunuz için teşekkürlerimizi arz 

ederim. 

Sağolun. (Şiddetli ·alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz sayın J!'aruk Erem. 

Efendim, Divan Başkanlığına verilmiş bazı önergeler var, 
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sunuyorum. 

"])ün gece Halkevleri Genel Merkezi yenidem bombalandı •.. rı 

BİR DELEGE- Ne al8kası var? 

BAŞKAN- Efendim ibradan önce bir konu var da, onu hallede

lim istiyor idik• 

" ••. Asıl tahribat, vicdanı olanların yüreklerinde açılan 

yaradır. Eğer hukul-c devleti tahri:p edilmeseydi, eğer yü::üerce 

genç ölünün katilleri yargı önüne çıkarılmEsaydı, eğer ülke tah-

rip edilmeseydi, elbette Mustafa Kemal 1 in kurduğu Halkevlerine 

kadar emperyalist güçlere bağlı gayri milli faşist. saldırıda bu

lunma küstahlığını ve cüretini gösteremeadd.i, Türkiye Barolar 

. Birliği Genel Kurulunca olayın kınanmasını, faşismin kökünün ka

zınmasının sorumlularpan istenınesini ve tüm suç ortaklarının 

faşizmi palazlandırıp büyütenlerle birlikte yargı organları hu

zurUna çıkarılmasının ve hesap sorulmasının istenınesini saygı 

ile öneririz. 

Diyarbakır 

Umur Dialeli 
Muş 

Şerafettin Kaya 

Ankara 
Niyaçi Ağırnaslı" 

Adana 
Ceylan Önel 

Ben bu öneriyi, gereği yapılmak üzere Yönetim Kuruluna 

sunuyorum. 

Bir önerge daha var,. okuyorum: 

rı Sayın Divan Başkanlığına 

Sayın Başkan, konuşma sırasında bana yönelen bir suçlama

da bulunulmu~tur. Bu sataşma konusunda açıklama ve sataşma hak

kımı kullanmak için sözistiyorum. 

Saygılarımla. 

Attila Sav." 

Efendim, Divan konuyu kendi arasında görüştü, bir sataş

ma olmadığı sonucuna vardı. Acaba Attila Sav sataşma old~ğunda 

ısrar ediyorlar mı? 

ATTİLA SAV (Ankara)- Ediyorum. 

-BAŞKAN~ (f.JlayaCağı~ efendi:u-ıı· o zamano 

:ı 
J 

,::ı 



- 213 

Sataşma olduğundan bahisle söz verilmesini kabul edenler ••• 

Kabul etmeyenler •.• Kabul edilmemiştir, 

Efendim şimdi gündemimizin 8 nci maddesine gelmiş bulunu..., 

yoruz: 

•:1977 yılı çalışmalarından dolayı Birlik Yönetim Kurulu

'nun i b rası • '1 

Oynnuza sunuyorum; İbra edenl8r, •• !bra etmeyenler ••• Ekse-

riyetle ibra edilmiştir. 

Güq~~~BE:,gı;i.zin 12 nci maddesine gelmiş_ .:?.~ruz. 

"Meslek kurallarının 27 nci maddesine iki fıkra eklenmesi

ne ilişkin Yönetim Kurulu önerisi. 11 

-""'--~"""'"'""'"-'''• 

Bu öneri hakkında Yönetim Kurulu söz istiyorlar mı avaba? 

BİR DELEGE- Raporda var. 

BAŞKAN- Efendim, eklenmesi istenen madde şu: Müsaadenizle 

bilgilerinize sunuyorum. 

"Bir avukatın bir başka avukata karşı davacı veya davalı 

vekili sıfatiyle takip edeceği t!lavada 13-Vukat davaya gi:;meden ön

.ce baro yönetim kuruluna yazı ile bilgi verir. Bir avukat bir 

başka avukata karşı kendisiyle ilgili bir dava açmadan önce baro

suna başvurur. Baro ba:skanı veya tayin edeceği yönetim kurulu 

üyesi 15 gün içinde tarafları çağırarak sorunu sulh yolu ile çö

zümlemey8 çalışır. Acele hallerde haber vermekle yetinilir." 

Efendim bu konuda bir önerge var, okuyorum: 

11 ll nci Genel Kurul Ba?kanlığına 

Meslek kurallar-ının 27 nci maddesine eklenmesi Yönetim Ku

rulunca önerilen iki fıkradan bir-incisinin aşağıda yazılı biçim-· 

de değiştirilmesini ve ikinci fıkranın kald:i.rılnıasını öneririz. 

Bir avukat bir başka avukata kExşı asil ya da vekil sıfa

tiyle takip edeceği davayı kendi barosuna yazı ile bildirir." 

Faik Muzaffer Amaç Orhan Barlas." 

Önerge sahipleri konuşmak ~ötiyorlar mı efendim? 

FAİK MUZAFFER· MlAÇ (İstanbul)·- Yönetim Kurulu ne di;yor? •• 

BAŞK,AN·- Yönetim Kurulu adına buyurun. 

GENEL SEKRETER FEHMİ ÖZÇEIJİK- Değerli arkadaşl0rım; nıaru

zatım Yönetim Kurulu adınadır, küçük bir açıklamadan ibarettir. 
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Yasam.ızın 38 nci maddesinin (F) bendi~ Anayasa Mahkemesin-

ce iptal edilmiş idi. İptal edilen metin şudur: Avukatlar baro yö

netim kurulunun iznini almadan başka bir avukat aleyhine dava aça

mazlar. Acele durumlarda baro yönetim kuruluna önceden .bildiride. 

bulunarak izin verilinesini davayı açtıktan sonra da isteyebilirler. 

Yüksek Mahkeme 9 iptal kararında bu hükmü Anayasanın 31 nci 

ma.d:lesinde yer alan "Jıak arama inancası" na ters düştijğü için ip;_ 

tal etmişttr. Zira? anılan Anayasa hükmüne göre, her;kes bütün meş

ru va.sı ta ve yollarla yargı merciieri ·Önünde davacı ve davalı ol'-
• 1 ·, r 

mak hakkını haizdir. Kişinin kendini bu merciler önünde savunmayı 

meslek edinmiş olan avukatlar vası tasiyle temsil. etmesi de Anayasa

bın tanımladıği bu meşru vasıta ve usullerdendir. B:u nedenle .de, 

·avukatı1k mesleğine kanun koyucu kamu hizmeti görevi izafe etmiş

tir. Ş1;t hale göre 9 bir avukatı n aleyhine dava açılmasını' bazı ku

rulların iznine bağlı tutulması Anayasaya aykırıdır. Gerçekten,hü

küm yalnız_ 31 ·nci madde değil, Anayasanın 12 nci m~il,desinde yer 

alan e çi tl ik ilkesine de. aykırı _görülmektiedir. Ancak, Anayasa Mah-
. ' 

kemesi, bu izni iptal eder iken, meslek:! özdenetimi gerçekleştir

mek bakımından başka bir yasaklama da kararının gerekçesinde getir

miş değildir. Nitekim, kararda bu haliyle Anaya,saya aykırılıktan 

bahsedilmiştir. Oysa ki, mesleki ya;Şantı bazı önlelrııeri~ meslek:l 

onuru ve avukatların onurunu korumak için getirilmesini. meslek te

şekküllerinin hazı meseleleri hakkında daha ön·ceden. bilgi sahibi 

olmasını gerektirmektedir. Nitekim, gerek Anayasamızdan, gerek 1136 

sayılı Yasari:ln yasalaşmasından önceki bazı rp.eslek kuruluşlarımız

da, bu nevi kuruluşlarımızın ilk yönetmeliklerinde özellikle İstan

bul ve İzmir'in içyönetmeliğinde bu rievi hükümler yer.almıştı:r. 

Aynı hükümlerin, benze:r hükümleriri yabancı mevızmatta, da yer alriuş 

olduğunu görmekteyiz. Bu bakımdan Yönetim Kurulu, sorunun mesleki 

kurallar açısı içerisinde değeriendiril:ebilecegi görüşüne varmış 

ve meslek kurallarına,; üçüncü bölüme ek bir madde ·getirilmesini 

önermiştir. Önerinin esasıımda iki lölümde. mütalaa edilmesi olanağT 

mevcuttur. Biriı;:ıci.si; bir avukatı n bir başka avukat aleyhine dava 

cı veya davalı vekili sıfatiyle hareket etme~ i, diğeri bir avuka

tın noğrudan doğruya bir başka avukat aleyhine dava açm\.sı halidir. 

Birincisi daha çok savunma özgürlüğUnü kısıtlayıcı mahiyet,te görül-
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düğünden, ancak avukatlar arasi nda vek8J.et sıfatı ile dahi olsa 

davalaşmanıtı, meslek:l bütünlüğü ve mesleki onuru zedeleyici bir ma

hiyet alabileceği endişesi ile baroya haber verilmekte yet,inilmiş

tir önerimizde. ])iğeri; biT avı;ıkatın bir baŞka a~at aleyhine d oğ·· 

rudarr doğruya davacı veya -davalı sıfatiyle dava ika.me etmesi,. so

runu biraz da.h~ pncekinden daha vahim lıir hal mütalaa edilerek, bu 

~ibi hallerde hakkın özüne· P.okunmamak, ·hakkın kullanılmasını engel

leımemek kaydiyle baronun· .bir su],h teşebbüsünde bulunması gerekebi

leceği görüşüne varilmıştır. Bu nedenle, Birliğimiz Yönetim Kuru

lumuz tarafından teklif edilen metin iki fıkradan oluşmuştur.:Si

rinci fıkrada; ·bir avukat bir başka avukata karşı davacı .veya da-. 

valı vekili sıfatiyle takip edeceği davada, avukat davaya girme

den önce baro yönetim kuruluna yazı ile bilgi verir, hükmünden-i

barettir. Bu sadece bir bilgi vermeyi ilı;tiva eder. ])iğeri ise-; 

bir avukat. bir başka avukata karşı kendisiyl_e ilgili bir daya aç-' 

madan ·önce, barosuna başvurur, ba..:rco başkan.ı veya tayin edeceği Yö

netim kurulu üyesi 15 gün iç;inde tarafları çağırarak sorunu sulh 

yoluyla çözmeye çalışır. Acele hallerde haber vermekle yetinebi-

.lir şeklindedir. Takdir yüksek heyetindir, saygılarıini sunarım. 

BAŞKAN.;.. Teşekkür ederiz ı:ıayı.n Özçelik. 

Sayın Arslanalp, buyurun. 

ENVER .. ARSLAN.ALP (İzmir)- Sayın 'Başkan, değerli arkadaşla

rım; bugündeminiizin müstakil maddesinde ve yönetim kuruiumuzun 

faaliyeti dışında olan bir konu. :Avukatlık Kanununu ve meslek so

runlarını ilgilendi;rmiş olma.sı dolayısiyle, bu konunun açıklığa 

kavuşturulması açisından söz almış bulunmaktayım • 

. Yönetiiim Kurulumuzun size tı;;}0.if etmiş olduğu önerinin ge-· 

rekçesi, hazırlanrriış olan raporda görülmekte. :Bu gerekçe tarafım

dan hazırlandı. Yalnız; kanaıkıma göre, hepinizJ.n ı ttılaında oldu

ğu gibi, gerekçe, getirilmiş olan öneriye denk değil. Gerekçe, o

kunduğU takdi:rde; meslek kurallarında herhangi bir düzenin geti~ 

rilmesi· açısından demokratik örgüt konuıarı esas alınmak suretiy- · 

le hakların özüne dokunulmayacak. En ufak bir dokılinmayı ortaya ko

yacak yöntemlerden ve kurallardan kaçınınayı önermiştir. \Rapor bu 

temele oturtulmuştlir. Hattı, herhangi bir şekilde, yapılrriış bulu-
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nan öneride böyle bir hissL:verecek olan bir şeyvar ise, o takdir

de bir meslek kuralının getirilmesi de lüzumsuzdur. 

Size bir açıklama açısından, raporun tanzim edildiği tarilı

te elimizde bulunmamış olması dolayısiyle yapmış olduğumuz incele-- . 

nıelerde; Batıdan vermiş olduğumuz örneklerde ve özellikle Fransız 

barosu içyönetnıeliğinin 43 ncü maddesine temas etmiş bulunmakta i

dik. Ancak, son yapmış olduğumuz incelemede, elde etmiş oldu/;ıumuz 

Paris Barosu yönetmeliğinde ve 1971 senesindeki raporda buna işa

ret edilmektedir. KabUl edilmiş bulunan yeni Avukat;t_ık Kanununda 

bu konuda hiç bir meslek kuralı, hiç bir kısıtlama getirilmemiştir. 

Yani avukatlar, kendi hakları nı ve diğer hakları, avukat da olmuş 

olsa, sınırsız ve kısıtlamadan uzak bir şek:ı:lde kullanabilirler. 

Bu açıklamayı yaptıktan sonra şu konuyu bilhassa belirtmek 

istiyorum: Bu araştırınayı ;yaptığım zaman kendi k.endinıe şunu sor

dum: Deantoloji dediğimiz bu meslek 1:uralları konusu nedir? Ne za- · 

ınan çıkar ve üzerinde durUlması lazım gelen bir konu nıudur?Bu ben

de tereddütler doğurdu. Lonca şeklinde meydana gelmiş olan örgüt-

. lerde, bu örgütlerin başında bulunan, tıpkı eski Çin 1 deki gibi Man

derenler, bizericari, muteberan, bu örgütlerde, muayyen bir şekilde, 

biliyorsunuz .o zamanlar yazılı kurallar da yoktu, kendilerini bir 

nevi özdenetimin dışındc1 bir nevi baskı altında tutmak gibi bir 

fonksiyonu· icna ediyordu bu deantoloji. O kadar fazla büyük bir 

demokratik hali yok bu konuda. Ben de bu tereddütler doğurdu. Ama 

bununla beraber, Kayseri Barosunun yapmış olduğu şikayet üzerine, 

avukatıarın böyle ölçüsüz bir şekilde birbirlerini ilhham etmiş ol

ması karşısında da, bir meslek rr.ensubu olarak muayyen bi.r çizgide, 

belirli bir çizgide bazı şeylerin yazılı olmasa dahi bir deantolo

j·iye bağlı olmasa dahi j kendimizin riayeti mecburi bazı kuralların 

olması gerektiği kanısına da vardım ve o sebeple zaten bu raporu 

da hazırladım ve verilen vazifeyi yerine getirdim. 

Yalnız, sonuç kısmını sadece söylüyorum bu raporun, tekrar 

etmekte fayda var; bir avukatın kendi adına veya bir başkası adına 

diğer bir avukat aleyhine dava açınası konusunda Avukatlık Yasasına 

bir hüküm konulması nda bir zorunluk yoktıir. Çünkü bil-iyorsunuz, Avu.

katlık Kanununun hazı:clanmasında, bu hüküm konUlsun mu konı..Umasın 
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ını meselesi tartışma konusu idi, Bu };:esin olarak nazarı i ti1ıare 

alınmıyor. Zaten bazi ülkeierde de bu ınesele kendi iç düzenleme-

leriyle hallediliyor. İsviçre' de oluyor, Paris I3arosunun içtüzü-· 

ğünde de bu var idi. Fakat hak arama özgürlüğünü sınırihayacak bir 

düzenlemeden mutlak surette kaç.ınınak gerekir. İkincisi, .baronun 

ihtilafa el koyması, zorunlu 1ıir çözümü gerektirmemelidir. Taraf

ıara meslek dayanışması baskısı altında ·bir çözümü ka1ıule zorla

ma kanısını veren her türlü girişimlerden kaçınılmalıdır. Mahke

me önünde avul·mtların birbirleri aleyhine acı tcttlı hücumlarda 

bulunmalarının önüne.geçecek önlemler alınmalı, bu önlemler ne 

lerdir.; zannediyorum ki biz bunun üzerinde, en hafif tabiriyle 

ö,züne d olmnınayaca.'lı:: olan en hafif tabiriyle, en ha:fif bir düzenle

me ile bunu çözLımleyebiliriz. Tabiatiyle, bu açıklamadan sonra, 

bendenizin bu rapora bir öne.ri ile son vermiş bulunmakta idim ve 

sevinçle şunu görüyorum ki, şimdi bu konuşmayı almadan önce, bu 

konu gelmeden önce arkadaşlarıınızoan bir kısın.ı, bir öneride bu-

lunmak suretiyle açağı yukarı tam muta.1ıakat denel)ileçek bir öne-· 

ri ile de karşı Aarşıya bulunuyoruz. Ki, o benini yapmış olduğum 

örı,ğriye de denk düşmektedir. O i tibarla, yapılmış bulunan birin

ci önerinin tamamiyle özü kısıtlayacak nitelikte kanısını vere

cektir ve Yönetim Kurul1.<na bir nevi denetleme hakkı, yani şu veya 

bu :,;:ekilde olmasıa bile, gayet tabii kurallardan bahsediyoruz, böy

le bir kanıyı verebilecek bir niteliktedir. O itibarla, o öneri

ıçıin değil, arkadaşlarıının vermiş oldut,~, ki o öneri lizim kıs:ı. t

laınaın.ızı, 1ıir bal-rkın özüne dokunınayı ör.ıgörecek olan bir şeydir, 

sadece bildiride bulunmak, o ;ıekilde karara varılınakında faydalı 

1ıir nokta vardır ve ilaveten de düşünülür; 1971 senesinde kabul 

edilmiş bulunan yeni Fransız Avukatlar Yasasında buna ait hiç 

bir şey yok. 1952 senesindeki Paris Barosunun, ki hatadan zaten 

bur·dan geliy~r, Paris Barosuımn içyönetmelii:';inde bir izin alına 

meselesi olmamasına rağmen, İstanbul Barosu ka1ıul etmiş oldui;:;u 

içyönetıneliğinde yanlış 1ıir tercüme hatası ile bir nevi izne 

bağlamıı;ı bulunmakta. Ordan da geliyor hata. Yeni kabul edilmiş 

bulunan Paris Barosu içyonetıne.lıt.,inc.le de katıyen buna .dair -bir 

sınırlama yok. O i ti barla; 1ıöyle bir, yönetim kurullarının vesa·-· 



218--

yetini meydana. getirebilecek, getirmez vakıa ama bu sıanıyı VE;re-

'bilecek, kısıtlama sanısını ve~ebilecek 6lan her ttirlU dtizenleme

den kaçınılması gerektiğini ben de bu şekildeki fikirlerimi ifade 

etmek suretiyle katılıyorum bu fikirlere. Hepinize saygılar sunu, 

yorum. 

BAŞKAN- Efendim, bu konu ile ilgili yeni bir değişiklik 

önerisi var: 

11 Anayasa Mahkemesinin, AvUkatlık Yasasının 38/F maddesin

de yer alan; avUkatlar baro yönetim kurulundan izin almadan bir 

avukat aleyhine dava açamazlar .. Acele hallerde baro yönetim ku

ruluna önceden bildirimde bulunularak izin verilmesini davanın 

açılmasından sonra da isteyebilir-ler" biçil;minde bir yasal kur-a

lın, hüküm şu haliyle hak arama hürriyetini zedeler niteliktedir. 

Anayasanın 31 nci maddesine aylnrıchr gerekçesiyle iptal edilmiş

tir. Bu durumda mesle1c disiplini ve dayanı şma düzeninde- meydana 

gelen boşluğu doldurmak iÇin Birlik Yönetim Kurulu önerisine a:;a-

ğıdaki fıklıranın ilavesini yüksek Genel Kurula sunuyor-um: 

~~ kural 2 bilg~ ver~me yükümlülüğü ile bağlı olarak bare

lar-ın Türkiye Barolar Birliğgnin üçüncü şahıslar aleyhine vexa 

ü9.üncü şahısların barolar,~a_- Türlüye Bar_olar _?irliği aleyhine 

açacağı davalar için de ·geçerlidir. ıı 

Sayın Faik Muzaffer Amaç, buyurunuz. Önergeniz üzerinde 

söz veriyorum. 

FAİK rruZAFJ:ı'ER .AiviAÇ (İstanbul)- Sayın Enver Arslanalp ÜS·-· 

tadımızın izahatından sonra bana söyleyecek pek fazla söz kalma

dı. Çok kısa olacak sözlerim. 

Sayın Birlik Başkam.mızın konuşmalarından öğrendiğimize 

göre, yönetim kurulu çalışma raperu 5 Aralıktan önce yazılmıştır. 

Bu nedenle, bir eksiklilc zorunlu olarak bu konuda doGmm,.tur.5 Ara

lık günü reSL1l gazetede Ana~casa r.'Lahkemesinin bu konu ile ilgili 

bir başka kararı çıkınıs;tır. Burada söz konusu edilen F fıkrasın-

dan ba::,;ka, 38 nci maddenin E fılcrası da Anayasa Mahkeme('3inde bu 

bahsettiğim 5 Aralık günlü resm:l ga;;:,etede iptal edilmiştir. Ana-

yasa lVIahkemesi o kararında Anayasanın 31 nci maddesine temas ede-, 

rek der ki, iddia ve müdafaıa bütün meşru vas ı talardan yararlanmak 
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hakkını haizdir. ·Anayasa lVIahkemesi, Anayasadaki bu 11 bütün" kelimesi

nin altını çizer, vurgular ve der ki, burada bütün meşru vasıtalar 

sözünden de anlaşıldığıgibi, bu vasıtalardan kısmen de olsa sınır

lama yapmalı:, kısıntı yapmak bu hakkın özüne dokunmak demektir, Onun 

için savunma hakkı hiç ·bir şekilde sinırlanamaz. Sınırlanma, hakkın 

özüne dokunma niteliğinffi taşır der~ Anayasa Mahkemesinin bu kararı 

muvacehesinde, .size şimdi getirilmiş olan önergenin, savunma hakkı

nın, idpia hakkının özüne· dakunduğu ortaya çıkı;ıror. Ben bu öneri

nin, yani yönetim kurulunun getirdiği önerinin nasıl yönetim kuru

lunca da tasvip edilmeyecek sonuçlar doğurabileceğini iki misalle 

belirtmek istiyorum. lVIisallerim belki nadiren vaki olabilecek olay

ıara aittir ama, nad·ir de olsa olacak. 

Tiiyelim ikisi de avukat olan karı-koca boşanma davası açmak 

istiyorlar. Bu öneriye göre, boşanma davası açmadan önce, avukat 

olan kadın veya avukat olan koca barodan sulh teşebbüsünde buluna

cak. Herhalde yönetim kurulunun tasvip edeceğ;i bir husus değil bu, 

Bir başka örnek vereyim; bazı büyük baroların, mesela İs

tanbul Barosunun mülkü vardır. Bu mülkünü avukatlara kiraya verir, 

Tiiyelim avukat ile mülk sahibi baro arası.nda kira tesbiti bakımın-

. dan bir anlaşmazlık çiktı. Ne olacak? Hem davacı, hem bilirkişi .sı

f~iyle bu tesbit davasında baro yönetim kurulu sulh teşebbüsünde 

bulunacak. Zannederim bunu yönetim kurul~ da önerisinde tasvip et

mez. Biz bu sebeple bu ikinci fıkranın kaldırılması lazım geldiği 

kanısındayız. Birinci fıkrayı, her ikisine de şamil olmak üzere 

teklifimiz şu şekilde oluyor: Bir avmcat bir başka avukata karşı 

asil ya da vekil sıfatiyle takip edeceği davayı kendi barosuna ya

zı ile bildirir. Yazı ile baroya bildirecek. Niçin bildirecek? Da

va hakkını kötüye kullanıyor mu, kullanınıyar mu, bir murakabe imka

nı hasıl olsunl Tiiyelim ki bir avukat meslek hayatında mütemadiyen 

avWI:atlara karşı dava açıyorsa, baronun haberi olsun, bunu icap e

derse duruşmalarda, mahkemelerde kontrol eder, bu hakkı kullandığı 

için değil, bu hakkını kötüye kullandığı için icap ederse o avukat 

halekında gereğini yapar. Bu sebeple biz bu önergeyi verdik, önerge··· 

mizin kabulünü yüksek ta-gviplerinize sunuyorum. 

BAŞKAN- Teşskkür ederiz efendim. 
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ENVER ARSLANALP (İzmir)- Sayın :Saşkan:_ı ben önerimi geri 

alıyorum. 

:BAŞKAN- Ön\3rge üzerinde sayın İlhan Baykent, buyurun. 

İLHAN BAYKENT (İstanbul) Sayın Başkan, sayın delegeler, 

son koriuşmalarla önergenin esas şekli tesbit edilmiş durumdadır. 

Benim önergem, sadece, baroların üçüncü şahıslar aleyhine açacağı 

davalarla, üçüncü şahısların barolar aleyhine açacağı daValara ve

kalet eden arkadaşların baroya bilgi verınesinin ilavesi şeklinde

dir. :Sunu ben meslek bakımından ve baroların bir kuruluş oıarak 

güvence taşıması bakımından gerekli görüyorum. 

BAŞKAN,_ Sayın Güçdeınir, buyurun. 

CEMALETTİN _GÜÇDEMİR ( Gaziante:ı:,.)- l\Jiuhtereın arkadaşlarım; 

toplumları yaşatan daima lirbirlerine karşı, onu teşkil eden fert-

le.rin birbirlerine karşı oHı.n vefa ve sevgi hisleridir. Bu, Yöne

tim Kurulumuzun getirdiğit teklifte, bu vefa hissi, bu sevgi his

si takviye edilmek istEmiliyar ıneslekdaşlar 'arası nda. Aslında hak

kın özünü ortadan kaldırmak gibi bir şey yok. Yaı'ıi 'Anayasa I!Iahke

ınesinin gerekçesini bu öneriÇie bir sav olarak kabul etmeye imkan 

yoktur. O kanun hükmüdür ve bir hakkın engellenınesine imkan açmak

tadır, bu nedenle iptal edilmiştir. Amma bu sadece bir danışmadır, 
-

sadece .iki avukat arasında bir anlaşma zemini hazırlamaya imkan 

vermek için, 15 gün zarfında baro bu iki avukatı anlaştırdığı tak

dirde; ihtilaf kendiliğinden halledilecek, hak daha yakın bir za

manda, daha yakın bir yoldan' istihsal edilmiş· olacaktır;15 gün. 

Aksi takdirde, baronun kararı ile mukayyet olmaksızın, yine mah

keme:nıere gidilınek, yine hakkı aramak, hakkın özündeki haklılıgı 

devam ettirmek için hiç bir engel yoktur. 

Bu nedenle bendeniz, hakkın özünü hertaraf eden veya hak

kın l_istimaline engel olan bir müessese olarak değil, bunun ak

sine, taraflar arasındaki haklılığı daha yakın yoldan, daha kırı

cı olmaksızı n sağlayacak .bir yol,· bir tarz olarak kabul ediyorum; 

YönetE!;ın Kurulunun getirdiği teklifleri. Haber vermek, iki avukat 

arasında, hakemlik delaletçi olmak, hakim olmak+ değil; sadece de·-· 

lruetçi olmak, sadece anlaştırmak. 

Sayın lVIuzaffer Ama,ç iki misal verdiler; bunlar istisnai 
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hallerdir arkadaşlar. İstisnai haller genel zaruretleri, genel ge

rekçeleri ortadan kaldıran nedenler olamaz. İki avukat kadın ve 

erkek, güzel, boşanmak için başvurdular, belki aralarında fevri 

bir sebep vardı, baro araya girdi, bunları anlaştırdı ve bir yuva

yı yıkılınaktan aııy:oydu. Bu daha kötü bir netice midir'? Nihayet 

anlaştıramadı, ikisinin de mahkemeye gitmek imkanını sağladı. He

yecanlarını önledi, fevirlerini önledi ı daha müeddep şekilde ı daha 

az i thamkar şekilde, daha d erli toplu şek.ilde huzuru adalete çık

malarına da imkan vermiş oldu. Bu nedenle, Anayasa Mahkemesi kara

rını bir misal, bir dayanak yapmak mümkün değildir. Bir taraftan 

deantoloj6 diyoruz, bir taraftan vefa hislerinden bahsediyoruz,l:ıir 

taraftan stajyerlerimiz için kı vranıyoruz, bütün bunlar aradaki 

vefayı sağlamak, camia ruhiyatındaki birliği sevgğye hakim kılmak

tır. Bu teklif de ona muv-azidir. Bendeniz Yönetim Kurulu teklifi

nin aynen kabulünde, meslek deantolojisi, vefakarlık, camia haleti 

ruhiyesindeki birlik, sevgi yönünden faydalar mülahaza ediyorum 

ve buna oy vermenizi arz ve istirham ediyorum. Hürmetler sunarım. 

BAŞKAN-- Teşekkür ederiz efendim. 

Efendim önce değişiklik önergelerini o~ı~Q~um. 
 

" Bi_r __ a_vuka_~_.'?i.E ... 't:.~·f3lf~.-~'::~a~f1. k~~R.:L~~~;!: .. :Y~.? .. a Y~kil sıf
fatiyle takip edeceği davayı kendi barosuna yazı ile bildirir. 11 

şeklinde değiştirilmesini oya ko~~yorum. Kabul edenler •.• Kabul 

etmeyenler ••. Kabul edilmi:;: tir efendim. --- ----------· 
Efendim, diğğT önergenin bu önerge ile birleşmesi mümkün. 

Bu önergeye İlhan Baykent arkada:;,:ımızın ilavesini istediği husu

sun ilavesini kabul edenler •.• ("Bir d?-ha okunsun" sesleri) 

Bir dakika efendim. BarolarR ve Barolar Birliğine karşı 

açılacak davaları içeren bir değişiklik önergesi ve biz uygun bul

duk. "Bu .~:U.E.~~..Z.-~-'::.E".:r:!J.l.El. 3C.!:i.J:Fü~~i2.:J:.ii.B:U i],~~ b Clg_1_~L9.~§!:r_B:lf__1Jil.!.O la-· 

nn ve Türkiye Barolar Birliğinin_2;1__çu~.2.Ji_ şalı:ı.slait.;;;ıJ.E?yhine veya

ü_çjJgcü ~a:'!J.ı.sılarınJ? .. §:.IS;J_Ş.L,...:L,.'?XlL~t~rkiye Barolar Birliği. ale;z-Jı~Ee

açacağı davalar için d_~ _eşı;ç.erJ_:bdir." fıkrası. Kabul edenler._~.fl:=-··

bul etmeyenler •.• Kab~l-~qilm~~ti~~Bu şekilde kabul edilmiş oluyor. 

Efendim, ikinci fıkranın kaldırılmasını da önermişlerdi, 

bu kabulünüzle ikinci fıkra kaldırılmış oluyor. 
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Efendim, .:Oi van Başkanlığına g~len yeni bir önerge var. 

"Bugün kongr.enin son günüdür. Yemek içiri tatil yapıldığı 

takdirde, zamandan kaybımız fazla olacaktır. Bu sebeple, yemek ih

tiyacı büfede. giderilmek suretiyle çalışmaların devamlı yapılması..:. 

nı yüksek heyetiniZin tasviplerine arz ederiz." 

Lehte, aleyhte konuşmak isteyen? •. 16ok, Kabul edenler ••. Et-

meyenler ••.• Kabul edilmiştir efendim. 

Bir .önerge daha v~, okuyorrim: 

nsayın :Oivan BaşkanlJ.ğına 

E:ongre vaktinin darlığı ve uzak illerden gelen delegele

rin bir an önce illerine dönmelerini sağlayabilmek nedeniyle di

lekler bölümünde söz alan üyelerin, Yönetim Kurulu raporu tartış

malarında olduğu gibi.yine lO'ar dakikalık süre ile kısıtlanması

nı takdirl~rinize sunarız. Saygılarimla." 

BİR :DELEGE- Sayın Başkan, çok söz isteyen var niı? 

BAŞKAN- Efendim, çok söz isteyen olmasa da; bu mevzu~a· 

fevkalade fazia önerge var; onları okuyaciağız, dilekler faslında 

YönetimKuruluna talimat verilmesini gerektiren önergeler var. 

Önergenin aleyhinde sayın ,A;vten :Oik, buyurun. 

AYTEN :OİK (İstanbul)~ Saygılarımı sunarım efendim. 

·Şimdiye kadar Barolar Birliği toplarıtılarımızda gelenek-· 

. sel olarak uygulanarı bir yön.tem ortadan kaldırılmış ;:;ır. bu kez. 

:Oaha öncelerde de böyle bir kısıtlama. önergesi veriliyordu, ancak 

bu, Başkaniıkça oylamaya sunulmadan arkadaşların insafına, takdi-. . . 

rine terkediliyordu. Ve pekala kôngreler kısı tıanınadan .üç günde · 

sona eriyordu. Bu kerre, daha önce eleştiri ile ilgili, bir yerde 

ithamla ilgili hakkı kısıtladıtnz. SaV'unina olduğu kadar, itharn da 

aynı derecede ınukaddestir. Bu 10 dakika içinde girizgah dabi. ya

pamadan ~s aniyelerin geçtiğini, dakikaların dolduğunu gördük ve bu

nun sonucu olarak da, Başkanımızın verdiği cevapta, sanki hiç· 

eleştiriler yokmuş şekline büründü. ·Halbuki söyleyeceğimiz daha 

pek çok şey vardı, fakat dakika kısıtlamasından bunları söyleye

ınedik. Aynı uygulamayı burda da yaptığınız takdirde, ·bu sefer te

menniler, dilekler, hatta önergeler ayriı. akibete uğray,acak, bu uy-
. . ·. . ' . 

gulaınadan vazgeçilmekini, hiç olmazsa konuşanların takdirine,in-
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safına terkedilmesini ben daha medeni buluyorum. Beri yandan, za~ 

ten 11-12 kişi söz almıştır. Çok rica ederim, bunu da bu kadar kı

sı tlamayalım. _Saygılarımla. 

BAŞ:k.AN- Dilekler faslındaki konuşmaların lO dakika ile kı

.sı tlanmasını oylarınıza arz ediyorum: Kabul edenler •.. Etmeyenler •• , 

Kabul edilmiştir. 

Bir önerge daha var, okuyorum: 

"Genel Kurul Başkanlığına 

Birçok delegeler-in vası taları.na ulaşabilme durumu da göz 

önünde tutularak, dilekler maddesi görüşülürken seçimlerin de ya

pılmasını teklif· ederiz. Saygılar-ımızla. 

Ziya Nur Erün · N abi İnal Necmettin Üstünalp ve ar-

kadaşları. ıı 

Efendim önerge sahi,p:heri söz istiyorlar mı 7 İstemiyorlar. 

Önergenin lehinde, aleyhinde? .• Buyurun.Aleyhte sayın Güven. 

İLHJıl\flİ GÜVEN (Ankara}-- Yüksek Kurulun sayın üyeleri; bu 

Genel Kurul toplantımız maalesef talihsiz bir uygulama ile işıiı .. 

başladı. Bir taraftan demokratik özgürlüğü savunuruz, benimser-iz, 

ona titizlikle sarılırız; bir taraftan da özgürlüğe aykırı olarak 

ki sı tl amalar yaparız. Hem de söz özgürlüğünde kısıtlama yaparız. 

Çelişki içindeyiz arkadaşlar. Şimdi, bu da yetmiyormuş gibi, biraz 

evvel dilekler lO dakika ile sınırlandı, evet, ne olacak? Hem ko

nuşacak buradaki arkadaş, hem de orada kulis yapılacak, ~-oyu, kime 

verelim" kulisi yapılacak.Dikkatler dağılacak, buradaki .konuşmacı-

ya öncelikle saygısızlık olacak.Lü-tfedin bu önergeyi reddedin.Say

gılaramı sunarım. 

miştir. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim sayın Güven. 
\ 

Efendim oyluyorum: Kabul edenler •.. Etmeyenler ..• Kabul edil-· 

Efendim, şimdi Türkiye Barolar 13irliği Genel Kurulunun, 

bütün genel kurullarda olduğu gibi bir bildirisi olacaktır basına 

verilen, bu bildiri dün seçtiğimiz komisyonoa hazırlanmış ve bize 

gelmiştir, tasviplerinize sunmak üzere okunmasını rica edeceğiz, 

Bildiri komisyommdan bir üyeyi davet ediyorum.Efendiıı:t bunda bir 

özellik var, balnna yetişmesi gerekiyor. Türkiye'de l'den sonra 
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bas:ı.na verdiğini.z hiç bir haber gazetelerde yer alamaz, hatta bu 

bile zor yetişecektir sanıyorum~ 

Buyurun sayın Doğanay, 

ÜlVIİT DOGANAY (İstanbul)- Türlüye :Sar olar Birliği 11 nci Ge

nel Kurul Bildirisi: 

12-13-14 Ocak 1978 günlerinde A~kara' da· toplanan Türkiye 

Barolar Birliği ll nci Gen.el Kurulu, ·çalışmaları süresince belir

lenen aşağıdaki temel görüşlerinin lcamuya duyurulmasına karar ver

miştir. 

1~ Toplum yaşamınd'a sınırsiz düşünce özgürlüğüne dayalı 

çoğulcu demokrat~k düzenin mutlak sG.vunucusu olan Türkiye. Barolar 

Birliği,·hukükun üstünlüğü ilkesinin egemen olduğu bir barış ve 

huzur ortamının yu.rd~muzda bir an önce kurulmasını, Türk. toplumu

nun ilk ve. en~ önemli sorunu saymaktadır. 

Bu l•rtamın yarat1.lması için Türkiye Barolar Birliği her 
' şeyden önce bütün devlet güçlerini,· son yıllarda yüzlerce Türk 

genciı;ıinyaŞamına mal olan korkunç terörü önlemeye çağırır. 

G-enel Kurul .bu amaçla terörlin asıl 'kaynağını oluşturan ve 

cinayet mangalarına yön veren bü.tün odakların ve özellikle kontr

gerilla adı ile bilinen hukuk dışı örgütün derhal ortadan kaldı

rılması gerektiği inancındadır. (lukışlar) 

Genel. 'Kurul, buönlemlerin yanısıra, Devletten son yıll2-

rın siyasal cinayetlerinin tüm failieriyle onlara destek 6lan ku

rum, örgüt ve kişilerin en kısa zamanda·sa:ptanmasını ve bunlar hak

kında iŞledikleri suçlara uyan ce.za'ların geciktirilmeden verilmesi 

için qdalete teslim edilmelerini :i_ster. (Allnşlar) 

2- TürkiyeBarolar Birliği,. son yıllarda hukuk düzeni ve 

de·vıet. yönetimini bilinçli bir biçimde sıkıntıya uğratan ve halkın 

devlete ~arşı güven ve. saygısim yitirmesine yol açan tüm uygula

maları,- Anayasada ni telikieri belirlenen, Türkj:ye qumhuriyetinin 

geleceği bakımından tehlikelj_ bir olgu olarak kaln.ul eden, Bu ne

denle Ti:trkiye Barolar Birliği Genel Kurulu, Danıştay kararları 

qaşta olmak üzere, yargı kararlarıı;nn yürütmece eksiksiz uygulan

masını, yönetirnde ·hukuk devleti· kavraın.ı. ile bağdaşmayaiı sakat ida

rı işlemlerin eüzeltilmecinir Devlet Güvenlik Mahkemeleri gibi 
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gerçek yargı organı ni teliğind~ 1ıwayan olağandıŞı mahkemelerin 

kurulması girişimlerinin önlenmesi,_ \ 1 ])evl.etin· saygınlığının ko

r)unmasını, demokratik hukuk devletinin temel koşu.l:ı sayar. 

3- Türkiye Barolar Birliği Genel 1\:urtı.lu, hukuk devleti 

ilkesi ve çoğulcu ve özgürlükçe demokratik düzen anlayışı ile 

basdaş~ayan bütün hükümlerin·Türk mevzuatından sökülüp atılması 

konusuncfaki değişmez göri:şünU t13krarlar. :Bu arada, Türk Ceza Ka

nununun 141, 142 ve 163 ncü maddeleri gibi düşünce ve vicdan öz-

. gürlüğünün özünü ortadan kaldıran ve düşünceyi suç sayan hüktirnler 

b..aşta olmak üzere' örgütlenme özgürlüğünü sınırlayan ])ernekler 

ve Sendikaiar yasalarındaki antidemokratik hükümlerü(; yaşama hak

kının özür.ıü ortadan kaldıran; evrensel insan hakları_ bildirisine 

göre bir ceza niteli~i olmayan -ölümcezasınin, çf3J_işapların in

sanca yaşama hakkını engelleyen ,ve sosyal devlet. kavramına tama

men aykırı olan bütün hükürrılerin ve lokavtın, demokratik üniver

sitenin gerçekleşmesini engelleyen ve öğretim özgürlüğünü büyük 

ölçüde zedeleyen hükümleri n, sanat ve bilim özgürlüğünü sınırla

yan,. Çağ dışı anlayışın Ürünü olan sinema sansürüne ilişkin dü

zenletnelerin mevzuatırnızdan çıkarılmasJ. ~onusundaki demokratik 

savaşını sürdürme kararında direnir. 

4- Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu,_ insan varlığına· 

ve onuruna yönelik suçlardan birini oluşturan işkence uygulamala

rının ül~emizde hlla sürdürülmekte olması karşısJ.nda, bu kohudaki 

savaşımına kes.intisiz olarak devam etmek kararındadır .B-u amaçla 

Türkiye Barolar. :Birliği, en etkili araçlara başvurarak, bu kor-· 

k-unç ·suçu işleyenıerin adalet önünde hesap vermeleri için gere

ken bütün girişinilerde bülunacaktır. 

5- Türkiye Barolar Birli_ği kutsal savunma hakkı nı n, Ana

yasamızda öngörülen gerçek özüne kavuşturulması konusundaki ça-

balarını aralıksız sürdürme kararındadır. Genel Kurul, yurttaşla

rini savunma hak ve özgürlüklerinin-enbüyük güvencesi olan avu.,

katlık görevinin gereği gibi yapılmasını kısıtlayan tüm gngelle

rin kaldırılmasın:ı. ve bireylere_, Avrupa İnsan Hakları Komisyonu

na başvurma hakkı tanınmasını, Adalet ])i vanının yargı yetkisinin 
. ' / ' 

kaôul edilmesini zorunlu sayar •. Suçlama ile birlikte savunmanın 
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başlaması ilkesinin yasallaşması, avukatın savunma görevi yapar

ken iddia makamının yararlandığ:ı. bü~n yasal olanaklardan eşit o

larak ya.rarlanmas:ı.::ı savunmanın ilk ve temel koşuludur. 

Türkiye Barolar Birliği, yasal olan ve olmayan birtak:ı.m ba

hanelerle, gizlilik adı altında dava ile ilgili işlemlerden avu

katın uzak tutulması gibi uygulamaJ..a.ra. s"n verilmesini ve bunun 

ivedilikl9' çözüme bağlannı.a.Sln.:ı. .zorunlu görür. 

6~ Türkiye Barolar Bi:diği, anayasal rejimlerin vazgeçil

mez ögesi olan demokratik kuruluşların ve özellikle Türkiye Baro

ları ve Türkiye Barolar Birliğinin bağımsJ.zlığ:ı.m. zedeleyen yasa 

hükümleripin kald:ı.rılmasın:ı.. ve yasa dışı uygulamalara en kısa za

manda son ve.r:llmesini :ı.ra.rJ.;ı.ğl.nı n d oğal gereği sayar. 

Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu, tüm ka:;:oarlarının ger

çekleşmesi için bütün yasal yollara başvurarak, demokratik eylem 

ve gir:lş:i.mlerde buluna.eağım., verdiği ı:>Özler.i tutacağım. Türk ulu

suna içtenlikle bildirir. (Alkışlar) 

Av.Ayd::ı.n Aybay Av.Ümit.Doğanay Av.İskender Özturanlı 

Av. İlhan Ku tay 

Av.Um.ur J)icleli" · 

BAŞKAN- Efendim bildiriyi dinlediniz. 

Av.Em.in Değer Av.Davut Selçuki 

İLH.AMİ GÜVEN (Ankara)- Sayın Başkan, bir kelimenin il§.ve

sini arz edeceğim • 

. BAŞKAN- Bir dakika efendim. Efendim, şimdi bildiri bir 

önerge değil, .onun için ben oylarınıza sunacağım. 

İLHMIIİ GÜVEN (Ankara)- Bir husus eksik kalmıştır. 

BAŞKAN- Bir husus elroik kaJ..:mış dendiğ:t zaman, herkes bir 

hususun eksik kaldığ.Lnı söyleyecektir.Bildiri bir bütündür. 

İLHAMİ GÜVEN (Ankara)- <}'!tk mühim efendim. "Geçen dönemde 

yıpranan Atatürk ilkelerinin ivedilikle onarılınası ve korunulma- · 

sı" hususunun da bildiriye yaz~;ı.ması nı is tirham ediyorum efendim. 

(Gürül tül er) 

BAŞKAN- Bir dakika efendirrf. 

Bildiriyi bu şekliyle ,kabul edenler ••• Etmeyenler ••• Kabul 

edilmiştir. 

E:fendiill.ı dün yaptığımı~ bir takdim tehir nedeniyle dilek- · 
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ler faslına gelmiş bı.llunuyoruz. Yine kabul etti.ğiniz bir degişik--

lik önergesiyle dileklerle seçimlerin birlikte yapılması konusuna 

gelmiş bUlunuyoruz • 

.A.YTEN DİK (İstanbul)-- Usu:ı hakkında söz istiyorum. 

BAŞK.AN:.. Buyurun Ayten Hanım. 
• . 1 

AYTEN DİK (Istanbul)·-' Efendim saygl.larıı:ııı sunarım. Usu:l 

hakkında konuşmak istiyorum. Biraz evvel·· dileklerle seçimlerin 

beraber yapılmasl hususu yüksek ·oylarınıza sunuldu. Oysa bu, usu

li bakımdan hatal·ıdır. Ç~nkü her biri gündemin bir maddesini oluş

turmaktadır. Gündem maddelerinin ancak takdim.tehiri hususunda Ge-
, . 

. nel.Kurulununun karar vermeye yetkisi vardır .• Ancak, her biri, ka .. 

nuni dayanağı qlan ve üzerinde değişiklik dahi yapılamayacak olan 

bu ~ündemm.addelerinin birlikte görlişülmesi her birinin ayrı bir 

konuyu teşkil etmesi lakımından imkansızdır ve buni:ar oylarla bir 

. a:caya ·getirileuıez. '·Bu hak:ı.mdan yapılan oylamanın· geçersiz olduğu

nu, bu hususta ;Başkanlığı n herhangi . bir işlem yapamayacağı kanaa

tında olduğumu belirtirim efendim. 

BAŞKAN- Buyurun.8fendiin. 

HURŞİTKANG.AL (Balıkesir)- Sayın Başkan~ sayın.arkadaşlar; 

biraz evvel kabul edilen bir önerge gereğince, ikisi bir. arada 
ı ._ . . 

yapılsın; hem seçi~ yaNisı n, hem dilek1e~ faslı yürütülsün şek..:. 
' . 

lindeki kabulü şöyle anlam!3k lazım gelir kanısındayım: Seçimler 

yapılır, tasnif devam ederkBn dilekler ... ("Doğru doğru" sesleri). 

Evet, öylar kUllanılır, tasnif heyetine teydi edilir oylar, tas

nif devam ederken dilekler görüşülür. O halde bu öneriyi ·şöyleee 

tavzih ederek Başkanlığa i:ntikal ettirmek gerekiyor: Seçimleri 

yapalım, tasnif devam ederken dilekler faslına deyam edelim. 

Arz ederim e:fendim. 

·.BAŞKAn-~ Teşekkür ederim efendim. 

Efendim şimdi, seçimler ve dilekle:ı:.: maddesinin birlikte 

görüşülmesine karar verilmiş olduğ>,ına göre, 

Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu için süresi biten 
1 

5 asil, 5 yedek üye için aday; 

Türkiye Bar·oıar Birliği Disiplin Kurulu için 7 asil, 7 

yedek üyenin seçimi için aday .•• · 
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Efendim önce adayları tesbit edeceğiz, seçimlere dah~ son

ra.geÇilecek. 

- Türkiye Barolar Birliği Denetleme Kurulu içü:ı 3 asil_, 3 

yedelc üyenin seçimi için aday ..• 

BİR DELEGE- Adayları~ tanıyalım. 

-BAŞKAN- Efendim adaylığını ko;_van arkadaşların konuşmasına 

kanun olanak veriyor, yönetmelik de olanak veriyor. Söz hakkı ve, 

rebiliriz, 

Türkiy~ Barolar :Birliği Sınav· Kurulu için ise 3 asil, 3 

yedek üye seçilecek. Kanunun 30 ncu maddesine göre, Sınav ~Kurulu

na seçilecek üyeleri, seçilecek 3 asil, 3 yedek 'üyenin 3 katı ola

rak Yönetim Kurulu öne_rmektedir. Bu önerilen aday-ların listesini 

Yönetim Kurulu :imzalamak suretiyle bize vermiştir, dağıtacağız, 

bu adaylar. aras;ı.ndan -3 asil, . 3 yedek üyeyi arkadaşlarımız" seçecek

lerdir. 

Efendim, Yönetim Kurulu, adayların isimlerini yazmak için 

acaba bize bir tahta bulabilir mi? •.• 

Efendim yarısından bir fazla sayıda aday içir:ı oy kulTanı

labilinilD', Eğer yarisı tam sayı olmuyorsa, tam.a iblağ edilerek 

bir fazlasıyle oy kullanılabilinir. 

Türkiye Barolar BirliŞi Yönetim Kurulu için B asil, 5 ye

dek üye. k üyeye rey verilmesi zorunludur. 

Disiplin Kurulu için 5 üyeye rey verilmesi zorunludur.E

fendim 7 üyedir d i- 5 üyeye rey vermek zorunluğu- vardır. 

dı-r. 

Denetleme Kurulu için 3 üyeye rey vermek zorunluğu var-

Sınav Kurulu için 3 üyeye rey vermek zorunluğu vardır. 

Rey pus_:ulaları, bizim dağitacağımız pusulalar olup, elle 

yazılacaktıT. 

Bir önerge var~ okuyorum: 

"Divan Başkanlığına 

Birlik Başkanlı$;ı için şu iki adayın bulunduğu anlaşıl

maktadır. Bu adayl'ardan biri Sayın eski :BaŞkan Faruk Erem'dir. . . . . . -

Öt~ki ise, öğİ-eridiğimize _göre Sayın Attil§. Sav'dir. Bu iki Başkan 
\ 

adayının,daha önceki bir emsalde de olduğu üzere, görUş ve düşün-· 

.• 
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eelerini açıklaması için konuşmaya çağırılınasını öneriyorum. 

Kahramanmaraş Ilelegesi 

Aydemir Özer." 

Evet efendim •.• Konuşmak istedikleri takdirde söz vermek 

zorunluluğu vardır. Kendilerini mikrofona davet ediyorum. Sayın 

Faruk Erem. 

F.ARUKEREM (Ankara)-' Adaylığımı önerenlere ~ok çok teşek-

kür ederim. (Alkışlar) · 

BAŞKAN- Sayın Attila Sav. 

ATTİL:A. .SAV (Ankara)- Sayın Başkan, sayın delegeler; 

Türkiye Barolar Birliği Başk.anlığına Ankara Barosu dele-:-

gesi olarak adaylığımı koydum. ·Bunun ne_denlerini kısaca açıklamak 

isterim. yünkü, üç gündür ku,lislerde konuşulan bazı sözler ve dav

ranışları, "bazı 11 diyorum, bunu tüm topluluğa maletmek doğru d,eğil

dir, bazı sözler ve davranışları. yadırgamadığımı iddia edemem.Çün-~ 

kü, bir kısım arkadaşlarımız, benim Birlik Başkanlığına aday ol

mamı, sanlci yapılmaması gereken bir davranış, hatta bir ayıpmış 

gibi karşıladıklarını belirtmektedirler. 

Seçim. demokratik bir olgudur. Türkiye Barolar Birliği de

mokratik bir ınıruluş olduğunu her fırsat ca tekrarlamakta ve demok

rasinin ülkemizde yerleşmesi i~in bütün fırsatları kullanmak zo

rundadır. Türkiye Barolar Birliği anayasal bir kuruluştur. Bu ne

denle Anayasamı~ın savunuculuğunu yapmak zorunda bulunmaktadır. 

Seçim demokratiktir .dediğimiz zaman, seçim en az iki aday

la olur. Tek ad ayla seçim olmaz. Öyle ise b-ir başkan adayının kar

şısına ili:inci bir başkan adayının çıkmasında en azfndan demokra

tik yaşam bakımlndan sevindirici bir yön bulunmaktadır. 

Benim dileğim, bu ikinci adayın Ankara Barosu dışından ol

ması idi. ,Ne yazık ki, .türlü nedenlerle ve bunun waşında~ yanlış 

geliştirilmiş bir geleneğin sonucu oiarak, Ankara dışından bir 

meslekdaşımızın Barolar Birliği BaşkanlJğına, çünkü sürekli bir 

çalışmayı gerektirme~tedir, aday olması büyük güçlükler göstermek

tedir. Eğer, Türkiye Barolar Birliğini n Başkanlığı na Türkiye' nin 

Ankara dişında herl].angi bir ilinden ad~y çıksaydı, o iartıan Türkiye 
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Barolar Birliğinin, gerçekten artık Türkiye'nin -bütiin düzeyine ve 

yüzeyine yayılmış olduğı:i. kanı tlanın:ış olacaktı. Ama hiç olmazsa, 

demokratik olguyu kurtarmak bakımından ikinci bir adayın çıkması 

gereğine inandığımız için böyle bir hareketi geliştirdik. Biraz 

önce bir gelenekten söz ettim. Gelenekler hiç kuşkusuz ki iyidir, 

toplum hayatına, toplum yaşamına yön verir, Ama gelenekler kurum

lardan ziyade kişiler yararına oluşmaya başlarsa, o zaman kurum

lar_a yararları, toplum yaşamına yararları tekrar gözden geçiril

m.esi gerekli hale gelir-ve bu tür geleneklerin de yıkılınası içirı 

çaba vermek demokratik bir anlayışın sonucu olur. 

Öz bakımından, esas bakınundarı niçin Türkiye Barolar Bir

liğine başkası değil de ben adaylığırrıı koydum; onu da açıklamak 

isterim .. Bunlar aynı zamanda benim., Türkiye Barolar Birliğinin 

bundan sonraki çizgisi için düşüncelerim ve belki bir yerde prog

ramı_mdır. 

Efendim, am.acım.ız, kuruluşların giderek kurunilaşm.asıdır. 

Kurunilar kişilerle özdeşleşmemelidir. Çünkü kurumlar kişilerle. 

özdeşleşirse, kişilerin yıpranm.ası kurum.ların da yıpranm.ası so~ 

nucunu doğurm.aktadır. Ve haksız olarak ku~um.lar aşınmakta ve el

den çıkmaktadır. Türkiye ~aralar Birliği için bu tehlike başgös

termiştir. 8, 5 yıldan beri Birliğin Başkanlığını yapan sayın Erem 

ile Birlik aş-ırı özdeşleşmiş görünmektedir kamuoyunda ve bundan 

ötürü Barolar Birliğinin tabanını teşkil etse bile, birtakım dav-

ranışlar yanlış değerlendirilmektedir. 

Türkiye Barolar Birliğine daha yeni ve daha dinamik, top

lumsal gelişmeleri daha yakından izleyen bir görünüm ve çalışına 

getirmek istiyoruz. Aslında, amacımız öze ilişkin olarak bundan 

ibarettir. 

-.Burada bir noktayı açıklamak zorunda kaldığım. için üzgü

nünıl Birçok arkad;:ışlarımla kulislerde bu çalışınayı götürdüm..Bir 

yanlış değerlendirmeye yol açm.amak için, Barolar Birliğinin ça~ 

lışmalarını eleştir·en bir görüşme yapm.ak hakkımı bile kullanmak

ta dikkatli davrandım, bütün delege arkadaşlarımın dile getir

dikleri birtakım. yakınmaları ben de dile getirebilecek iken, bun

dan vazgeçtim. Çünkü adaylığını söz konusu olunca lüşisel bir ta-
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vır, kişisel Dir tutum ve davranış gibi değerlendirilmesi kaygı

sını dikkatle gözettim. Oysa, sayın Başkanımızın eleştirileri ce

vaplaridırırken değinmiş olduğu bir noktada, Du Başkanlık yarışma~· 

sırıda Denim anlam veremediğim bir durum ortaya çıktı ve doğrudan 

doğruya kişi1.iğime yönelen Dir suçlama ile karşılaştım. 

12 JYia:d olayı nedir? Bunu kısaca anlatmak zorunda kaldığım 

için, Dunun yeri b'...<rası olmasa Dile 'oumi kısaca anlatmak zorunda 

kaldığım için üzgünilm ve affınıza sığınıyorum. 12 Mart olayı, bu

gün geçtikten sonra yapılan değerlendirme].erle bir faşist tirman

ma idi. Bunda hiç birimizin lmşkusu yoktur. Ancak. 12 Mart günü 

Ti:irkiye'de~i bütün ilerici güçlerin ilk teşhisi Du doğrultuda de

ğildi arkadaşlar. Biraz Delleklerinizi lütfen zorlayın ve tazele

yin; Türkiye'nin Dütün ilerici kuruluşları, Daşta DİSK ve TÖS ol-

m~ üzere hepsi l2 Mart Muhtırasını, tehlikeli bir yola girmiş 

bir iktidarın işten el çektirilmesi için yapılmış yurtseverce 

bir davranış olarak değerlendirdiler ve bununla anayesal reform

ların gerçekten yapılabileceği inancını ortaya 1-coydular. İsim ver

mek istemiyorum~ h~a ·çoğu yazı yazmaya devam ediyor, o dönemin 

bütün ilerici imzaları, hepsi 12 Mart Muhtırasının alkışlı.anması 

gereken bir davranış olduğunu belirttileı:', Böyle bir ortam içe

risinde Türkiye Barolar Birliği de 12 Mart Muhtırasinın karşısına 

çıkmadı. Burada ~can:ığı var; sayın 0engiz İlhan o tarihte Barolar 

Birliği B·aşkan Yard:ımoısı idi; konuyu Barolar Birliğg Yönetim Ku

ruluna getirdi, karşı çıkılınası gerekti(?;i·tezini savundu, Barolar 

Birliği tam tersine karar aldı ve Türkiye Barolar Birliği 12 Mart 

murıtırasına başlangıçta karşı çıkm~:roıştır, ben aslında bunda kı

nanacak l:1ir ·tavır da görmüyorum. Çünkü biraz önce çizdiğim görü

nüm, 12 Mart Muhtırasının ilerici doğrultuda olduğu yönünde idi. 

Ama bir hukuk k1.4ruluşu olarak, hukukiliğinj_ tartışabilirdi, DU 

başk€1. bir korıu. 

12 Ma.rt Muhtırasından sonra Türkiye Barolar Birliği bu 

davranışı desteklemiştir. Kendimden söz etmek zorunda kaldığım 

için üzgi.inüm; ben bütün yaŞamı111. boyunca politika dışı bir çizgi 

' · tutml:ış bir insanım. Kendi işimden ve mesleğimden başka bir tut-

k\lm, özle.mim ve amacım yoktuı. Bu i ti q,crla, 12 Mart Muhtırasını 
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takip eden günlerde herhangi bir politik göreve istekli olmam 

mürrlkün değildi, kişisel çizgim olarak o Türkiye Barolar Birliğinin 

Sayın Başkan:ı.na 12 Mart Muhtiras:ı.ndan sonra kurulacak hükümette 

Adalet Bakanl:ı.ğ:ı. önerilmiştir o Çünkü bu hükümetin bir reform hü

kümeti olacağı düşünülmüş id=\. 9 muht:ı.ra o doğrultuyu gösteriyordu 

ve Türkiye Barolar Birliğinin o dönemdeki, ki Türkiye Barolar Bir·-·· 

liğinin kuruluş döneminde gmrev ald:ı.ğ:ı.mı biliyorsunuz, o dönem

deki tavr:ı. da (Ki, hrua o tavır devam etmektediro'j hukuk ve ada

let reformlarının gerçekleştirilmesi yolunda idi. Say:ı.n Başkanı

mız bu görevi gerçekten kabul etmemişlerdir. Başkanın kendisi gö

revi geri· çevirirken, yerine önergiği isim Attila Sav' ai o Adalet 

Bakanl:ı.ğına bir başkası getirildi. Bu arada bir kadro oluştu ve 

biraz önce belirtmeye çal:ı.ştığım gibi, tamamen politik olmayan 

çizgime uygun düşüncelerle, bir acemilik de denebilir buna, bir 

yurtsever aydın olarak bu dönemde görev almayı görev saydım ve 

sandım ve bu· hükümetin içerisinde görev aldık. Yalnız şunu övü

nerek söylerim: Benim görevde bulunduğum süre içerisinde, hiç bir 

npokuk dışı işkence olayı olmamıştır. Hükümet içerisindeki mücade..,.. 

ı el erimiz, bellidir; kamuoyun~a da bir kısmı lbellidir, bir kısmı 

gizli kalmıştır, gizli kalanların bir kı sınının da burada tanıkla- . 

rı vardır İstanbul delegeleri arasında. Belli reformlar, özellik~ 

le toprak reformu için verdiğimiz kavgaları çok iyi bilen arka-

daşlarımız vardır. Ve nihayet 8, 5 ay sonra büyük mücadele ve kav

gayı içerde sürdürmenin artık olanağı kalmadığını gördüğümüz za

man da, Türk politika hayatında ba.şka benzeri olmadığ<bnı sandı-

ğim bir davranıŞla bu· gemiyi terketmek zorunda kaldık; ll baka-

nın birlikte istifa ettiği olayı, sanıyorum ki başka yoktur ve 

arkasından 3, 5 sayfalık istifa gerekçesi bırakan -bir başka hü

kümette yokturo Ki bu hükümetin istifa dilekçesindeki türlü ya

kınmalar arasında, sıkıyönetim uygulamalarından da yakınmaları-· 

mız vardır; sıkıyönetimin hükümetle koordinasyon yetersizliği ne

deniyle birtakım hukuk dışı uygulamalar yaptığı yakınmas:ı. bu is

tifayı imzalayan kişiler tarafından d:i,le getirilmiştir. 

Bunları, saO.ece istidraden arz ediyorum, bunlar aslında 

tarihin mahkemesine tevdl edilmiş bilgilerdiL Bunların değerlen-
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dirilmesi, zamanı geldiğinde Türk politik bilimcilerincğ, Türk 

sosyal bilimcilerince yapılacaktır. 

:Bir noktayı belirtmek ve bilgiriize sunmak isterim. Öğren

cilik yıllarından beri hep ilerici bir çizg~ ve doğrultuda bulun

dum ve sürekli olarak o saflarda yer aldım. Yaşamımda bu ç.izgi ve 

doğrultuyu zedeleyebilecek, kendini ters yönde yenileyecek hiç bir 

icraat yoktur. :Bunu da övünerek söylerim. Bir aday olarak kürsüden 

övünmek yakışık almaz; ben bu tartışmaları kürsüye getirmeden ku-

lislerde yapmaktan yana idim. Adaylar-ın kişileri hakkında herhan-· 

gi bir zedeleyici söz benim tarafıından ve arkadaşlarım tarafından 

kullanılmamıştır. Çünkü böyle bir söz belki kişileri yaralar, ama 

o kişilerin içinden biriSi :Barolar :Birliği Başkanı olacağı için 

mutlak surette Türkiye Barolar Birliği Başkanlığı makamını yara

lar diye düşündtik. Bu nedenle mücadelemizi sadece ve sadece ku-

- lislerde tutmaya çabaladık; ama görgülü ve eski bir meslekdaşım 

olan rakibimin konuyu kürsüden bu şekilde dile getirmesine anlam 

veremeınekle beraber gördüğüm için, bu açıklamaları yapmak zorunc

da kaldım. Huzurunuzu işgal ettiğim için özür dilerim, hepinizi 

saygı ile selamlarıın efendim. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Bir mesaj var, onu okuyorum: 

"Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kurul Divan Baş-

kanlığ:ına 1\NKARA, 

Türkiye Barolar Birliğinin ll nci Genel Kurulu demokrasi

yi savunan ve yaşatan güçlerin başarılı olmağa yöneldiği günlere 

rastlamaktadır. 12 Mart dönemlerinin, Birinci, İkinci MC dönemle

rinin en karanlık, en ge'rici günlerinde Türkiye :Barolar :Birliği

nin antifaşist, antiemperyalist ileric::l. mücadelesi ve bu mücade

ledeki etkinliği unutulamaz. Bu mücadele, işçi sınıfımızın, emek

çi halkımızın, aydınlarımızın yararına ve insanlığın ilerici ide

allerine yatkın olarak 141 ve 142 nci maddelerin kaldırılması,· 

lokavtın yasaklanması, genel grğvin, referandumun yasalaşmas:ı, 

tüm antidemokratik uygulaİnaların tasfiye ediJrııııe3i, kamu çalışma

larının grevli,toplu sözleşmeli, sendikal haklara kavuşması,TRT' 

nin demokratikleştirilmesi gibi konul.arda somutlanmaktadır. 

Tüm Radyo-Televizyon çalı.şanlarının demokratik ki tl e ör-

. Külüonanesi 
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gütü olan TRT Derneğinin Türkiye Barolar Birliğinin etkin müca

dBlesinin yanındadır. Genel Kurulunuza saygılar ve başarılar di

liyoruz. 

TRT~DER Yönetim Kurulu Adına Genel Başkan 

Erkan Oyal. " 

(Alkışlar) 

Efendim şimdi, yönetmeliğin 72 nci maddesine göre, 3 ve-

ya 5 kişilik bir tasnif kurulu seçmemiz gerekiyor. Önce:ıtikle 3 

veya 5 kişiden oluşaeRktır bu kurul. Sayın heyetinizden, 3 mü, 
) 

5 mi seçmemiz hususunda bize uyarıda bulunmanızı rica ediyoruz. 

("5 kişi olsun" sesleri) 5 kişi olmasını isteyenler •. ,5 olması 

kararlaştırılmı9tır efendim. 

İsim çekiyoruz: 

Sıtkı Onaran, burada mı efendim? •• Yok. 

Turhan Özgüner? •• Burada. 

Nebahat Önal? •. Yok, 

Akay Beşmart? •• Yok. 

Ahmet Göncü? •• Burada. 

Orhan Apaydın? .. Burada. 

Necmettin Üstünalp? •. Yok. 

Orhan Savcı? •• Burada. 

Celil Can? •• Yok. 

Cahi t Çağlar? •• Burada. 

Efendim, Orhan Savcı, Ahmet Göncü, Orhan Apaydın, Tur

han Özgüner, Cahit Çağlar tasnif kuruluna seçilmişlerdir.Buyur

sunlar efendim. 

Efendim, Kanunumuzun 29 ncu maddesinin 5 nci fıkrasına 

göre Sınav Kurulunu oluşturacak üyelerin üç mislini Yönetim Ku

rulunun önermesi lazım geliyor. Bu üç misli üye arasından sayın 

kurulunuz üç asil, üç yedek üye seçe~eklerdir. Burada 18 kişi 

önerilmiştir. Onuncu sırada önerilmiş olan Halit Çelenk feragat 

ediyorlar efendim. 

Efendim, Sınav Kuruluna seçilecek üç asil, üç yedek üye 

için ayrı ayrı oy kullanılmayacak. Üç kişi yazılacak, çok rey 

alanlar asil üyeliğe, daha az rey alanlar yedek üyeliğe seçilmiş 
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olaca.klardı:ı:. Bilginize sunar:ı..m~ 

Yönetim Kurulu için en az dört üyeye, ]);isiplin Kurulu için 

en az beş üyeye, ])enetleme Kurulu için en az üç üyeye, Sınav Ku

rulu için en az üç üyeye rey vermek zorunluluğu vardır. Ilaha az· 

isim yazılmış olan rusulalar g.eçersizdir. 

Efendim bir öne"rge gelmiştir, okuyoruııi~ 

" Ankara Delegesi Sayın Uğur lUacakaptan'ın, hastalığı 

sebebiyle üç günden beri Genel Kurula katıl.amadığını bilmek"teyiz. 

Sayın ])elege Ahmet Tahtakılıç'ın verdiği bilgiye göre, Uğur lUa

.oa.kaptan•ın Genel Kurula iştiraki kesinlikle balıis konusu olmadı

ğından, birinci yedek Sayın Erdoğan .Bigat':ı.n. Genel Kurula katıl

ması olanağının kendisiuseverilmesini dilerim. 

Nejat Oğuz?" 

Önergeyi bilgilerinize.sunmuş oldum. 

İLHAMİ GÜVEN (Ankara)- Efendim Uğur Alacaka:ptan 'ın birin

ci yede~i Sayın Erdoğan Bigat' tır. :Bu durumda Genel Kurulda dele

ge olmuş olan Erdoğan .Bigat da oy .kullanabilecektir. 

:BAŞKAN- Efendim Divan da aynı kanaatted:i,r. Erdoğan :Bigat 

oy kUllanacaklardır efendim. 

Efendim seçimlere katılan adayların listesi tahtaya yaz-

dırılını ş tır. 

Oylamaya başlıyoruz. 

(Ad okunmak suretiyle oylar toplandı.) 

.BAŞKAN..:.. Oyunu kullanmayan sayın delege var mı? •• Yok. Oy

lama işlemi bitmiştir. Sandıklar açılsın. 

Efendim, tasnif devam ederken, dilekler maddesiningörü

şülmesine geçeceğiz~. 

Efendim dilekler faslında, Avukatlık Kanununun 117 nci 

maildesine göre, Yönetim Kuruluna talimat verilmesi mahiyetinde 

olanlar var, bunları arz edeceğiz, bunlar yazılı önerge olarak 

verilmiş, bunları oylarınıza sunacağız. 

Önergeleri okutuyorum: 

Genel Kurul Eaşkanlığına 

Sınırsız. düşünce özgürlüğUr. g saygı temeline dayanan ço-
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ğulcudemokratik rejimin ülkenı,izde yerleşmesi ve yürürlüğü için 

anayasal güveneelerin yetersizliğini 12 Mart dÖnemi ile faşist 

cephe iktidarlarındaki trajik uygulamalar göstermiştir. Bu bakım

dan insan hakları ile temel hak ve özgürlüklerini garanti altına 

alan uluslararası sözleşmelerin önemi artmıştır. TÜrkiye, Avrupa 

Konyesi üyesi bir devlettir. :Devlet herşeyden önce Avrupa Konseyi 

statüsünü n 3 ncü maddesinde yer alan "Hükukun üstünlüğü· ile ülke

sindeki her şahsın İnsan Haklarından.ve anq özgürlüklerinden ya

rarlandırılmas;ı" ilkesine uluslararası hukuktaki Pacta Sunt Ser

vanda ilkesi uyarınca bu yüküınlülüğünü yerine getirmek zorundadır. 

Avrupa Konseyi üyeleri Statünün 3 ncü maddesinin somutlaştırılma

sı ve uluslar arası yargı denetimine bağlanması için ayrıca ara

larında 4 Kasım 1950 tarihli Roma Sözleşmesini imzalamışlardır. 

İnsan Haklarını ve ana özgürlüklerini korumaya iliş~in bu sözleş

ıneya Türkiye'de imza;ıamış ve yasayla onaylayarak iç hukuk değeri

ni de bu sözleşmeye kazandırmıştır. Ülkemizde hukukun üstünlüğün

den söz ederken pozitif hukukumuzu oluşturan ilke ve kurallara bu 

sözleşmeyi de eklemek zorunludur. Yargı organları iç hukuk uygu

lamalarında Roma Sözleşmesinin kurallarını da doğrudan veya def'i 

yoluyla göz önüne almak durumundadırlar. Bu bakımdan T.B.B. ile 

birlikte Türkiye Baroları ve savunma mesleği mensupları, insan 

haklarını ve ana hürriyetlerini korumaya dair Roma Sözleşmesine 

iç hukukta uygulama Cleğeri kazandırma yolunda çabalarını ve kat

kılarını artırmalıdırlar. 

Uluslar arası ;yargısal kuruluşların çalışmaları savünma 

mesleğinin evrensel nitelikte boyutl~ra ulaşarak görev alanını u

lusal sınırlar dışında genişletmekte ve etkisini artırmaktadır. 

Avrupa Konseyi Devletler arasında Türkiye, Yunanistan, Kıbrıs ve 

Mal ta dışındaki ülkelerde avukatlar bireylerin haklarını. İnsan 

Hakları Koinisyotıu ve İnsan Hakları Avrupa Divanında savunma ola

naklarını elde etmişlerdir. Türkiye diğer üç devletle birlikte 

·iç hukukta yargı yollarının tükenınesi yolunda bireylerin İnsan 

Hakları Komisyonuna bııı.şvurma hakkına 1950 Roma Sözleşmesine koy

duğu çekincelerle bugüne dek.önlemiştlr. Ancak 12 Mart 1971 Faşist 
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darbesinin getirdiği insan onuruna, hak v-e ösgür:JjJklerine saygı-

sız yönetime ve bunun 1973 gen<:l seçimlerinden sonra uzantısını 

oluşturan cephenin antidemokn~tik wvEulaınalarına karşı Türkiye 

Barolar :Birliğinin, Türkiye Barolar:.Lnc.n ,_re_ mensupları bağımsız; 

hukukçuların ön saflarda yer aldığı demokratik mücadelenin ürünü 

olan bu günkü hükümetin programı nda belirtb_ği ilkelerin gereği 

olarak Roma Sözleşmesine konan çel=incelerin J:caldırılması ve bi-:

reylerin Avrupa İnsan Hakları Komisyonuna başvurma hal{kın~ tanı-

ması ve Avrupa Adalet Divanının yetkisini kabul etmesi zorunlu

dur. Bu suretle ülkemiz avukatlarının görev alanları ve etkileri 

evrensel boyutta genişlemiş olacakhr" 

:Birleşmiş Milletler an 5cıklc;,r:ı Evrensel de--

nıecinde yer alan ilkeleri Bl1l8J:sfü değEr niteliğinin ötesinde 

devletleri bağlayıcı sözle:;;meler i)içimüıe dönüştürmüştür, :Bu a

maçla düzenlenen uluslar a·,:'ası medeni ve si~rasal haklar sözleş

nıesi 35 devletin onaylam:ısJ. ile 23 Ji1art J.976' de_ yürürlüğe girmiş-

tir. Bu sözleşmede tam.nan haklara ve yükümlülüklere aykırı dav-

ranarı devletlere kargJ. da ·o 

bu şikayetlerin dinle:ıec 

muştur. Türkiye bugUr:ıe dek cö?:le 

rulan hükümetin progra:ınndR i.fade et 

ı:; hakk:l tanı n mı;~ ve 

i;nzalanamıştır.Yeni ku...: 

ilkeler Türkiye'nin me-

deni ve siyasi haklar söslG§':~c.:si;::Li :i.r:?:a1amarnnı gerPktirmekted:j.r" 

Bu yol d an da avu.,_lı:,a tlık cesl eJ;i evrerıcc' el ç apc:a b ir e tkinlik kaza

nacaktır. Ayrıca ekonomi1c, sosyal ve kiHtUrel hakları güvence al

tına alan Birleşmiş Milletler Sözl erjnusinin J.msalanması iç:Ln de 

T.B.B. çabalarını yoğunl2ştırmaLL1h':, 
Yukardaki gerekçelerle ':'.B,ı;, Yöüc ;im Kuru:l.u:ıun J.95C 

tarihli Avrupa İnsan Hakl2rı ",'c; özc=ürlül-der:L i· l(orumaya ib.,?kin 
sözleşmede bireylerin Avrupa n E::cklan. KorÜS_';'Onuna başvurma 
hakkını önleyen ve Avruı:;a ~=n:c;a:ı Eskls.r=. DivanıLı n yetkisini tanı-
mayan çekincelerin kaldJ.rılmscs~. için etlön ve yoğun çaba harcama-'" 
sına, yetki],i org<itnlar nezdj_ndJ) şiı:;J_erdc~ bnlunmasına, bu ko-,. 
nuda hazırlanacak ön tasarırn r. yn·t1,:iL orgar:a i v:::ch olarale veril· 
mesine ve kamuoyunu oluşturmc:,y::: yöwcliL çaLı arda bulunmasına 
ilişkin talimat ni teliğj_nde karao:-· alu:nııc.:::ı:ı.nı G-enel Kurulun onayı
na sunarız. 

Orhan Apıaydın I\'lüşir 1\:ayo. Ec;~ih Sezen 

Mesut Ozan ITebiJ 0::-:'J:u:n SavcJ_. 
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BAŞKAN~ Sayın Orhan Apaydın 9 buyurun. 

- ORH.AN AP AYDIN ( İstarihul )- De~erli arkadaşlar; biraz önce ka

bul .edile.n "Qildiri ile esas·e~ genel kurul ·önerge :mehi.nde kar&rını 
belirtmiştir· .. :Bu -bakımdan bu .önergenin de kabulünüze mazhar olaca

ğına inanıyorum • 

. Yalnız, yüksek ~Jsaadelerinizle bir noktada' bir açıklama yap

mam gerekiyor. Sayın :Başkan eleştirileri cevaplarken; benim bir sö

zümü yanlış anlar mahiyette bir yorumda. bulundu.· Za.bı tıara geçtiği 

için açıklamak·zorundayım müsaade ede~se.ngz. 

:Sen Müşterek Pazarda avukatların u1ı.:ı.saı sınırlar içinde dE! 

görev yapmararını, o ulkHere. özgü mesleğin g_elişmesi yönülinen or

taya koyduw; YO:ksa, düşünce yapımı i tibariyle Türkiye' nin Ortak Pa-
., 

zara katilması .yoluyla avukatlığın genişletilmesine~ ülkemiz ve mes- · 

le~imiz. aleyhine yabancı ayulratla;,nn· yetkilerinin genişletilmesine 

kesinlikle karşıyım. :Bunun zabıtlara ~e<;iı:ıesinde yarar gördüm.Say

gılar sunuyorum. 

BAŞKAN..,. Sayın }:!:over ArslanaJ;p, buyurun. 

ENVER ARSL".AN.ALP (İz mi~[-·· S ayın Başkanlik 1Hvanı, :değerli ar-
'·· . ' -

·· kadaşlarım;_. buraya geli§;i.ttı.in sebeplerinden bir tanesi, sayın İs tan-o: 

bul :Baro Başkaninın dÜnkü konuşmasitıda bir isim olarak Enver. Ars"'

lanalp'ın geçmiş olması dolayısiyle olacak. İkinci bir masele de; 

bu uıuslı;U'aras,ı anlaşmalar konusunda Avrupa İnsan Hakları örgütüne· 

demokratik hak ve özgürltiklerin Ttirkiyemizde de tam bir şek~lde ger~ 

çekleşmesiiç.gn bazı uluslararası müracaat edilecek yerlere müraca-

at .için yasal yolların araştırılrrü:ı.sıyle ·ilgi;t.i. Tabiatiyle biz bu 

konuda keiıdt fikirleriniizi söylemek- mecbu:çiyetindeyiz. Bizim için 

önemli olan n~kta arkadaşlarım, Birleşmiş Millet1e;r anayasasıdır. 

:Birleşmiş Milletler Anayasası, doğrudan doğruya anlaşması'· doğrudan 

doğruya bütün mem.lek.etlerde büttin .ülkelerin hiÇ bir-fark gözetmek-

. sizin büyük forumudur. J?:u Birleşmiş Milletler anlaşmasına göre ya

pılmış- bulunan bazı bÖ'lgesel anlaşmalar var. Tabiatiyle bu bölgesel 
. - . ' ' . 

anlaşmalar arasında ni tE:üik h~ları da :vardır. lliz ·herşeyden eVv:el 

hukukçular olarak bu nitelik farklarıb;ı da diyalektik oJ_arak düşün

mek İnecburiye.tindeyiz. O i tibaria öncelikleri .rle Şekilde''saptayaca

gımızı bilmek mecburiyetindeyiz ~ Elbetteki resmi :politika i tibariyle 

--
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bir Avruııa; topluluğuna katılmış buL:iımak, Y·Eısmi politika itibariyle 

bir Ottak Pazara girme çab~asında b~lunmak, bir :resmi pcüi tika .bakı--· 
~:ı_nd.an bugün brtak Pazarın oluşturmuş bı;ılunduğu ni teligi belli olan 

devletler camiası na g~:ı;-mek düşünülebilir gayet tabii~ Bunlar üzerin

da söz söylenebilir. Ama bi.z hukııkçular olarak demokratik hak ve 

özgtlrlüklerin yaygın bir \?ekilde ya;yıluıasını isteyen, tatbikini is

teyen hUkukçular s;fatiylei bölgesel.anlaşmal~ra dayalı Ö:rgütlerin 

bize ne dereceye kadar yardımcı olacağını~ ne dereceye kada:r bu yar-
. . . ~ 

dım kudretinde ı isteğinde bulunacaklarını bilmek de mümkün·. değil. 

O _itibarla biz bu öneriyi b~ şekilde d..ı~ünmek mecbu.riyetindeyiz.Bi

zim için önde gelen nokta. evvela. Birleşmiş: l'llilletlerin İnsan Hak-

~arı Komisyonudur .. O İnsan Hakları Komisyonu ki, bugün gazetel-erde 

gördünüz, Pinoc:het denilen adam bıi koıriisyon:un dağıtılması n;ı. iste-

mektedii:. Neye göre? Bir demok~çı.si kurallarını tatbik ettiğini ile- · 
' ' 

· riye sürmek suretiyle. tıpıtı bund,an bir ay evvel Manila'da yapılmış 

· bulunan ve % 95 oyla beş _sene daha hiç bir Şey yapılmayacağının 

beratını almış olan bir demokrasi kuralını ileriye sürmek suretiye

le :s·irleşmiş Milletierin :i,nsan hak ve özgürlüklerine karşı Çıkıyor. 
"\ . . . .-' 

o itibarla biz9 milletlerarası forumlarda kirrün ne yaptığını bil

mek zorundJ.yız. Bugün :ıııı:irleşmiş.J\Ililletlerd€r yasalaşms.li: .için sığın-

- ın.ış bulunan anla.:;malara hangi meırilekatlerin rie şekilde oy kullan

makta bulunduğum+ _ve .bu bölge anlaşmalarında hangi devletierin çe;

kinser veyahut dı;:ı. a1eyhte- bulunduklarını da bu şekilde Eıle aimak 

zorundayız. Elbetteki biz,c Türki-ye itibariyle yalnız başırro.,za, yaşa-
... : - . .. " 

yacak olan kimse:).er değiliz. ])emokratik ülkelerle demokratik hak ve 
. . ' ' -· . . . . . 

özgü~lükleri somut olarak ~a hayı;ı.ta: geçirmiş bulunan ülkelerle i

lişki kurmak mecburiyetindeyiz . gçı.yet tabii ve bunun en yüksek fo

rumu Birleşmiş Milletlerdir. · :Sıi i tiN:ı.rla, Birleşmiş MilletıEırin 

te,sbit etmiş_ hduğu ilkelere uygun ol.arak, her t!lrlü girişimlerde 

bulunmak b~'z_im\görevimJ.zdi:ı'. ]3u arada, eğer. Avruw İnsan Hakları 

Anla~ması da bi~ı" yardımcı oluı·s.a, ~~un faydasından. onun gücünden 

istifade etmek gerekecektir gayet tabii. 
. . . -

Bir. ikinci nokta da, Ortal~ Pazarıa ilgili olarak ismiııı:in geç-

rı;ıiş olması dolay:Lsiy':!:e şu açı~amay:ı.. yapın~ isterim, ki~ bizi:rn sa-

yın Başkanimız da', yani İstanbul BaŞkanı da b11 aç::ı,klamayı yaptı. 
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Yapm;ı.ş olduğumui ilk konuşmada kendisinin Paris' e gideceğini ve GJ:'a-

da büyük bir merasim yapılac~ğ:uı:~ söyledi_. Gayet tabii kendisine şu-
. . 

nu hatırlattım, ·dedim ki; bugün Paris Ba:ı7osu ::Başkanı Pötifü denilen 

adam, doğrudan doğruya her: türlü entegras.yonun öncülüğünü yapmakta 
~- . . .· . . . 

olan bi:r kimsedir. Yapi hu.ku;K_entegrasyonui:ıun.birinci şampiyonların.:.. 

11-a:n bir tanesidir •. Zaten bir derneğin de başında bulunmaktadır.Biz 

buna karşı biraz uyanık bulunmak mecburiyetirideyiz. B1.1 uyarida bu

lundum. 

İkincisi, 1~~64 ser,iesi-nden per i A:r;'ikapi tan. derneğinin Türkiye 1 

ye gelmiş cüması d.tfayısi!byle bir P,ukuk entegrasyonu meselesi atıl

mış . idi. Ve bunu yavaş yavaş tah8.kku.:lı: ettirmeye,· gerçekleştirmeye 

çaliŞıyorlar. Ve bunun iJ,.k örnegi de, Say:ı.n Başkanın da söylemiŞ bu

lunduğu gibi ,kapi tüler mahiyette- bi.r hüküm getiren mali ~rıüşavirlik 

kanun t~san.sında çıkmıştır ve .baroiar ilk defa, daha henüz Türkiye 
. . . 

Barolar Birliği yok. idi 1 İstanbul, İzmir ve Anlö:i.ra bu kapitüler. mad-

de karşısında durdular. o i ti barla,' bizim ,!ivrupa Anlaşmasının gticün-
. . . . . . . . . . 

den istifade etmek,· O:tta:k Pazar.meselesini dü-1ünürken Avrupa Toıı-

111fuğunu düşünürken b:u konuiarın Uzerin(le uyan:lk olarak d,urmarıiız 
gerekecektir. Size bir- ni.isi:al vereceğim, tr da aktüel bir misaldir. 

:İ3izifn, bu Bati Alman Avu.ka.'tıarından Croissant hadisesi, büyük bir 

• hadise _·oldu. ·Bu mesele bir erôteröriz:m tabirirü meydana getirdi.Bu

gün Bati,. o Avrupa Topluluğunu oltı.şturmuş olan :Batı, ülkelerin,halk~ 

ların de~okrat'ik -ha.k ve özgürlüklerini kısitlamak ic;:in bir t•rörizm 

meselesini vesile ittihaz ·etmekteler ve bütün pasında yankısını bul-' 

muş olduğu gibi, temel hakları, savunma haklarını,h~tta kişi güven

.· liğirıi .·ortadan .kaldiracm.k şekilde kararlar almaktadir. Bugün· Fran-
. . 

sa birbirin~ı girmiştir, bugün Fransa Hükümetinin aı·mış oıduğu ka-
. . 

rar-, lçesü:ıtisiz aklı· başinda bütUn hukukçular tarafindan qesteklen~ 
mektedir'. ·Elbetteki, desteklemeyen Mülhuz bar·tfsu gibi bir_ baro · .oia 

bilir;· ama Mülhuz b~osu, seçim böl~esi i tibari~le Fraı;ısa' n~n en 
.. . 

. gerici bölgesidir. O itibarla, size şu.nu söylemek isterim~ Bu ero-

. terörizmi prtadan kaJ,.dıracqkıar ·diye Fransız Cumhurbaşkanı geçen--
·' 

lerde yapmış olduGU Belçika ziyaretinde şu görüşü ortaya at'tı, de·-

di ki: Biz, Avrupa' da terörizmi ortadan kaldırmak için pir mahk:e"· 
. . ". 

ineleriri birleştirilme~üne. gide~lirri dedi. Tıpkı N azi. Al.manyasının 

--
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hayat sahası, espatvi tal dedikleri hayat sapasına denk düşen bir 

adalet mahkemelerinin sahası biçimiı:ü ortaya attı. Yani Fransa' da 

böyle pir adam bulundu mu, şr8.k diye kulağindan · tutac8.k Fransız ma

kamları, polisi şusu busu, hiç bir güvencesi olmaksızın; buyurun di

yecek Alman mak,amları, buyururı. diyecek Belçika m8.kamları, buyurun · 

diyecek efendim İtalyan makamları,. bu adamı· ne yaparsanız yapın. }la-
. ·"- . . 

kınıl.z nereye geliyor demokratik _haJt ve özgürlÜklerin durumu? •• 

Q itibarla, bizimsöylemek istediğimiz şey şu: Biz, demokratik 

hak ve özgürlüklerin tam manasiyle gerçekieşti:dlmesi için uluslar

arası_ arenada demokratik kuruluş:)_arla her türlü ·forumda bulunmamız 

ıazımdır; ama kend.i h8.klarımızı' metıııeketiınizin hakların:; ,halkımı~ 
. ·.-- ·. . ' - . 

·zın haklarını da. biririci planda öhde tu:tmamız lazımgelir. Bizim 
. - . ~ 

için önde gel~n kuruluş :Birleşmiş Milletıerdir. Saygılarııılı suna-

rım. {A1kışlar )_ 

BAŞ}:CAN'- Teşekkür ederim, 

Önergenin lehinde konuşmak isteyen var mı? •. 

BİR DELEGE- Eriver bey konuşmadı. ıi:u? •. 

BAŞKAN-- Enver bey aleyhte konuştular. 

l:NYER ARSLAN.AL:P ~(İzmir)- Efendim, şunu bÜhassa belirtmek is

tiyorum:. Bu, aleyhte bir konuş:na değilc:.ir., uyanık olmamız ge:ı;ektiği~ 

ni·· söylüyorum; herşeyden .istifade etmek suretiyle; Yani kesiri ola-
. ' 

r8.k ŞU' ŞUdur dE;ığil, bizim yararlar:ımıza· Uy[;Un UlUslarası arenada ne-

ler yapılabilir' •.• 

BAŞKAN-· Evet 4 e:fendim. Başka konuşacak arka<:laş var mı? •• Yok. 

Oylarınız13; aunı.ıyorum~ Bunu talimat. niteliğinde karar o],arak 

Yönetim Kuruluna sevkini c5yları·nıza sumiyorum: Kabu:l edenler,, .Ka

_bul etmeyer:iler •.. Kabul edilmiştir efendim. 

Diğer bir Önergeyi okutuyorum: 

Türkiye Barolar :Birliği _Sayın Başkanlığına 

26/8/1978 tarihli "Filmlerin ve film senaryolarının de'netlen-, 

mesi hakkındaki tüzük" ANAYASAL TEMEL HAK VE ÖZGÜRLÜKLERiN en· ba.:. 

şinda yer alan dLişünce ve kanaatın, .bilim ye· sanat,ın açıklanması 

- ve yayılması ilkelerini hUkukun .us tü n lüğü ilkesine aykirıdır. 

Bu nedenle, T.B.B •. genel. kurulunun, ,T~C. Anay_asas\nın 5;11,1~, 

20 ve ll nci maddelerine a,ykin olan Pruis vazifE! ve Selahiyetl~ri 
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Kanununun 6- nc.i maddes:i,. ile bu maddeye dayanılarak çıkarılan yeni 

Sansür ~üzüğünün }raia.ırılması :için T .B. B. Yöneti~ Kuruluna gerekli 
. . 

Çabaları göstermesi için g_?r~v ver·ilmesine dair. talima,t niteliğinde 

·karar vermes:l.ni saygılarınuzıa arzederiz. 

Orhan A:paydıri 

Attil~ Sav 

·Mesut Ozansü · 

'.Ali Turgan 

İlhan Baykent 

Vahit Çalın 

Orhan .Argüden tt~t Doğanay 

Aytenllik Ekrem Özkunt 

M.EminDeğe:r Hüseyin Aydın 

Müşir Kaya Canpo1at Orhan Savcı ·Alp Sele):l: ·· Şi'nssi Yeldan 

Mhlıyer Öztop ·.Aydın Aybay Nel::ı.il Varu:y Orhan Bari.as 

BAŞKAN-. Kabul edenler ... Kabul etmeyenler •.. Kabul edilmiştir. 

Başka bir önergeyi okutuyoru~: 

Genei Kurul B~şkanlığına 

Ceza evlerinde tutuklu ve hük:ümlülerEıuygUlanan insan onurunu 

hiçe sayan davranış ve koşuıların yerel barolara bağlj, gen.el kuru'-· 

lumuzun delegelerinden oıuşan kom.isy~nıar kUrUlarak incelenmesini .· 

ve. düzenı·enecek raporların yetkili organıara bildirilmesine dair 

yönetim kl.ıruıuua görev verilinesi içintal.:i,.mat niteliğinde karar. a'

lınmasın:ı: genel ıı:uruıun onay1.na saygıyla sunarız. 

Orhan Apaydı n 

Mesut Ozansü 

Nebiı Varuy 

Müşir Kaya Canpolat 

Orhan Arg:üden 

Merih Sezen 

Orhan Savc.ı 

BAŞKAN- Efendim Yönetim KtirUluna bu konuda talitııat verilmesi...:. 

ni arzu edenler •.• 

. ·. CEM:{ILETT.İN GÜÇDEMİR (Gaziantep)- Aleyhte söz istiyorum. 

BAŞKAN- Ef.endim bu önergeler talimat ni teli ği nde önergelerdir, 

önerge değildir l:;ıunlar, dilektir efendim; bunun ü~erinde, al.eyhin

de söz· hakkı vermiyorum, sadece kabul edilmesi veya edilmemesi mev-

.. zuubahistir. Oyluyorum: efendim. 

M.RAŞİT ABASIYANIK (Saka:i'ya)~ Usul hakkında sö-z istiyorum. 

·BAŞKAN- Buyurun efendim, usul·. hakkında söz veriyorum. 

M.RAŞİT ABASIYANIK (sa:karya)-'- Demin,· .İstanbUl Barosu Başkanı 
. .. 

Oİ-han Apaydın ve arkadaşİarının verdikleri önerge üzeritı,p.e genel ku-

r:ulda müzakere a<}ıldığı~da, üztintü iie. söylemek lazım kiı~ Başkaniık · 

Divan:ı yasal çoğunluğa~:sahip değildi; Divanı iki katip yönetiyıDrdu. 
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Bu bakımdan verilen kararı n kakat olduğunu arz ederim. Bu bir·. 

İkinci nokta; dikkat ediyoruz, demamlı İs·tanbul Barosu sayın 

delege arkadaşlarımızın verdiği, önergeler genel kurula sunuluyor. 

Biz daha toplantının birinci gününde Sakarya Barosu delegeleri ola

rak iki tane önerge vermiştik. Bunlar nakıl sıraya konuluyor, nasıl 

oylanıyor 1 bu hususta tereddüt uyanıyor bizde. Başkanlık Tiivanının 

görevi, kendilerine gelen. önergelere, geliş tarihine göre bir sıra 

~umarası vermek, o sıraya göre de genel kurulun ittılaına arzetmek

tir. Bunu bassaten hatırlatıyorum efendim. 

BAŞKAN- Usul hakkında buyurun. 

ZEKİ GÖNEJIJÇ (Amasya)- Muhterem arkadaşlarım, şimdi gündemin 

müzakere edilen maddesi belli. Temenni mahiyetinde konuşmalar oluyor. 

Bu arada önergeler veriliyor. Önerge umumi hffiyete arzedildiği ve 

karar alındığı takdirde~ yönetim kurulu bunu yapınağa mecbur. Kaldı 

ki, bu tür istekler vardır; genel kurula b:\.ldirilecek ve doğrudan 

doğruya, oylamaya ge.çmeden yönötim kuruluna arz edilmesi icap eder. 

Usulü yarılı ş tatbik ediyorlar. Saygılarımla. 

BAŞKAN- Usul hakkında Cemalettin . bey, buyurun. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gıaziantep).:.: Muhterem arkadaşlarım: tali

mat mahiyetinde teklifler geliyor ve kararınızla genel kurula gidi

yor·. Genel Kurul bunu infaz etmek için bu talimatları, elbette ya;_ 

saya riaye.t etmek me, buriyetinde. :perliliy.or ki, efendim bir heyet 

teşkil edilsin, cezaevlerinde tetkikler yapılsın. Hangi yasaya gfi

re? •• Cezaevleri nizamnamesi ortadadır, Ceza Muhakemeleri Usuıü Ka

nunu ortadadır. Sizin Barolar Birliğinden veya barodan teşkil ede

ceğiniz bir· heyetin hangğ; yasal yetkiye dayanarak cezaevinde te tki·· 

kat yapılması mümkündür? İııikanı yok bunun. Cezaevinin kapısınö:aıı 

dönmeye mahkum olacaktır. Neden? Burada .alınan kararı yerine getir

mek için. Karaı: alınır ama yasaya aykırı bir teklif oya da sunulmaz. 

Hiç olmazsa yasal teşebbüslere girişilmek 'temennisiyle yönetim ku

ruluna havale edilir; ama kararınıza iktiran ediyor, bu kararınızın 

yasal manada infazı imkansızdır. Buna rağmen o;ırurıuza sunulması ben

denizce usu1:1· bir hatadır. Bun.u arz etmek istedim. 

BJı.şKM1"·- Teşekkür ederim. 

Efendim önergeleri biz, aslinda geliş sır,asına göre sıraya 
1 
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koymuş bulunuyoruz. Ancakı ben önce verdim, diğeri benden sonra ver

di gibi bir münakaşa ortaya çıkabilir. Biz ayrıcalık yapmadan bu sı

ralamayı yapmış idik. Belki Dir hata iJ.e önergelerde bir karışıklık 

o1nıu(?tur, belki Sakarya elelegesi arkadaşım verdiği önergenin sırası 

bakımından bir hata işlemiş ol.abilir. Nitekim şimdi baktık, iki G

nerge sonra Sakarya Delegesi arkadaşlarıhıızın önergesine sıralK gele

cek. 

Bunun dışında, usul hakkı ndaki i tirazıara gelince; kanun ga

yet garih; 117 nci maddesi diyor ki, genel.kurul Birlik Yönetim Ku

ruluna talimat verir. Bize gelen önergeleri tasnif ettik; talimat 

verilmesi mahiyetiueleki önergeleri önerge değil, dilek ve yönetim 

kurulunun takdirine sunhlacalc Genel Kurulun yönetim kuruluna vere

ceği bir talimat mahiyetinde müracaatlar olarak kabul ettik ve DU 

bakımdan oylarıniza sunuyoruz.2.Gerekeni yönetim kurulu yapacaktır. 

Burada ben bir usulsüzlük görmüyorum. Eğer usulsüzlük üzerinde ıs

rar ediliyorsa, usulsüzlükvar mıdır diye oylamaya sunabilirim.Ve 

genel kurıü hangi yöntemi önerirse, ona göre hareket etmek bizim 

için gayet kolay. 

Okunmuş bulunan önerg(3yi oylarınıza .•• 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Gaziantep)±ryasaya aykırıdır. 

BAŞKAN~ Efvndim ben size karıunumuzun ilgili maddesini söyle

dim; bu maddeye göre talimat niteliğinde sunmuşlardır DU önergeleri. 

Kabul ederseniz talimat olur, etmezseniz olmaz. Yapmayınız, rğca 

. ederim yanL ~ ( tıYasaya aykırı" sesi) 

Efendim Du·uygulaınamız:ı reyc. sunuyorum: Uygun olduğunu kabul 

edenler ••• Etmeyenler ..• Uygun olduğuna karar verilmiş tir efğndim. 

Efendim bu önergeyi oya sıinuyorum: Kabul edenler ..• Etmeyen

ler ••• Kabul edilmigtir. Talimat mahiyetinde yönetim kuruluna gönde 

riyorum. 

Diğer Dir önergeyi okutuyorum~ 

Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kurul Başkanlığına 

Hakimlik stajında değişiklik yapılmasını ve bu stajın altı 

aylık bölümünün avukat yanında yapılması hakkında 2556 sayılı Ha

lümler Kanununun değişik 5 nci maddesinde değişiklik yapilması hak~ 

kında hazırlanan yasa değişikliği önerisi genel gerekçesi ile bir-



- 245 

likte sunulmuştur.2556 sayılı H~!ümler Kanununun 20/3/1975 tar:ilı ve 

1871 sayılı Kanunla değişik 5 nci maddesinde değişiklik yapılması 

hakkJ. nda kanun teklifi. 

GENEL GEREKÇE 

İyi işleyen bir adalet sisteminin bütün topluın.ların en büyük 

özlemi olduğuezeli bir gerçektir. Bunun~ yani iyi işleyen bir ada

let sisteminin ise her§Jeyden önce adaleti yeri,ne getirmek, ortaya 

çıkarma görevihi bir işbirliği düzeni içinde yii.klenmiş olanların; 

olaylara, delil~ere ve dosyaya birbirlerinden tamamenfarklı ölçü

lerle bakr:~amalarına, hiç değilse birbirlerinin bakış açısından ve 

değerlendirme ölçülerinden bir nebze haberdar olmalarına bağlı ola

cağı da şüphesizdir. 

Bu düşüncelerin etlı:isiyledir ki ,adalet düzeninin işleyişine 

gıpta edilen bazı memleketlerde, adaleti yerine getü·melüe gör~vli 

olanlarınaynı ölçüler içinde yetişmelerini, tecrübe ve zamanın en 

iyi şekilde değerlendirilmesi.ne.büyük özen gösterilmektedir.Bu ne

denledir ki, bir kısımmemleketlerde, h8.kimler, belirli bir süre tec

rübeye ve belirli bir ehliyet ve liyakata sahip avukatlar arasından

keçilmektedir. 

Hiç şüphesiz adalet mekanizmasının işleyişive kuruluşu toplum

dan topluma farldılıklar gösterir ve bunda tarihin etkisi büyüktür. 

Ancak aklın ve tecrübelerin doğruladığı iyiliklerden yararlanabilmek 

için yeniden asırların geçmesini beklerneye yer yoktur. 

İyinin v-e uygun olanın meydana çıkarı lması nda, meydana getiril-· 

nıesitıde tecrübe ve zamanın önemi ink{ir edilemez. Ancal-e 11 iyi alışkan

lıklur;ı ın da tecrübeye ve. zamana değer katacağına tabii saymak ge~ 

rekir. Özellikle genç iken, başlangıçta edinile.n alı;;;kanlıkların ve 

müşalıedeleri.n ise çok daha verimli sonuçiar ortaya koyması normaldir, 

doğaldır. 

Yukarıdan beri söylenenleri özetlemek gerekirse, denilebilir ki, 

hillcim adayları nın tabi tutulduldarı. stçıj devresi eğer faydalı ise, 

yararlı ve. zorunlu ise, adayların bu arada, avukatlığın özellikle

rini, adalet içindeki yerini ve fonksiyonunu da -imkan nisbetinde-

karşıdan ve lctirsüden: değil yakından v-e içinden -t<mıyabilmelerine im""" 

kan vermek de zorunlu sayılmalıdır. Hiç şüphesiz, memleketimizin 

şartları na göre, hillcinıleri n avulc<ı tl ar ar:-;.sından seçilme s ini, tayini-- . 

ni istemek, bugün içilin uygun düşmeyebilir, yadırganabilir.:Pakat bu~ 

na karşılık, yetişme devresinde, staj devresinde, hakim adaylarının 

iki yıllıJ.c stajlc1rı nın bir bi::ilümür:ıi:üi, belirli tecrübeye s ahi b bir a

vukat y;ınınd,;L yapmaları, muhakkak ki, d<:ll'ıa yararl:ı. olacak, avukatlı-. -
ğ:ı.n fonksiyon.u ve adalet içindeki yeri hakkında kanaatleriilin daha 
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çabuk olgıj.nlaşmasına imkan verecektir. 
Avukat yanındaki staj, bölge barosunun yönetim kurulunun ten~ 

sip edeceği ve asgari lO yıllık tecrübeye sahipbir avukat yanında 
yapıldığı takdirde, stajyerin -hakim acl::ıyının:... gercekten yararlana
cağı bir çalışma yapma iıııl-canı doğmuş olacaktır.Bu devreyle ilgili 
rapor, nezdinde staj yapılan avukat ile baro başkanı tarafından bir
likte tanzim edilmeli ve keza sicili (j.e birlikte verilmelidir. 

Hakim adayının özlük hnklarında, hakimlik stajının öteki bö
lümlerine göre bir değişiklik getirilmesine gerek görülmüştür. 

Bu amaçların sağlanabilmesi için 2556 sayılı Kanunun 5 nci mad
desinde değişiklik yapılması yeterli olmaktadır. Bu nedenle kanun 
bir esas ve iki yürürlük maddesinden ve bir geçici maddeden ibaret 
·bulunmaktadır. 

MADDE GEREKÇELEPıi 

Kanun teklifinin ı nci maddesi, 2556 sayılı Hakiinler Kanununun 
20/3/1975 tarih ve 1871 sayılı Kanunla değişik 5nci maddesini ye
niden düzenlemektedir. Madde: 

HElkim adaylarının~ iki yıllık stajlarından alt;ı. ayını bulunduk
ları çevrenin baro yönetim kurulunca belirtilecek bir avukat yanında 
yapacakları hükmünü getirmekte ve bu hükmün madde metnine girmesi 
sonucu, maddenin yeniden yazılması gerekli olduğundan, 5 nci madde 
bütünü;}rle yeniden 'düzenlenmektedir. 

Geçici madde: 
Bu m::ı.dde bir intikal hükmü getirmektedir. Kanumın yayını tari· 

lıinde hakimlik stajına başlamış olanların stajlarını aynı -mevcut
hükümler dairesinde sürdürecekleri açıklığa kavu,şturulmakta.dır.Keza 
kanunun yayılılını takip' eden altı ay içinde hakimlik stajına başla
yanların da eski hükümJ.ere göre stajlarına devam edecekleri belir
tilmelı:tediro Böylelikle, stajla ilgili yönetmelikle,rin de değişti
rilme imkanı sa@;lmı.ınış olacaktır. 

Kanunun ikinci maddesi ile üçüncü maddesi yürürlük maddeleridir. 
2556 sayılı Hakimler İCanununun 20/3/1975 tarih ve 1871 sayilı 

K:omunla Değişik 5 nci Maddesinde ])eğişiklik Y2.pılması· Hakkında Ka.;_ 
nun 'ileklifi •. 

MAD])E 1.-, 2556 sayılı Hakimler Kanununun 20/3/1975 ta,rih ve 
1871. sayılı Kanunla değişik 5 nci maddesi aşa.ğ:ı.daki şekilde değiş

tirilmiştir • 
. 11 Madde 5._:- Adaylık süresi 2 yıldır. İhtiyaç vukuunda, bir yıl

lık staj süresini bj.tirrniş olan adayları; 8 nci dereceye yardımcı
lık sınıfına ayırmaya Adnlet J3akanı yotld..lidir. Ancak iki yıldan az 
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hakim' aJ:aylığı yapanların geri kalan süreleri, htlkim :ve ,savcı yardım
cıl:Lklarında geçecek yükselme sürelerinıii:e'ilave edilir. 

Avukat stajyerlerinin mahlı;:e.meler nezdinde ya:ptJ.kları staj, ha

kim adaylığındageçmiş sayılı.r. 

Adaylar, mahkemeler, savcılJ.klar ve çevre barosuna kayıtlı en . 

az 10 yıllıl-c kıdemi bulunan avukat yanında staj görürler. Avukat ya

nindaki staj altı aydır. Adayın, yanında staj yapacağı avukatı :Bo:ı.ıo · 
· Yönetim Kurulu tayin eder. ·Bu çal:ı:şma ile ilgili rapor bU a:vu.ka;t :ve 

baro başkanı tarar'ından birlikte hazırlanır .• 

Adaylar;· h1].k:Uk ve ceza mahkemeleri :ve savcılı·k kalellilerinde baş
.· katiplik göre:vleri~i ve. kendilerine :verilen incelemeleri :ve öteki yer 

zıişle:öni .Yaparlar. 

İçra meİnurlarına:ve sorgu hffieimlerine yard:ı.m ederler. 

Buniar d:inlemek: jizere ı:rü:ı.hkemele.rin tetkik :ve müzakerelerinde bu

lundurulurlar. · 

Adaylar, gördlatleri bü.tün işlerden dolayı as.l.l gö;revliler gibi 

·sorumlu olurlar. n ' 

Ge'çicilVIaddo ·ı.- Kanununyürürlüğe girdiği tarihte staja devam 

etmekte· olan hakipı adrylari ile, yürürlük ta;ihini takip eden altı 
ay içind.e staja başlayacak olanlar 'hak.lcında, bu kiJ;nunla getirilen de

. ğişiklikte~n önceki hükiirrıler uygulEınır. 

Madde 2.:- Bu kanu.n yayımı tarihinde yürürlüğ.e girer. . ' 

Madde 3.- Bu. kanmıu Adalet Bakanı yürü tür. 

Yukarda sunulo:n y::ı.scı değişikliği ~':.ısarısının görüŞülerek bu yön-;

de @;erekli girişimlerde .bıiltmrrıık üze;re yönetim kurUJ:una gqre:v veril

mesinin k.r~bulünü r1rz :ve tekli:f ederiz. 12. L 1978 

-. 

Salih Sipnhier 

M.RÔ.şit Abo.s.ıynnik · 
A t:llCi Sav 
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B,AŞK.AN-.· Efendim, ·arkadaŞlar bu önergeilıin görüşülmesi ni. J.sti-
--, • • • • • 1 • 

· .. yorlar. Görüşmesi ·istendiğine gÖre ve bir. kanun. tekit:fi mahiyetinde 

ölduğundan dolayı a.a söz, v~riy-o:rum. ( -

Bu dilek sahipleri _konUşmak ii:iterier mi? 

SALİH Sİ:PARİER (Sakarya)'.ı Gerekli açıklama .v;a.r. 

B_ AŞKAN.,- Baş_ ka ş_ öz _:i, s, te yen? •• :Buyurun. 
, . ~Çorum)- ._ . ' 

CEVDET S.A.RJ..CER.;, Ş ayın Başkan~ değerli arkadaşlarim; Sakarya 

. delegeleri olan arkadaşları-rozın hazırlaım.ş bulunduklar::t. yasa ta~a-
' . . 

rı sı gerÇekten. bugünkü H~i~er Ka:'mnıı.nun· ihtiyaca c·ev~p vermediği 

anıapı nı güi;ln:ektedir. Buna tam~miy1e katilıyorUJI).. AnCak, altı ay avu-

. k~t yanında staj. yapm~nıri yeterli olmaqığinı ve olamel,yacağıriı_, çün

kü lı§.k-imlik .mesleğinin çok daha uzun tecrübelerden geçtikten s•nra 
• • • • • ' • 1 

_ed inilecek bir meslek olduğuna :[.rianı;yorum.Bugün, dün, evvelsi gün_ 

konuŞan tum arkadaşHı.r,. h~iınlerin avukatlara karşı·· saygın davran-
. '· . . 

madığır:ıdan .yakındılar~ ':Bunun kökenind.e hakirnlerin. yetişme tarz:ı;nıti ·. 
. ' ·. ~ . ' 

noksan 'olması Jıaşlı~asebep hşkil etmektedir; Ai'kadaŞlar:ımız af 

bUyursunl.ar, bendeni,z ,. eğer sayin başkan izin veri;ı::se şimdi, yok i...; 

zin vermezlerse söz sıram ge~diği zaman hak:imlerin nasıl seçilmesi, 
. ' 

:ı,~iinı geldiği b,ususunu arz et.mek istiyorum. 
. - '. .. . 

BAŞ:K,AN- Onu s6nraJd konuşmai:ıı.zda izah edersiniz~ 
CEVDE~. SARAGER (ço;um)~ Bence, sö~ hakkıliı: saklı k9J.mak şartiy..: · 

1 

ye şunu arz edeyim; belli. süre.· avukatlık yapan kimselerin hakim ola:- li 
. ~. . . : . '· 

bilmesi l§:zımdır. Bu bakımda.n bei::ı arkadaşl.arimın vermiş oldukları 
. ' 

· öne:r;gE;ınin reddini · iıitiyorum; YE! tersiz olması .nedeniyle. 

BAŞKAN-· Eferıd:lm, şimdi :Başkani.ıgımıza Seyın İsmail Öz~ert ta

rafından bir önerge v'erilmiştir: "Öne.rgelerin ôylanm:ası ve karara. 

b_ağlanm~sı İçiq 'gerek:Li ·çoğı,ı.nluk: kalmarı:iı~tır. ]'u sebeple ônergele:-
' ' ' 

riri ok:unmasi ve oylanınası. için ara verilmesini arz ederim. 11 denmek_:· 

tedir. 
. ' 

., l 

.Efendim görüşme nisabı dörtte birle teşe3kk:ül ediyor .• 39' kişi-
,'· ", ... ' '. 

nin salonda · bul'unması gerekiyor. Şu anda 39 kişi salonda yo;ıt i~ e;· 

gerçekteri görüşme nisabımı~ kaımamıştır~ Sayıi:n.z lütfen .•. 

40' tan· fazla )jyemiz• olup 9 görüşme nisa1ıım;ı;z mevcuttur." Devam ·i 

ediyoruz efendim:. 
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- _Efendim bu önergenin talimat mahiyetinde yönetim kuruluna gön-

derilme-sini .kabul edenler: •• KabUl ·etmeyenler •.• ~abul edi~miştir. Tı;ı

limat mahiyetinde yönetim kuruluna gönderiyoruz. · 

Diğer bir önergeyi ökutuyorum: 

Türkiye Barolar Biri_iği· 11· nci Genel Kurul B:aşkanlJ,.ğJna 

ı. Ulaştırma :BaJianınıri -tercihli tahsisine ger~k kalmadan ı:ı,vu-
- . .. 

ka:tıara doğrudan doğruya tercibli_ te::!.eforı verilmesi için P.T.T. Ge-

nel Müd.ürlüğü yönetmeliğinde· değişiklik yapılmasının sa,;lanİnasi; . . . . . .. 

2. Silah taşıma ve bulundurma yönetmeliğinde değişiklik yapı-

larak avt.ıkatiara silah taşıma izninin sağlanması; . - . . . . 

3. Anayasaya aykırı kanunlar hakkind"a .Ariayasa Mahkemesine 

_T.B.B. ne'başvurma yetkisinin tanınması için gerekli çalışmaların 

· yapilması; 

4. 1136 sayılı Kanunun .110. maçldesinde yer aıan (v:atand~şlar
da kendilerine ait davaları av-ukatlar eliyle açmanın ve savunmanın 

lüzuni ve fayd~arı hakkında inancı yerleştirmeye. -çalJ,.şmak) ilkesi

nin yaygınlaştırılması ve benimsetilmesi iç.in e-tkin çalışmalar 

yapıiması; 

5. Yönetim ve denetim kurullarında -görev almak için aranan 

kıdem koşUlunun hafifletiltnesi yönünde gerekli çabanın gösterilmesi; 

Hakkındaki dllekleriın.izin öpürrı.iizde'ki dö.nemde gerçekleşmesi 

için yönetinı. kmulunım gö:ı::evlendirilıri.esinin kabulüne karar verilme

sini a:çz ve .teklif ed.eriz. 

Sakarya Delegeleri: 

M.Raşi t Aba~ıyanık Salih Sipahier 

·_BAŞKAN- Oyiarınıza: sunuyorıim: Kabul edenler •.• 

_ FAİK r.'lUZAFFER PJJIAÇ (İstanbul),..: Maddeler ay.n ayrı oylanamaz 

inl? 

BAŞKAN- ÖlabÜir efendim 9 ayrı ayr::ı, da oylanabil;ir. 

M.RAŞİT AB.ASTYANIK (Sakarya)- Sayın Başkan, Sayın Birlik Baş_;; 

kanımızın izahları muavacehesinde. 9 s.ilah taş::ı,.ma ve bulundurma hak

kındaJ,d ikinc].. maddeyi geri alıyoruz~ 

BAŞKAN-- Peki efendim. 

Efendim, . tercilıli telefon. :verilmesi hususuı;ıu -oyla':rınıza su

nuy_orutrı: Kabul edenler •.. Etmeyenl/3r •.• Kabul edflmiştir. 
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İkinci madde.yi geri almışlardır. Anc.ak, JJivan olarak biz öne-

riyoruz: Silah taşıma ve ôulubdurma yönetmeliğinde değişiklik yapı....: 

larak avukatlara silah taşıma izninin sağlanması. ll Kaôul edenler. o. 
Etmeyenler ••• Kabul edilmiştir efgndim. 

Üçüncü madde: "Anayasaya aykırı kanunlar hakkında Anayasa Mah

kemesine T.B.:B. ne başvui'ına yetkisiniri tanınması için gerekli çalış
·.) 

maları n, yapılması .• ll· 

Oya sunuyorum: Kaôul edenler. o .Etmeyenler ..• Kaôul edilmiştir. 

Ilördüncü madde: "1136 sayılı Kanunun 110. maddesinde yer alan 

vatandaqlarda kendilerine ait davai:arı avukatlar eliyle açmanın ve 

savunmanın lüzum. ve faydaıarı haklnnda inancın yerleştiri-lmesine 

çalışmak ilkesininyaygınlaştırılması ve ôenimsetilmesi için etkin 

çaôalar yapılması." 

Kabul edenler .•. Etmeyenler •.. Kabul ed ilmi ş tir efenclim. 

"5. Yönetim ve denetim kurullarında görev almak için aranan kı··· 

detiı koşulunun hafifletilmesi yönünde gerekli çaôanın göşterilmesi" 

İLHA.1VIİ GÜVEN (Ankara)- "Hafifletilmesi" yerine "kaldırılması" 
"' 

nı öneriyorum. 

:BAŞKAN-- Arkadaşlarımızın, ôunun kaldırılması hakkında dilekla

ri var; bu dilekler açısından ve o dilekleri nazara alarak kaldırıl

ması olarak oyluyorum. Her türlü kıdemin kaldırılması. Kaôul eden-
• 

ler.. •• Etmeyenler •.. Kabul e.dilmiştir. 

İlhami Güven' in vermiş· olduğcı. önergeyi· de "bununla "birleştir-

dik ve talimat mahiyetinde .gönderdik. 

Iliğer ôir önergeyi okutuyorum: 

Genel Kurul :Başkanlığına 

Türk pozitif hukukunda varlığım . sürdüren antidemokratik veya 

faşist tehlike yasal düzenleuıeiherin dinaıiıik yoruıiılarla İt~ı.lyan yar

gı organını n yaptığ:t gilii geçersiz ve kadük duruma getirilmesi sa

vunma mesleğine düşen liir görevdir. Örnegitı ceza yasasının 141 ve 

142 nci maddeleri yeni iktid51rin getirmeyi vaat ettiği özgürlukçü 

ortamda yasal yoldan kaldi.rılmasa ôile uygulamada işlemez duruma 

_getirilebilir.· Bu da biz hukukçulara düşen :bir görevdir. Bu nedenle 

yargı organlarını etkileyıeye yönelik gerekli çabaların yapılınasi 
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iç_in T •. B.B. Yönetim Kurulunun görevlendirilmesi konusunda talimat 

niteliğinde karar alınmasını genel kurulurt onayına. sunar-ız. 

Orhan A:paydın 

Orhan Argüden 

Mesut Ozansü 

Müşir Kaya Can:polat 

İlhan Baykent 

EkremÖzkunt 

Merih Sezen 

_Ne bil Varuy 

BAŞKAN- E-fendim oyluyoruin: Kabul edenler •.. Etmeyenler •.. Ka

bul edilmiştir. 

Başka bir önergeyi okutuyorum: 

· Genel -Kurul Baş1mnlı ğı na 

. Tutukluların yargılandıkları çevrenin dışındaki cezaevlerine 

güvenlik gerekçeleri ile de olsa gönderilmesi Anayasa güvencesi aı--

tında olan savunma hakkını ağır biçimde ihlal etmektedir. 

Bn:ı uygulamanın karşı sı na çıkılınası için gerekli çabanın gis

terilıııesinde Birlik Yönetim Kurıilı:imun gö.revlendirilıııesine ilişlün 

talimat niteliğinde karar alınmasını genelli kurulun onayına saygı 

ile sunarız. 

Orhan A:paydın 

Mesut Ozansü 

Orhan Savcı 

Müşir Kaya Canpolat 

İlhan Baykent 

Ekrem "Özkunt 

Orhan Argüden 

Nebil Varuy 

BAŞKAN-- Ka-bul edenler; .• Etmeyenler •.. Kabul edilmiştir. 

Buyurun efendim, usul hakkında söz veriyorum. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR ,(Gaziantep)- Sayın BaşkaBillm, sayın arka

daşlarım; zannediyorum ki bu önergeler dilekler faslında müzakere 

ediliyor. Öyle değil mi sayın başkan? Bendeniz dilekler faslı için 

konuşmak üzere, diledimi arz etmek üzere ismiıııi yazdırdığım zaman, 

Di van bana ilk müracaatı y_a:ı;ıtığımı söylemişti. Bilmiyorum, o zaman 

bütün bu oltunan önergeler mevcutmuydu? Bilahare bazı yazılı şeyler 

takelim edildiğini gördüm. Şayet bizim dün dilekler faslında söz is

tediğimiz zaman bu önergeler mevcut değil idiyse, ve daha sonra ve

rildiyse, şimdi bunları takdimen müzakere etmek, daha önce dileğini 

arz etmek üzere söz alan arkadaşlarımza haksızlık oluyor. Bu i ti

barla, Divandan istirham ediyorum; bu adeta dileklerini şifahen arz 

etmek isteyenleri bir nevi engelleme şeklinde tezahür ediyor netice 

i tibariyle, bu tevali edip gidecek ise ve şayet bizim dilek için 
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ald-ığımı2r söz ounların 1ıirinden. veya Dirkaçından daha önce vaki ol-

muş ise f lütfen oize sıranu zı iı:ı.ayet buyursunlar da, 1ıizi en sona 

atmak vefasızlığına·maruz kılmasınillar. Bunu istirbam ediyorum. 

BAŞKAN'- Teşekkür ederim. 

Efendim, sayın Cemalettin Güçdemir dilekler faslında oirinci 

sıradadır. Ancak ou önergeler hem daha önce gelmiş ·idi 9 hatta Dirin

ci günden gelmiş olanlardır _ve Yönetim Kuruluna talimat verilmesi 

mahiyetinde idi. Divan ·rıunu 'dileklerden önce değerlendirmek için 

1ıugüne kadar 1ıekletmiş_1ıulunuyor ve dünden ougüne ertelenmiş olan 

önergelerg, müsaadenizle.Cemalettin beyden önce reyinize sunalım 

ve kendilerinin 1ıirinci sırada olduklarını hatırlatalım ve şunu arz 

etmek isterim ki, oizim uygulamak isteğiğimiz yöntem 1ıu. 

Başka 1ıir önğ.rgeyi okutuyorum: 

Genel Kurul Başl-mnlı ğı na 

Yeni Hükümetin progranunda dar gelirlilerin bak aramalarını 

kolaylaŞtırıp bu alandaki mali yüklerini azaltıcı çözümlerin geti

rileceği açıklanmaktadır. Bugün iktidarda bulunan ve parlamentonun 

çoğunluğunun güvenini alması oeklenen partinin programında DU çözüm 

şöyle saptanmaktaqır: "D,ar gelirlilerin hak aramalarını ucuzlaştı...: 

rıp kolaylaştırmak üzere devlet yardınu olanakları genişletilecek

tir. Toplumsal sigorta düzeni içinde Hukuk Sigortası Cl;alı da kuru--· 

larak sigortalıların avukat ücreti ödemeksizin hak arayabilmeleri 

veya kendilerini kavunaDilmeleri sağlanacaktır. Bu somut çözümün 
' . 

sağlanmai;n·nda avukatlık mesleğinin ekonomik yönden güÇlendirilmesi . . 
olanağı da 1ıulunmaktadır. T .B.B. 1ıu çözümün gerçekleşmesinde gere 

ken çalıayı göstermelidir. 

Sunduğumuz gerekçelerle hukuk sif,Sortasına ilişkin 1ıir önta

sarı düzenlenerek ivedilikle yetkili organıara verilmesi konusunda 

Birlik YönetiniKurulunun görevlendirilmesi için talimat niteliğinde 

karar alınmasını Genel Kurulun onayına sunarız. 

Orhan Apaydın Müşir 

Orhan Argüden İlhan 

Mesut-Ozansü Ekrem 

Kaya Canpolat 

Baykent 

Özkı_ınt 

ıv.ı:erih se·zen 

Neoil Varuy 
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BAŞKAN~ Kabul; edenlE3r •• ~ Etmeyeriler •.• Kabul edilmiştir efen-.. 

. d:im. · 

Diğer pir önergeyi okutuyorum: 

T .E .:s. XI •. Genel Kurul Başka,nliğina , 

Kapi taJ.ist toplumlarda halk yararına olarak kurulan kurumlar 

giderek hılika. rağmen, halk.ı sömürme araglar:ından: birine dönÜştirler • 

:Su d~nüşüm rejimin ya,pısııı.nın kaçı~ıı!naz bir aonucud~r. Bu dönüşüm 
süreci de geri kalmış töplu.nılar·da, kısa dönemde tamam:ı..anır.İşte hal

kı mesken sahibi yapmak veya halkın dar zamanlarinda bazı güvence

ler karşılığı ~ara yardımı yapmak amacı ile kurulan bazı kurumlar 

.bankalar g:icderek halkın sırtından geçinir olmuŞlardır .B~ araqa: 

:Bankalar ve Emniyet Sandığının bu kabil işl~tnlerinde,işleni.

ler, kanımen hesabı cari mahiyetinde. ö:j_mamasına ve hesa"bı carinin 

kanuri:l esasla.;rırı:ı·içermemesiüe rağmeh 9 faiz kapitalize edilmektedir. 

~~ba kredi müşterilerinden başkası·na uygulanıİrası {Kamu ir:ıt:izarnı 

ile ilgili olması ve dolay.lı yoldan faiz orariinı yüksel tici ni te,-. . . 

likte olduğundan)· yasak olan gioer vergisini müış'tedye yüklemek uy- . 
·1 

·. gula.mas~; bu heliapiarda da .cereyan etmı::ıktedir. Ve Yargı.tı:ıy, bu; uy

. gulari:ı:alar:ı onaylaııiaktadı r. · 

Dı!irumun Maliye Bakanlığına quyurıilmasında yarar vardır •. 

Emniyet Sandığı ve Emı&k Kred.i Bankası~ kendi ·ka.nunlarından 
1 

aldıkları yetki ile i cra dairesi, görevi yapmakta ve kEıt;idi ·, alacakl,a-

rın:ı, kimdileri kovuştu~maktadır. dysa, .hu kovuştuf'malar, .Adliye 

Ba.kanliğınca tayin edilen\ve Jmru1an İcra İflas Daireleri ve memur:_ 

larınca yapılır ve, bu memurların da yaJnnları? 'vekilleri, mülllessil-
. ·.. .. ' ' 

leri, ih.üstalıdeTiııeri ile ilgili takipler:e baka'matlar. 

Oysa 9 verdiğimii örneklerde ı' bir. ihkakı. lıak. söz konusu oldu

ğu gibi 9 Anayasanın. hiç bir züirıreye ayrıcalık ta.nımamaz ilkesine 
. . / . 

de aykırıdır. 

Bu kanunların Anayasaya· aykıri hükütrılerir.ıin kaldırilmas:ı. g 
. . . . -

için geıreken girişitııltı:r:in yapılması hakkı nda Genel.·Kurulun karar 
._.. 1 ·,· ( . · . 

. vermesini. saygıları nU zla rica ederiz. 

Orhan Savcı Ayten Dik Orhan Barlas 

BAŞKAN:_ Efendim oya· sunuyorum:Kabul . edenler ••• EtmEl'yenler ••• 

· Kabul edilmiştir. 
•\• .. · . 
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Türkiye Barolar Birliği Genel Kurulu Sayın Başkanlığına 

' . .. . 
· !amu kesiminde memur statüsünde çalışan meslekdaşlarıınızın bir 

'kıs:ım ·sorunları, ekli ~arar örneğinde gerekçeleri ile bü·likte su,... 

nıil"!Uuştur. 

Bu şori.ı.nla;rın çözüme kavuşturulması için Birlik Yönetim Kuru 
. . ; 

luna görev verÜmesi için sayın genel kurulGa karar allnmasını öne-

ririz. · Saygılarıinzla. 

· Oengia İlhan 

Güney Dinç 

Alp Selek 

· IVIesut Ozansü 

·. M~Şillnü 

Has0n Basri Güder 

Şinasi Yeldan 

Müşir Kaya .Cari.polat 

Gülçin Çfı-ylıgil .. 
. . 

H.Hüseyin Saçaklıoğlu 

İskender özturanlı 

Oğuz .1\,rın 

Ziya Nur Erün 

Niyazi AğJ.rnaslı 

Bilindiği üzere binlerce meslektaşıinız kamu kuruluşlarında 

657 sayılı Devl-et Memiı.rları Yasası kapsamı içerisinde, memur avukat 

(bağlı avukat) olarak çalışmaktadır. 

B'\1 meslektaşlarımızın öz lük tşle:Ü .( atama,yer değiŞtirme, terfi, 

maaş,sicil,b.arcirah .v~s. gibi) 657 sayılıyasada belirlenen ve di

ğ€r memurlar:in da bağiı olduğu· kurallara göre düzenlenir. Bağlı a~ 

vukatlar da memurlar gibi 3 yJ.lda, bir üst dereceye olumlu sicil ala-

bilmekle terfi eclebilü:ler. O da kadro varsa. 1\Jitek:inı., pek çok mes

lektaşımız kadrosuzluk nedeniyle.terf:L edememekted.irler.Ayrıca,Ba~ 

kanlar Kurulunca 1.971 yılında çıkarılan tirivan .st~ndardizasyonu ka~ 
. . . 

. rarna.mesine g~re; avukatlar dördüncü dereceden, hulcıik müşavirleri 
. . 

yardımcıları üçüncü. dereceden, hukuk müşavirleri .ikinci dereceden, 

daha yukarı derecelere ç.ıkamazlar. (Bazı hulcuj,{ mü.şavirleri ile ,mü-

şavir ya.rdımc:ı.ları hariç.) Hulcuk müşaviri ve yard1mcJ.larım:n,bağlı 
. •.• . > . 1 <:o. • • •• 

avukatların ancak %5 .i oranında bağlı oldukları. göz önüne alınacak 

olursa, pağlı avukatların: %95 ininmaaşlarının dördüncü derı:;c~de 

donup kaldığı ge,rçeği ortays. Çıkar. 

Her ne kadar memur avukatlara 657 sayılı ya.sam.n değişik l4G .• 

maddesi uyannca velcalet.ücreti verilmekte ise d~' veka:l,_et ücreti 

bağlı avukotlara, gerek gün geçtikçe artq.rt hayat pahı'üılJ.ğı ve ge-: 
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antidemokratik bir görünüm almakta, dem.okra.tik ilkelere ters düşmek

tedir. Ters düşmekle de kalnıamakta, seçmenierin özlem "te istekleri

nin de etkili bir biçimde parlamentoda ycmsırüasının önüne geçilmek"" 

tedir. Bir yazar bu konuda şöyle diyor: 

IlAdayların tesbiti mekanizmaşı, halk baslnsı.tn sınırlamanın 

bir başka biçimine_ imkan yarattı. Son tahlilde genel oyun en yaygın 

ve en etkin dalgakıranı budur. Bütün seçimlerde halk, sadece siyasal 

örgütlerin gösterdiği adaylar arasından seçim yapar. Seçim oyununm 

hepsi oligarşi ile az çok anıaşmış insanlar arasında oynanması için, 

bu Qi)rgütlerin oligarşi tarafından kontrol altına alınması yeterli

dir. (Duverger- Batının İki Yüzü) 

Şüphesiz, 64-8 sayılı Siyasal Partiler Yasası nın 29/l maddesinde 

yazll:ı. hüküm uygulansa, ıısiyasi partilerin TBlVITıiJ: üyeliği için ya:wıla~ 

cak seçimlerde gösterecekleri adaylar, her seçim şevresinde parti 

seçmen kütüğüne kayıtl:ı.. bulunan bütün parti üyelerinin katılabile-

cekleri bir önseçinı ile tesbit edi ls en du;t:'urn bu kadar antidem~kratik 

olmayacak, halk baskısının aday listelerine yansıması daha·kolay ve 
mümkün olacaktır. Ne var ki, bilindiği üzere, bu hi.Llrüm. de uygu~an~ 

mamak da, aynı maddenin ikincd fJ.krasında yazı h olduğu üzere, seçim 

yasalarında bu -ıllkeye uygun bir düzenleme getirilmediği için aynı 

yasanıngeçici 1 nci maddesi uyarınca il yoklamalarJ. ile bugünkü 

durumu gerçekten üzüntü verici, seçmen iradesini hiç nazarJ. itibare 

almayan uygulamaya devam edilmektedir. Bunu sadece demokratik değil, 

aynı zamanda hukuki bulmaya da olanak yoktur. 

Bu bakımlardan, seçirhlerde 'büyük etkisi olan ııöNSEÇİM11 lerin 

en demokratik ve en hukuk!. olarak gerçekleşmesini Ejağlayacak esas

ların tesbiti ve gerçekleştiriililesi yolunda çalışma yapılması, se

nucunun Genel Kurula bildirilmesi yolundaTürkiye Barolar Birliğ'}.. 

Yönetim Kuruluna talimat verilmesini önerir~ sayın Genel Kurulun 

takdirlerine sunarız. 

Ceng;iz İlhan Guney Dinç 

Orhan Barlas Şinasi Yeldan 
Hüseyin Öktem Ethem Soykan 

Hasan.Basri Güder 

Oğuz Arın Güngör Ça~makçı 
MehmetSoytaş 

BAŞKAN'-- Efendim, 1:ıu öneriyi de oylarınıza sunuyorum: Kabul 
,. 

·edenler •.• Etmeyenler •.. Oy bi:::liğiyle kabul edilmiştir. 
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Diğer bir önergeyi okutuyorum: 

Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kurul Başkanlığına 

30 Nisan ve l-2 Mayıs 1976 İzmir Olağanüstü Toplantısında İz

mir Barosu tarafından önerilen ve· kabul edilen ölüıiı ve ayrılık(Yaş

lılık) tazminatının TBB. Yönetim Kurulunca ivedilikle bir statüye 

bağlanmasını saygı ile öneriyorum. 

Ankara Il el e gesi İl hami Güv'en. 

BAŞKAN- Bir dilek niteliğinde, oylanmasına lüzum yok. 

Iliğer bir önerge: c:·,}' .u~~ 

Genel Kurul Sayın Başkanlığına 

Eğitim enstitüleri sınavıarına ilişl;:in Ilanıştay kararlarının 

uygulanmamasında diremim eski Milli Eğitim Bakanı Nahit Menteşe'nin 

baro üyeliği devam etmekte ise hakkında barosunun disiplin takibatı 

yapması, baro üyeliği devam etmiyorsa barolara yeniden .kaydının ka

bul edilmemesi için karar alınmasını •· onaylarını za sunarı m. 

İstanbul Delegesi Merih Sezen. 

BAŞKAN- Efendim biz, bunun barosunu ilgilendinın bir husus o

laral{: görmekteyiz. Sayın Merih bey, bu hususta bir konuşma yapmak 

ister misiniz? Acaba hangi baroya kayıtlı? •• 

MERİH SEZEN (İs tanbul) -~ Aydin. 

BAŞKAN- Aydın barosunu ilgilendiriyor. Bu zapta da geçti. 

MERİH SEZEN (İstanbul)-- Bu konuda konuşmaya dahi gerek yok. 

Danıştay kararının u;ırgulanuıauıası 9 benim kanıma göre ve sizin kamıni

za göre Anayasanın 146 ncı maddesine göre Anayasa suçu işlernek de

mektir. Bu kadar ağır bir suç işlemiş bulunan avukat arkadaşın eğer 

barodan ayrılmışsa tekrar baroya başvurduğıll zaman kabul edilmemesi 

aynen bundan önce aldiğımız emsal karar gibi uygulanınası talebidir 

bu. Barosuna kayıtlı ise, sildiruıemişse, barosu tarafından gerekli 

cezanın yeri'ne getirilmesi tabiatiyle önerilmektedir. Bu, genel ku

rulun kararı olarak geçmesinde büyük fayda vardır. Saygılarımla. 

SALİH SİPAHİER (Sakarya)-- Sayın Başkanlar, sayın delege arka

daşlarımız; 1136 sayılı Kanunun 117 nci maddesi, Türkiye.Barolar Bir

liği Genel Kurulunun karar verebileceği hususları saymıştır. Bunlar 

içinde, mahalli baroya şu veya bu yönde karar verınesi hususunu amir 
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hüküm haline getiren lıir yetkisi "bulunmamaktadır Genel Kurulunuzun. 

9 ncu Genel Iturulda, "bütün izahlarımza rağmE:)n, o tarihte lıaromuz

c1an kaydı silinmiş "bulunan bir şahıs hakkında, baroya alınınama ve

ya hakkında disiplin kovuşturması açılması yolunda vetilen kararın 

da geçersizliği gözden uzak tutulmamalıdır. Çünkü lıu zatın lıaroya 

kaydı da ya,pılmış ve avukatlık sıfatını kazanmıştır, kanuni merci

Ierden geçmek suretiyle. Herhangi lıir yanlışlığıa ve yanlış karara 

meydan verilmemesi için bu hususu tavzih ve· önergenin aleyhinde lıu--

lunduğumu, kanun hükmü hilafına GenelKurulunuzun mahalli lıaroya 

lıir talimat ni.telj,ğinde karar 'verme yetkisi "bulunmadığını arzede

rim. Saygılarimla. 

BAŞKA.ı."J . ..., Konuyu Divanda tezekkür ettik,; 

Efendim lıu önerge, baroların lıağımsızlığı ilkesine açıkça 

aykırıdır .Bunun gibi, barolarin hize de· Ankara Barosuna da lıir tel

ki ni olmuştu, son "bahsettiler arkadaşlar, Anayasa Mahkemesince ip-, 
taı edilen kanun maddesi meyzuu .husus-unda, lıiz iı.ymad:ı,k ve uymaz 

iken ı" Barolar Birliğinin "bize ilke kararı olarak ileri sürdüğü hu

susu lıağımsızlığa aykırı gördük. Ben bu önergeyi de lıaroların .lıa

ğımsı~lığı ilkesine aykırı görüyorum ve lıaroların lıağımsızlığı i

çin mücadele eden lıir kurulda_lıöyle lıir talimatın verilmesinden ya

na olmadığım için "bunu oylamaya sunmuyorum efendim. 

BİR DELEGE- Sayın Başkan l;ıu Divanın kararı mıdır? 

BAŞKAN- Evet efendim, Divanın. kararıdır.Divan kararı ekse-

riyetle verilmiştir, onu arz ediyorum. 

Diğer bir önergeyi okutuyorum: 

Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kurul Başkanlığına 

Bu Genel Kurulumuzda, stajını bitirmi:;; ve lıüro açacak yeni 

arkadaşlarımza faizsiz ve iki yıl sureli büro donatım kredisi ve-

rilmesi yolunda Genel Kurul kararı alinınası yolunda önergemizi oyc.. 

lamanız dileğimizdir. Saygılarımızla. 

Manisa Delegeleri:· Yüksel Keskin 

H.Hüseyin Saçakli 
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BAŞKAN- EfenQ.ini bu konu daha önce de görüşme konusu oldu. Oy

'larınıza sunuyorum: Kabu .. edenler ••• Etmeyenler ••• Kabul ediliniştir 

efe-ndim. 

Başka bir önergeyi okutuyorum: 

BAŞKANVEKİLİ- Efendim, İstanbul Barosu :Delegesi Sayın Av. 

İlhan Baykent' in, Genel Kurulumuza sunduğu bir yorum talebi vardır. 

Avukatlık Kanununun 154 ve 156 ncı maddelerinin yorumlanması dile

ğinde bulunmaktadırlar ve Genel Kurulca bir yorum kararı alınması

nı talep etmektedirler. Önemli tlir konu. Sayın Başkan? •• 

BAŞKAN- Efğndim yorum hakkında Genel Kurulun yetkisi yoktur 9 

kaldı ki gündemde de böyle bir husus y.ok. Yalnız bunu yönetim ku

rulunun bilgisine arz ediyorum. 

Bir önerge daha var, okutuyorum: 

Türkiye Barolar Birliği ll nci Genel Kurul Başkanlığına 

Kamu kesiminde çalışan avukatlara hukuki görüş ve müt_alaa-

larında bağımsız ve özgür kılacak, eşit ücret ve yan gelir almala

rını ve hllidm tazminatı verilmesi ni sağlayacak yasal girişimlerde 

bulunulmasını, tek bir statüye bağlanınalarını saygı ile öneriyorum. 

Av. İl hami Güven. 

BAŞKAN- Efendim bunu da reye vazedi;)rorum: Kabul e.denler ••• 

Etmeyenler ••• Kabul edilmiştir. 

Efendim şimdi :Dilekler faslındaki görüşmelere geçiyoruz. 

Sayın Cemalettin Güçdemir, buyurun. Sizi beklettik, ~zür 

dileriz. 

CEMALETTİN GÜÇ:DEtvlİR (Uaziantep)- Sayın :Divana ve Yönetim Ku

ruluna,_ değerli Başkanına, aziz meslekdaşlarıma gönülden saygılar 

arz ediyorum. 

Sevgili arkadaşlarım, dilekler faslında bir azizl:iğe uğradık, 

hamdolsun,bize de sıra geldi. Bana baromun tevdi ettiği bazı görev

ler var, ·bunları yerine getirmek isterim. Bu konularda daha önce 

Yüce Heyetinizin ••• 

BAŞKAN- Sayın Güçdeınir, biliyorsunuz 10 dakika konuşacaksınız. 

CEMJIT.ETTİN GÜÇ:DEMİR, (Gaziantep),-Biliyorum efendim; ama yüce 

di vanı nız, dilekler faslında 20 dBıkika süren önergelıiıri de okudu. 
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Onları 10 dakikalık kayıttan azade kıldı. Bizim kabahatimiz huzuru-

nuza gelmek 9 he:r halimizle size .teslim olmak mıdır? 

Evet sayın arkadaşlarımı Gaziantep .Barosu bendenize dedi ki, 

Anayasa Mahkemesine Türkiye Ba_rolar Birliğinin iptal davası açması 

konusundaki gayretlerine bizim teşekkürlerimizi ve bu gayretleri 

daha çok artırmalarını niyaz ediniz dediler. Ben de b"aromun. bu ni-

yazı nı değerli Başkanıma ve Yönetim Kuruluna arz ediyorum:. 

Gene Barom bana; emeklilik maaş tavanının 8400 _liraya çıkar,... 

tılması yolundaki temennide bulunmak emrini vermiş idiler. Zaten 

5 Ocakta imzalandığı müjdesini aldığımız kademe yükseltilmesi ile 

bu sağlanmış oluyor. Bunu da teşekkürle karşılıyorum. 

Tabanca taşınması için ruhsat verilmesi üzerinde arkadaşlarım 

durmuşlardı. Gaziantep Barosu olağari genel kurulu bu yolda karar 

almış idi, onu da arz ediyorum. Bu konuda zaten çalışmalar vardır. 

Şunu da teessürle arz edeyim, zapta geçsin; bugün bir.hayli sabıka

.lılar, sürüm vardı, arazim vardı diye silah alıp taşımaktadırlar. 

Geçenlerde gazeteler de uzun uzadıya yazdılar; buna rağmen bir ta

raftan .kamu görevi yaptığı söylenen avukatlardan bu hakkın esirgen

mesinde ne isabet var, ne hikmet var, bunu anlamak hakikateh güç 

oluyor. Avukat müdriktir, mesuliyetini anlayan kişidir, sadece bu--· 

nu, aldiğı davalar nedeniyle bir nevi manevi kuvvet. olarak, çevre-

nin kendisine salllırıııasındabir önleyiçi vasıta.oiarak arzu edi3ror. 

Başka hiç bir sebebi y oktur bunun, 

Sayın arkadaşlarım, yine baromun bendenize verdiği talimata 

göre, birinci 9 ikinci sınıf barolar birinci grupta bulunan, ikinci 

grupta bulunan illerdeki ücreti vek8let. konusu. Arkadaşlarım, bu 

birinci ve ikinci grup di;y;e ayırmanın da bir türlü makul sebebini. 

bulmak mümkün değiL Bendeniz bu husustaki. is tirhamları mı daha ön

ce zannediyorum iki genel kurulda arzettim, şimdi tekrar_dile geti

riyorum. Bunun hiç bir alül: sebebi yok arkadaşlar. Tahsil aynı, bu 

neticeyi almak, avukatlıl~ şerefine erişmek için geçirilen bütün kül-

fet safhaları aynı, .fakat Ağrı'da, Urfa'da oturan arkadaŞım ikinci 

gruptc:ı_n ücret alır; İstanbulıda, Ankara'da oturan birinci gruptan. 

Sebep? O hasbelkader orada doğmuştur; orada kamu hizmetini yapmak 

ister 1 berikisi Ankara' da yapmak ister. Belki bu getirildiği zaman 
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büyük merkez:)_er daha. pahalı idi·, hayat daha pahalı idi şeklinde ba

zı endişeler düşÜnülebilir, ama böyle bir şey yoktur art;ı.k. Bugün 

Urfa Ankara'dan daha pahali bir merkezdir, Ağp bazı meta:ıarin satı-. . . ' . 

şında İstanbul' dan daha. pahalı bir merkezdir. Hem avukat orada va-

zife görsüri, hem oradaki mahr:finiiyetlere .katlansın, hem de kendisine 

ücret yerilirken ikinci sınıf muamelesi görsün; bunun anlaşılması 

:zordur. Bu ttibarla bu birinci .ikinci grup ayrımına artık son veril.,. 

melidir 'ye bu arada arkadaşlarım ücreti. vekalet' bugünkü iktisadi 

.ş artlı:ı,r muvacehesinde gülünç. denilen bir rakama inmiştir. Bu· da m

zarı itibare alıil:ısın. Yenid.en ücret tarifesinin d üzeltilmesinde bu 

hususların nazarı. i.tibare alınması üzerinde yoğun ve tal:i,mat mahi·-

yetinde mtısai sarfedilmek_üzere lutfen kararıniza iktiran etsin.; 

Muhterem arkadaşlarım, rüşvetle mücadele. :Bu konuya hiç de

ğinilmedi •. Rüşvetle' riı.ücadele •. Meriı.ıeketin ahlakını kemiriyor; adale

ti kemiriyor,yıkıcı hal aldı artık. En küçük kazasından en büyük 
;. ' . \ . . ' . 

vil~yetine ka,Çlar ve .her türlü devlet dai]::esine bir yılan g~bi so-

kuldu, l,ıer yere hehir'ini ak:ı tiyor. Türkiye Cumhutiyetinin bütün ka

p~larına gidiniz, bütün gürnrüklere gidiniz_, sabahtan akşe,ma ka~dar' · 

yapılan mtı.amelelerden 100 -tanesinin 99 .tanesi veya 95 ·tanesi rüşvet 
' . ' 

ile meltlftur,. rüşvet ile kirlenmiştir.Bunu, TIR'ların alamayacaği 

yoğun eşyalar halinde, pakanlarla, ı:rı,üfettişlerle İst.anbul' da tes.--:

Bit· ed,en gazete haberlerini görüyoruz;· çevremizdeki gümrük tatbika-
' .·. . . -- . 

tı, davalar nedeniyle muttali ciluyortı,z; sabahtan akşama, akşatıı.d~n 

sabaha cayır cayır. Türkiye kapıları. rüşvetin emrine arnade kılı1nmı ş

tır. Bunun. üzerinde d\ll'malı;yız, adaleti kemiriyor arkadaı_;ılar. Gazi

antep ve Çevresinde gördüğümUz ·bazı hadiseler bizi. iğrendiriyor.Po

~i.se gimştir,_ gümrüğe girmiştir, maJiyeye ggrmiştir, hemen hemsın 
girmediği kapı pek az kalırtıştir, Alla.h adaleti onun· şerrinden kur

tarsın. Hamdolsun bir dereceye kadar adale't kendini bundan masun 

tutabilmektedir. Fakat ' . . fl adalete. etki yapan bütün hadiseler, bütün 

işihemler maalesef rüşvetle bulana bu,lai:ıa mı:ıhkemeye kadar geln:tıkte-

dir. Ha; diyeceksiniz Türk Ceza Kanununda rüşveti veren ve alan ••• 

Evet, rüşveti veren ~ve alana aynı cezayı verd·iğgniz müddetçe bunun 

önünü alamazsınız. Hiç olmazsa rüşvet ve:r-en kişi, hadis~nin hangi 

safhasında olursa olsun gerçeği söylerse, bunun cezasından kurtula-, 
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bilmelidir. Aıııma siz o katJ: hükmü muhafaza ederseniz, rüşveti ve-

ren de- aıan gibi suçian:ı:rsa, ay,nı 'cezaya maruz kı:ı.lırsa, o zaman 

rüşveti veren hiç bir kimse ·taen rüşvet verdim•• d_iyemez _ve g~rçek 
1 • / -

ortaya çıkamaz ve bu yara, 1;iu zehir adaleti kemirmekte devam eder 

arka.daşiar. _ 

-Arkadaşlan m~ haksı.z ihbarlar yapıliyar, mahkeme ta,kip edi

., yor, hüküm tesis ediliyor, adam _beraa·t ediyor, muhbir halekında hiç 
- - - - -

bir dava a:çılamıyol',- hatta bazı anvalde müracaat ediyorsunuz, fa-. 

. lan sayilı wasa ile niuhbirin gizl:i.. tutulması- emredilmişhr, bu_ ne.,-
. ___. . ' . .. . ' .. 

·deni,e size muhbirin. adını vere!Ueyiz diyorlar. 

Yolda -çevriliyorsunuz, ~şyanız aranıyor; eşinizin s.ocuğunu
·z:un esvabır:ıa kadar, çamaşırıarına kadai- her-_şey didik didik edilm

y~r, neticede bir' şey yıkmiyor; buyurun gidin •• Efendi zabıt ta:n-· 
:·· ' . . . 1 ·• 

zim et,, bana muhbirimi bildir, beni yolumdan alıkoydunuz, eşimin 

çamaşırıarına kadar her şeyi didiklediniz, beniin avıikatlü: cü:ppe~ 
. . .. 

me 9 "Efendim bu kaçak kumaştan yapılab:i],ir" diye tuttuı:mz, komutan 

geldi baktı, acaba ou cüppe hakikateri Barolar Birliğinin yaptirdı

ğı cüppe midir, değil midir, fa;ıan filan, yolum.dan -- alıkoydunuz, 

.uçaği da kaçırdim, bari muhbiri bildirin, hakkında takibat yapılsın,_ 
- - ' 

ilgili makamlara dava edeyim, veyahut tazminat davası açapm •• Ha-

yır. Neden? Falan sayıl-ı yasa ~var, muhbiri vermeyiz. Hilafi sabit 
- ·•. < -

old1l, bükmen sabit oldu, ni:adde:);en şabi t oldu, çıktl: ortaya bu ih-

?arın; isnadın_kötü mahiyeti, kötü_""m8.ksadı; hayır vermeyiz. Bu da 

korkunç bir şeydir_ arkadaşlar~m. 

Sevg;ili arkadaşlarım, yeni yazıhane açan arkadaşlara yardım;_ 
.. ·. ' ·. 

bunu canıgöı:;ıü1den arzu ediyoruz v:e baronun _mali· kudretinin buna 

yetemeyeceğini de biliyoruz. O ha~de, bankalardan kredi açılması 

lazim. Bir tU cc ara, orta b::\.r esnafa açılEı.n nis11ıetinde .kredi açıı:.:.. 

ması lazım. Bunun para olarak sermayesi yok, dükkani yok;. gayri-
.• . .. . ' ... 

menkıilü yok, arrış, hiç bir zaman,_ satamayacağı, atamayı;ı.cağı, inkar 

ederneyeceği '_bir diplomas ı var, avıika tlık &J.fatı va:-.c ,;e ömrü var. 

Siz bir aVu.katırı. 25 veya 30 bin liralık bir kr.edinin altına tek ba-

şına imza attığ 
; 

takdirde onun acze düşeceğini ve buna ödemeyeceği-
. . "" ~ .. - ·, 

ni kabıil ve~ tesav::ırv.r edebilir 'misiniz? İll§. bir yerde meslekicra 

ed~cektir, ilia bir yerde kazancı olacaktır ve muhakkak borcunu 



- 272 

ödeyecektir. :Ben bir avukat arkadaşa borç :para vereyim, seviyorum, 

kendisine borç :para veriyorum, yeni ayrıldı, yanımda çalıştı,başa

rılı bir arkadaş, 30 bin lira veri~Torum, senet alıyorum, ikinci se-· 

ne geliyor bana maliyeci, sen. diyor ikrazatçılık yapıyorsun.· Efen

di; stajyer-im, sevdiğim arkadaşım, ıneslekdaşıı:iı, ona ben 50 bin li

ra verdim, 20 bin .. lira verdim, dükkan açtı, levha yaptırdı, masa:

sandalye aldı falan filan, iyi ama diyor akraban değildir,· annen 

değil, karde;şin değil,. o halde sen buna borç :para verdiğin için ik

razatçılık yapıyorsun, senede % 30 üzerinden kazanç s ağlıyorsun, 

% 30 üzerinden iki sene borcunualmadın, şu kadar bin lira ceza,şu 

kadar bin lira kusur, şu kadar bin lira kaçakçılık •. :Buyurun arkadaş

lar ••• :Bu itibar la, 11e bir arkadaşı kendisi ne borç vermenin külfet i 

ve minne:ti altına sokalım, ne de Barolar :Birliğinden bu taşı su çı

kartmak için dövmek yolunu tutalım •.• 

:BAŞKAN- Sayın Güçdemir, süreniz tamamdır, yalnız benim söz 

sı ram var, size veriyorum. 

CEMALETTİN GÜÇDEMİR (Devamla)- Çok teşekkür ed®rim sayın :Baş:

kanım; vefanıza bütün kal bimle arzı şükran ederim. :Beni son dakika

da ihya buyurdi.u1uz; aziz olun. 

Sevgili. arkadaşlarım; bir avukat stajyerine, yan~· stajım bi-

tiren bir arkadaşa borç :para vermenin anlattım size resıııi mahzurla . 

rı nı, ayrıca onu mihnet altında bırakiı;tg,k gibi ınaı::ıevi mahzurları nı; 

o halde lütfen banka, hiç olmazsa milli bankalar, Ziraat :Bankası, 

hiç olmazsa diğer milli bankalar bir kredi versin; mevduat faizi 

nisbetinde; % 2, 5 la, % 3 le hir kredi versin; bir avadanlık kredi-. 

si, bir sermaye kredişi, bir işe başlama kredisi. Adına ne derseniz 

deyinizl :Bu, isterseniz mahalli baroların tekafülü altında olsun. 

Mahalli baro başkanı blHün b,aroyu ilzaırı edecek şekilde müşterek ve 

mü t.eselsil kefil olarak imza atsın. O arkadaşımız ödeınezse bar o biz-

lere rücu etsin, şahıs olarak ödeyelim. Bu. mümkündür arkadaşlar. İki 

sene veya üç sene vade ile, işe başlayacak, yazıhane açacak bir 

avukat arkadaşa bankalarca 30-40 bin lira bir avadanlık, bir işe 

başlama kredisi açılınalıdır ve ben .eminim ki 9 ınuhtereırı hocam buna 

el koyarlar~a, bunun neticesini :i,stihsal etmek :tUlfetli Blmayacak

tır •. Nihayet bankalar,yasasına belki bir ilave getirilecektir, belki· 

ı 
:J 

:ı 

'j 
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milli bankalar kendi yetkili k:urullarından bu yolda bir karar is-;-

tihsali il~ meseleyi bitireceklerdir. IVIühim; ·fı:ikat neticesinin is

tihsalinin zannedildiği. kadar güç olmadığı kanı sındayim aziz arka

daşlarım. 

Sevgili arkadaşlar:ı.m; Türk Ceza Yasasının 141, 142, 1-63 diye 

üç maddesi üzerinde döner dururuz', Bir" de 19l8 sayılı ~açakçılığın 

Men ve Takibi Hakkında. bir Yasa var •. Bu yasada, sizin o dediğiniz 

maddelE:rden ··Çok daha elim neticeler doğUran bir tatbikat içindedir 

ve b.oylece gider. Çok eski engizisyon devrinden kalanmantıklarla 

hazı:r'ianınış bir yasadır. 1918 sayılı Yasan:ı.n 25 nci maddesine göre, 

bir kaınyonun şoförü kamyonuna 5 milyon .liral;ı.k mal yükler, kaç ak 

olarak ge.tirirse, alacağı ceza ,_1 seneden 5 seneye hapis tir. Fakat 

· · iki arkadaş, iki çocl,lk, beraber, ellerindeki ayrı çantalarda 100 

er liralık sigara ka~akçılıği yaparlarsa, alacakları· seza 5 seneden 

10 seneye kadar ağır hapistir. Mis~i:U: 

Kilis 1 i b bir ilçesinde ortaqkulda okuyan bir çocuk, kendi 

yaşında olan teyzesi oğlu ile birlikte, okuldakinin babası yok, 

·ötekinin babas1.. var, teyz.esi ·oğlu kahvehanede • çıraklık yapıyor,· 

kendisi. ortaokUıun ikinci sınıfında. Elleı~ine birer gaz tenekesi 

al mişlar, içe;ris~e kaç ak sigara koymuşlar ve bu gaz tenekelerini 

bir çuvaıa koyınuşlar, bir ucundan o bir,ucundan bu tutmuş, gelmiş 

otobüse yükletınişler, Kilis' ten İskenderun 'a giderken yolda ,Polis

ler aramış .. yakalamişlar~ Çocuklar; "Evet, beraber aldık, işte he:rr 

birimizin ki bir'tenekededir." Arkadaşlar·; Gaziantep Ağırceza Malı

kemesi bu çocuklara 4 er sene 4 er ay ağır hapis cezası·' tahmil et

ti. Yine o günlerde idi;· İslahiye civarından bir kaınyorıa kaçak eş

ya doldurup getiren ve kı;ı.ınyon ağzına" ka:dar dolu 9 CIF kıyme·ti ı, 5 

milyon küsur lira, ona da asliye öeza mahkemesi b.aktı, münfer:i t 

kaç_akçılıkjar diye yasadaki hakkını kullandı hakim, . ı sene hapis· 

verdi. Bu, /mü temadiyen her gün tatbikattan geçiyor; Adana 1 da, Ha

tay1da, tTrfa 1 da, Gaziantep'te; Mardirı'de, Kars 1ta, hiç bir .haberi~ 

miz yok bundan. Bu. tatbikat cay:ı.r cayır işliyor arkadaŞlar. ]3unu 

dah.a önce de arzettim. O günden .bu yana bir ses, bir netice çıkma

di arkadaşlar. Kötü bir tatbikattır, binleri ve binleri' ;ilgilendi

riyor. o z;aman ne oluyor arkadaşlar biliyor musunuz? ş oförle rriua-

\._·-

·. 
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vini otomobilde yakalandıkları zaman, polis muavini bırakmak için 

50 bin, 100 bin, 200 bin lira rüşvet alıyor, muavini bırakıyor,adam 

kalıyor, o zaman münferit kaçakçılık oluyor ve ı sene ile kurtarı-. 

. yor. Kaçakçı ile birlikte şoförü yakalıyor, şoförü veya kaçakçıyı bı

rakıyor, sadece adamın birini pırakmış olmak için 150-200 b,in lira 

rüşvet alınıyor ve bu cc:ı,yir cayır Türkiye'de işliyor. Hiç bir müba

lağaTIL yok. Size isterseniz dosya numa:rası ile, kararı ile, kaçan 

adamıyla, rüşveti vereni ile, alan polisi ile, polis müdürü ile ,kom

seri ile pepsini birer birer isimlendirip bel&;eleyebilirim arkadaş

lar. :Bunu Genel Kurula da, bu derece tafsilatlı emrediyorlarsa su

narım, gerekirse dosyalarla, mahkeme kararlarıyle talcdim edebili

rim. Türkiye' de yapılan bir uygulamadır ve onbinleri, yüzbinleri 

ilgilendirmektedir. :Buyurun Ankara' da, buyurun Türkiye'nin he~ ye

rinde, apartman altındaki amerikan pazarlarında, lüks mağazalarda 

bu kaça.'r ·eşyalar mü temadiyen satılır. Gaziantep' de belediyenin malı 

olan bir pasaj var. Pasajın üstünde Hükümet konağında hakimler otu

rur, vali oturur, emniyet müdürü oturur, jandarma komutanı oturur. 

Hükümet konağının altındaki pasajda 350 diiikkanda, her birinde 10 

ton kaçak eşya satılır. Hi~ kimse eliniz uzatmaz, çünkü polis hara-

ea bağlamıştır; her dülekandan ay:J._ığını alır. Ama oradan Ispartalı 

bir vatandaş, Karslı bir vatandaş, Edirneli bir vatandaş gidip iki 

kilo çayla iki deste oyun kağıdı alır, yolda jandarma yakasına sa

rilır. Üç gün evvel bu toplantıya geliyordum, Gaziantep'ten Adana' 

.ya uçakla gelirken :Bahçe' de du:tdum, durdurdular jandarma. Savcı var 

ba.,;ıımızda dedi 1
• J3ir adamın elinde, Nmi;rdağ kazasındanmış, üç kiloluk 

boncuk. Ariyor, benim de çantaını arıyor,. Ne arıyorsun dedim jandar

maya? Kaçak arıyorum. Oğlum dedim, şehirleri arayın, hudutları ara

yın, nedir bu vatandaşı burada tutuyorsunuz? Aslcerle vatandaş ara

sını bu kadar infiraka sokuyorsunuz? Efendim dedi, savcı var başım

da. Hangi savıeı?' Bahçe savcısı. Savcı ne arar yahu dedim kaçakçı

lık takibatında. Olmaz ki •• Savcı, suç işlendikten sonra davaya bakar. 

Var efendim dediler. Nerede? Aşağıda. İndim, yuklaştım, savcı mısı-

nız dedim, evet :Bahçe Savcısıyım dedi. :Bahçe savcısı gelmiş, kaçak

çı peşinde koşuyor. Niye? Müsadirin% 50 ikramiyesi var.Eskaza bü

yük miktarda kaç ak eşya yakalanırsa müsadir ikramiyesi alacak. İşte 
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size vakıa arkadaşlar.İşte. memleketin derdi. İşte hak hukuk meselesi, 

her gün tatbik ettigimiz kanunlar ruesele:B:i. Yaralar bunlar; size· bü

yük meseleleri getiremiyorum; Avrupa'dan, Amerika'dan, Dünya Birliesin

derı;· ama bu kiçük dertlere gücüm yetiyo.r söyle;yebiliyorum.(Alkışlar) 

Aziz arkadaşlarım, bilir misiniz ki .. her şeyin başı sevgidir. 

Dünyanın etrafında döndüğü ilahi bir miğfer varsa bu da sevgidendiL 

Milleti sevgi yaşatır. Bütün milleti yapan, dil birliği, bilmem ne 

birliği falan, bunların üstünde gbnül birliği; millet haline fertle

rio sevgisiyle gelir. Vatanın iffetini istiklillı ve hürriyet sgvgisi, 

va tan sevgisi kurtarır;, kanı b ahası na~ canı b ahasına. O halde, her 

. meseleyi arıcak ve ancak sevgi ile halletmemiz mümkündür. Sevginin dı~ 

şında başka fikirlerio etken olduğu toplumlar parçalanma,;a, erimege 

malıkimdur. Biz 'avukatlar serbest meslek yapıyoruz. Serbest ;yolu seç

mişgz. Genellikle serbest yolda;yız. Yani bunu sevdigimiz için bu yo-, 

la girmiş iz. Ve serbest olmayı ı kimse;y e baglı olmadan çalışmayı işte

digirniz için -aşk ·olmazsa meşk olmaz-- .bunun aŞkını duydu0umuz için bu 

yola gi tmişiz. 

Sevgi bir, serbest meslek tutma yolumuz iki, Şimdi, bu iki 

faktörlin, bu iki gerçeğin karşısında şunu söylemek istiyorum: Fikir 

münakaşası yapıyoruz, fikir için buraya toplandık. Fikir, fikir dü

zeyinde_ fikir olma nezahet ve haysiye-hnde kaldığı müddetçe, kabule 

ve hürmete şayandır. Fikir diye küfrederseniz, fikir diye tezyif e

derseniz, fikir diye tahkir edersen.iz; söylediğiniz şey fikir ahmak

tan. çıkar. Haklı olsanız. tezyif ve tahkir ile mevsuf ise bir nevi 

baskı ile nitelenebiliyorsa, o kabul edilmez arkadaşlarım. 

Dün bir arkadaşım konuşurken şöyle bir cümle geçti: Belki 

içimizde seyyadı biinsafa- hizmet edenler de vardır. Arkadaşlar içi

mizde seyy3:dı biinsafa hizmet edenler olamaz. Seyyadı biinsaf insaf

sız aTcı demektir. SeY.J'adı biinsafa hizmet etmek kötü bir şeydir. 

Bu mısra ;;:unu hatırlatır; bu mısra Namık Kemal'in Abdülllııamit'e söyle-

diJ,i beytin ikinci mısraı: Köpektir zevk alan seyyadı biinsafa hizmet

ten. Burada, b elki içimizde seyy-adı biinsafa hizmet edenler de vardır 

sözünü ben bu oamiaya, avukata, savgiye, fikre hiç bir zaman yakıştı

ramam arkadaşlar~ Yakıştıramam arkadaşlar. Biz, cennetin kapısına 

gelip de,. kapıdaki meleğe Göthe 'nin söylediği gibi; cennetin kapısını 
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aç,. ben pir irisanııııi~ bir i.nsan mücal;ıi tt ir, ben insanım, cennet be

him yerimdir diyen kişileriz arkadaşlar. Biz fikir mücahidiyllt; 

biz sevgi .ile gayemize vasıl olacağız. Böyle birbirimize ihtimali 

de olsa., bellci de olsa, 'Seyyadı bi insafa hizmet ,ed'enler niteliği

ni ı ihtimali de ols?, teşbih d ~:ı. Olsa .bu sözün burada yeri ;tcoktur· 

arkadaşlar. 
> 

Bağlıyorum arkadaşlar. Sevgiyle. her. şey başları sevgiyle bf!-

şariya ulaşılır sevgi ile biter. Atatct~k'te sevgi ile neticeye: 

. 'vardı. Eğer Muhammet ı.' eğer İsa ha1a ;v.aşıyorl~rsa, se~gi 'nedeni ile 

yaşl.yorlar. Eğer Allah fikr.i daimse,· o sevildİği i,çin d~imdir.Bi-
·. . . 

naenaley.h biz seviypruz, şeverek. geliyoruz, mücadelemiz sevgi için-

dedir·. Hepinizi 1 bu kelimenin üzJ.nttisüriden, dünden beri ıstirap çe-
>. 

kiyordum 1 ifade ettim, huzura kavuştum. Hepiriizi en derin sevgile-
. .· . . . . 

rimle ı en derin saygılarımla kucaklıyorum ve e;idip de gelmernek var ı 

allahaısrri.arladı);ı:' tliyoruin aziz meslekdaşlarım. (Alkışl,ar) 

BAÇKAN- X eşekkür 'ederiz~ 

HASAN HÜSEY.İN SAÇAKLIOGLF (Manisa)- Sayın Başkan, açıltlarria 
. "'-- . 

için söz istisorum~Sataşma var~ 
1 

BAŞKAN- Buyurun efendim~ 

1I~Sf\N HÜSEYİN SAÇ.AKI,IOGLU (r,1anisa )..,. Yüce Heyetinizi bu sözle 
.-' 

itharn ettiğim iddia edildiği için ·her şeyden evvel Yüce Heyetiniz-
. . 

den yüzbinierce. özür dilerim. Sözüin tamamen ve tamamen çarpıştırıl:-

mı ş ve huzurunuz.a maalesef, maalesef tşrs aksettirilmiştir. Müsaa,.. 

de buyUrun bu. sözün ba§ınıôa söyleyeyim: 

, "Muini zaliniin dünyada erbabı denaettirı 

Köp\"lktir zevk alan seyyadı biinsafahizmetten." 
. . 

Her gün şokaklarıt!lız.da binlerce· ço.çu.g_umuz · kurşunlanıyar gö-

ğüslerinden. kanlar akıyor, bo 15azlari kes{liy~r içine· çaputla;r dol

duruluyor •. B-unlar acaba sevgi ile alakafi şeyler değil midir? Bu 
. . 

yapılan şeyler zı.;ılüm ,değil midir? Üniversite profes~rleri k:ı.ırşun-'-

lanıyor, bu zulüm değil midir?, Halk Partisi binasi hombalanıyor~ 

' bu zu.lüm qeğil midir? Orta Doğuya giden yocuklarımız otobüste gi

derken. ,b oynunu egeı;ek, sinerek gidi;y-or' bunu seyirci kalıyoruz' bu 

zulüm değil ı:p,id'ir? Bun:)_ar sevgi ile alakalı değil de, b,eni.m, şöyle - . ' ' . . 

kimse alinmasın diye gayet lcapalı bir şekilde söyle'diğim .söz mü 
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budur? Sayın meslekdaşlarım; şuraya beni getiren sebep; avukatlık 

-ınesleğini her şeyin, Allahtan sonra-her şeyin üstUnde telakki .etti

ğim içip buraya geldim. Ben öğretmendim, Allah yeryüzüne inseydi 

bir meslek seçseydi mutlaka öğretmen olurdu felsefesine inanan bir 

ö ğretınendim; fakat gördüm ki, sayın Hocaının da dediği gibi. avukat

lık peygamberlik,ten ayrı şövalyelikı. mesle 6 idir. Müeadele · mesleği

dir. Kafasını fikri için ortaya koyanadamların ınesleğidir. Laf, 

lafların arasına getirilip de benim sözümün çarpıştı:lhlması yüce 

huzurunı,ı.zda beni üzmüştür. Bin- kere size saygılar söylüyorum; hiç 

bir avukatın .köpekliğini kabul etrrıi;y orum, Bunu buraya getirerek bu 

işi b. şekle döken arkadaştan da ayrıca üzUntLlerimi~ kendisi tara-
ı-

fından bilinmesini istirhaın ediyorum. Sa;ygılarımla.(Alkışlar) 

BAŞKAN- Sayın Orhan Barıası buyurun. 

ORTIAN BARLAS (İstanbul)-:- Sayın Başkan, çok değerli arkadaşla

rım; bu toplantıda korkarım benim işim yolunda gitmiyor, gitıneyecek. 

Az önce sevgilerle, coşkularla dolu çok üstün y.eten'ekli konuşmalar 

dinlediniz, oysa benim söyleyeceğim şeyler bu coşkular ve sevgiler 

dolu konuşınaların _yanında ister istemez tatsız kalacak. 

Söyleyeceklerimden biri, bu toplantıya :Katılmaya başladım baş

layalı, ne zaman olanak fırsat buh~rsam söylediğim şeydir: Biliyor

stmuz ı bu genel kurulda çok seçkin iki hukuk~ Başkanlık yarışması

na girdiler. Saygıdeğ·er aday-ıardan birisi burada kendini tanıtırken, 

Ankara dışında bir delegenin başkan adayı olmak istediğini böyle 

bir teınenni içinde buhmdu 6 unu soyledi, bunu dile getirdi. Oysa, 

pek iyi bilirsiniz ki, Ankara dışından bir adayın, bir delegenin 

başkan adayı olması gelenekıere göre olanaksızdır. Yasal olarak müm

kündür, ama gelenekıere göre olanaksı_zdır. Neden? Yasamız, Başkana 

ve Başkanlık Divanına ödenek verilmesini, uzun tartışmalardan ve 

gerekçelerden sonra kabul ettiği halde, başından beri Türkiye Baro

lar Birliği Genel Kurulu, gerek parasal iillkansızlıkl~r sebebiyle, 

gerekse kuruluş döneminde olan Türkiye Barolar Birlit;inin başta 

bir fedakarlık ödevi ile yola çıkması zorunluğğ ile, bu geleneği 

kurmuştur. Bu gelenek süreggderse, Başkan adayı olmak iç:Lın ne olmak-

lB.zım' gelir? Ya Atıkara Barosurıa rrienou:p a'v'Ulf8.t qlmak l§.ZQ..m gelir,ya~ 

hut kalıtım yoluyla avukatlıkta bir şey bekleıneilıı:ekL lazım gelir,ya-
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hut 15 yıl içinde, saygıdeğer Hocamızın ve Başkanımızın anlattığı 

gibi, yerden keseleri biraz fazla toplayıp, o 15 yıl iç inde topla

dığı para ile hiç başka bir şey beklemeden buraya gelip, barosunu · 

değiştirip Ankara'ya yerleşmek kararını vermek lazım gelir. Öyle ise 9 

bu' geleneki bir yerde kesilmelidir. Şimdi, muhtemel ya çok seçliin 

Başkanımız. hocamız bu seçimi kazanacak, ya çok değerlj,. arkadaşımız 

Atila Sav bu.seçimi kazanacak, yani bir 12 yıl-Ahkara Barosu mensup

ları Türkiye Barolar Birliği Başkanlığ:wıa yapacaklar. Oysa b en, Tür

kiye Barolar Birliği' Ba~şkariı olmak isterim; ama. olamam; Yani böyle 

bir adaylığa imkan yok. Muhtemelen me::ıela Cemalettin Güçdemir ka

dim dos_tum da belki, yaniı bunu aklından geçirdiği halde yapamaz, bir 
',ı.ı..ı.. 

Faik Muzaffer de yapamaz. Şimdi, buna karşı önümüze ne getiriliyor? 

· Parasızlık, parasal olanaks.ızlık. E şimdi, gerek şu anda görev ya

pan, gerelme seçildikten sor:ıra görev alacak çok seçküi yönetim ku

rul.u arkadaşlarımızdan istirham ediyorum; bu önümüzdeki dönemde bu 

olanağı hazırlamalıdırlar. Bunun tersi, Türkiye Barolar ~irliğinin 

d emokratik çalışması önüne yığılmış bir engel olarak kalacaktır.Ma

dem yasa buna uyguodur ·Türkiye Barolar Birliği Başkanı ve Divan 

üyeleri hak ettikleri ücreti almalıdırlar. Kesinkes ben bunu, bir 

hizmet vardır, yoktur bununla alakalı olarak ~öylemiyorum. Her avu

katırı Türkiye Barolar Bwliği Başkanı olmak amacı gayet doğal, 'gayet 

haklı.istektir. Biz, nerede yakalarsam boynunu kıraaağım gelenekle 

buna, çok is tirham ederim engel olmayalıııı. Bu zamana kadar geldik, 
' ' 

hiç olmazsa bundan. sonra. yani bundan 12 yıl sonra, başlandıktan 

12 yıl sonra Kars' tan, Edirne' den, Gaziantep' ten· vey.c İstanbul' dan 

veya Samsun'dan Türki;ye Barolar Birliği Başkanı olmak isteyen kim

seye bu olanağı hazırlayalım. 

Elbette burada, eğer ben doğru şeyler söylüyorsam, çok saygı 

değer d,elegelere, yani Ankara'dan olmayan delegelere de. birtakım 

görevler düşer •. Rapor getiriyorlar, kesintiler verilmemiş. Şimdi, 

bir yandan kesinti verilmiyor, bir yandan parasızlıktan bahsedili

yor, bir yandan da. ondan sonra ben Barolar Birliği Başkanı olmak 

istiyorum, Maraş 'tan geldim denmez. Burada, gerek Yönetim Kurulu 

üyeleri, gerekse çok değerli delege arkadaşlarım, kendi üstle:rine 

düşenleri yaparlarsa zaten daha evvelce söylediğim gibi, tavandan 
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bir türlü 15 yıllık kısıtlama ile kesilen, tavandan da bir türlü 

gelenekle kesilen Türkiye :Barolar,Birliği toplantıları gerçekten 

demokratik, avukatlar bakımından demokratik bir kuruluş halinde yü-, 
rUmeye devam edemez. 

Efendim ikinci istirhamıaı.; zannE)diyordum ki, bildiride eleş-

tiriler sırasında değindigim bir tioktı:ı,;ya da temas edilecek. Yalnız 

böyle büyük suçlardan bahsediliyor, oysa politikacılar bizi bir şe

ye alet ediyorlar degeTli arkadaşlarım. Şimdi, bir partjj iktidara 

geçiyor, ondan sonra muhalefetteki parti onun ~leyhine,çok büyük 

suçlar değil öyle. efendim falaman suistimali var' falan'ın ihmali 

var, falanın bilmem bu işte şöyle~,dahli vardir, yanına, yakınına 

menfaat temin ettibi söyleniyor ••• Ondan sonra iktidar değişiyor; 

bunlar unuttıluyor, gırzetelere, yazılanlar el altından söylenenler • 

şu halde hukuk politik mücadelenin bir tür aracı oluyor. Ve hemen' 

bu unutuluyor arkası cdan, Şimdi biz bun','n eğer takibini yaparsak, 

hem:, eğer bunların,hepsi iftira yalansa, yahut bir kısmı kara çal

ma ise, bunlar ortaya çıkar; böyle el altından sürekli iftiralarla 

politik mücadele yapılmaz. Eğer değ:g:Lse, kesinkes ağır suçtan pah

setmiyorum, fakat böylesine ufak suçları ona buna çala çala politi

ka yapma usulünü ortadan kaldırın. Bunu, yani Yöne !;;im Kurulu böyle

sineiddiaların yeni yeni iktidarlar tarafından takip edilmesi yo

lunda bir yöntem bulmalı ve bunu izleı'o:elidir,. 

Üçüncüsü z,or bir k::ınu, ama çok kısı:ı. kes ec eğim. Katılım yoluy

le demokrasi bence önemli b;i:r konu; gerektiği kadar burada tartı-

, şılınadı. Aslında yalnız burjuva demokrasilerinde değil, toplumcu, 

yahut ortaklaşınacı yönetirnde yönetilen yerlerde bile iktidarın pey

laşılması, yaygınlaşması :için birçok akımlar var~ Şimdi, baskı grup

ları değil yalnız, mesela çok yakında, b ir bakanlık kuruldu: ''Yerel 

Jlörietim Bakanlığı" Yerel yönetirnde ellette dört yılda bir al oyu

nu, hadi eyvallah, dört yıl sonra buyur ;yeniden oyunu kuJllı.an öte-
-

sinde iktidarı •.• 

BAŞKAN- Sayın Barlas, hatırlatmak istiyo-rum, süreniz bitmiş

~ir. Lütfen bağlayınız. 

ORHAN BARLJl,S (Devamla}'- İktidarı ya;ııınak bakımından, çok öneın

li bir sorundur, uınarıın ve dilerim ki, Barolar Birliği Yönetim Ku-
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rulu, Başkanlık raporunda alınan bu konuyu daha derinleii).esine, semi

nerlerle, çalışmalarla, hatta belki daha geniş olağanüstü toplantı

larla yaygınlaştırır. Çok yararlı olduğu kanısındayım. Hepinize en-

. gin saygılar sunarım efgndim. 

BAŞY:.AN- Teşekkür ederim. 

Sayın Ayten :Dik 1 buyurun. 

AYTEN DİK (İstanbul)- Ayten Dik~ İ$tanbul Barosu. Saygılarımı 

sunarını. efendim. 

Öncelikle, şimdiye kadarki kon grelerimizde uygulanmayan z.aman 

kı sı tlanmasına değimı:ıek istiyorum. Şimdiye kadar pek çok toplantı 

yaptık, her birinde zaman kısıtlanması için önerge verildi; fakat 

genel kurulca_, gelenekıerimize aykırı duşmesin diye bunlar uygulan-

. madı. İlk kez burada? bunun uygulandığını gördüm. Eğer bu zaman kı

sı tlaması kongrenin üç ·gün sürmesi yönünden gündemin yetiştirileme

mesi nedenine daymy:ıyorsa, çok rica edeceğim, kongreyi üç gün yeri

ne dört güne ayarlasınlar, çünkü her seferde bu sıkışıklık söz ko:.. 

nusu olillyor Ve bizim önceli):cle karşı çıktıgımız söz hürriyetine bir 

yerde kısıtla[!).a getirmek oluyor ki, bunu bizim fikrimizle ne derece 

bağdaştırırız, takdirini size bırakıyorum. 

İkinci husus temenni mahiyetinde' yv ne tim Kurulunecu Devlet 

Güvenlik Mahkemelerineile yargılanını ş ve hüküm giymiş olanlar hakkın

da yeni bir kanun tasarısı hazırlanmıştır, takdirle karşıladık.An.,.. 

cak? o kanunda, bun'ların için çe hüküm giymiş olanlardan vefat etmiş 

olanların duru.şmalarının, duruşmasız, yeniden yani ele alınan karar

ların duruşmasız y-apılacağı tasarıda yer altınştır, ki ben buna kar

şı çıkıyorum ve diyorum ki bunların kanuni temsilcileri vardır,ta

sarının bu şekilde tashihi daha yerinde olur görüşündeyim. 

Aynı şekilde, Yönetim Kurulu raporunda bankalar konusu da ele 

alınmıştır ve bir. öneri ileri sürülmektedir. Bankaların birleştiril

mesi konusunda siyasi organ olan Bakanlar Kuruluna yetki önerilmiş

tir. Arkadaşlar, siyasi organa verilecek. her yetki 1 kendisiyle bir

likte bir yığın suistimalieri de birlikte getirir. Bir siyasi orga

nın eline. bankaların birleştirilmesi için bir yetki verilmesi,şim

diye kadar hani askere gitrıı.eyen mil;wonerler yetişirken şimdi saçı 

bitrıı.edik .mültimilyoıı:ııerler yetişmesine yol açar ki bunun sureti ka-
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tiyede aleyhindeyim. Bu hususun da yeniden yönetim kurulunca nazarı 

itibare alınmasını öneririm. 

Enflasyon sorunı.mun giderek parasal güçlüleri daha da güçlen

dirdiği kaçınılmaz bir gerçektir. Bu yönden dü.şünürsek, bugün kira 

kanununun veya kira durumun,m fakir halk yığınlarının sırtında büyük 

bir yük olduğunu kabul etmemek olanaksızdır. Tasarıda, Yönetim Kuru-

lunun raporunda bu hususta bir tasarı hazırlandığı ve Adalet Bakan

lığırfh çağrısı üzerine katılma teşebbüsleri yapıldığı belirtilmekte

dir. Arkadaşlar, biz Adliye Bakanlıgının çağrısı üzerine gidip orda 

onlarla hirliktayapacağımız bir kira kanunu tasarısında halkane de

rece yardımcı olabiliriz. Bu gerçeği bizim düşünmemiz lazım. Yani, 

·bize istediğimizi verecekler mi? Hayır. Halkın yararına bir iş gö

rebilecek miyiz? Hayır. İsteyenin bir yüzü, vermeyenin iki yüzü ka

ra şekline dönüştürmeden bunu kendi görüş açımızdan Birliğimizin 

düşünc-esi ve görüşü çerçevesinde sosyal adalet :ıe ilkelerine de uy

gun olarak hazırlayacagımız bir kira ·kanunu tasarısı ile pekala ya-

pabiliriz ve gerekli girişimlerle halkoyunu da oluşturarak bunu ge

rekli merciiere sunabiliriz. 

İkinci olarak; bu kanun çıkıncaya kadar, Yargı tayın uygularnası 

son derece. enflasyondan yararlanan mali güçlere olanak sağlamakta

dır. Şöyle ki: Heı seferde yeni bi orantı üzeri~den kiralara zam 

yapılmıştır. Bu bir yerde englasyonu körükleyici, engelleyici değil, 

tam manasıyle Jgörükleyici bir yöntemdir •. Bir yerde eğer bunu den

gelers ek, bu artışamani olursak, enflasyona da yardımcı olmamış ola

biliriz. Ben bu yönden de. Yargıtay ile bir ilişki kurulmasını, bu 

uygulamanın önlenmesini düşüt'lüyorum. Çünkü bug~n % 40 a yaklaşmış

tır uyguladıkları kira zammı. Tiüşünün 1 ikibin lira en azından bin 

lira zammı getiriyor; üçbin lira. Bu bir kere için. Gelecek sene 

4500 liraya çıkacak, hiç bir zaman bu bir fren olmayacak, tam mana

siyle enflasyonu körükleyici niteliktedir. Bu hususta da Yargıtay 

ile bir işbirliğ:g yapılmasını ve fikri yönden yargı tayın etkilenme.

sini rica ediyormm. 

Adli merciler ile olan ilişkilerimizde avukatın saygınlığını 

kazanabilmesi için yapılan pek çok şikayetlerin üzerine eğilrnek ge

Tekmektedir. Bu konuda da Yüksek Hakimler Kurulu ile iyi ilişkilerin 
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sağlanması ve hakimiere. her vesi:leyle avukatlarla iyi ilişkiler sağ:... 

lanması, dikkatli davranmalarının belirtilmesinde·yarar görmekteyiırı. 

Aynı şekilde. nasıl bizden, adll. mercilerle iyi ilişki kurmamız is-
. 

teniyorsa, Yüksek Hakimler Kurulundan da, Barolar Birliğinin iyi 

ilişkiler :).çine girc:ı.esini ve bir yerde bizim hakkımızı savunmas·ını 

rica ediyor<Jm. 

Bankalar konusuna değinirken birl(3ştirilmenin aleyhindeydim. 

Şunu söylemeyi unutmuşum: Ben ·.raporda bankaların devletleştirilme

s.ini görmek isterdim. Bu bir çabadır, B.arolar Birligimizin her gi-
' 

rişimde başkalarından geri kalmasını arzu etmemekteyiz. Biraz da 

öncülük etmesini savunuyoruz. Bu bakımdan, raporda bankaların dev

letleştirilmesi yönUnde.bir atılım bekliyoruz. 

Avukat stajyerlerinin dertlerine gelince; bu avukat arkadaş-

; lara imtihan konulması meselesi önde gelmektedir. Arkadaşlar, hakim 

s ta jyerlerinin edindiğim bilgiye göre herhangi bir imtihanı yok

tur. Hakim stajyerlerine imtihan uyguli:mmazken.1 avukat stajyerleri

ne uygulanması ne derece adildir takdirlerinize sunuyorum. Bu hu

suşta da Barolar Birliğinin girişimde bulunmasını rica ediyorum. 

Bundan ayrı olarak, şu Barolar Birliginin toplantısına staj

yerler katılamamakta, dertlerirı.i dile getirememelrtedir. Hiç olmaz

sa ayukat stajyerlerinin temsil.cilerinin bu toplantılara katılabil

·mesi ve· söz hakkının tanınması gerekmektedir. Bu hususta da Barolar 

Birliğini u;yai'ıyorum, 

Benim söyleyebileceğim önlemler bunlar olacrak. Eğer bunların 

üzerine Barolar Birliği Yönetim Kurulunun eğildiğini görürsek, çok 

mutlu olacağız. ÇUnku şimdiye kadar gördüğümüz pek fazla bir şe:y 

·yok. Barolar. Birliği Ba§llıanımızın cevaplarından benim yanlış anla

şıldığı m ortaya çıkıyor. Ben Barolar Birliği birşey.ler yaptı, fakat 

etraf duy:muyoı:, anlamıyor demedim; tam tersi ben ds eniarın düşünce

sine katılıyorum; Barolar Birliğinin pasif kaldığı düşüncesi)lJdeyim. 

Bu bakımdan biraz eylem bekliyorum. 

Sayın Barolar Birliği Başkanımız Sakarya toplantısında Cumhu

riyet tarihinde de eylem diye ne görürsünüz demişlerdi. Cumhuriyet 

devrinde eylem diye pek çok şey görürür; en azuıdan devrimleri unut

mamamız lazım. En azından şu Barolar Birliginin kuruŞuşu dahibir 
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,eylemdir. Bunları gözden kaçırmamamız gerekir. Saygılarımla. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz A;;ten Hanım. 

Efendim, şimdi söz sırası sayın İlhami Güven'dE! idi. Sayin 

İlhami Güven' elen müsaade aldık; Eskişehir delegelerinin bir önerge

si vardı; bundan sonraki toplantı serinin saptanması için. Kendileri· 

a~rrılacaklarmış,ev sahibi olarak, davat sahibi olarak, çoğunluğun .da 

kalmaması ihtimali var, yani oylamaya da sunmak Z;;orundayız. Bu iti

barla, mUsaadenize sığınarak, 15 nci maddeyi öncelikle ele almak is

tiyoruz. Kabul edenler 1ütfei:ı el kaldırsınlar •.• KAbul etmeyenler ••• · 

Kabul edilmiştir. Teşekkür ederim. 

Eskişehir delegesini mikrofona davet ediyorum. 
. . 

ŞARAP DEMİRER (Eskişehir)- Sayın Başkanlar,_ çok kıymetli de-

lege arkadaşlarım; yıllardan beri genel kurul toplantıları Türkiye' 

nin muhtelif il'leritide yapılmıştır. Hep bildiğiniz gibi, Eskişeh1r' 

in bir yol kavşagında bulunuşu, ulaşım imkanlarırnn kolaylığı ve 

sizleri yeterince ağırlayabileceği!fiize inandığımız için 1 bundan son

raki olağan toplantınırı Esliişehir ilinde yapılmasını sizlerden say

gı i:Le rica ve talep ediyoruz. Lütfedip kabul bu;yurursanız, herhal

de yüzümüz sizlere karşı ka.ra çıkmayacaktır. 

Saygılar· sunarım. 

BAŞKAN- Teşekkür ederim. 

E fendim, toplantı yerinin Eskişehir'de 1 toplantı günleribin 

11-12-13 Ocak 1979 'da yapılmasını kabul edenler ••• Etmeyenler ••• Ka

bul edilmiştir. Teşekkür ederim. 

Önümüzdeki toplantı Eskişehir'de 11-12-13 Ocak 1979'dadır. 

Di.lekler maddesine devartı ediyoruz efendim. 

Bu;yurun sayın İlhami Güven. 

İLHAMİ GüVEN (Ankara)- Sayın Başkanler ,. yüce kurulun sayın 

ü;ıreleri; yakın tarihte yürütme el değiştirmiştir. Yürütmenin el de

ğiştirmesinin Türkiye çapında verdiği ferahlık, Barolar Birliği ge

nel kurulunun ilk gününde Bakanlar Kur\;ı_lundan Barola:r: Birliği ile 

ilgili sayın Bakanların genel kUrulumuza onur vermeleri ile. sabit 

·olmuştur. Bu bir müjdeci haberdir. Bendeniz, evvela yedek üye ola

rak Hatay'da bulundum, ondan sonra Ankara'da birkaç.toplantıda bu

lundum, sayı'n Baromun teveccühleriyle; hiç birinde hiç bir bakanı 
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görmek mümkün olmadı. Bu bir gelişmedir lehe bir gelişmedir, devam 

etmesinde ··yarar vardır.· Binaenaleyh öncelikle 'bundan kuvvet alarak 
-·· ·' 

ve güvenerek, sayın baki:ı.nımıza ve ezeli güvencimizi ·. kazarian sayın 

:i3arolar;R~iİ~~f değerli hoeaaıa olan güveneime de ,anarak, öncelikle 
' . . 

mahalli bir derdimizi, senelerin bir derdinii yerel bir derdirnizi, 

Ankara Barosun.un bir· derdini huzurunuza getirmek istiyorum. 

Sayin arkada~lar' Ankara Barosu avukatları' mesleğe baŞladıgım 
24 se~eden berLhtızursuz ve rahatsızdırıar. Önceleri dört bina ara-

- . . . 

sında maraton yapan, hayatlarını kazanan.Ankara Barosu· avukatları, 

bugün .8 d.eğ:J.şik ·semtte bulunan adliye binalarında görev yapmak zö-. 

rundadırlar. Binaenaleyh .• artık bu huzursuzluğa son vertne zamanı gel-
. . .. 

miştir·. Yer alınmıştır üç sene eyvel 1 tahsisat konmuştur. ı;ı,ma hala 
• • • • • • • • • • • 1 

.adalet sarayı binasını~ yapımına başHı.nrııamışti:ı;-. Zaten mesleğimiz, 

hepinizce bilindiği gibi dikkat isteyen~ sorumluluk: isteyen, heye

canlı, huzursuz bir meslektir. Bir de buna çeşitli semtlerdeki bi-
. . . 

n;:üar arasında sabah 9' dan 12 'ye kadar üç saatlık ara içinde yetiş-

. ·oıek zoruuluğunu yüklerseı:;ıiz bundan ne müvekkil pı:ı::arlanır ne de 
·, 

adalet tec-elli eder arkadaşı~r. 

Öncelikle: artık bu derilimizin halledilmesi zamanı gelnıiştir. 

Sayin Bakandan sayın Genel Başkam.mızdan bu acı~ hakikat.en acil . 

. durumumU:zla ilgileqyıeleri ve derhal Ankara. Adliye Sarayının inşaf3ı

na başlamanın önlemlerini almalarını .istirham edi;yor1lm. 

Sayin arkadaşlar' yine Ankara Barosu hUZU!'SUZdur. Ankara J3a.., . .. ' - .. -

rosu biliyorsunuz Başkent- Ankara'nın. barc:i~udur •. Barolar 'Birliği ku

rul~asa bile ı diğer parolarımızın sayın üyeleri Ankara 'ya •. gelmek, 
. . 

Yargı tay da, Dan ı ştayda işlerini takip etmek, murafıi'alarda buluhr:ııak 

zorundadırlar.· Ankara. Baromuzun genel ki:ı.rı;ılunuri hissiyatü:ıa tercü

man olaraif şunu arz: etmek isterim ki, biz p.epimiz siz,leri bttrada 

çeşitli otellere dağıtmaktari huzursuzuz. Bir lojmanin zaruret.ine 

inanıyoruz. Bu benim değil 9 baromun da arzusudtır. Baromun da huzur

suzluğudur. Binaenaleyh öncelikle ,küçücük bir kam~ teşı;ıkkülünün. 
,dahi lojmanlarının bulunduğıaı Ankara' di:ı, Türkiye Barolar Birliğinin de 

bir lojmanı olmasinı ··ve bı.Hıun için hemen girişimlerde bulunmasini 

a:x-z ve Öneriyorum efendim. 

Sayın arkadaşi~r/ hala avtıkatiar üzerinde karEı bulutlair gezmek-
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tedir. AVukatlar kanaıırlık meslegin adamlari olarak tanıtılmaktadır. 

Tiyatroda bu tetrıa işlenmektedir, s;Lnemadabu tetrıa işlenmektedir.Bu;

n~ da şiddetle Jr.J:ı.rşi gelmek zorundayız artık. Basın y_cıl;uyla karşJ. 

g~lmek zorunday.ız, ·çeşitli eylemler, kabul edece.ğiniz eylemiere gi

rişmek suretiyle ~karşı gelmek zorundayız •. AVukatlar tüccar olarak 

farzediltıı.ektedir. Avukatlar birbirleriyle anl~şıp müvekkil aleyhi

ne karar vermiş fnı:;anlar ola:rak düşünmektedirler. Bu yankıları,bu 
' . ' . . ' 

kötü değerlendirmeleri mutlaka ve mutlaka yenmeJ,.iyi:z. Avukatlar, 

avukatlık mesleği .meslekle:tin. en şahanesidir. Fazilet sembolüdür. 

Binaenaleyh. öncelikle tıı.esleğ:İ..mize saygınlık, onur getirmek zorun

dayız, kendimizi saydırmak zorı,ıi:ıdayız;; Buna bilhassa işaret etmek

te yarar görüyorum. 

BAŞKAN"'"' Sayın Güven.,· bir dak.ikanız var. 

İLH.AMt GÜVEN (Devamla)~ Ne çabuk geçti, yine. bir dakika kaldı. 
Sayin arkadaşlar. birinci sı_nıf ·-küçümsemiyqrum saygı duya-

rım- ikinci sınıf memura diplomatik pasaport verilir, ama avukata 

gelince avukat bundan yoksundur. Kanım odur ki, avukat en yüksek 

memurdan da yüksektir. Çünkü· avukat didine didib.e hayatını kazan

maktadır, hakla oiuşmuştur,_hakla bağdaşmıştır ve tabanda çalışmak-' 

tadır~ hayatını vermektedir. Şu noktayı da arz etmed·en geçemeyece-

..,, ğim: Artık avukatlar iÇim maalesef ve maalesef kalp hastalığı mes

lek hastal:tğı olmuştur. Bu kadar zo-r .mesleğin şövalyeleri olarak 

:size saygılar; sevgil~rimi sunarım arkadaşlar •. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz sayın Güven. 

Sayın Salih Demirel?~ .Yok. 

Marih Sezetı '? •• Yok. 

Ali ~rgan? • .Yok • 

. Ziya Nut' Nrün? .·.Yok~. 

Necati Özkaya? •• Yok. 

İsmail Özmert? •• Yok. 

Cahi t Çağlar? •• Yok. 

Hüseyin Öktem?_. .Yok • 

. Cevdet Saraç er? •• 

Buyurun Sayın Cevdet Saraçer. \ 

,CEVDET SARAÇER (Çorum)- Sayın Başkan, değerli arkadaşlarım; . 
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'demin ben usul hakkında söz istediğim zamEm hakimlik mesleğinin 

na.sıl olması i kimlerderi: teşel;:k\il e'tmesi konusunakısaca değinmiştim.· 

Arkadaşlar, he:r mesleein belli amaeı vardır 1 bizim amacııniz; bıra

kınız geçmişleri, üç gündür tartı~ıp duruyoruz; fakat tartışma. ko

numuzun dışında olan tek şey. hukukun üstünlüğü ilkesinfrı: yurtta, 
) -

ülke çıkarları doğrultusunda gerçekleşmesini s~slamak. Bu uygulama:~ , ' 

da yasa-yargıç-avıjkat üçlüsüne ihtiyaç .vardır. Yasaları yasama or-
. . 
' . ' \ 

gani ya-ptığına v-e bizim de katkilarımız olahilecı;:ğine göre, bi:Z c 

konuyu geçiy'oruz .• Ancak, yargıcı ya:san:ıh uygulanaiası~ııı.,. adaletin 

oluşmasırıda en önemli _etken olarak yüceliği j ~rdeınliliği, erişil-

riıezliği ile b~na l~yakat .ka:z~n~n -kimselere .bu görevin verilmesi 
·, 

gerektiği- kanısındayım. Bu bence lir. dügümdür, · bu@.ine dek üstünde 

·~n az durulan; .fakat en ço:k dur·ulması lazım gelen bir koriudur.Avu

·kaj;lara saygı. bekleriz, mahl~emelerin düzenli ;y1ürümesfni bekleriz, 
·, 

f~kat _en önemli unsur plan insan unsuruna~yargıç unsuruna ön.emli 

değeri vermeyiz o. 

. . -. . 

Yargıç noksanlığı mı vardır? ,Hayır, bir yargJLç noksanlığı bel-

ki vardır ama; giderile.bpir. ··Kastettl.ğim; Almanyalı değirmencin:in 

imparatoruna gJru.rurla SÖyledigi ·Ci~sten ~"argıçl~rdlr .. ·Ülkemizde bu' 

tür yargıçlar belki vardır arna, ç oğı.mlukta olduğunu saniyerum ki 

söyleyemeyiz •' 

Arkadaşlar, teori ile pratiğin sentezini aramak zorunda;yız ... 

Teorik bilgileri fakülte de. ~din dik, yeterli mid.ir yargıç oJ:mak 

için? Beri sanmıyorum. Hı;ı.ydl.yeterli d'iye1im, öyle de düy_oruz bu~n 

1 zaten;·pratl~in nerede ve nasıl kazanı1ı:tı;ğinı öğrenebi].dik mi?Ar

.kadaşlarım. bir önerge getj_rdilerı dediier ki altı ay da avukat ya-
. \ . . 

n ında staj yaparsalar 'yetişirler. Beıi al~:ı ay içerisinde, diğer 

stai).larına ekler.ı.mek sur.e~iyle staj sürelerinin art:ır:ıimas:ı sure-
.1 - • 

tiyle yeten·e~li 9 tecrübeli bir hakimin yetişebileceği kanısında 

değilim. Sanırım ki sizler de bu kanıda değilsiniz. 

:. Ar~ada:şlar hE;r. 'mesleğin•·bir çıra;klık dönemi V:ardır~ Bi.r ç;ırak 
. . 

·senelerce ustasının yanında yetişmeYEl gayret eder. ama hiç biriniz 

bir kaif'aya dahi ne ellise diktirirsiniz_, ne· ayakkab:ı jrapt:ırırsı-
, . . . 

n.ız, he~ de traş olursunu:z;. Ama TÜ~k ulusci adına yargt,.erkini ku.l-:-

1-anriıa yet.kisini yeni fakülteden mezun, k1sa bi:r:> süre .staj .gören 
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bir kimseye tevdi edebiliriz. Bence büyük bir çelişme var bunda. 

Hem Türk ulusu adına yargı y$tkisi, hem de bu yetkiyi kullanacak 

kimselerde gerekli "j;ecrübelerin noksanlıği ile beraber<kabull,enme 

var • 

Sayın arkadaşlar-~ biz- ihtisaz yapmak isteriz. /Benzetme belki 

zihinleri buracaktır. ama, _sanırım ki. gerçek bi~ kaynağa dayanacak~ 

tı_r. ArkadaŞlar, manava gidersinÜ portakal alırsınız, ama seçer

siniz, eğer·· suyunu iç ecekserriz başka. cimiten, yiyecekeıeniz başka 

c;ıinsten alırsinız, Bı,;ı portakaldır diye rastgele şuraya d<rı;ldurmaz-
. . ' . . 1 

sınızı ı;ı.ma her fakülte mezunu/9'1trgıç yapma olanağına sahip·kılan 
·bir yaşayı değiştirme b,usuşunu. asla hatıra getirmeyiz.Bugünkü du-

. . . . . 

rumuyla, halk-arasinda mahkemel~rden hoşnut. olan yok. Avukatlar 

da memnun değil, yüksekyar€.?- organlarında bulunanlardan da her 

sene duyuyöruz,.oı:ı:ıar da hoşnut degil. llavalar uzayıp gidiyor,ada

let topaldır diyoruz .Bu- topallı k, eskiden, yani yürtlttn.enin istik

rarlı dönemlerinde belki yine de sonuca ulaşması bakımından bir 

değer ifadeederdi,. ama bugün topal olan adalet, aslında olmayan 

bir adalettir. Siz bir.dava açıuız, bir küfe ekmek alacak bir pa-· 

rayı dava ediniz, dava b-ittiği zaman bir tane .ekmek zor alırsınız. 

Bunun davayı kazanrnakla 1 adaleti tecelli e·ttirmekle ne ilgisi var-_ 

dir,· lUtfen düşünmek lazım, Ha, öyie ise 'çaresini düşünmek zorun

dayız elfuirliğ:iY;t:e. 

Arkadaşlar, avukatların hakimliğe saygısını artırmamız lazıni 

diyoruz. Aııı.a şöyle bir durumd,a kendi mesleki koşullar:ı;nıbilmeyen 
'>, ._ 

.hakimlerin E!ize saygılı olması be}denemez: Maaşları sizden • .-.. 

BAŞKAN~ Efendim bir.dakikanız var.· 

CEVDET SARAÇ,ER (llevaniia)-- Ş~ halde hemen lafımı bağlıyorum. 

llemek istediğim şu: Avukatlık. mesleğinden .gele·cektir yargıçlar. 

Belli süre içinde-, kanımca ıo sene avukatlık .yapan bir· kimse baro 

tarafından da onaylandığı takdirde, Hlikiınler Kurulundan günderi-- . 

lecek iki hakim onun dos;yala'rın:ı,. inceler tetkik eder, avukatlık 

ve hukuk yeteneğinedir. tecrübe yeteneğinedir,. bunları tamamen 

hakim oluriı Mahalli'nde de 'eğer 
7 

görür. ve rapor ~der der ki: ''Bu 
-ı-

dürüst kalını şsa hakimlikte de dü~üst olqıarnas:ı.. içiq bfr nedeni yok~ 

tur. :Bu gü.ç bir yöldur ama, sanı.rırıı. ki 50 sene de geçse, bu top-
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larrtılar devam etse,· eğer yargıç tayin etme biçimini değiştirmez-

·~ek;; .öyle geliş~güzel bir düzen kurarsak 9 hiç l!ir zaman sörurila

rımız, ülken.iı:.ı: sorunları b:j_tmeyecektir. 1 

Hepinize saygılar sunarı m• _ (Alkışlar) 

BA;;iKAN- E fendim; kongremiz e gelmiş olan telgraflar var, bun-
. . 

ları okumadan . isimlerini zikre_deceğim: Yahya: Yigi t, Sait Soysal, 

İrfan Batur. Manisa AvUkatları'ndan Cevdet ÇataJ.l1aya 1 OrhanErol, 

Ünal, Oğuz·Dilek, .L .· .. · ...... i ' 

Sayı.n Hurşit Kuagal, buyurun. 

HmtŞİT KANGAJ, (Balıkesir)- Siı.,yın Ba;.kan. sayın .arkadaşlarım; 

eleştiri:ler bölümünde beyan ettiğim bir husu'su daha. vazıh bir ha-·· 

le getirmek için söz alm:ı:ş bulunuyorum"' dilek olarak, 

Meslek kurallarında reklam yasaği hususunda t~lefon rehberi

ne büyük harflerle yer. verilemez hükmü mevcut oldugu :tıalde, ·bugün . . 

avukatlık tabelala.rı meslek kurallarındaki reklam yasagını ihlal 

~eder b<Dyutlara ula.şmaktadır. Bunun barolarca önUne. geçiHılilmesi 

için meslek. kurallarına bU: hususta da .açık ölÇüler getirilmesini· 

ve bu hususta Yöne;t'im Kurulunun çalışmalar yapmasını arz· ve. tek

lif edi;yorılim. Teklifim bur,ıdan ibarettir. Saygılar sunarım~ 

BAŞKAN- Efendim, şitıl,di gündemimizin i4ncü maddtısine gelmiş 

. bulunuyoruz.· 

"Yerli ve yabancı kongtelere gönderil.ecek delegelerin seçil

mesi veyabu konuda Yönetim Kurulurıa yetki verilmeeL" 

Yönetim Kuruluna yetki ver-ilmesi hususunda Yönetim Kurulunun 
. . - ·. . .. · . . . 

bir teklifi var. Kabul edenler ••• Etmeyen'ler •.• Kabul edilmiştir, 

Yön~tim K~ruluna y.etki verilmiştir efendim. · 

riz. 

.Böylece gündemimiz tamamla:nnuş oluyor. He:ginize taşekkür ede-

Seçim sonuçlari gelmiŞti}:'. okutuyorum. 

Sayın ;Başkanlığa 
- ·. . 

Sınav Ku:rulmia ait seçim sandığı açıldığında 123 delegen..in 

oy ku llandiğı, 3 oyun geç er~iz olduğu, 120 oyun da- geç erli olduğu 
anlaşıldıktan sonra tasnifte oy sJ;rasiyle~ 

i- İhsan onar 95 oy; 

2~ Aziz.Behçet Çomçı.koğlu 43 oy, 
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3- Erdoğan Bigat 42 oy ile asJ.ı Li.;yeliklere seçilmişlerdir. 

Emin BaltaoiSlu 35 oy, Ziya Nur E rün 34 oy, Mehmet Ali İkizer 

20 oy alarak yedek Li.y~liklere seçilmişlerdir. 

Ayrıca, gösterilen adaylardan Fadıl Alto.p 3 oy, Salih S.ipahier 

ll oy, Faik Muzaffer Amaç 6 oy, Mehmet Nomer 13 oy, Halit Çelenk 

9 oy, Zeki Baltacı 6 oy, Necmi Akçan 2 oy, Faruk Aksoy l oy, Meh

met Kavaklılar 9 oy. Necmi Al:ı;ıas:)_an 2 oy y §emi Üge 2 oy, Emin De

ğer 21 oy, Niyazi Ağırnaslı ı oy almışlardı~. 

Emin Deger ve Niyazi Ağırnaslı aday olarak gösterilmediklerio

den, oy'ıarı dikkate alınmamıştır, alınmamak gerekir. İşbu tutanak 

birlikte imzalandı. 

])enetleme Kurulu. Tutanak: 

Oya katılma 125, kulc.anılan oy say;ısı 124, geçe:rli oy 117 ,ip·

tal edilen oy 2, boş oy zarfı 5. 
Yapılan tasnif sonunda Denetleme Kurulu iç in zarflardan çıkan 

3 pusulaya isim yazılmadıi?;ı; 

Hasan Basri Güder ı in ll oy ve Doğan İleri ı nin 109 oy ve Gün-'

gör Ç akmakçıının 92 oy, Emin Degerıin ı oy, İlhan Baykent'in ı 

oy, Necmettin Akçaoğlu'nun 2 oy aldıkları'tesbit edilmiştir. 

Disiplin Kurulu seçimleri iç in 125 delegenin oy kullandığı, 

kullanılan oylardan 4 geçersiz, 4 boş zarf ve bir boş oy çıktığı, 

ve neticede 116 geçerli oyun bulurı,duğu görüldükten sonra; 

Tasnif neticesinde: İskender Özturanlı. 110 oy, İihami Güven 

. 98 oy, Davut Selçuki Sfi oy, ·l'iiahver Öztop 91 oy, Alp Selek 78 oy, 

Niyazi Ağırnaslı 75 oy, Ekrem Özkunt'']3 oy. ile Disiplin Kurulu 

asil üyeliklerine seçilmişlerdir. 

Hayati Ekşi 27 oyla, Nejat Oguz 6, Şahap Demirer 2. Doğan İle

ri ı, Hali t Çelenk ı, Amil .Kartay ı, Hasan Basri Güder ı in ı oyla 

ye dek üy elikle re seçildikleri saptanını ştır. 

Türkiye Barolar Birliği Başkanlığı için yapılan oylamaya 125 

delege katılmış, sayılan 126 oy pusulasından 6 sı boş ve 3 ü geçer

siz, 117 geçerli oy saptanmış, yapılan sayımlar sonunda adaylar 

aşağıdaki oyları .almışlardır: 

Faruk Erem 99 oy, AtiH1 Sav 18 oy. 
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Bu sonuca göre Av.Faruk Erem Türkiye Barolar Birliği BaşkanlJ.

ğJ.na seçilmiştir. (Alkışlar) 

Yönetim Kurulu Ü yeliE;i: 

Türkiye-Barolar Birliği Yönetim Kurulu için yapılan oylama so-

nucu: 

Sandıktan 126 zarfın çıktığı, bunlardan birinin Başkana ait pu

sula olması nedeniyle iptal edildiği, diğer oylardan ı pusulanın 

:Denetim Kurulu pusulası olduğu tesbit ve iptal edildi, sayıma ge-

ç il di, ·alınan oy pusulalarına göre: 

Turgut Bulut'un 67 oy, Vedat Burcuoğlu'nun 66 oy, Hilmi Bece

rik'in_66 oy, Merih Sezen'in 63 oy, Gülçin Çaylıgil'in 58 oy al

dığı ve bt(,surei;le asil üyeliklere seçildikleri; 

])iğer adayla-rdan sıra. ile yedek üyeliklere: 

Yılmaz Tokman 45 oy, ~erafettin Kaya 44 oy, Umur :Dic.leli 42 

oy, Fuat Akkoyunlu 40 oy, Yüksel Keskin 28 oy alarak seçildikleri, . . 

bunun dışında Necati Özkaya'nın 24, Cevlani Önal'ın 13, Muzaffer 

Terliksiz'in ll, Burhan Karaçelik'in 9 ey aldığı, Ekrem Özkunt'a 

2 ve :Davut Se1çuki, İhsan Onar, Raşit Abası;yanık, Ekrem Özkunt'a 

2, Nebil Varuy, Orhan Argüden, Turgut Kılıç, Hayrettin Alaçam'ın 

birer oy aldıkları saptana:kak bu tutanak tanzim olundu~ 

Arkadaşlar, böylece kongremiz bitmiş oluyor~ Türkiye baroları-' 

na 9 Türkiye Barolar Birliğine hayırlı ve uğurlu olmasını diliyo

rum. Başkanlığa seçilmiş olan- Sayın Faruk Erem'i, kapanış konuşma

sını yapmak üzere mikrofona davet ediyorum. (Alkışlar) 

BAŞKAN FARUK EREI'·1I- Aziz d ele ge arkadaşlarım; gösterdiğiniz iti

mada minnet ve şükranlarımı arz etmekle söze başlamak istiyorum.· 

Eğer şu 'benzetmeyi bağ:ıı.şlarsanız, beni bir geminin kaptanlığı

na seçmiş oldunuz. Bu gemi geçen dönemde büyük fırtınalar atıattı, 

uğursuz kayalar arasından geçip bugüne kadar. gelebildik, Ama hiç 

bir zaman bir· iktidar limanında sığıntı olmadık. Ama hiç bir za~ 

man demir de atmadıi:. Gemi y~rüyor. 

Tatlı su l!mptanlığı ile açık denizler kaptanlığı elle-tteki 

birbirinden farklı_. Benim ikinci ni teliğe elverişli oldut;-um yolu

nu gösteren bu seç:im, benim için bir güç kaynağı elbetteki olacak-
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tır. :Su nitelik bir rota tayin etmiş, a,~,rrılmamam emredilmiŞ, seyir 

deftertne de bu önemle yazılnı.ıştır. 
En derin saygılarımı, teşekkürlerimi arz ederim. (Şiddetli ve 

sürekli alk ı çı lar) 

:BAŞKAN- Teşekkür ederizefendiını sağolun. 

Toplantıyı kapatıyorum. 

(Kapanma Saati: 17.35) 




